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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 17 /2023 
Caràcter: ordinari 
Data: 26 d’octubre de 2023 
Horari: de 10.01 a 20.22 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
Jaime Martínez Llabrés (PP) 
 
Assistents: 
Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX PALMA) 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Miguel Busquets Salom  (PP) 
María Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Sara Cerdó Frias (VOX PALMA) 
Oscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Kika Coll Borràs (MÉS per Palma) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX PALMA) 
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS per Palma) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
Antonio Deudero Mayans (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Margarita Durán Vadell (VOX PALMA) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX PALMA) 
Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP) 
Óscar Fidalgo Bestard (PP) 
Silvana González San Martín (PSIB-PSOE) 
María Luisa Marqués Rattier (PP) 
Jerónima Mayans Bosch (VOX PALMA) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (Grup Mixt) 
Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE) 
Belén Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Cap de Servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 28 de setembre de 2023. 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 28 de 
setembre de 2023. 
 
3. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis. 
 
4. Donar compte al Ple el Decret de batlia núm. AJT 202318885, de 17 d'octubre de 
2023 de nomenament dels representants de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA). 
 
5. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202317529 de 28 de setembre de 
2023, del règim de dedicació del nou regidor Sr. Daniel Oliveira de Souza. 
 
6. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202317617, de modificació de 
l’organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma. 
 
7. Aprovar la modificació de la composició de la Junta Municipal Districte Centre i de 
la Junta Municipal Districte Platja de Palma i Pla de Sant Jordi. 
 
8. Acord de modificació de la composició de la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans i de la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient. 
 
9. Aprovar la modificació de l'acord de creació de la Comissió no Permanent relativa a 
les Vivendes del Camp Redó i nomenament dels seus membres. 
 
10. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 20 de setembre al 18 
d'octubre de 2023. 
 
11. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317518 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari 499/2023 de la Sala contenciosa administrativa del 
TSJIB. 
 
12. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317515 i personar-se en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 502/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
13. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317516 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 512/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
14. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317519 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 517/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
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15. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317517 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 522/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
16. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317520 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 527/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
17. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317521 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 579/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
18. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318298 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 468/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
19. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318300 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 488/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
20. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318301 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 510/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
21. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318308 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 520/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
22. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318312 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 538/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
23. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318468 i personar-nos, en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 521/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
24. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318469 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 531/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
25. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318470 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 415/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
26. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318467 i personar-nos en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 516/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 4 - 

27. Aprovar inicialment el Reglament d'Ordenació dels usos d'espais dels centres 
d'educació infantil i primària de titularitat municipal dins l'horari no lectiu. 
 
28. Aprovar el Pla Municipal d'Infància i Adolescència 2023-2027. 
 
29. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 61.939,01€. 
 
30. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 242.722,04€. 
 
31. Declarar que les obres de promoció directa realitzades per la Fundació Amadip 
Esment són d'interès i utilitat municipal resulta aplicable la bonificació del 50%. 
 
32. Modificar l’art. 56 de l’Acord regulador de les condicions de treball  del personal 
funcionari, eventual i dels òrgans directius de l’Ajuntament. 
 
33. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE10, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
34. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC07, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
35. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC12, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
36. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC11, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
37. Aprovar la modificació de crèdit número 13, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
38. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS03, tipus crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
39. Aprovar la modificació de crèdit número 14, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
40. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS02, tipus crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
41. IMI. Aprovar la modificació de crèdit número 4/2023, tipus crèdit extraordinari, en 
el pressupost de l’ Institut per a l’exercici 2023. 
 
42. Aprovar definitivament amb prescripció la Modificació del Pla Parcial del SUP 80-
01 Son Oms. PC20-0001. 03PRAD60. 
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43. Aprovar definitivament el Projecte d’Estudi de Detall per implantació d’una 
benzinera al C/ Ter 29, Son Fuster. PE21-0007. 05prad195. 
 
44. Suspendre la tramitació i l'aprovació  inicial  del  Projecte  d’Estudi  de  Detall per a 
la instal·lació d’una benzinera al C/ Cabusso 3-5, La Ribera. PE23-0002. 05PRDEN33. 
 
45. Autoritzar l'elevació dels percentatges per a la contractació del contracte mixt de 
subministrament i instal·lació de serveis de conservació de la senyalització de guals de 
Palma. 
 
46. Acord sobre el torns de treball del servei municipal d'auto-taxi ente l'1 de novembre 
de 2023 i el 29 de febrer de 2024. 
 
47. Donar compte del Decret de batlia núm. 202310145 de mesures excepcionals pera la 
concessió de llicències temporals de transport públic de viatgers en vehicles turisme. 
 
68. Grup MÉS relativa als horaris de les terrasses de la Llotja. 
 
64. Grup MÉS per Palma relativa als mercadets de segona mà als barris. 
 
67. Grup PSIB-PSOE relativa al suport necessari a les entitats organitzadores dels 
mercadets a Palma. 
 
73. Grup MÉS per Palma relativa a l'adquisició pública de les pedreres de Sa Garrigueta 
Rassa i Can Rosselló. 
 
FOD 11. Moció Grup PP alternativa a la proposició del grup MÉS per Palma relativa a 
l'adquisició pública de les pedreres de Sa Garrigueta Rassa i Can Rosselló. 
 
48. Grup MÉS relativa a la cimera turística de la Unió Europea. 
 
56. Grup PSIB-PSOE relativa a la xarxa de ciutats amigables amb la gent gran. 
 
49. Grup VOX relativa a l'envelliment actiu. 
 
50. C. Serveis Grup VOX relativa a l'activitat cinegètica de Palma. 
 
51. Grup VOX relativa a l'ampliació del nombre de places en els centres de dia. 
 
52. Grup VOX relativa al requisit del català. 
 
53. Grup VOX relativa a la eradicació de la venda ambulant il·legal a Palma. 
 
54. Grup VOX relativa a mantenir el decòrum en les seves intervencions i a no 
contribuir al clima de polarització i crispació política existent en l'actualitat. 
 
55. Grup VOX relativa a l'agermanament entre les ciutats de Palma i de Perpinyà. 
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57. Grup PSIB-PSOE relativa al compliment de la normativa de política lingüística. 
 
58. Grup PSIB-PSOE relativa a l'increment de tallers. 
 
59. Grup PSIB-PSOE relativa a la convocatòria periòdica de la Mesa per la 
Convivència. 
 
60. Grup PSIB-PSOE relativa a la Policia de Barri, Policia Tutor i les taules de seguretat 
i convivència de districte. 
 
61. Grup PSIB-PSOE relativa a les escoles esportives municipals de l'IME. 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa a l'escut social. 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa als drets de la infància. 
 
65. Grup PSIB-PSOE relativa a la creació d'una Comissió No Permanent per al 
seguiment dels projectes finançats amb Fons Europeus Next Generation EU. 
 
66. Grup PSIB-PSOE relativa per a la protecció del comerç de proximitat. 
 
69. Grup PSIB-PSOE relativa al tancament de benzineres per finalització del termini de 
concessió. 
 
FOD 10. Moció Grup PP alternativa a la proposició del grup PSIB-PSOE relativa al 
tancament de benzineres per finalització del termini de concessió. 
 
70. Grup Mixt relativa a la bonificació al 100% del transport públic en 2024. 
 
76. Grup PSIB-PSOE relativa a la gratuïtat en el transport públic de l'EMT. 
 
71. Grup Mixt relativa a la declaració de Palma com a zona tensionada. 
 
75. Grup PSIB-PSOE relativa a la limitació dels preus de lloguer. 
 
72. Grup MÉS per Palma relativa al Decret Llei 6/2023, de 2 d'octubre, de mesures 
urgents en matèria d'habitatge. 
 
77. Grup PSIB-PSOE relativa al Decret 6/2023, de mesures urgents en matèria 
d'habitatge. 
 
74. Grup VOX relativa a la creació d'una oficina anti-ocupació. 
 
78. Grup PSIB-PSOE relativa a l'adquisició del molí d’en Gelós i del molí de Sa 
Garriguera del conjunt històric del barri del Jonquet de Palma. 
 
79. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup MÉS del regidor de l'Àrea de 
Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i Coordinació Municipal. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 7 - 

 
80. Sol·licitud de compareixença a petició del GRUP VOX PALMA de la regidora de 
Participació Ciutadana. 
 
82. Sol·licitud de compareixença a petició del GRUP VOX PALMA de la Regidora de 
Participació Ciutadana. 
 
81. Sol·licitud de compareixença a petició del GRUP VOX PALMA de la Regidora 
d'Hisenda, Funció Pública i Govern Interior. 
 
83. Sol·licitud de compareixença a petició del GRUP PSIB-PSOE del Regidor de l'Àrea 
de Turisme, Innovació Cultura, Esports, Restauració i Coordinació Municipal. 
 
84. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'agost 2023. 
 
FOD 1. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 58.572,56€. 
 
FOD 2. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 378.308,43€. 
 
FOD 3. Moció Grup Mixt relativa al rebuig als crims de guerra i la vulneració dels drets 
humans de la població palestina per part de l'Estat israelià. 
 
FOD 4. Proposta del Districte Llevant de creació de la Comissió no Permanent relativa 
al barri de Son Gotleu i nomenament dels seus membres.  
 
FOD 5. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC15, tipus suplement de crèdit 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
FOD 6. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC16, tipus suplement de crèdit 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
FOD 7. PalmaActiva. Aprovar la modificació de crèdit número 08 CE 01/23, de crèdit 
extraordinari finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de l’Organisme per a 
2023. 
 
FOD 8. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE17, tipus crèdit extraordinari, 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
FOD 9. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC18, tipus suplement de crèdit, 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023. 
 
FOD 12. Moció Grup PSIB-PSOE relativa a dia 29 d’octubre, dia d’homenatge i record 
a totes les víctimes del cop d’estat, la guerra i la dictadura. 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 28 de setembre de 2023 
 
Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 28 de setembre de 2023. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bon dia. Havia avui convocades en principi o havia d’haver convocatòria de 
les juntes generals de l’empreses públiques i al final no s’han convocat. Va haver un anunci de 
que hi havia un decret de Batlia que es canviaven els representants del Partit Popular, perquè 
cedien un dels seus representants a Vox, que entraven a l’equip de govern. Ara sabem que en 
Parlament tenen qüestions, dificultats per aprovar el sostre de despesa. No sabem si això té a 
veure també que aquí tenim dificultats en temes pressupostari o amb aquest acord que tenen 
Vox-Partit Popular. Si és una qüestió que les dues persones que havien designat com a 
representants de Vox són incompatibles.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“La pregunta és si estan convocades o no, Sra. Sánchez?” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Per què estan convocades o no?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Les juntes generals d’accionistes no estan convocades. Hem donat inici al Plenari ordinari 
d’avui. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“I l’explicació...” 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 28 
de setembre de 2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Punt únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 28 de setembre de 2023 de 
l’Ajuntament. 
 
3. Donar compte al Ple dels convenis inscrits al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
La Secretaria General del Ple dona compte dels convenis rebuts i inscrits al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
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1792 Conveni de 29.06.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector  Social 
Creu Roja Espanyola per a l’atenció comunitària mitjançant el projecte d’intervenció 
comunitària al territori del Centre Municipal de Serveis Socials de Ciutat Antiga 
(Registrat el 6.10.2023) 
 
1793 Conveni de 24.07.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector  Social 
Societat Cooperativa d’Iniciativa Social i formació Ocupacional Jovent per a l’atenció 
comunitària mitjançant el projecte d’intervenció comunitària al territori del Centre 
Municipal de Serveis Socials d’Est (Registrat el 6.10.2023) 
 
1794 Conveni de 31.07.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector Social 
Aldeas Infantiles - SOS per a l’atenció comunitària mitjançant el projecte d’intervenció 
comunitària al territori del Centre Municipal de Serveis Socials de Gregal (Registrat el 
6.10.2023) 
 
1795 Conveni de 14.06.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector  Social 
Espiral - entitat prestadora de serveis a la infància i la joventut per a l’atenció 
comunitària mitjançant el projecte d’intervenció comunitària al territori del Centre 
Municipal de Serveis Socials de Litoral de Llevant  (Registrat el 6.10.2023) 
 
1796 Conveni de 16.06.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector Fundació 
Patronat Obrer de Sant Josep per a l’atenció comunitària mitjançant el projecte 
d’intervenció comunitària al territori del Centre Municipal de Serveis Socials de Llevant 
Sud (Registrat el 6.10.2023) 
 
1797 Conveni de16.06.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector Social 
Germanes de la Caritat - Projecte Naüm per a l’atenció comunitària mitjançant el 
projecte d’intervenció comunitària al territori del Centre Municipal de Serveis Socials 
de Mestral (Registrat el 6.10.2023) 
 
1798 Conveni de 14.06.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector  Social del 
Grup d’Educadors de Carrer - Grec per a l’atenció comunitària mitjançant el projecte 
d’intervenció comunitària al territori del Centre Municipal de Serveis Socials de Nord i 
Llevant Nord (Registrat el 6.10.2023) 
 
1799 Conveni de 14.06.2023 entre l’Ajuntament de Palma i el Tercer Sector Social 
Fundació Natzaret per a l’atenció comunitària mitjançant el projecte d’intervenció 
comunitària al territori del Centre Municipal de Serveis Socials de Ponent (Registrat el 
6.10.2023) 
 
1800 Addenda de 12.05.2023 al Conveni núm. 1648 de col·laboració entre la Fundació 
Privada Johan Cruyff, l’Institut Municipal de l’Esport (IME) i l’Ajuntament de Palma 
per la instal·lació de la Cruyff Court subscrit de 17 de maig de 2019 (Registrat el 
6.10.2023) 
 
4. Donar compte al Ple el Decret de batlia núm. AJT 202318885, de 17 d'octubre de 
2023 de nomenament dels representants de la Comissió de Protecció Civil 
Municipal (PLATERPALMA) 
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El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Actualitzar la composició dels membres de la Comissió de Protecció Civil Municipal 
(PLATERPALMA), que passa a ser la següent: 
 
- President: El/la batle/essa, per delegació pot presidir el regidor delegat de l’Àrea de 
Seguretat Ciutadana i Civisme 
- Secretaria Tècnica: El/la cap de Comandament Operatiu de Bombers, com a suplent la 
persona en qui delegui 
- El director/a general de Seguretat Ciutadana 
- El/la coordinador/a general de Comunicació, com a suplent la persona en qui delegui. 
- El/la coordinador/a general d’Infraestructures i Accessibilitat, com a suplent la persona 
en qui delegui  
- El director/a general de Mobilitat, com a suplent la persona en qui delegui 
- El director/a general de Sanitat, com a suplent la persona en qui delegui 
- El coordinador/a de Servies Socials i Igualtat, com a suplent la persona en qui delegui 
- El/la cap de la Policia Local, com a suplent la persona en qui delegui 
- El representant de la Direcció General d’Emergències del Govern  
 
Vocalies permanents 
 
- El/la coordinador/a del SCIS, i com a suplent l’oficial de Bombers  
- El/la gerent d’Urbanisme,i com a suplent, el/la director/a tècnic/a d’Urbanisme  
- El/la  director/a general de Medi Ambient, Espais Naturals i Benestar Animal, i com a 
suplent, la persona qui designi 
- El/la director/a dels Serveis Jurídics, i com a suplent el/la lletrat/ada assessor/a 
 
Vocalies eventuals 
 
- El/la  gerent de Mercapalma 
- El/la gerent de l’Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma (EMT) i com a 
suplent, el/la director/a general de Mobilitat 
- El/la president/a de l’Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram (EMAYA), i com a 
suplent, el/la director/a del Cicle de l’Aigua 
- El/la coordinador/a general d’Innovació i districte digital, i com a suplent, el gerent de 
l’Institut Municipal d’Innovació (IMI) 
- El/la coordinador/a general de Cultura i Arts visuals, i com a suplent, el/la director/a 
general de l’Àrea. 
- El/la gerent de l’Institut Municipal d’Esports (IME), i com a suplent, el/la director/a 
general d’Esports 
- El/la gerent de l’Empresa Funerària Municipal (EFM), i com a suplent, el/la cap del 
Departament Tècnic 
- El/la president/a de l’Associació d’Hotelers de la Platja de Palma, i com a suplent, 
el/la gerent de l’Associació d’Hotelers de la Platja de Palma 
- El/la coordinador/a general de Batlia, i com a suplent, el/la director/a general de l’Àrea  
�El/la coordinador/a general d’Hisenda, i com a suplent, el/la director/a general de 
l’Àrea 
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- El/la coordinador/a general d’Economia, Comerç, Autònoms, Mercats i Fires, i com a 
suplent el/la director/a general de l’Àrea 
- El/la director/a general de Gent Gran, i com a suplent, la persona qui designi 
 
2. Comunicar el present Decret a les àrees. 
 
3. Donar-ne compte a la Junta de Govern i al Ple de l’Ajuntament d’aquest decret a la 
primera sessió que es dugui a terme. 
 
5. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202317529 de 28 de setembre de 
2023, del règim de dedicació del nou regidor Sr. Daniel Oliveira de Souza 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1. Assignar al Sr. Daniel Oliveira de Souza, la retribució corresponent al règim de 
dedicació parcial al 75 % com a regidor del Grup Municipal PSIB-PSOE. 
 
2. Aquesta resolució tindrà efectes de dia 13 de setembre de 2023, es comunicarà al 
departament de Personal, es publicarà al BOIB i se’n donarà compte al Ple. 
 
6. Donar compte al Ple del Decret de batlia núm. 202317617, de modificació de 
l’organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. Jo crec que el més destacables respecte a la distribució d’aquestes àrees de 
govern és que, a la línea que varen començar, suposa un canvi de tendència dràstic a les 
prioritats de les dues anteriors legislatures. Crec que hi ha una clara intenció de reduir la 
importància de regidories que han estat claus en avanços socials, com Benestar Social, Cultura, 
Igualtat, Participació Ciutadana. Que varen ser la punta de llança de l’acció de governs 
progressistes per a reduir desigualtats, vertebrar la participació i l’acció conjunta amb la societat 
civil i, en definitiva, construir una ciutat més dirigida al ciutadà i una ciutat de drets. Aquesta 
conformació que fa el nou govern, bueno, pensam que suposa la declaració d’intencions que té 
aquest equip de govern. Que és un intent de passar de la ciutat dels drets i el benestar social a la 
ciutat del turisme i de l’accés. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Amb aquesta modificació de l’organització i els objectius del govern municipal, se mostra com 
el Partit Popular és servil a les obsessions de Vox, de l’extrema dreta. El pacte que se va firmar 
entre Vox i el PP no és un pacte només programàtic, si no que és un pacte de govern. Perquè 
aquí Vox assenyala i diu quines són les polítiques i els objectius que ha de tenir el govern i el 
PP executa lo que diu Vox. Per tant això és una mostra directa que Vox està governant a dins 
l’Ajuntament de Palma, encara que per ara no tengui cap regidor ni s’hagin fet els canvis a les 
empreses públiques que s’havien anunciat. A més a més, si miram en detall quin és aquestes 
modificacions que s’han fet a l’organigrama, desapareixen conceptes i objectius que són 
fonamentals per a la justícia social i per millorar la qualitat de vida de tots els veïnats i veinades 
i preservar tots els drets i les llibertats que tenien fins ara els veïnats i veinades de Palma. Per 
exemple, com no s’elimina part de l’organigrama de la Defensora de la Ciutadania. Una cosa 
que ja havíem denunciat. O en relació a la llengua catalana, desapareix el concepte de la llengua 
pròpia de les Illes Balears. Un atac directa contra el català. Una obsessió que se té per part de 
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Vox i que el Partit Popular també s’hi ha sumat. O Cultura, desapareix el Consorci de l’ Institut 
Ramon Llull. Això què significa? Que ja no volem que Palma promocioni internacionalment la 
cultura que se produeix aquí en la llengua que sigui en el concepte que sigui? Esteim xerrant de 
música, de dansa, de pintura, de qualsevol tipus d’expressió cultural que se pugui traslladar a 
nivell internacional per promoure els nostres artistes. Idò pareix que el Partit Popular i Vox no 
volen fer aquesta promoció internacional. O també desapareix l’apartat d’LGTBI+ i s’elimina 
qualsevol concepte relacionat amb la identitat de gènere. Per tant també una altra deriva i una 
altra obsessió de Vox que el Partit Popular ha assumit. I també eliminen tota referència a la 
promoció de la lluita contra l’homofòbia, contra la LGTBIfòbia, en general. Davant un contexte 
a on totes aquestes violències estan molt presents, desgraciadament, i l’Ajuntament ha d’estar en 
primera línea per combatre-les. O també en relació a les violències masclistes. Se fa referència 
que l’Ajuntament ha d’identificar les causes i els perfils repetits dels agressors. Esteim parlant 
de què volem fer. Identificar quin són els perfils, quines són les classes socials, les ètnies o les 
procedències que tenen les persones que agredeixen a les dones, que generen violència sobre les 
dones. També un aspecte d’obsessió de Vox que el PP també assumeix. I després, com no, la 
Constitució espanyola. Apareix la Constitució espanyola a diferents punts de l’organigrama 
municipal. Ja sabem que la Constitució espanyola està vigent, lo que passa és que a lo millor 
l’hauríem de llegir tota i fer-la complir en la seva totalitat, no només en les obsessions 
homogeneïtzadores i centristes que tenen per part del Partit Popular i Vox.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Noltros esperam que després d’aquestes intervencions hi hagi qualque tipo 
d’explicació de per què s’ha fet aquesta modificació de l’organització administrativa de 
l’Ajuntament. Aquí s’està xerrant durant tota aquesta nova organització administrativa de la 
Constitució del 78. La Constitució del 78 era un punt de trobada i un punt per construir. Per 
construir la societat que hem construït els darrers 40 anys. I lo que fa aquesta modificació és fer 
tornar l’Ajuntament 40 anys enrere. 40 anys enrere d’avanços en drets i llibertats socials que a 
Vox no li agraden. I això fa en el vist-i-plau i amb la connivència del Partit Popular. I jo voldria 
dir, el Partit Popular. I jo voldria saber, el Partit Popular què opina d’aquestes cessions i aquest 
canvi cultural que s’està implantant a la ciutat de Palma. L’Adjunt de la Defensora. S’elimina 
l’Adjunt de la Defensora significa eliminar la Defensora i això ho han dit a la ciutadania amb un 
frau de llei i per la porta de darrera. Jo crec que això és un insult per a les associacions de 
veïnats. i és un insult pels veïnats i veinades de Palma, que ja no podran tenir incidència en 
aquest ajuntament, ni tenen ningú, sobre tot els més vulnerables, que els defensin. Estan 
substituint els drets socials pels drets constitucionals. Com si els drets fonamentals que estan 
previstos a la Constitució espanyola, com el dret a l’habitatge s’estiguessin complint. 40 anys 
enrere en avanços socials. En avanços en una societat, en un país que ha de ser un país social i 
un estat social i de dret. Estan xerrant en matèria de llei de llengües, s’estan botant l’Estatut 
d’Autonomia. S’està botant l’Estatut d’Autonomia perquè la llengua catalana és una llengua 
minoritzada. Avui sortien dades de l’INE sobre la minorització de la llengua catalana. Això nos 
ho passam per a damunt. Com si les dues llengües se xerressin igual en aquesta ciutat i tots 
sabem que no i que hem de defensar i que hem de preservar la llengua catalana. Deixam de 
xerrar de política LGTBI i fan referència a la Constitució del 78. Si és que fins al 1990 
l’Organització Mundial de la Salud considerava ser homosexual una malaltia. I nos volen fer 
tornar enrere. I és lo que està permetent el Partit Popular. I en matèria de polítiques de gènere 
que no volen acceptar que les dones nos estan agredint, per ser dones. Que les dones nos estan 
matant, per ser dones. Un altra part del discurs de Vox que el Partit Popular ha adoptat com a 
propi. Jo voldria una explicació del Partit Popular d’aquesta adopció del discurs de Vox. Perquè 
això són retallades ideològiques. I darrera d’aquestes retallades ideològiques ve el pressupost 
d’aquest ajuntament. I a on vostès han dit, precisament, que no faran despesa en qüestions 
ideològica. Ja sabem per a on vendran aquestes retallades, pels drets socials i pels drets i 
llibertats dels més vulnerables.” 
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El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
Mitjançant el Decret de batlia núm. 202317617, de dia 29 de setembre de 2023, s’ha 
modificat el Decret de batlia núm. 202312178 de dia 22 de juny de 2023 i  s’ha resolt: 
 
Aprovar l’estructura de l’Administració municipal executiva i les delegacions de 
competències de la Batlia en les matèries que s’especifiquen: 
 
1. Estructura de l’Administració municipal executiva 
 
1.1 Òrgans superiors i directius  
 
Els Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma, sota la direcció del batle, 
s’estructuren en els òrgans superiors i directius: 
 
Batlia 
 
Coordinador/a general de Batlia 
Cap de premsa de Gabinet de la Batlia 
Coordinador/a general de Comunicació 
Director/a general del Govern Municipal 
Director/a general de Gabinet de la Batlia 
Director/a general de Comunicació 
Director/a general de Protocol 
Director/a general de Premsa 
Defensor/a de la Ciutadania (R.O. Drets de la ciutadania) 

 
I. Àrea de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i Coordinació 
Municipal 
Coordinador/a de Cultura i Arts Visuals 
Director/a general de Música i Arts Escèniques 
Director/a general de Patrimoni i Interpretació de la Ciutat 
Coordinador/a general de Turisme i Restauració 
Coordinador/a general d’Innovació i Districte Digital 
Director/a general d’Esports 
 
I.1. Àrea Delegada de Seguretat Ciutadana i Civisme 
Director/a general de Seguretat Ciutadana 
Director/a general de Civisme 
 
II. Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat 
Coordinador/a general de Serveis Socials i Igualtat 
Director/a general d’Educació i Infància  
Director/a general de Participació Ciutadana i Coordinació de Districtes 
Director/a general de Joventut 
Director/a general d’Interculturalitat 
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II.1. Àrea Delegada de Gent Gran 
Director/a general de Gent Gran 
 
III. Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projecte Estratègics 
Gerent/a d’Urbanisme 
Subgerent/a, director/a general d’Urbanisme  
Director/a general de Projectes Estratègics 
 
IV. Àrea d’Hisenda, Funció Pública i Govern Interior 
Coordinador/a general d’Hisenda  
Director/a general de Pressupost 
Director/a general de Funció Pública i Govern Interior 
 
V. Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar Animal 
Director/a general de Medi Ambient, Espais Naturals i Benestar Animal 
 
VI. Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat 
Coordinador/a general d’Infraestructures i Accessibilitat 
 
VI.1. Àrea Delegada d’Economia, Comerç, Autònoms, Sanitat, Consum, Mercats i 
Fires 
Coordinador/a general d’Economia, Comerç, Autònoms, Mercats  i Fires 
Director/a general d’Economia i Comerç 
Director/a general d’Autònoms 
Director/a general de Sanitat, Consum, Mercats i Fires 
 
VII. Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials 
Director/a general de Mobilitat 
Director/a general de Polígons Industrials 
 
La titularitat de les àrees i les àrees delegades correspon a un membre del govern local, 
regidor/a, que exerceix les competències que se li deleguen en aquest Decret i, en el seu 
cas, per la Junta de Govern. 
 
En consideració a les característiques específiques dels llocs directius relacionats, als 
antecedents d’anteriors mandats, i a la manca de delegació de competències resolutives, 
els seus titulars no requereixen la condició de funcionari/ària (article 47.2 ROGA de 
l’Ajuntament de Palma). 
 
1.2.Òrgans territorials 
 
Els Serveis Administratius de l’Ajuntament de Palma s’organitzen territorialment en 
districtes, als quals corresponen les competències que determina el Reglament orgànic 
dels districtes i les que els deleguin la Batlia o d’altres òrgans municipals. 
 
2. Competències delegades 
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2.1. Competències generals 
 
Corresponen als titulars de les àrees de govern i als titulars de les àrees delegades, amb 
les limitacions establertes per a aquests darrers a l’art. 44 del Reglament orgànic del 
govern i de l’administració de l’Ajuntament de Palma, les competències generals que 
han de desenvolupar en l’àmbit de les matèries pròpies de la seva àrea, sense perjudici 
de les competències atribuïdes o delegades en altres òrgans o serveis municipals. En 
general són les següents: 
 
a. Programar les polítiques municipals en les matèries de la seva competència, així com 
la representació i la inspecció de l’àrea de la qual són titulars. 
b. Exercir l’autoritat respecte del personal de la seva àrea. 
c. Garantir el compliment de les ordenances, els reglaments, els bans i altres 
disposicions legals que afectin el municipi, en l’àmbit de les competències de l’àrea. 
d. Exercir la potestat sancionadora en l’àmbit de les competències de l’àrea, llevat que 
sigui indelegable per llei o estigui atribuïda a altres òrgans. 
e. Elaborar els projectes d’ordenances i altres disposicions de caràcter general. 
f. Dictar decrets i instruccions. 
g. Proposar l’estructura i l’organització de la seva àrea. 
h. Controlar, reconèixer i liquidar l’obligació dels compromisos o les disposicions de 
despeses legalment contretes, referides a les partides pressupostàries la gestió de les 
quals els correspongui. 
i. Aprovar, després dels tràmits oportuns, els comptes a justificar corresponents a les 
partides de despesa la gestió de les quals els correspongui. 
j. Subscriure convenis amb altres administracions i entitats públiques i privades per a 
desenvolupar i executar les competències pròpies de la seva àrea, sempre dins els límits 
d’autorització i disposició de despeses que tinguin atribuïdes, llevat dels següents que es 
reserva la Batlia: els convenis que se subscriguin amb l’Administració de l’Estat i 
firmin els ministres, els que se subscriguin amb comunitats autònomes i firmin els seus 
presidents i els que se subscriguin amb altres ajuntaments i firmin els seus respectius 
batles/esses, així com els que tinguin una especial rellevància institucional apreciada per 
la persona titular de l’àrea que els promogui. 
k. Concedir subvencions dins els límits de les seves competències quant a autorització i 
disposició de despeses i amb subjecció estricta a la legislació sobre la matèria. 
l. Ordenar l’expedició dels certificats que se sol·licitin a l’àmbit de les seves respectives 
competències i atorgar-los el vistiplau. 
m. Acordar la conclusió i l’arxiu dels expedients que apareguin ultimats en tots els seus 
tràmits referents a les matèries pròpies de la seva competència. 
 
2.2. Competències específiques i adscripció d’organismes i empreses 
 
2.2.1 A la Junta de Govern  
 
Es delega a la Junta de Govern: 
 
1. L’aprovació de la liquidació del pressupost propi i de l’Ajuntament i dels organismes 
autònoms. 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 16 - 

2. El reconeixement i liquidació de les obligacions de compromisos de despeses 
legalment contretes, que es derivin de l’aprovació de les certificacions finals d’obra o 
documents que impliquin la recepció/conformitat i liquidació dels contractes, 
competència reservada a la Junta de Govern Local en la seva qualitat d’òrgan de 
contractació. 
 
3. En matèria de política financera: (art. 52.2 del TRLRHL) 
 
a) La concertació o modificació d’operacions de crèdit a llarg termini previstes al 
Pressupost de l’exercici, així com l’emissió i amortització d’emprèstits i de les 
destinades a cobrir i gestionar riscs derivats de l’evolució dels tipus d’interès i tipus de 
canvi, sempre que el seu import acumulat, dins cada exercici econòmic, no superi el 
10% dels recursos de caràcter ordinari prevists en dit exercici. 
 
b) La concertació de les operacions de crèdit a curt termini quan l’import acumulat de 
les operacions vives d’aquesta naturalesa, inclosa la nova operació, no superin el 15% 
dels recursos corrents liquidats a l’exercici anterior. 
 
2.2.2 Als titulars d’Àrea i d’Àrea Delegada 
 
A més de les generals, es deleguen als titulars de les àrees i de les d’àrees delegades les 
competències específiques que, de forma indicativa i no exclusiva, s’indiquen a l’apartat 
“Relació de matèries específiques”. 
 
Les competències específiques relacionades seran exercides en els termes previstos a la 
legislació de l’Estat i de la Comunitat Autònoma. 
 
Els organismes i les empreses municipals s’adscriuen a les àrees i les àrees delegades 
segons s’indica. 
 
3. Coordinació de govern 
 
La coordinació de govern correspon a la Batlia, sense perjudici de les delegacions 
autoritzades pel present Decret i les que corresponguin a la Junta de Govern i a la 
Comissió de Coordinació.  
 
4. Règim de les delegacions atorgades 
 
Les delegacions atorgades en aquest Decret als titulars de cada una de les àrees i les 
àrees delegades en què s’estructura l’Administració municipal comprenen tant la 
facultat de dirigir els serveis corresponents com la de gestionar-los en general, inclosa la 
de resoldre mitjançant actes administratius que afectin tercers. 
 
Així mateix, exerceixen totes les facultats que corresponen a l’òrgan delegant sense cap 
limitació ni condició, inclosa la resolució dels recursos de reposició, llevat que el batle 
les revoqui en qualsevol moment, les ratifiqui o les reservi a decrets posteriors. 
 
5. Relacions amb els òrgans necessaris, comissions del Ple, Ple i Junta de Govern 
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5.1. Els titulars d’àrea són els òrgans competents per elevar a dictamen de la comissió 
del Ple o a resolució del Ple o de la Junta de Govern Local tots els assumptes que, dins 
l’àmbit de les seves competències, s’hagin de sotmetre a la consideració dels dits 
òrgans. 
 
5.2. La competència esmentada a l’apartat anterior correspon al batle quan l’assumpte a 
què es refereix afecta l’àmbit de competències de més d’una àrea quan discrepin entre 
elles. 
 
6. Coordinació administrativa 
 
6.1. D’acord amb l’art. 43.5.c del Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, s’estableixen com a mecanismes de coordinació, entre 
d’altres, les circulars, les instruccions, l’evacuació de consultes i l’emissió de 
dictàmens, les reunions territorials de districtes, les sectorials i la unificació de criteris. 
 
6.2. Periòdicament s’han de convocar sessions informatives per a la coordinació dels 
departaments, organismes autònoms i societats mercantils municipals. 
 
7. Delegacions especials 
 
Les delegacions atorgades en aquest Decret s’entenen sense perjudici de les delegacions 
especials que es puguin efectuar en qualsevol regidor/ra per a la direcció i la gestió 
d’assumptes determinats inclosos en les competències dels titulars d’àrea o d’àrea 
delegada, d’acord amb l’art. 43.4 del Reglament d’organització, funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals. 
 
8. Tramitació de procediments 
 
Els procediments iniciats abans de l’entrada en vigor d’aquest Decret per òrgans 
diferents dels competents d’acord amb aquest s’han de continuar tramitant i ser decidits 
pels òrgans que resultin competents en virtut del nou repartiment de competències. 
 
9. Entrada en vigor 
 
Aquest Decret entrarà en vigor el dia que es firmi, sense perjudici de la seva preceptiva 
publicació al Butlletí Oficial de les Illes Balears, d’acord amb l’art. 44.2 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals. 
 
10. Pèrdua de vigència 
 
Queden sense efecte els anteriors decrets relacionats amb la matèria.  
 
11. Comunicació al Ple 
 
S’ha de donar compte d’aquest Decret al Ple de l’Ajuntament a la primera sessió 
ordinària que dugui a terme. 
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12. Relació de matèries específiques 
 
 
BATLIA 
 
1. Relacions institucionals 
 
a. Promoure i mantenir les relacions de l’Ajuntament amb els organismes, les 
institucions o les associacions nacionals i internacionals d’autoritats o corporacions 
locals i tenir cura de la participació de l’Ajuntament. 
b. Promoure i mantenir les relacions de l’Ajuntament amb els organismes, institucions o 
associacions nacionals i tot tipus d’entitats d’àmbit local, autonòmic, nacional i 
internacional. 
 
2. Comunicació 
 
a. Gestionar la informació de l’Ajuntament, tant interna com externa. 
b. Elaborar i aplicar un pla de comunicació institucional de l’Ajuntament de Palma que 
inclogui les empreses i organismes autònoms que constitueixen el sector públic 
municipal. 
c. Elaborar notes de premsa i dossiers informatius. 
d. Relacionar-se amb els i les periodistes i els mitjans de comunicació. 
e. Crear vídeos institucionals i esdeveniments relacionats amb el consistori i l’activitat 
municipal. 
f. Promocionar esdeveniments i oferir informació a través de les xarxes socials. 
g. Tenir cura del màrqueting i la publicitat als mitjans de comunicació. 
h. Elaborar el dossier de premsa diari. 
i. Confeccionar l’argumentari de membres de l’equip de govern als programes de 
televisió i radio. 
j. Editar les pàgines d’actualitat del web institucional. 
k. Coordinar i supervisar les tasques relatives a la gestió de la informació i l’estructura 
del web municipal 
 
3. Govern municipal 
 
a. Desenvolupar les tasques pròpies de la coordinació de govern, així com donar suport i 
treballar conjuntament amb l’àrea responsable de la coordinació municipal. 
b. Promoure la recerca de fons europeus, supervisar la presentació de projectes i 
coordinar amb les àrees municipals executores la gestió i control de les despeses 
subvencionables. 
 
4. Defensor o Defensora de la Ciutadania 
 
Donar suport al normal desenvolupament de les funcions del Defensor/ra de la 
Ciutadania d’acord amb el Reglament orgànic dels drets de la ciutadania de 
l’Ajuntament de Palma. 
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I.  ÀREA DE TURISME, INNOVACIÓ, CULTURA, ESPORTS, RESTAURACIÓ 
I COORDINACIÓ MUNICIPAL 
 
I.A. Turisme 
 
a. Dissenyar i aplicar mesures per al foment i la millora del sector turístic per a la seva 
promoció a nivell nacional i internacional, potenciant aspectes específics com són el 
turisme gastronòmic, cultural i esportiu, entre d’altres. 
b. Ordenar el sector turístic i la seva infraestructura, amb especial incidència en les 
zones turístiques madures de Palma. 
c. Coordinar-se amb altres òrgans de l’Administració municipal en les actuacions que 
tinguin incidència en el sector turístic i que es realitzin en exercici de les seves 
respectives competències. 
d. Negociar i formalitzar fórmules de cooperació que es duguin a terme amb la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears o altres institucions i organismes per al foment 
i la promoció del sector turístic. 
e. Fomentar les professions turístiques, així com la formació i el perfeccionament dels 
professionals del turisme en el marc de les competències municipals. 
f. Informar sobre l’oferta turística de Palma. 
g. Fomentar i promocionar l’activitat firal i de congressos, en l’àmbit de les seves 
competències, al municipi de Palma. 
 
I.B. Innovació 
 
a. Dissenyar, implantar i fomentar polítiques públiques per al desenvolupament 
tecnològic del sector empresarial i la ciutadania. 
b. Afavorir la incorporació dels ciutadans a la societat del coneixement. 
c. Desenvolupar programes de col·laboració entre universitats i empreses. 
d. Fomentar la innovació empresarial, la modernització, la dinamització i la difusió de la 
innovació, així com la transferència de tecnologia. 
e. Fomentar actuacions que generin una major eficiència, qualitat i seguretat dels 
subministraments industrials i energètics. 
f. Impulsar la implantació de l’administració electrònica. 
g.  Impulsar el desenvolupament de l’estratègia de la Smart Office. 
h. Autoritzar la utilització de la signatura electrònica en les relacions 
interadministratives i en la relació amb els ciutadans. Aquesta autorització inclou 
facultar el personal municipal per a la signatura electrònica de l’Ajuntament com a 
persona jurídica així com les modificacions i les revocacions.  
 
I.C. Cultura  
 
a. Procurar els mitjans i els recursos suficients per aconseguir una acció eficaç dels 
serveis al seu càrrec en matèria cultural. 
b. Establir els criteris i disposar els mitjans necessaris per a fer efectiva la programació 
cultural.  
c. Mantenir contacte permanent amb els òrgans de l’Administració de l’Estat, de la 
Comunitat Autònoma i del Consell de Mallorca, i amb altres organismes públics i 
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privats que desenvolupin activitats i programes relacionats amb les competències 
delegades en matèria cultural. 
d. Participar en l’impuls de les grans infraestructures culturals de titularitat autonòmica i 
d’altres administracions públiques radicades al municipi. 
e. Regular l’ús dels centres públics culturals. 
f. Subscriure convenis en matèria cultural en els àmbits prevists per la legislació vigent 
amb la resta d’administracions públiques o institucions privades. 
g. Proposar al batle l’assignació i el canvi de denominació de les vies públiques, places i 
parcs. 
 
IC.1. Arxius  
 
a. Dirigir, gestionar i crear arxius de titularitat municipal i centres de dipòsit cultural de 
naturalesa anàloga. 
b. Catalogar, conservar, difondre i acréixer el patrimoni documental i bibliogràfic i 
d’altres de naturalesa anàloga. 
c. Des de l’Arxiu dirigir, supervisar, organitzar i establir criteris i pautes per al sistema 
de gestió documental de l’Ajuntament. 
 
I.C.2 Biblioteques 
 
a. Dirigir, gestionar i crear biblioteques de titularitat municipal. 
b. Fomentar i promoure el llibre i la lectura. 
 
I.C.3 Museus i col·leccions 
 
a. Dirigir, gestionar i crear museus i col·leccions de titularitat o cotitularitat municipal. 
b. Catalogar, conservar, difondre i acréixer les col·leccions municipals. 
c. Promoure activitats expositives i de difusió, lligades als museus i les col·leccions 
municipals. 
 
I.C.4. Projectes culturals 
 
a. Planificar, dirigir i executar projectes d’infraestructures culturals de titularitat o 
cotitularitat municipal. 
b. Planificar la renovació de grans infraestructures culturals de titularitat municipal. 
c. Planificar, dirigir i executar projectes de noves institucions de referència. 
d. Dur a terme actuacions de qualificació cultural d’iniciatives a l’espai urbà, en 
coordinació amb els òrgans competents en la matèria. 
e. Proposar noves iniciatives culturals. 
 
I.C.5. Promoció cultural 
 
a. Promocionar i programar arts escèniques i música. 
b. Promocionar i programar arts visuals. 
c. Promocionar i programar arts aplicades. 
d. Programar les exposicions de referència. 
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e. Dirigir i gestionar centres lligats a les arts escèniques, la música, les arts visuals i les 
arts aplicades de titularitat municipal. 
f. Supervisar les línies de programació cultural dels districtes. 
g. Promoure iniciatives culturals de suport a la programació dels districtes. 
h. Crear noves institucions culturals municipals. 
i. Proposar a l’òrgan competent la concessió de premis i altres distincions de caràcter 
cultural. 
j. Les competències que afectin la gestió de les diferents manifestacions culturals. 
k. Dur a terme la promoció i la dinamització cultural de la ciutat. 
 
I.C.6. Patrimoni cultural i històric 
 
a. Coordinar i tutelar les activitats municipals sectorials que afectin el patrimoni històric 
a l’àmbit municipal i ser present als òrgans col·legiats que n’entenguin. 
b. Conservar i custodiar els béns que integren el patrimoni històric, artístic, científic, 
tecnològic i natural comprès al terme municipal de Palma. Quan la titularitat sigui 
d’altres administracions públiques o d’altres institucions o persones privades, subscriure 
els convenis de col·laboració oportuns. 
c. Crear, gestionar i mantenir el patrimoni artístic, científic, tecnològic, natural i 
documental municipal. 
d. Dur la iniciativa i col·laborar amb els òrgans competents en la redacció dels 
instruments urbanístics de protecció del patrimoni històric. 
e. Dirigir i tutelar els programes de restauració d’immobles de caràcter monumental que 
es realitzin mitjançant convenis amb altres institucions. 
f. Adoptar les mesures oportunes per evitar el deteriorament, la pèrdua o la destrucció 
dels béns culturals. 
g. Redactar i executar el Pla director de Bellver. 
h. Dotar de contingut la proposta de declaració de Palma Patrimoni de la Humanitat de 
la UNESCO. 
i. Recuperar elements claus del patrimoni ciutadà com Ses Voltes, les torres del Temple, 
etc. 
 
I.C.7. Llengua pròpia 
 
a. Garantir l’ús de la llengua catalana, juntament amb la castellana. 
b. Garantir l’ús oficial dels dos idiomes cooficials de la Comunitat i complir el mandat 
legal de la promoció de la modalitat lingüística pròpia de l’illa de Mallorca. 
 
I.D. Esports 
 
a. Dirigir la política municipal i les actuacions en matèria d’esports. 
b. Establir els criteris i disposar els mitjans necessaris per fer efectiva la programació 
esportiva. 
c. Mantenir contacte permanent amb altres organismes públics i privats que 
desenvolupin activitats i programes relacionats amb les competències delegades en 
matèria esportiva.  
d. Regular i gestionar l’ús dels centres públics esportius. 
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e. Planificar, dirigir i executar projectes d’infraestructures esportives de titularitat o 
cotitularitat de l’Ajuntament. 
f. Planificar la renovació de grans infraestructures esportives de titularitat de 
l’Ajuntament. 
 
I.E. Restauració 
 
a. Coordinar les àrees de govern i impulsar la política municipal vers l’activitat 
empresarial de  la restauració , tant en l’àmbit intern de l’Ajuntament com en les 
relacions d’aquest amb altres administracions. 
b. Fer el seguiment continu dels objectius fixats a cada àrea de govern, que ha de 
facilitar-li la informació necessària per al desenvolupament d’aquesta funció. 
c. Mantenir les reunions necessàries amb el teixit empresarial i les associacions veïnals 
per mantenir l’equilibri adient.  
d. Dirigir la proposta d’aprovació d’ordenances reguladores d’estètica i ocupació de via 
pública referides a la restauració. 
 
I.F. Coordinació municipal 
 
a. Coordinar les àrees de govern i impulsar la política general de la Junta de Govern, 
tant en l’àmbit intern de l’Ajuntament com en les relacions d’aquest amb altres 
administracions. 
b. Coordinar l’actuació de les àrees de govern, a l’efecte de la qual determina els criteris 
bàsics i dicta les instruccions necessàries per a la gestió dels assumptes de competència 
municipal. 
c. Fer el seguiment continu dels objectius fixats a cada àrea de govern, que ha de 
facilitar-li la informació necessària per al desenvolupament d’aquesta funció. 
 
I.G. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea: 
- Institut Municipal d’Esports (IME) 
- Institut Municipal d’Innovació (IMI) 
- Palau de Congressos, S.A. 
- Fundació Pública Pilar i Joan Miró a Mallorca 
- Fundació Turisme Palma de Mallorca 365 
 
I.1. ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA I CIVISME 
 
Es deleguen al titular de l’Àrea de Seguretat Ciutadana i Civisme totes les competències 
que la legislació vigent atribueix al batle en matèria de seguretat ciutadana i protecció 
civil (excepte la direcció de la Policia Local). 
 
I.1.A. Policia Local i Civisme 
 
a. Organitzar el Cos de la Policia Local proposant i executant els plans de funcionament 
i adquisició del material, la millora i l’actualització d’aquest. 
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b. Adoptar les resolucions relatives al funcionament i l’organització dels serveis 
policials. 
c. Exercir les competències del personal de policia local i bombers atribuïdes a la Batlia 
i delegades per la Junta de Govern. 
d. Exercir les competències en l’exercici de la potestat sancionadora en l’àmbit de les 
competències delegades per la Junta de Govern 
e. Expedir, controlar i retirar les targetes d’armes classificades als art. 3 i 105 del 
Reglament d’armes aprovat pel Reial decret 137/1993, de 29 de gener, i exercir la 
funció sancionadora que el dit Reglament atribueix al batle. 
f. Exercir les atribucions conferides al batle per la legislació sobre espectacles públics i 
activitats recreatives, llevat de les que, per les seves característiques tècniques, siguin 
competència d’altres serveis municipals i les que perquè es refereixen a l’exercici de la 
potestat sancionadora són competència de la Junta de Govern Local, a la qual correspon 
delegar-les. 
g. Exercir les atribucions conferides al batle per la Llei orgànica 1/1992, de 21 de febrer, 
sobre protecció de la seguretat ciutadana. 
h. Dirigir i regular les actuacions d’ordenació de trànsit. 
i. Autoritzar l’ocupació temporal per a la realització de diverses actuacions en què hi 
hagi carrils restringits al trànsit o reservats al transport públic, així com actuacions que 
es realitzin al carrer per a les quals es prevegi tallar la circulació, en coordinació amb 
l’Àrea de Mobilitat. 
j. Autoritzar la circulació de vehicles pesats i caravanes assenyalant els itineraris pels 
quals han de passar i el corresponent servei d’acompanyament per part de la Policia 
Local. 
k. Ordenar l’eliminació com a residu sòlid dels vehicles retirats per la grua a 
requeriment de l’autoritat municipal competent per infraccions de trànsit que no són 
recuperats pels seus propietaris en els terminis legalment establerts. 
l. Autoritzar la prestació de serveis de mudances.  
m. Expedir les targetes per a persones amb mobilitat reduïda. 
n. Impulsar l’aprovació d’una nova ordenança de comportament cívic i vigilar el seu 
compliment.  
 
I.1.B. Bombers. Protecció Civil 
 
a. Organitzar i dirigir el Cos de Bombers proposant i executant els plans de 
funcionament i d’adquisició de material, millora i actualització d’aquest. 
b. Adoptar les resolucions relatives al funcionament i l’organització dels serveis contra 
incendis i salvament. 
c. Exercir les atribucions conferides al municipi per la legislació sobre protecció civil i 
altres disposicions reguladores de la matèria, llevat de les que per les seves 
característiques tècniques siguin competència d’altres serveis municipals. 
d. Dirigir i organitzar el Cos de Voluntaris de Protecció Civil proposant i executant els 
plans de funcionament i adquisició de material, millora i actualització d’aquest. 
e. Sensibilitzar la societat i assenyalar les línies d’actuació preventiva en matèria de 
protecció civil a les quals podran integrar-se els següents aspectes: 
- realització de proves o simulacions de prevenció de riscs i calamitats públiques 
- instal·lació, organització i manteniment de serveis de prevenció i extinció d’incendis i 
salvament 
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- promoció, organització i manteniment de la formació del personal dels serveis 
relacionats amb la protecció civil 
- realització de les activitats necessàries que tendeixin a la participació voluntària dels 
ciutadans en la protecció civil, fonamentalment pel que fa a la prevenció de situacions 
d’emergència que puguin afectar-los a la llar, edificis per a ús residencial, etc. 
 
II. ÀREA DE SERVEIS SOCIALS, EDUCACIÓ, PARTICIPACIÓ CIUTADANA, 
JOVENTUT, INTERCULTURALITAT I IGUALDAT 
 
II.A. Serveis Socials i Igualtat  
 
a. Detectar i estudiar les necessitats socials al terme municipal. 
b. Planificar, implementar i avaluar les seves actuacions mitjançant un pla director en el 
qual s’explicitarà l’atenció general que s’oferirà i la que rebran els col·lectius específics 
o grups poblacionals. 
c. Implementar els serveis d’atenció social primària i els de caràcter específic que, per 
raons de necessitat o per acord amb altres administracions, calgui cobrir. 
d. Abordar les necessitats socials, psicosocials i socioeducatives mitjançant actuacions 
individuals o familiars, grupals o comunitàries, prioritzant la faceta preventiva i 
reinseridora de l’atenció social municipal. 
e. Coordinar les actuacions que en matèria de serveis socials es realitzin al terme 
municipal, amb facultat de dictar normes o instruccions que regulin l’activitat d’aquests 
serveis i les seves instal·lacions. 
f. Col·laborar amb altres administracions mitjançant la firma de convenis i amb les 
entitats i associacions que treballen al camp dels serveis socials a través de la 
convocatòria anual de subvencions i la firma de convenis vinculats a subvencions. 
g. Promoure i fomentar la participació de les entitats socials i del voluntariat en la 
prestació de serveis socials de la ciutat. 
h. Realitzar les actuacions que calguin per a procurar l’equilibri dels serveis socials 
territorials i les seves dotacions als districtes, així com garantir la igualtat en les 
condicions d’accés a aquests. Organitzar els serveis no territorials i la seva vinculació 
amb els anteriors. 
i. Impulsar, tramitar, coordinar i avaluar plans, programes o projectes transversals 
adreçats a col·lectius específics o grups poblacionals, en l’àmbit de les seves 
competències. 
j. Desenvolupar la Llei de serveis socials de les Illes Balears en les seves competències 
municipals. 
k. Cobrir les necessitats bàsiques de la ciutadania de Palma. 
l. Planificar, coordinar, atendre i avaluar els diferents serveis d’acolliment municipals 
per a famílies i adults. 
m. Dirigir l’atenció coordinada des de les àrees municipals a determinades situacions 
(emergències socials, Diógenes...). 
n. Detectar, prevenir i intervenir conjuntament amb altres serveis i entitats, en les 
famílies en situació de risc social. 
o. Prevenir el consum de drogues i altres addicions. 
p. Impulsar els processos de treball i intervenció comunitària per la millora de la qualitat 
de vida de les barriades de Palma conjuntament amb les entitats, les institucions i 
associacions presents a cada un dels territoris.  
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q. Gestionar, coordinar i inspeccionar els serveis i els convenis per a millorar la 
convivència i la cohesió comunitària a les barriades de Palma. 
 
II.B. Drets constitucionals 
 
a. Treballar per fer visibles i donar a conèixer els drets socials a la ciutadania de Palma 
amb l’objectiu de transmetre que són fonamentals per arribar al ple benestar. 
b. Vetllar per la transversalitat dins les diferents àrees de l’Ajuntament pel que als drets 
socials. 
c. Vetllar per la igualtat d’oportunitats de la ciutadania de Palma. 
d. Vetllar pel dret de la ciutadania de Palma a l’accés a l’habitatge digne i assequible. 
e. Vetllar pel dret de la ciutadania de Palma a l’educació i al seu accés.  
f. Vetllar pel dret de la ciutadania de Palma a la salut i al seu accés. 
g. Vetllar pel dret de la ciutadania de Palma a un treball digne i al seu accés. 
h. Promoure el coneixement, sensibilitzar i treballar per al compliment, dins l’àmbit 
competencial, dels drets constitucionals. 
i. Fomentar el coneixement, el respecte i l’adaptació a la diversitat i als diferents models 
de família. 
j. Programar, desenvolupar i avaluar programes, projectes i activitats per promoure la 
lluita contra el prejudicis per raó de raça, sexe, orientació sexual, religió o de qualsevol 
tipus des de diferents àmbits com ara el món associatiu, la producció cultural, els 
mitjans de comunicació locals, l’àmbit jurídic, l’Administració municipal i la 
col·laboració interadministrativa tal com preveu la Constitució espanyola de 1978. 
k. Donar suport en informació, formació i prevenció en qüestions relacionades amb la 
diversitat de qualsevol tipus a la resta de regidories i professionals de l’Ajuntament de 
Palma. 
 
II.C. Infants i joves 
 
a. Dirigir la política d’infància mitjançant fonamentalment la prevenció en el temes que 
afecten el desenvolupament dels infants, així com la intervenció si s’escau. 
b. Incrementar l’atenció social per a la detecció d’abusos i maltractaments als menors i 
la seva atenció personalitzada. 
c. Impulsar la coordinació i el treball en xarxa amb altres administracions i entitats per 
tal de promoure polítiques públiques adreçades al benestar dels infants i joves del 
municipi. 
d. Prevenir i intervenir en el risc d’exclusió dels joves amb dèficits formatius i manca de 
feina. 
e. Prevenir l’abandonament escolar i promoure el retorn al sistema educatiu. 
f. Donar suport socioeducatiu a les famílies amb infants i joves en situació de risc. 
 
II.D. Igualtat d’oportunitats 
 
a. Impulsar, tramitar, coordinar i avaluar plans, programes o projectes transversals que 
abordin positivament la igualtat d’oportunitats, la convivència i la defensa dels drets 
dels ciutadans i ciutadanes. 
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b. Adoptar les mesures i actuacions necessàries per eliminar les situacions de desigualtat 
de les dones, i que afavoreixin i incrementin la seva presència en els diferents àmbits de 
la vida social i en els processos de presa de decisions. 
c. Coordinar l’execució del Pla municipal d’igualtat entre homes i dones, alineat amb 
els preceptes d’igualtat d’oportunitats recollits a la Constitució espanyola. 
d. Impulsar un servei d’informació, formació i prevenció en temes de gènere i 
d’igualtat, també assessorant les diferents regidories a fi d’introduir el principi 
d’igualtat d’oportunitats. 
e. Se garantitzarà tota la assistència i lluita front a la violència contra les dones, fent 
feina també en la prevenció, identificant les causes i els perfils repetits dels agressors. 
f. Dissenyar, coordinar, gestionar i millorar programes específics de prevenció contra la 
violència intrafamiliar i serveis d’atenció per a víctimes de violència intrafamiliar, en 
especial a la que pateixen les dones, els nins, els ancians així com a la creixent violència 
filio-parental.  
g. Mantenir contacte permanent i treballar conjuntament amb els òrgans de 
l’Administració de l’Estat i de la Comunitat Autònoma, i amb altres organismes públics 
i privats que desenvolupin activitats i programes relacionats amb les competències 
delegades en matèria d’igualtat. 
h. Planificar, coordinar, atendre i avaluar els serveis d’acolliment municipal per a 
persones víctimes de violència contra les dones i intrafamiliar. 
 
II.E. Família 
 
a. Fomentar les estratègies dirigides a conciliar la vida familiar i laboral d’homes i 
dones. 
b. Dissenyar, posar en marxa i coordinar activitats i projectes que millorin la qualitat de 
vida de la família en relació amb la gestió del temps, l’oci, pautes educatives, relacions 
familiars, hàbits de vida saludable. 
c. Impulsar, posar en marxa, desenvolupar i avaluar un servei d’informació, formació i 
suport a tot tipus de família i d’unitats de convivència. 
d. Dissenyar, planificar i executar els programes de suport a la família amb infants 
petits, especialment en els primers anys de vida dels menors. 
e. Impulsar mesures en suport de la maternitat. 
II.F. Interculturalitat 
 
a. Dissenyar, dirigir, planificar i coordinar les actuacions polítiques dirigides a la 
integració social de les persones nouvingudes a Palma, les Illes Balears i/o a l’Estat 
espanyol.  
b. Planificar, desenvolupar, coordinar i avaluar projectes, programes i plans que tinguin 
com a objectiu principal l’apoderament de les persones nouvingudes. Promocionar i 
posar en marxa mesures de suport destinades a dotar les persones nouvingudes dels 
coneixements i les eines necessàries per a desenvolupar-se autònomament en la societat 
balear i tenir accés, en igualtat de condicions amb els ciutadans autòctons, als recursos i 
als serveis socials de caràcter general. 
c. Desenvolupar projectes d’acolliment específics per als nous veïnats de Palma.  
d. Donar suport als projectes de la iniciativa social en matèria d’immigració. 
e. Desenvolupar i enfortir el projecte de mediació intercultural.  
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f. Millorar la capacitació intercultural dels professionals que presten els seus serveis a 
l’entitat local.  
g. Fomentar i garantir la participació cívica, cultural i política de les persones 
estrangeres i/o immigrants al municipi, i de les associacions en què s’agrupen, per tal 
d’enfortir la democràcia municipal.  
h. Programar, desenvolupar i avaluar programes, projectes i activitats de prevenció de 
conductes discriminatòries, racistes i xenòfobes, com també sensibilitzar vers aquestes 
conductes, amb programes dirigits a la població general. Promoure la sensibilització de 
la població amb vista al fet migratori i a les seves conseqüències.  
 
II.G. Joventut  
 
a. Detectar i estudiar les necessitats de la població jove en el terme municipal.  
b. Promoure i fomentar la participació de les entitats juvenils i de voluntariat en la 
prestació de serveis per a joves de la ciutat.  
c. Establir les bases i tramitar les sol·licituds de subvencions que presentin les 
associacions i els grups de joves, i, en certes matèries, els joves a títol individual, 
sempre d’acord amb la normativa municipal. 
d. Realitzar les actuacions que calguin per a procurar l’equilibri dels serveis per a joves 
a nivell territorial, així com la seva presència als diferents districtes, garantint la igualtat 
en les condicions d’accés. Organitzar els serveis no territorials i la seva vinculació amb 
els anteriors.  
e. Fomentar el dret a la participació juvenil per enfortir la democràcia municipal.  
f. Dissenyar noves vies de participació juvenil per a impulsar la participació 
formalitzada, no formalitzada i individual. 
g. Dur a terme la gestió i els règims d’ús dels serveis municipals dirigits a joves. 
h. Mantenir contacte permanent amb els òrgans de l’Administració de l’Estat i de la 
Comunitat Autònoma, i amb altres organismes públics i privats que desenvolupin 
activitats i programes relacionats amb les competències delegades en matèria de 
joventut. 
i. Proposar i informar sobre la subscripció de convenis en matèria de joventut en els 
àmbits prevists a la legislació vigent amb la resta de administracions públiques i/o 
institucions privades en els àmbits d’interès comú susceptibles de col·laboració. 
j. Impulsar, tramitar, coordinar i avaluar plans, programes i projectes transversals que 
abordin la intervenció amb joves o la condició juvenil tant a nivell d’àrea com a nivell 
de tot l’Ajuntament.  
k. Dissenyar, coordinar, planificar i gestionar programes que impulsin la dinamització 
dels joves en el seu temps lliure i en els períodes de vacances.  
l. Proposar la creació de serveis d’informació, assessorament i prevenció per als joves 
tant a nivell centralitzat com en l’àmbit territorial, coordinar-los i gestionar-los. 
m. Afavorir la incorporació dels joves a la societat del coneixement. 
n. Promocionar i programar espais per a l’expressió artística dels joves, en qualsevol de 
les seves vessants (música, arts visuals, arts aplicades, arts escèniques). 
o. Proposar noves iniciatives de caire juvenil d’interès per als joves de ciutat. 
p. Coordinar l’execució del Pla estratègic de joventut. 
q. Utilitzar les vies de comunicació més adients per al coneixement i la difusió de les 
activitats i iniciatives d’interès per als joves del municipi, amb especial incidència en les 
de major ús entre aquests. 
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II.H. Cooperació internacional  
 
a. Dirigir i coordinar les actuacions en matèria de cooperació al desenvolupament i ajuts 
solidaris, fomentant i donant suport, especialment a través de convocatòries anuals de 
subvencions, a projectes per al desenvolupament, el codesenvolupament, la 
sensibilització i l’educació, emergències per catàstrofes i ajuts humanitaris.  
 
II.I. Educació 
 
a. Procurar els mitjans i els recursos suficients per aconseguir una acció eficaç dels 
serveis al seu càrrec en matèria educativa. 
b. Establir els criteris i disposar els mitjans necessaris per fer efectiva la participació 
municipal en la programació educativa. 
c. Mantenir contacte permanent amb els òrgans de l’Administració de l’Estat i de la 
Comunitat Autònoma, i amb altres organismes públics i privats que desenvolupin 
activitats i programes relacionats amb les competències delegades en matèria educativa. 
d. Assumir les relacions amb les diferents administracions educatives per a la creació, la 
conservació, el manteniment i la vigilància de centres docents públics. 
e. Regular l’ús dels centres públics docents per a activitats educatives, culturals o 
recreatives complementàries de la docència. 
f. Proposar i informar sobre la subscripció de convenis en matèria educativa en els 
àmbits prevists per la legislació vigent amb la resta d’administracions públiques i/o 
institucions privades. 
g. Gestionar l’Escola Municipal de Música de Palma. 
h. Dissenyar i establir el Pla Estratègic de Subvencions, adreçat als centres educatius de 
la ciutat i les seves respectives AMIPAS 
i. Promoure i constituir el Consell Escolar Municipal com a òrgan de consulta i de 
participació de la comunitat educativa de la ciutat per definir la intervenció educativa 
municipal. 
j. Promoure i facilitar la comunicació i informació entre l’Ajuntament i els centres 
educatius de la ciutat, mitjançant la presència als consells escolars de centres, a través 
dels representants escolars municipals. 
k. Revisar, actualitzar i vetllar el compliment del Pla Municipal “Palma Educa”. 
Aprovat en el Ple del Consell Escolar de Palma el 3 de desembre de 2008 i decretat el 
25 de febrer del 2009 (decret municipal núm.2674). 
l. Promocionar i recolzar la relació escola i entorn. 
m. Coordinar i supervisar totes les activitats educatives dels diferents serveis municipals 
adreçades als centres educatius. 
 
II.J. Participació  
 
a. Crear i fomentar processos i noves vies de participació ciutadana que permetin una 
interlocució bidireccional entre representants institucionals i organitzacions ciutadanes. 
b. Impulsar el desenvolupament del Reglament de participació ciutadana i vetllar pel 
seu compliment com a norma jurídica. 
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c. Servar el dret de participació ciutadana per a enfortir la democràcia municipal i 
garantir, a les associacions i al conjunt de ciutadania, el dret de participació als òrgans i 
als espais col·legiats. 
d. Dissenyar plans estratègics per a disposar i gestionar vies de finançament econòmic 
que possibilitin el funcionament de les associacions i les federacions de veïns com a 
entitats que vehiculen la participació ciutadana als barris i a la ciutat de Palma. 
e. Promoure, coordinar, programar i implementar festes i esdeveniments institucionals 
d’interès municipal. 
f. Crear un pla estratègic de festes patronals i institucionals de Palma enfocat en els 
processos participatius, els procediments administratius escaients i el pressupost 
destinat, l'ús de la via pública i les mesures de seguretat entorn de les activitats 
socioculturals, per tal de garantir una gestió transparent i que faciliti la convivència de 
la ciutadania.  
g. Dotar la ciutadania d’equipaments socioculturals, mitjans tècnics i infraestructures 
per a la participació ciutadana i el desenvolupament sociocultural, potenciant el disseny, 
la planificació i la gestió eficient d’aquests recursos.  
h. Crear un pla estratègic dels casals de barri com a equipaments socioculturals i de 
proximitat per a la ciutadania, des d’una perspectiva participativa que permeti donar 
resposta a les singularitats i les necessitats del territori. 
i. Fomentar i posar en marxa espais i programes per a la formació de les entitats 
ciutadanes, per tal que puguin assolir una participació de qualitat. 
j. Gestionar l’RMEC i desenvolupar-lo com a eina de coneixement de l’estat del teixit 
associatiu local. 
k. Establir protocols per a definir els criteris que possibilitin declarar d’interès 
municipal activitats ciutadanes de caire sociocultural que proposin les associacions i 
federacions de veïns inscrites a l’RMEC. 
l. Tramitar l’autorització d’activitats d’associacions i federacions de veïns que obtinguin 
la consideració d’interès municipal segons els protocols establerts. 
 
II.K. Coordinació territorial  
 
a. Coordinar el procés de descentralització del govern municipal als districtes. 
b. Dissenyar procediments generals per a un millor desenvolupament de les seves 
competències. 
c. Crear mecanismes per a potenciar la integració d’òrgans territorials i sectorials de 
participació a través de la comunicació bidireccional de la institució pública i la 
ciutadania. 
d. Resoldre els conflictes d’atribucions que es plantegin entre les àrees i els regidors de 
districte, o entre aquelles i aquests, i proposar al Ple la resolució de conflictes 
d’atribucions que es puguin plantejar entre els districtes i les àrees que afectin a òrgans 
col·legiats de la corporació, d’acord amb l’art. 50.1.a de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases del règim local. 
e. Fer el seguiment i l’avaluació conjunta dels diferents programes i informes anuals que 
es desenvolupin des dels districtes. 
f. Proposar i impulsar procediments i mètodes que fomentin la participació de les 
entitats ciutadanes als districtes municipals. 
g. Impulsar la creació d'un catàleg d'espais municipals que compleixin tots els requisits 
necessaris per a la realització de festes i activitats socioculturals dels districtes. 
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h. Impulsar un registre d'activitats no permanents majors d’iniciativa ciutadana als 
districtes. 
 
II.L. Adscripció d’organismes i empreses 
 
- Patronat Municipal d’Escoles d’Infants de Palma (PMEI) 
 
II.1. ÀREA DELEGADA DE GENT GRAN 
 
Adscrita a l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat 
 
II.1.A. Gent gran 
 
a. Coordinar les accions dirigides al col·lectiu de persones majors. 
b. Dissenyar, planificar i executar tots els programes que tinguin com a objectiu 
l’increment del benestar de les persones majors. 
c. Establir les bases i tramitar les sol·licituds de subvencions que presentin les 
associacions de persones majors, sempre d’acord amb la normativa municipal. 
d. Impulsar la coordinació i el treball en xarxa amb altres administracions i entitats per 
promoure polítiques dirigides al benestar de les persones majors i les persones 
cuidadores, juntament amb la resta de regidories de l’Ajuntament de Palma competents 
en la matèria. 
e. Garantir, prestar, gestionar, coordinar i inspeccionar els serveis d’atenció domiciliària 
(ajuda a domicili, menjar i teleassistència). 
f. Detectar i abordar situacions d’alt risc social. 
g. Realitzar atenció individual, grupal o comunitària per  millorar l’autonomia personal. 
h. Detectar persones amb incapacitat o amb necessitat de disposar d’atenció tutelar i 
prestar-los aquesta atenció. 
i. Coordinar-se amb administracions, entitats o serveis per oferir una millor atenció a les 
persones majors. 
j. Dirigir, coordinar, inspeccionar i gestionar els serveis dels centres de dia per a 
persones majors. 
 
II.1.B. Atenció a l’autonomia personal a persones amb discapacitat 
 
a. Dur a terme atenció social, psicosocial i socioeducativa a persones amb discapacitat. 
b. Dirigir, coordinar, inspeccionar i gestionar els serveis d’atenció a persones amb 
discapacitat. 
c. Garantir, prestar, gestionar, coordinar i inspeccionar els serveis d’atenció domiciliària 
(ajuda a domicili, menjar i teleassistència). 
d. Detectar i abordar situacions d’alt risc social. 
e. Realitzar atenció individual, grupal o comunitària per a millorar l’autonomia 
personal. 
f. Detectar persones amb incapacitat o amb necessitat de disposar d’atenció tutelar i 
prestar-los aquesta atenció 
g. Coordinar-se amb administracions, entitats o serveis per oferir una millor atenció a 
les persones majors i a persones amb discapacitat. 
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h. Dirigir, coordinar, inspeccionar i gestionar els serveis dels casals d’autonomia 
personal. 
 
III. ÀREA D’URBANISME, HABITATGE I PROJECTES ESTRATÈGICS 
 
III.A. Urbanisme i Projectes Estratègics  
 
a. Impulsar l’aprovació, modificació i revisió del Pla General d’Ordenació Urbana de 
Palma. 
b. Definir i dirigir, en coordinació amb altres àrees, com ara Infraestructures, Mobilitat, 
Ecologia o Comerç i Turisme, aquelles intervencions sobre l’espai urbà que resulten 
estratègiques per al model de ciutat. 
c. Tenir cura de la informació urbanística, la normalització tècnica, la documentació i la 
programació econòmica d’aquesta Àrea.  
d. Autoritzar, si correspon en el marc de les competències, els projectes d’urbanització i 
d’edificació. 
e. Dirigir i fiscalitzar l’activitat urbanística de les empreses municipals, coordinant-les 
entre si amb la Gerència Municipal d’Urbanisme i amb els ens públics i particulars que 
posseeixin sòl confrontant amb el d’aquestes. 
f. Exercir les competències derivades de les funcions relatives a planejament, gestió 
urbanística, llicències d’obres, d’activitats i instal·lacions i de funcionament, disciplina 
urbanística, així com la facultat de dictar ordres d’execució per a reparar les deficiències 
que s’adverteixin en matèria de seguretat i la d’imposar les multes previstes a la 
legislació corresponent en els termes a què faculta l’art. 84 de la Llei de capitalitat de 
Palma de Mallorca quan no estiguin expressament conferides a altres òrgans municipals 
per les lleis. 
g. Establir les directrius generals i coordinar l’actuació dels diferents serveis municipals 
que incideixin en la integració ordenada dels diversos elements que formen el conjunt 
urbà des de la seva consideració estètica i ornamental, en coordinació amb l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat. 
h Protegir i defensar el patrimoni i paisatge urbà i periurbà, l’estètica i els aspectes 
ornamentals, així com participar en el disseny del mobiliari urbà, amb les excepcions de 
la senyalització de trànsit i dels elements necessaris per a la neteja urbana, tot això en 
coordinació amb els titulars de l’àrea competent. 
i. Dirigir, executar i supervisar els projectes necessaris per a complir les funcions 
assignades, degudament aprovats pels òrgans competents. 
j. Planificar, projectar, coordinar i executar projectes estratègics, des de microactuacions 
a intervencions a conjunts edificatoris singulars i/o reconversió de grans infraestructures 
urbanes o paisatgístiques, en coordinació amb les àrees de Mobilitat, Infraestructures i 
Medi Ambient. 
k. Fomentar des de l’ordenació i la planificació urbanes el comerç de proximitat, en 
especial el vinculat a la petita i mitjana empresa, així com informar sobre l’impacte 
comercial de la implantació d’agrupacions comercials i grans superfícies. 
l. Integrar la planificació econòmica dins la planificació urbanística per fomentar la 
descarbonització de l’economia. 
m. Fomentar les emissions zero del parc edificat. 
n. Informar, a través del departament d’Activitats, sobre la concessió per l’Àrea de 
Mobilitat de guals vinculats a edificacions i/o activitats. 
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III.B. Habitatge 
 
a. Col·laborar en la coordinació de les diferents unitats que constitueixen l’Àrea. 
b. Mantenir les relacions necessàries amb els òrgans corresponents de l’Administració 
de l’Estat i de la Comunitat Autònoma que tinguin competències atribuïdes en matèria 
d’habitatge, i amb qualsevol organisme públic o privat amb actuacions en aquesta 
matèria.  
c. Demanar els informes necessaris per al seguiment de l’aplicació de la política 
municipal en matèria d’habitatge i rehabilitació urbana. 
d. Fomentar col·laboracions amb institucions dedicades a la investigació de necessitats 
d’habitatge dels diferents sectors de la població que permetin l’intercanvi 
d’experiències. 
e. Imposar les sancions previstes en matèria d’habitatge per la legislació vigent, quan 
aquesta competència correspongui per llei al batle. 
f. Promoure la creació d’habitatge a preu assequible per al lloguer o venda. 
g. Promoure la rehabilitació d’habitatges i l’eficiència energètica d’habitatges. 
h. Promoure la sortida al mercat d’habitatges buits. 
i. Impulsar la defensa contra els desnonaments.  
  
III.C. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea: 
- Patronat Municipal de l’Habitatge i RIBA 
 
IV. ÀREA D’HISENDA, FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR 
 
IV.A. Hisenda 
 
IV.A.1. Pressuposts, Comptabilitat i Tresoreria 
 
IV.A.1.1. Pressuposts  
 
a. Elaborar el Projecte de pressupost general municipal per elevar-lo a la Junta de 
Govern Local per a la seva aprovació. 
b. Establir les tècniques pressupostàries a utilitzar per elaborar el Pressupost general de 
l’Ajuntament. 
c. Definir i mantenir l’estructura pressupostària. 
d. Ordenar la incoació dels expedients de crèdits extraordinaris i suplements de crèdit, 
així com elevar la proposta de resolució a l’òrgan competent. Tramitar, analitzar i fer el 
seguiment dels expedients de modificacions pressupostàries. 
e. Fer el seguiment i l’ordenació general del procés d’execució del Pressupost. 
f. Coordinar i assessorar en matèria pressupostària les àrees, les àrees delegades, els 
districtes, els organismes autònoms i les societats mercantils. 
g. Redactar una memòria demostrativa del grau de compliment dels objectius 
programats. 
h. Elaborar i, si s’escau, proposar a l’òrgan competent l’aprovació dels plans financers 
que hagi de realitzar la corporació. 
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IV.A.1.2. Comptabilitat i Tresoreria  
 
a. Retre el Compte general format pel titular que tingui la funció de comptabilitat. 
b. Ordenar els pagaments a través de la firma dels següents documents: 
- ordres de pagament referits al Pressupost municipal i a operacions no pressupostàries o 
les relacions corresponents als esmentats manaments 
- ordres de pagament mitjançant transferències, xecs i altres instruments a través dels 
quals es materialitzen els pagaments dels manaments anteriorment esmentats 
c. Adoptar les resolucions que es derivin dels documents i dels expedients justificatius 
dels pagaments corresponents a operacions no pressupostàries. 
d. Aprovar els arqueigs de tresoreria amb la periodicitat que es determini. 
e. Mantenir les relacions amb la Sindicatura de Comptes de la Comunitat Autònoma de 
les Illes Balears i, si s’escau, amb el Tribunal de Comptes. 
f. Exercir la direcció dels serveis de la Tresoreria Municipal, sense perjudici de les 
funcions que legalment corresponen als seus titulars i, si s’escau, de la Unitat Central de 
Tresoreria. 
 
IV.A.2. Política financera, sector públic i control de la despesa municipal 
 
a. Planificar i executar la política financera.  
b. Analitzar i avaluar els programes de despesa que integren el Pressupost general.  
c. Analitzar i valorar les fonts de finançament de plans i els programes d’actuació en 
matèria d’inversions públiques. 
d. Dissenyar i desenvolupar estructures de finançament de projectes d’inversió. 
e. Implantar el finançament estructurat d’inversions públiques i fer-ne el seguiment. 
f. Proposar la firma de convenis en relació amb la matèria de tresoreria i política 
financera i fer-ne el seguiment. 
g. Establir les relacions necessàries amb entitats financeres, a fi de poder desenvolupar 
una adequada gestió de l’endeutament i l'anàlisi, direcció i coordinació de les actuacions 
i iniciatives de l'Ajuntament i, en particular, les següents: 
- Proposar l'aprovació d'operacions de crèdit a curt i llarg termini, així com sobre 
l'emissió i l'amortització d'emprèstits i de les destinades a cobrir i gestionar riscs 
derivats de l'evolució dels tipus d'interès i tipus de canvi, a la Junta de Govern de Palma, 
en els termes prevists a l’article 52.2 del RDL 2/2004, de 5 de març, que aprova el Text 
refós de la Llei reguladora de les hisendes locals i a la delegació específica continguda 
al punt 2.2.1 d’aquest Decret. 
- Dur a terme les accions que siguin necessàries per gestionar i desenvolupar 
l'endeutament municipal, incloent-hi les relatives a operacions de cobertura i gestió de 
riscs. 
- Formalitzar les operacions de crèdit, a curt i llarg termini, en qualsevol de les seves 
modalitats i les destinades a cobrir i gestionar riscs, llevat d'aquelles en què la Batlia 
actuï per si, i aprovar les despeses financeres originades per l'execució d'operacions de 
tresoreria. 
h. Estudiar, tramitar i proposar la forma de gestió i el règim econòmic financer dels 
serveis públics municipals existents o dels de nova creació, comptin amb personalitat 
jurídica pròpia o no. 
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i. Assessorar en tots els àmbits de la gestió les societats mercantils, els organismes 
autònoms i altres entitats de naturalesa pública o privada dependents de l’Ajuntament. 
j. Dictar les instruccions i les directrius, de caràcter general o particular, que hagin de 
seguir les societats mercantils, els organismes autònoms i altres entitats de naturalesa 
pública o privada dependents de l’Ajuntament en les següents matèries: 
- política de recursos humans 
- activitat econòmica financera 
- sistemes de la informació 
k. Estudiar i informar sobre les següents actuacions de les societats mercantils, els 
organismes autònoms i altres entitats de naturalesa pública o privada dependents de 
l’Ajuntament: 
- convenis col·lectius 
- modificació de plantilles o de la relació de llocs de feina 
- contractes de caràcter plurianual 
- contractes programa, comeses de gestió i encàrrecs a mitjans propis 
- modificacions estatutàries 
- participació a comerços, empreses mixtes i fundacions privades 
- convenis amb altres entitats públiques o privades 
- formulació d’estats financers 
- operacions d’immobilitat quan el seu import superi el 10% del seu pressupost. 
l. Planificar i coordinar l’actuació economicofinancera de les societats mercantils, els 
organismes autònoms i altres entitats de naturalesa pública o privada dependents de 
l’Ajuntament, amb la col·laboració dels seus òrgans gerencials. 
m. Subscriure els documents que calguin per a l’efectivitat del Conveni de col·laboració 
entre l’Agència Estatal d’Administració Tributària i la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies en matèria de subministrament d’informació de caràcter tributari 
a les entitats locals, aprovat pel Ple de l’Ajuntament el 30 de gener de 2003, adoptant 
les resolucions que resultin convenients per l’operativa dels serveis objecte del dit 
Conveni. 
 
IV.A.3. Gestió Tributària 
 
a. Entendre en tots els assumptes de la resolució dels quals es puguin derivar drets o 
compromisos i obligacions de contingut econòmic. 
b. Elaborar i proposar els projectes relatius a la imposició, la supressió i l’ordenació dels 
tributs municipals i dels preus públics. 
c. Elaborar i proposar a l’òrgan competent per a la seva aprovació els projectes 
d’ordenances de gestió, recaptació i inspecció, de les ordenances fiscals reguladores 
dels tributs i preus públics, i la seva modificació o derogació. 
d. Dirigir, una vegada que hagin estat aprovades, l’aplicació de les ordenances 
reguladores dels diferents ingressos de l’Ajuntament dictant, si s’escau, les oportunes 
instruccions interpretatives a què s’haurà d’atenir l’aplicació per part dels diferents 
òrgans i serveis municipals. 
e. Proposar els convenis o concerts per a la liquidació i/o la recaptació dels drets a favor 
de la Hisenda Municipal i per a la simplificació del compliment de les obligacions 
materials i formals que se’n deriven. 
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f. Proposar subscriure convenis de col·laboració, acceptar competències delegades, 
participar a consorcis o altres formes de cooperació entre entitats públiques relacionats 
amb els tributs i els ingressos de dret públic que concerneixen aquest Ajuntament. 
g. Gestionar tots els ingressos municipals que corresponguin a aquest Ajuntament i els 
recàrrecs establerts sobre aquests a favor d’altres entitats o administracions, tot això 
sense perjudici de les competències delegades en altres òrgans municipals. 
h. Corresponen a aquesta Àrea les següents atribucions delegades: 
- Declarar la prescripció dels ingressos i la devolució d’ingressos indeguts, sense 
perjudici de la competència d’altres òrgans municipals, així com la liquidació, en tot 
cas, dels interessos legals que escaiguin als expedients de devolució esmentats. 
- Incoar, tramitar i resoldre, amb imposició si s’escau de les sancions pertinents, per 
infraccions tributàries o per incompliment dels deures i les obligacions relatius als 
ingressos de dret públic, i tramitar i resoldre els recursos que s’interposin amb relació a 
aquestes, tot això sense perjudici de les competències delegades en altres òrgans 
municipals. 
- Resoldre les consultes escrites que es formulin, d’acord amb la Llei d’hisendes locals, 
la Llei general tributària i d’altra normativa de l’Estat o de la Comunitat Autònoma de 
les Illes Balears sobre hisendes locals amb relació als tributs i als preus públics 
gestionats per aquest Ajuntament. 
- Formar, aprovar i exposar les matrícules i els padrons corresponents als tributs de 
venciment periòdic i notificació col·lectiva, sense perjudici que s’hagi atribuït a altres 
òrgans municipals la gestió del tribut. 
- En general, les competències que corresponguin en matèria tributària al batle i no 
s’hagin delegat expressament i exclusivament a altres òrgans municipals. 
i. Acordar la compensació de deutes i crèdits concurrents, d’acord amb la normativa 
vigent. 
j. Reconèixer i aplicar els beneficis fiscals, sense perjudici de la competència atribuïda 
altres òrgans municipals, i instar a l’Administració que correspongui les compensacions 
que escaiguin. 
k. Resoldre els recursos que s’interposin contra els actes d’aplicació i efectivitat dels 
tributs i altres ingressos de dret públic i, en general, les sol·licituds i les reclamacions 
que es formulin contra la gestió dels ingressos que aquest Decret li delega. 
l. Disposar, d’acord amb la normativa aplicable i en l’àmbit de les competències 
corresponents a la seva Àrea, la suspensió de l’execució dels actes impugnats o 
subjectes a revisió en via administrativa i del procediment recaptador, i, si s’escau, la 
liquidació dels interessos de demora i l’alliberament i la devolució de les garanties i els 
dipòsits constituïts amb aquesta finalitat, tot això sense perjudici de les competències 
atribuïdes a d’altres òrgans municipals. Així mateix, li correspon en tot cas resoldre 
sobre el reemborsament del cost dels avals, d’acord amb la Llei general tributària i la 
normativa que la modifiqui, ampliï o complementi. 
m. Aprovar la declaració de fallits proposada per la Tresoreria Municipal. 
n. Exercir les potestats d’investigació, comprovació, liquidació i sanció, a través dels 
serveis d’inspecció de tributs, i aprovar els plans d’inspecció municipal de tributs. 
o. Tramitar i resoldre, a través de la Tresoreria Municipal i els serveis recaptadors al seu 
càrrec, les sol·licituds de fraccionament i ajornament de pagament, la confiscació de 
dipòsits i l’execució de garanties constituïdes com a resultat de les reclamacions que es 
promoguin o com a conseqüència de l’incompliment del que es disposa en els supòsits 
de fraccionament o ajornament de pagament. 
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p. Tramitar i aprovar les liquidacions que escaiguin en els supòsits d’execució 
substitutòria, sense perjudici de les competències delegades a d’altres òrgans 
municipals. 
q. Proposar a l’òrgan competent la interposició de reclamacions i recursos o l’acatament 
dels veredictes de les qüestions litigioses en matèria de tributs o ingressos públics 
estatals i autonòmics, i gestionar-ne i controlar-ne l’efectivitat. 
r. Decretar la confiscació de quantitats amb motiu de provisions judicials o 
administratives d’embargament. 
s. Tramitar i aprovar les despeses derivades del compliment de les resolucions o 
veredictes dels tribunals amb càrrec a les partides la gestió de les quals li correspongui, 
sense perjudici de la competència atribuïda en aquesta matèria a d’altres òrgans 
municipals. 
t. Aprovar els models d’avals i garanties que han de constituir les persones interessades, 
d’acord amb les ordenances i els reglaments municipals, i declarar la conformitat de les 
constituïdes per a suspendre l’execució d’un acte o ajornar o fraccionar el pagament 
d’un deute tributari o d’un altre ingrés de dret públic. 
u. Establir els criteris, les directrius i els procediments que han de seguir les unitats o 
serveis que duguin a terme les funcions de gestió i recaptació de recursos econòmics 
sense perjudici de la competència i la dependència orgànica de les àrees a què pertanyin. 
v. Gestionar els ingressos relatius a les competències que delega aquest Decret, sense 
perjudici de les atribuïdes a altres òrgans. 
 
IV.A.4. Accions judicials i administratives 
 
a. Exercir accions judicials i administratives que corresponguin a la Batlia i, en cas 
d’urgència, les que corresponguin al Ple, en aquest supòsit donant-li compte per a la 
seva ratificació a la primera sessió que tingui lloc, quan l’Ajuntament o els seus 
organismes actuïn com a part actora o recorrent o com a part demandada. 
b. Exercir totes les accions judicials i administratives que corresponguin a la Batlia i en 
les quals estigui implicada un altra administració pública, incloses les societats 
mercantils, amb participació pública, i les que per raons d’urgència corresponguin al 
Ple, en funcions de Junta General, aquestes amb l’obligació legal de donar-ne compte al 
pròxim Ple que es dugui a terme, per a la seva ratificació.  
c. Assabentar-se de les resolucions judicials i disposar-ne l’execució. 
d. Autoritzar els assentiments, els desistiments i les transaccions, en quantia superior a 
3.000 €, excepte en matèria de responsabilitat patrimonial. Els assentiments, els 
desistiments i les transaccions en una quantia màxima de 3.000 € es deleguen 
expressament en el/la cap dels Serveis Jurídics. 
e. Interposar recursos contra les resolucions judicials definitives, fins i tot davant el 
Tribunal Suprem i el Tribunal Constitucional. 
f. Expedir les autoritzacions per a assumir la defensa de funcionaris i empleats públics 
en assumptes judicials relacionats amb les seves funcions a l’Ajuntament de Palma. 
 
IV.A.5. Responsabilitat patrimonial 
 
a. Resoldre els expedients de responsabilitat patrimonial motivats pel funcionament 
normal o anormal dels serveis públics municipals, i la tramitació i la gestió de les 
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pòlisses d’assegurança tendents a cobrir la responsabilitat patrimonial municipal 
derivada del funcionament dels seus serveis. 
b. Interposar accions judicials en defensa dels interessos dels consumidors i usuaris 
previstes a la llei. 
 
IV.A.6. Potestat sancionadora 
 
Exercir les competències de la Batlia pel que fa a la potestat sancionadora en matèria 
d’infraccions generals, d’acord amb la legislació vigent. 
 
IV.B. Funció Pública i Escola Municipal de Formació 
 
IV.B.1. Funció Pública  
 
a. Exercir la direcció del personal al servei de l’Administració municipal, exceptuant-ne 
la direcció del personal de l’Àrea de Seguretat Ciutadana. 
b. Exercir les competències en matèria de personal atribuïdes a la Batlia delegades per 
la Junta de Govern, excepte les atribuïdes a Seguretat Ciutadana. 
c. Exercir les competències en aplicació de la potestat sancionadora a l’àmbit de les 
competències delegades per la Junta de Govern. 
 
IV.B.2. Escola Municipal de Formació  
 
a. Proporcionar l'adquisició i millora de les aptituds i habilitats professionals del 
personal al servei de l'Ajuntament i fomentar la millora professional de tots els seus 
treballadors. 
b. Fomentar l'adquisició d'actituds, la innovació, l'estudi de programes d'actuació en 
matèria de prevenció, els fòrums d'opinió i la promoció cultural. 
c. Coordinar amb altres institucions, autonòmiques o estatals la programació i execució 
d'accions formatives, de les quals aquests organismes són competents. 
 
IV.C. Contractació i Govern Interior 
 
IV.C.1. Contractació 
 
Contractar obres, serveis i subministraments i fer el seguiment dels expedients de 
contractació. 
 
IV.C.2. Govern Interior i Gabinet General Tècnic 
 
IV.4.C.2.1. Govern Interior 
 
a. Inventariar, registrar i gestionar els béns del patrimoni municipal. 
b. Tramitació de l’aprovació de la facturació d'energia elèctrica, de gas, aigua, recollida 
de residus i telefonia, degudament conformada pels tècnics municipals, mitjançant les 
aplicacions pressupostàries corresponents i marcatge de la facturació dins el sistema 
comptable de l’Ajuntament per al seu pas a Comptabilitat. 
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c. Gestionar i ordenar els treballs que s’hagin de realitzar en matèria d’impremta i servei 
de reprografia. 
d. Dirigir i gestionar el magatzem municipal. 
e. Concedir llicències de publicitat i per a la instal·lació de publicitat exterior i 
informació municipal. 
f. Concedir llicències d’ocupació de via pública per extensió d’activitat i ocupacions 
temporals especials. 
g. Proposar a l’òrgan competent l’aprovació dels expedients de concessions i 
autoritzacions municipals a béns de domini públic (DA 2a. 10 LCSP). 
 
IV.C.2.2. Gabinet General Tècnic 
 
a. Gestionar els contractes administratius: seguretat i vigilància privada, senyalística, 
transports i mudances, mobiliari, assegurances municipals i gestió de sinistres i servei 
de recollida i destrucció de documentació municipal. 
b. Gestionar les taxes per les concessions radioelèctriques de diversos centres 
municipals. 
c. Aplicar la identitat corporativa i normalitzar impresos i segells municipals. 
d. Gestionar i distribuir espais que afecten els edificis municipals destinats a oficines. 
 
IV.D. Qualitat i Atenció a la Ciutadania 
 
IV.D.1. Qualitat 
 
a. Crear una estratègia i una política d’actuació per introduir la metodologia de la 
qualitat total als serveis municipals. 
b. Definir els estàndards de qualitat i avaluar mitjançant els indicadors de gestió els 
resultats que s’obtenen amb aquest model de gestió. 
c. Potenciar la incorporació de les noves tecnologies de la informació i de les 
telecomunicacions en la relació amb els ciutadans per oferir serveis i tramitar gestions 
administratives. 
d. Recollir la veu de la ciutadania tant per mitjans directes (enquestes, grups focals, etc.) 
com indirectes. 
e. Gestionar els canals de comunicació per a la recepció i la resolució de queixes i 
suggeriments (DMS). 
f. Implantar, fer-ne el seguiment i millorar les cartes de serveis. Definir i publicar 
compromisos en la prestació dels serveis municipals. 
g. Redefinir i millorar els serveis i els procediments per a la simplificació administrativa 
i dur a terme processos de racionalització, organització i metodologia administrativa. 
h. Coordinar i supervisar les tasques relatives a la gestió de la informació i estructura de 
la Intranet, el web municipal i la seu electrònica. Definir els continguts mínims que han 
d’estar publicats, amb especial esment als indicadors de transparència. 
i. Coordinar i supervisar el model de transparència de l’Ajuntament, protecció de dades 
i dret d’accés a la informació, en compliment de la Llei 19/2013, de 19 de desembre, de 
transparència, accés a la informació pública i bon govern. 
 
IV.D.2. Atenció a la Ciutadania 
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a. Impulsar i dirigir la política d’atenció i gestió de la informació a l’Ajuntament i 
d’aquest al ciutadà. 
b. Impulsar, coordinar i unificar criteris en matèria d’informació i atenció al ciutadà, a 
través del 010, Internet i les oficines integrades d’atenció al públic. 
c. Impulsar, dirigir i coordinar la implantació de les noves tecnologies a totes les 
oficines i als serveis especialitzats, mantenint a totes la identitat corporativa. 
d. Supervisar i coordinar el funcionament de les oficines municipals establint el tipus de 
gestions administratives a realitzar i els mitjans i els procediments a utilitzar, de tal 
manera que es mantingui l’homogeneïtat en els serveis que es presten als ciutadans a 
cadascuna de les oficines. 
e. Aplicar les normes sobre sol·licitud d’emissió i ús de la targeta ciutadana i els seus 
convenis intermunicipals.  
 
IV.D.3. Unitat Administrativa de Correspondència 
 
a. Gestionar la correspondència municipal. 
b. Gestionar i publicar al tauler d’edictes electrònic. 
 
IV.D.4. Població i Demarcació Territorial 
 
a. Definir les bases de dades corporatives essencials per a la implementació de qualsevol 
servei municipal. 
b. Mantenir i actualitzar les bases de dades corporatives (base de dades de Palma i base 
de dades de persones físiques i jurídiques). 
c. Tramitar els expedients d'alteració del terme municipal i proposta de les divisions 
territorials del terme. 
d. Dirigir i coordinar els serveis d'Estadística i Padró d'Habitants. 
e. Coordinar la logística dels processos electorals. 
f. Senyalitzar els vials i mantenir la llista municipal de carrers. 
g. Dur a terme la identificació postal dels edificis. 
 
IV.E. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea:  
- Organismes i entitats en procés d’extinció 
 
V. ÀREA DE MEDI AMBIENT, SOSTENIBILITAT, ESPAIS NATURALS I 
BENESTAR ANIMAL 
 
V.A. Accions en matèria de residus 
 
a. Formular i executar les accions de control de la contaminació i correcció dels efectes 
produïts per l’abocament de fluents líquids a la xarxa de sanejament municipal i per la 
generació de residus, dins el marc de les competències atribuïdes a aquesta Àrea. 
b. Executar les competències en matèria de recollida, tractament i eliminació dels 
residus municipals de caràcter urbà. 
c. Dirigir i gestionar els serveis de neteja urbana. 
d. Impulsar programes i accions de prevenció en la generació de residus. 
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V.B. Accions en matèria de platges  
 
a. Controlar i supervisar la gestió ambiental de les platges, les zones de bany i altres 
indrets del litoral del terme municipal. 
b. Dirigir i gestionar els serveis municipals de vigilància, salvament i socorrisme de les 
platges i les zones de bany de Palma. 
 
V.C. Accions en matèria de prevenció de la contaminació  
 
a. Captar, tractar, explotar i actualitzar les dades variables que caracteritzen la qualitat 
del medi urbà de la ciutat de Palma. 
b. Inspeccionar, controlar i vigilar ambientalment el medi urbà de la ciutat de Palma, 
així com gestionar i dirigir les funcions d’inspecció ambiental. 
c. Mantenir, conservar i explotar les infraestructures i els equipaments ambientals de 
l’Àrea relatius a l’aigua, l’energia, els residus, l’atmosfera i l’educació ambiental.  
d. Formular les accions de control de la contaminació i dels efectes produïts per les 
emissions i les immissions a l’atmosfera, en el marc de les competències atribuïdes a 
aquesta Àrea. 
e. Elaborar el Mapa de renous i el Pla d’acció corresponent. 
 
V.D. Accions en matèria d’espais naturals 
 
a. Desenvolupar completament, en l’àmbit de les competències d’aquesta àrea, els 
expedients d’avaluació ambiental d’activitats i elaborar informes mediambientals en 
matèria d’ordenació del territori i usos del sòl. 
b. Protegir, conservar, millorar, restaurar, inspeccionar i controlar ambientalment els 
espais naturals que figuren a la relació d’espais naturals del terme municipal de Palma, 
així com planificar, coordinar i supervisar les activitats municipals en matèria d’espais 
naturals. Dissenyar, fomentar i desenvolupar projectes relacionats amb els espais 
naturals de l’Ajuntament, així com coordinar-se i cooperar amb altres administracions i 
institucions en matèria d’espais naturals. 
c. Representar l’Ajuntament de Palma al Patronat del Parc Nacional de Cabrera i a 
l’Oficina de Gestió del Paratge Natural de la Serra de Tramuntana. 
 
V.E. Accions en matèria d’educació ambiental  
 
a. Gestionar i coordinar els centres de formació, educació i informació mediambiental 
dependents de l’Àrea. 
b. Planificar, promocionar, coordinar i executar accions de sensibilització, comunicació 
i divulgació de matèries relatives a les competències de l’Àrea. 
c. Elaborar, supervisar i executar els plans i els programes d’educació ambiental que es 
duguin a terme a l’àmbit de les competències de l’Àrea. 
d. Planificar, coordinar i executar programes i activitats formatives, divulgatives i 
educatives relatives al medi ambient i a l’ecosistema urbà de la ciutat de Palma, amb 
especial interès dins l’àmbit escolar. 
 
V.F. Plans i programes ambientals 
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a. Dirigir, formular i coordinar els plans, els programes i els estudis que tinguin 
incidència en el medi urbà i, en particular, en l’aire, l’aigua i el sòl. 
b. Elaborar estudis, redactar projectes d’obres i dur a terme les actuacions necessàries en 
matèria d’infraestructures i equipaments ambientals, en particular les 
hidraulicosanitàries, les de tractament i eliminació de residus, i les relatives a xarxes de 
control ambiental. 
c. Desenvolupar l’Agenda 21 Local com a eina de planificació integral de les polítiques 
globals de l’Ajuntament. 
d. Crear, coordinar i dirigir els fòrums de participació ciutadana involucrats en 
l’establiment de polítiques ambientals conjuntes en projectes estratègics de la ciutat de 
Palma. 
e. Pla d’acció d’energia sostenible (PAES). Dur a terme tasques de direcció, planificació 
i seguiment.  
f. Coordinar transversalment amb altres àrees la implantació progressiva de les mesures 
contemplades al PAES. 
g. Realitzar el Mapa de renous, dins el marc de les competències atribuïdes a aquesta 
Àrea. 
h. Fomentar i desenvolupar polítiques de sostenibilitat i lluita, en l’àmbit de les 
competències de l’Àrea, contra la contaminació en el terme municipal de Palma 
produïda per les emissions lumíniques, de gasos i d’ones electromagnètiques, així com 
la contaminació dels sòls i la contaminació de les aigües superficials, subterrànies i 
marines, i d’altres. 
i. Coordinar-se i cooperar amb altres administracions i institucions en matèria 
d’eficiència energètica i reducció de la contaminació en l’àmbit de competències de 
l’Ajuntament. 
j. Participar a projectes i programes europeus relacionats amb el desenvolupament 
d’accions vinculades als plans i als programes especificats.  
k. Establir les directrius mediambientals que assegurin els objectius de sostenibilitat a 
totes les àrees municipals de l’Ajuntament. 
 
V.G. Altres ambientals 
 
a. Controlar i supervisar les instal·lacions de caràcter anàleg a les previstes als apartats 
anteriors, la gestió de les quals l’Ajuntament encomani a empreses privades o 
públiques, així com controlar-ne l’explotació. 
b. Coordinar-se i cooperar amb altres administracions i institucions en matèria de 
qualitat ambiental del medi urbà de la ciutat de Palma. 
c. Tramitar i resoldre els expedients administratius per a la concessió d’autoritzacions i 
llicències previstes a la normativa aplicable a les matèries a què es refereixen els 
apartats precedents. 
d. Elaborar, supervisar i executar els plans i els programes d’execució ambiental que es 
duguin a terme a l’àmbit de les competències de l’Àrea. 
e. Gestionar i administrar els sistemes d’informació ambiental que integrin els 
documents, les dades, la cartografia i la informació territorial necessaris per al 
desenvolupament de les funcions de l’Àrea. 
 
V.H. Agricultura 
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a. Impulsar el consum de productes ecològics i de proximitat.  
b. Planificar, coordinar i executar programes i activitats formatives, divulgatives i 
educatives relatives al foment de l’agricultura ecològica i també del consum de 
productes ecològics a la ciutat de Palma. 
 
V.I. Benestar animal 
 
a. Dirigir i gestionar el Centre Sanitari Municipal de Protecció Animal i el Benestar 
Animal. 
b. Elaborar el Cens dels animals de companyia, dur a terme campanyes d’identificació i 
vacunació obligatòries d’aquests i aplicar les mesures de control d’animals vagabunds, 
abandonats i perillosos. 
c. Coordinar i supervisar el control de plagues des del Centre Sanitari Municipal. 
d. Promoure, implantar i gestionar en col·laboració amb l’Àrea d’Infraestructures zones 
d’oci caní en parcs i solars de propietat municipal.  
e. Coordinar i vigilar juntament amb l’Àrea de Mobilitat els aspectes del Servei de 
Galeres que afecten el benestar animal. Dur a terme inspeccions i controls veterinaris. 
f. Tramitar els expedients corresponents al procés d’autorització municipal de les 
colònies felines controlades de Palma. 
g. Planificar, coordinar i executar programes i activitats formatives, divulgatives i 
educatives relatives al foment de la tinença responsable d’animals de companyia i de les 
adopcions d’animals, i la prevenció de qualsevol tipus de maltractament animal a la 
ciutat de Palma. 
h. Incoar, tramitar i resoldre els expedients per incompliment de les ordenances de 
protecció dels animals de companyia i, en general, totes les competències derivades de 
la potestat sancionadora que es desprenguin de les lleis de protecció dels animals. 
 
V.J. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea:  
- Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram  (EMAYA, SA) 
 
VI. ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I ACCESSIBILITAT 
 
VI.A. Infraestructures i Accessibilitat 
 
a. Executar les directrius polítiques del govern municipal pel que fa al projecte i la 
construcció de les infraestructures i els equipaments de competència municipal, així 
com al manteniment, l’explotació i la gestió que sobre aquestes se li hagin atribuït. 
b. Programar, projectar i executar les inversions en infraestructures i equipaments 
urbans que responguin a necessitats estructurals sota criteris d’accessibilitat universal, 
sostenibilitat, racionalitat i eficiència, en coordinació amb l’Àrea de Mobilitat. 
c. Detenir la representació municipal en matèria d’infraestructures i accessibilitat i 
informar, en coordinació amb la resta de les àrees, sobre els plans, els projectes i els 
estudis promoguts per altres administracions públiques, coordinant-hi les actuacions 
necessàries. 
d. Promoure l'accessibilitat i la supressió de les barreres arquitectòniques.  
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e. Informar sobre els convenis i els acords de tot tipus amb entitats públiques o privades 
que afectin matèria de la seva competència. 
f. Informar sobre els plans especials d’infraestructures que afectin les xarxes públiques i 
sobre l’adequació i la suficiència dels planejaments municipals en matèria de xarxes 
públiques generals. 
g. Projectar, construir i dirigir o inspeccionar les infraestructures, en coordinació amb 
les àrees municipals implicades. 
h. Conservar integralment les xarxes viàries municipals. 
i. Promoure i coordinar les actuacions sobre l’espai públic consolidat amb altres àrees 
municipals i altres administracions amb competències sobre el territori municipal. 
j. Protegir, mantenir, conservar i explotar el patrimoni natural, els espais verds, 
l’arbratge viari, l’enllumenat públic, els edificis de competència municipal, els solars 
municipals, les fonts, el mobiliari urbà i la infraestructura viària del municipi, així com 
dissenyar, protegir i mantenir el mobiliari urbà. 
k. Donar suport als esdeveniments institucionals i d’iniciativa ciutadana d’interès social 
i cultural. 
l. Ordenar la utilització del parc automobilístic i dels tallers generals. 
m. Definir i establir les prescripcions tècniques d’aplicació general al projecte, execució 
i manteniment de les infraestructures i equipaments urbans que hagin d’incorporar-se al 
patrimoni municipal a l’efecte del seu manteniment. 
n. Coordinar la Mesa d’Accessibilitat. 
o. Impulsar i exercir les funcions respecte a accessibilitat. 
 
VI.B. Enllumenat públic  
 
a. Establir els criteris tècnics per al nou enllumenat públic exterior, així com 
l’homologació de tots els elements que l’integren. 
b. Conservar i rehabilitar l’enllumenat públic exterior de competència municipal, així 
com controlar i supervisar el consum d’energia de l’enllumenat públic i dels elements 
connectats als quadres elèctrics que governen les instal·lacions d’enllumenat. 
c. Informar els projectes de urbanització i altres eines de desenvolupament del 
planejament urbanístic, així com les obres d’urbanització abans de la seva recepció amb 
caràcter vinculant respecte de la seva incorporació al patrimoni municipal a l’efecte del 
seu manteniment 
d.  Dur a terme la gestió energètica integral de les pòlisses de subministrament 
integrades en l’agrupació de l’enllumenat públic exterior. 
e. Finançar, col·locar, mantenir i retirar diferents motius d’il·luminació ornamental de 
Nadal a les principals vies de Palma.  
f. Controlar i gestionar els nivells lumínics de les instal·lacions d’enllumenat públic 
exterior. 
g. Elaborar inventaris i auditories implementant les eines de gestió informàtiques i 
tecnològiques adients per al millor manteniment i explotació dels béns de la seva 
competència. 
h. Realitzar plans i propostes de millora de la gestió i finançament de les instal·lacions 
de la seva competència. 
i. Definir i establir les prescripcions tècniques d’aplicació general al projecte, l’execució 
i el manteniment de les instal·lacions d’enllumenat públic exterior municipal sota 
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criteris de accessibilitat universal, sostenibilitat ambiental i financera, racionalitat i 
eficiència. 
 
VI.C. Obres a vies públiques i equipaments urbans 
 
a. Planificar, coordinar i executar les actuacions i les obres de conservació, renovació i 
millora de les vies públiques, així com els elements i les infraestructures associats a 
aquesta, en coordinació si escau amb l’Àrea de Mobilitat, i adoptar les resolucions que 
exigeixin l’execució i el desenvolupament de les seves competències. 
b. Actualitzar i gestionar els inventaris de ferms i paviments de tot el viari municipal.  
c. Planificar i executar les obres de reconstrucció, reparació i nova implantació de la 
xarxa d’aigües pluvials.  
d. Dissenyar, planificar i executar les obres d’eliminació de barreres arquitectòniques a 
l’àmbit viari, en coordinació amb l’àrea competent en matèria de mobilitat. 
e. Realitzar les actuacions de conservació, reposició i neteja dels camins, llevat de les 
corresponents a la senyalització de trànsit. 
f. Projectar, dirigir, executar i supervisar la realització dels projectes i les obres 
necessàries per complir les funcions assignades. 
g. Informar sobre els projectes de urbanització i altres eines de desenvolupament del 
planejament urbanístic, així com sobre les obres d’urbanització abans de la seva 
recepció amb caràcter vinculant respecte de la seva incorporació al patrimoni municipal 
a l’efecte del seu manteniment 
h. Establir concerts o convenis amb empreses de serveis i els serveis municipals per a 
una actuació integrada a l’àmbit de la renovació i la conservació de les vies públiques i 
a les actuacions conjuntes de remodelació zonal. 
i. Planificar, coordinar i autoritzar les ocupacions temporals per obres a la via pública, 
en coordinació amb l’àrea competent en matèria de seguretat i mobilitat. 
j. Concedir les llicències o autoritzacions que siguin preceptives per realitzar obres a la 
via pública, així com declarar-ne la caducitat quan escaigui, i tramitar i resoldre els 
expedients sancionadors que se’n derivin. 
k. Elaborar inventaris i auditories implementant les eines de gestió informàtiques i 
tecnològiques adients per al millor manteniment i explotació del béns de la seva 
competència. 
l. Realitzar plans i propostes de millora de la gestió i del finançament dels béns de la 
seva competència. 
m. Definir i establir les prescripcions tècniques de aplicació general al projecte, 
l’execució i el manteniment de la xarxa viària municipal a qualsevol àmbit per donar 
suport a les necessitats de mobilitat rodada i de vianants, sota criteris d’accessibilitat 
universal, sostenibilitat ambiental i financera, racionalitat, i eficiència, en coordinació 
amb l’àrea competent en matèria de mobilitat 
  
VI.D. Parcs i jardins 
 
a. Planificar, coordinar i supervisar les activitats municipals en matèria de parcs, jardins, 
zones verdes i arbratge urbà. 
b. Actualitzar i gestionar els inventaris de parcs, jardins, zones verdes i d’arbratge urbà 
així com del mobiliari urbà de la ciutat, implementant les eines de gestió informàtiques i 
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tecnològiques adients per al millor manteniment i explotació dels béns de la seva 
competència. 
c. Protegir, conservar, millorar i restaurar els espais que figuren a la relació de zones 
verdes i espais enjardinats en conservació municipal, així com l’arbratge d’alineació i el 
viari, i la jardineria i les plantacions de les xarxes supramunicipals que hagin estat 
cedides a l’Ajuntament. 
d. Gestionar i mantenir les infraestructures associades als espais verds inclosos a 
l’apartat anterior. 
e. Gestionar i mantenir d’una manera integral els espais singulars del bosc de Bellver i 
el Carnatge.  
f. Dissenyar, planificar i executar les obres d’eliminació de barreres arquitectòniques a 
l’àmbit de les zones verdes i espais enjardinats en conservació municipal. 
g. Inspeccionar, controlar i vigilar els parcs i els espais verds públics de l’Ajuntament. 
h. Informar sobre els projectes d’urbanització i altres eines de desenvolupament del 
planejament urbanístic, així com sobre les obres d’urbanització abans de la seva 
recepció amb caràcter vinculant respecte de la seva incorporació al patrimoni municipal 
a l’efecte del seu manteniment 
i. Dissenyar, fomentar i desenvolupar projectes relacionats amb els parcs i els espais 
verds públics de l’Ajuntament. 
j. Coordinar i cooperar amb altres administracions i institucions en matèria de parcs i 
espais verds públics de l’Ajuntament. 
k. Tramitar els expedients corresponents al procés d’assignació mitjançant llicència i/o 
autorització municipal de l’ús privatiu de parcel· les i/o blocs amb taules de cultiu de la 
Xarxa d’horts urbans ecosocials de Palma. 
l. Realitzar plans i propostes de millora de la gestió i del finançament de les 
instal·lacions de la seva competència. 
m. Definir i establir les prescripcions tècniques d’aplicació general al projecte, 
l’execució i el manteniment de les instal·lacions i els equipaments de la seva 
competència sota criteris d’accessibilitat universal, sostenibilitat ambiental i financera, 
racionalitat i eficiència. 
 
VI.E. Edificis municipals i escoles públiques 
 
a. Definir i executar actuacions de caràcter estructural i funcional per garantir el 
funcionament operatiu i l’adequació normativa dels immobles de titularitat municipal i 
d’escoles públiques no gestionats pel Patronat Municipal d’Escoles Infantils.  
b. Fer el manteniment preventiu, normatiu i correctiu d’edificacions municipals, centres 
escolars i preescolars, així com el manteniment de les zones enjardinades. 
c. Netejar i desinfectar les dependències municipals i els espais exteriors de 
dependències municipals.  
d. Neteja i porteria de les escoles públiques. 
e. Fer el manteniment d’instal·lacions i sistemes de climatització, contra incendis i 
alarmes d’intrusió. 
f. Netejar i desinfectar dependències i espais exteriors de dependències municipals. 
g. Fer el manteniment d’ascensors i elevadors d’edificis municipals. 
h. Dur a terme la gestió energètica integral d’edificis municipals i col·legis públics.  
i. Planificar i executar obres de millora i remodelació d’edificis municipals. 
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j. Realitzar plans i propostes de millora de la gestió i del finançament de les 
instal·lacions de la seva competència. 
k. Definir i establir les prescripcions tècniques d’aplicació general al projecte, 
l’execució i el manteniment de les instal·lacions i equipaments de la seva competència 
sota criteris d’accessibilitat universal, sostenibilitat ambiental i financera, racionalitat i 
eficiència. 
 
VI.F. Estudis i projectes 
 
a. Programar, projectar i executar les inversions en infraestructures i equipaments 
urbans que responguin a necessitats estructurals sota criteris d’accessibilitat universal, 
sostenibilitat, racionalitat i eficiència. En coordinació amb l’àrea competent en matèria 
de mobilitat en aquelles infraestructures relacionades amb la mobilitat. 
b. Informar, en coordinació amb la resta de les àrees, sobre els plans, els projectes i els 
estudis promoguts per altres administracions públiques, coordinant-hi les actuacions 
necessàries. 
c. Col·laborar amb els serveis del departament en l’elaboració de plans i projectes de 
millora de les instal·lacions i dels equipament municipals, assumint la redacció dels 
projectes, els estudis i la resta de documents tècnics que corresponguin per a la seva 
execució. 
 
VI.G. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea: 
- Empresa Funerària Municipal (EFM) 
 
VI.1. ÀREA DELEGADA D’ECONOMIA, COMERÇ, AUTÒNOMS, SANITAT, 
CONSUM, MERCATS I FIRES 
 
Adscrita a l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat 
 
VI.1.A. Promoció econòmica 
 
a. Dur a terme activitats de foment i difusió de l’esperit emprenedor, l’autoocupació i la 
creació d’empresa. 
b. Oferir suport i assessorament per a la creació d’empreses i de nous projectes 
empresarials, mitjançant l’assessorament i els recursos necessaris per a la seva posada 
en marxa. 
c. Impulsar infraestructures necessàries per als nous projectes empresarials, vivers 
d’empreses, centres tecnològics, etc. 
d. Donar suport a la consolidació de les petites i mitjanes empreses radicades al 
municipi de Palma. 
e. Realitzar activitats de millora de la competitivitat empresarial i participar com a 
Agència de Desenvolupament Local en els projectes d’internacionalització de l’empresa 
i missions comercials. 
f. Dissenyar i aplicar tot tipus de mesures que afavoreixin el desenvolupament econòmic 
local, el foment de la innovació aplicada a l’empresa i l’ús de les noves tecnologies i de 
la societat de la informació als diferents sectors productius. 
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g. Promoure la cooperació empresarial. 
h. Fomentar les associacions empresarials i donar-los suport. 
i. Negociar i formalitzar fórmules de cooperació que es duguin a terme amb entitats 
públiques i privades amb l'objectiu de fomentar i potenciar la promoció econòmica a 
Palma. 
j. Fomentar la política de formació empresarial i reciclatge professional, i donar-hi 
suport. 
k. Estudiar i analitzar a l’entorn econòmic local, els potencials jaciments d’ocupació i 
els sectors emergents, dissenyant i aplicant mesures per intervenir als sectors econòmics 
estratègics, als mercats emergents i en d’altres que es considerin d’especial interès. 
l. Donar suport als processos de reestructuració empresarial mitjançant assessorament i 
estudiant noves fórmules de finançament. 
m. Planificar, impulsar i gestionar, directament o juntament amb altres àrees i serveis 
municipals, les mesures necessàries de reestructuració, modernització i dinamització del 
teixit comercial de Palma, i la realització d’estudis d’interès sobre l’activitat comercial 
de la ciutat. 
n. Participar en actuacions per a la millora de la formació dels comerciants, en 
actuacions de l’Ajuntament, sol o conjuntament amb altres institucions i organismes, en 
activitats per al foment del teixit comercial de la ciutat, i en el foment de l’ús de noves 
tecnologies, de la qualitat i la sostenibilitat en la gestió comercial. 
o. Gestionar i coordinar el patrimoni municipal adscrit a l'Àrea. 
p. Impulsar i gestionar la Palma Film Office. 
 
VI.1.B. Comerç  
 
a. Planificar, proposar i impulsar les mesures necessàries per al foment, el 
desenvolupament i la promoció del petit i mitjà comerç al municipi. 
b. Elaborar o finançar els estudis que es considerin d’interès pel que fa al comerç.  
c. Proposar i impulsar, directament o juntament amb altres àrees municipals, les 
mesures necessàries per a la reestructuració, la modernització i la dinamització del 
comerç. Dissenyar i planificar rutes comercials, gastronòmiques, de restauració i d'altres 
de característiques similars. 
d. Dissenyar i planificar les mesures de protecció i promoció del comerç emblemàtic de 
Palma. 
e. Fomentar les associacions de comerciants i donar-los suport. 
f. Fomentar la política de formació del comerciant i donar-li suport. 
g. Estudiar fórmules de finançament per  realitzar projectes de reestructuració comercial 
i cursos de formació de comerciants. 
h. Fomentar la participació del personal de comerç i empreses en cursos de formació. 
i. Negociar i formalitzar fórmules de cooperació que es duguin a terme amb la 
Comunitat Autònoma de les Illes Balears o altres institucions i organismes per al foment 
del teixit comercial. 
j. Informar i concertar pel que fa a les actuacions municipals que concerneixin el sector 
comercial en el marc de la Taula Local de Comerç de Palma i el Consell Assessor de 
Comerç. 
k. Fomentar l’ús de les noves tecnologies i els valors de gestió de la qualitat i 
sostenibilitat al comerç.  
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l. Realitzar actuacions de dinamització comercial i del sector de restauració directament 
i/o coordinadament amb les entitats representatives del sector. 
m. Concedir llicències d’ocupació de via pública en actuacions de dinamització 
comercial 
n. Gestionar i coordinar el patrimoni municipal adscrit a l'Àrea. 
 
VI.1.C. Mercats 
 
a. Controlar i coordinar els mercats municipals per gestió directa o pel sistema de 
concessió. 
b. Promocionar els mercats municipals en relació amb els beneficis que aporten a la 
ciutadania. 
c. Controlar la qualitat dels productes d’acord amb la normativa vigent per a comprovar-
ne l’origen, la identitat, l’etiquetatge, la presentació, la publicitat i els altres requisits o 
signes externs que fan referència a les seves condicions de seguretat dins les 
competències de l’Àrea.  
d. Dirigir, coordinar i avaluar la inspecció sanitària dels mercats municipals.  
e. Autoritzar i gestionar els mercats temporals. 
f. Prestar i gestionar el servei d’escorxador. 
 
VI.1.D. Treball i formació 
 
a. Programar les polítiques de formació i ocupació i la tutela de l’òrgan gestor 
d’aquestes. 
b. Negociar i formalitzar convenis que se subscriguin amb la Comunitat Autònoma de 
les Illes Balears o altres institucions i organismes, així com negociar i formalitzar 
qualsevol altra fórmula de cooperació per al foment de l’ocupació. 
c. Elaborar estudis i recomanacions per adequar l’oferta de formació professional 
ocupacional a les necessitats de les empreses. 
d. Elaborar i planificar el contingut funcional dels centres municipals de formació 
ocupacional que s’estableixin. 
e. Dirigir, controlar i gestionar l’Agència Municipal de Col·locació i d’altres possibles 
entitats d’intermediació laboral i desenvolupament local que es constitueixin. 
f. Negociar i formalitzar fórmules de cooperació que es duguin a terme amb entitats 
públiques i privades amb l'objectiu de fomentar i potenciar la inserció laboral, la 
formació i l’orientació. 
g. Dirigir, controlar i gestionar les accions formatives específiques que es planifiquin. 
h. Negociar amb les entitats implicades del PLOT (Pacte local d’ocupació i treball) o 
una altra fórmula que es creï a l’efecte i formalitzar-lo. 
i. Mitjançar al mercat laboral com a entitat col·laboradora del SOIB. 
j. Fer orientació laboral destinada tant a millorar la capacitat ocupacional dels 
desocupats com a brindar noves possibilitats de col·locació real i efectiva a les persones 
immerses en el mercat laboral. 
k. Concertar i realitzar tot tipus d’activitats formatives encaminades tant al gruix dels 
desocupats com a qualsevol altre destinatari potencial. 
l. Cooperar amb altres entitats públiques o privades per a la realització d’estudis, 
treballs o intercanvis en matèries relacionades amb la formació, l’ocupació i la 
promoció social. 
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m. Informar i assessorar sobre la gestió empresarial de l’ocupació. 
n. D’altres activitats o accions que tendeixin a millorar la formació i el treball en 
aquesta ciutat, el desenvolupament de les quals forma part, a més, dels Estatuts de 
l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma - PALMAACTIVA. 
o. Gestionar i coordinar el patrimoni municipal adscrit a l'Àrea. 
 
VI.1.F. Salut pública 
 
a. Dirigir, gestionar i avaluar les activitats de prevenció i promoció de la salut, sanitàries 
i assistencials, dels programes de salut pública i dels centres i establiments sanitaris de 
competència municipal. Resoldre les qüestions relacionades amb el desenvolupament de 
les seves activitats, coordinant-les entre si i amb les accions de salut a càrrec de les 
entitats públiques i els organismes autònoms que exerceixen funcions assistencials, 
d’acord amb la normativa que en tot moment estableixi l’òrgan planificador de l’Estat i 
prevegi la Llei general de sanitat i altres normes legals que regulen aquesta matèria. 
b. Editar publicacions dirigides als ciutadans per fer difusió de continguts d’interès per a 
l’usuari, relacionades amb la prevenció i promoció de la salut. 
c. Dirigir la inspecció sanitària gestionant tots els assumptes de caràcter preventiu i de 
policia sanitària que siguin de la seva competència. 
d. Dirigir, gestionar i avaluar les actuacions encaminades a garantir la qualitat i la 
seguretat alimentària al municipi, respectant les competències que s’han delegat en 
altres òrgans municipals pel que fa aquest tema. 
e. Realitzar o fomentar controls i anàlisis dels productes i serveis objecte de les seves 
competències, d’ús i consum comú, ordinari i generalitzat, a través dels mitjans del 
municipi o col·laborant amb altres entitats i organismes. 
f. Adoptar mesures urgents i requerir les col·laboracions necessàries en els supòsits de 
crisi i emergència que afectin la seguretat dels ciutadans, coordinant la xarxa d’alerta 
alimentària al municipi de Palma. 
g. Dirigir, gestionar i avaluar el Laboratori Municipal. 
h. Activitats de control de plagues urbanes. Realitzar campanyes informatives, 
formatives i dissuasòries relatives a la matèria. 
i. Executar les accions de prevenció, control de la contaminació i correcció dels efectes 
produïts per les emissions i les immissions a l’atmosfera i per la producció de renous, en 
el marc de les competències atribuïdes a aquesta Àrea. Realitzar campanyes 
informatives, formatives i dissuasòries relatives a la matèria. Gestionar les denúncies i 
sancions en relació amb la producció de renous i l’incompliment d’horaris, en 
coordinació amb Activitats. 
j. Elaborar el Mapa de renous derivat d’activitats i relacions veïnals. 
 
VI.1.G. Consum  
 
a. Mantenir contacte permanent amb els òrgans de l’Administració de la CAIB i la de 
l’Estat i amb altres organismes públics que desenvolupin funcions relacionades amb la 
protecció del consumidor. 
b. Crear, organitzar i gestionar la Junta Arbitral de Consum. 
c. Informar els consumidors i usuaris. Rebre, tramitar i resoldre les consultes i les 
reclamacions relacionades amb els béns, els productes i els serveis posats a la seva 
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disposició dins l’àmbit de la seva competència i trametre-les, si s’escau, a les entitats o 
organismes competents. 
d. Fomentar i promoure la formació i l’educació dels consumidors/usuaris en la defensa 
i la protecció dels seus drets en matèria de consum, sobretot en el consum responsable i 
saludable. 
e. Dissenyar campanyes informatives dirigides a les escoles, els instituts, els centres de 
formació professional, les associacions de veïns, els grups, etc. per a la formació en la 
defensa dels seus drets com a consumidors i l’educació com a consumidors 
responsables. 
f. Promoure, en col·laboració amb la UIB, cursos i seminaris en matèria de consum. 
g. Editar publicacions dirigides als ciutadans per a subministrar-los informació sobre 
temes d’interès per al consumidor. 
h. Adoptar en general les mesures que es considerin convenients per a l’atenció, la 
defensa i la protecció dels consumidors i usuaris. Ajudar a les accions de les 
associacions de consumidors i usuaris i fomentar-les, així com concedir-los 
subvencions, d’acord amb el procediment establert a les normes reguladores de 
concessió de subvencions en l’àmbit territorial del municipi de Palma, amb càrrec a 
programes la gestió dels quals li correspongui. 
i. Adoptar les mesures urgents i requerir les col·laboracions necessàries en els supòsits 
de crisi i emergència que afectin la seguretat dels consumidors i usuaris, coordinant la 
xarxa d’alerta de consum al municipi de Palma. 
j. Promoure, implantar i verificar sistemes de qualitat als serveis municipals relacionats 
amb les seves competències. 
 
VI.1.H. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea Delegada: 
- Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament de Palma (PALMAACTIVA). 
- MERCAPALMA, SA. 
 
VII. ÀREA DE MOBILITAT I POLÍGONS INDUSTRIALS 
 
VII.A. Mobilitat 
 
a. Ordenar i regular l’ús de les vies públiques per a la major compatibilitat entre 
vehicles, vianants i bicicletes i una gestió sostenible i eficient de les infraestructures. 
b. Elaborar el projecte de normes reguladores de circulació, senyalització i 
estacionament. 
c. Mantenir les relacions degudes amb entitats públiques o particulars que prestin 
serveis o tinguin competències en matèria de mobilitat urbana –circulació i transports– 
dins el terme municipal o que les afectin. 
d. Planificar, programar i coordinar les infraestructures vinculades a la mobilitat urbana.  
e. Dirigir, inspeccionar i coordinar la gestió dels aparcaments subterranis, públics, de 
rotació, de residents o mixtos. 
f. Regular, gestionar i resoldre sobre les zones ORA, ACIRE, guals i la resta 
d’ordenacions circulatòries i aparcaments especials prevists a l’Ordenança de circulació. 
g. Dirigir i coordinar la Sala de Gestió i Control de la Mobilitat. 
h. Coordinar el Servei de la Bicicleta Pública. 
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i. Dirigir, planificar les infraestructures de mobilitat urbana i fer el seguiment del PMUS 
(Pla de mobilitat urbana sostenible) de Palma. 
j. Incoar, tramitar i resoldre els expedients per infracció de les normes de trànsit i 
circulació i, en general, totes les competències derivades de la potestat sancionadora que 
es desprenguin del Text articulat de la Llei sobre trànsit, circulació de vehicles de motor 
i seguretat vial. 
k. Informar sobre els projectes d’urbanització i altres eines de desenvolupament del 
planejament urbanístic, així com sobre les obres d’urbanització abans de la seva 
recepció amb caràcter vinculant respecte de la seva incorporació al patrimoni municipal 
a l‘efecte de la seva repercussió en la mobilitat de la ciutat. 
 
VII.B. Transports 
 
a. Elaborar la reglamentació i la normativa de les llicències d’autotaxi i galeres. 
b. Tramitar i inspeccionar el servei de taxis i galeres, i imposar les sancions que 
pertoquin.  
c. Autoritzar el transport escolar i de menors. 
 
VII.C. Polígons industrials 
 
a. Coordinar i impulsar la política general i la actuació de les àrees de govern a l’efecte 
de la determinació dels criteris bàsics per a la gestió dels assumptes de competència 
municipal en matèria de polígons industrials. 
b. Fer el seguiment continu dels objectius fixats a cada àrea de govern, que ha de 
facilitar-li la informació necessària per al desenvolupament d’aquesta funció. 
c. Promoure i mantenir les relacions de l’Ajuntament amb les institucions, teixit 
empresarial o les associacions amb objectes socials relacionades amb les activitats i 
àmbit dels polígons industrials. 
d. Col·laborar en el disseny de procediments  per a un millor desenvolupament de les  
polítiques municipals en matèria de polígons industrials. 
e. Impulsar l'accessibilitat i la supressió de les barreres arquitectòniques a l’àmbit dels 
polígons industrials. 
 
VII.D. Adscripció d’organismes i empreses 
 
S’adscriuen a aquesta Àrea: 
- Empresa Municipal de Transports (EMT, SA) 
- Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes  (SMAP, SA) 
 
7. Aprovar la modificació de la composició de la Junta Municipal Districte Centre i 
de la Junta Municipal Districte Platja de Palma i Pla de Sant Jordi 
 
Es retira de l’ordre del dia 
 
8. Acord de modificació de la composició de la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans i de la Comissió d'Urbanisme i Medi Ambient 
 
Es proposa: 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 52 - 

 
1. Designar membre de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans el 
regidor  Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny, del Grup Municipal PSIB-PSOE, en 
substitució del regidor Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez. 
 
2. Designar membre de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient del regidor Sr. Óscar 
Manuel Cereijo Méndez, del Grup Municipal PSIB-PSOE, en substitució del regidor Sr. 
Francesc Josep Dalmau Fortuny. 
 
3. Comunicar el present acord als interessats. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
9. Aprovar la modificació de l'acord de creació de la Comissió no Permanent 
relativa a les Vivendes del Camp Redó i nomenament dels seus membres 
 
Es proposa: 
 
Modificar l’acord del Ple de l’Ajuntament de 28 de setembre de 2023 on s’aprovà la 
creació de la Comissió no Permanent relativa a les Vivendes del Camp Redó i el 
nomenament dels seus membres, i incloure a la composició de la Comissió no 
Permanent relativa a les Vivendes del Camp Redó el regidor de l’Àrea d’Urbanisme, 
Habitatge i Projectes Estratègics. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
10. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 20 de setembre al 18 
d'octubre de 2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 20 de 
setembre fins el 18 d’octubre de 2023. 
 
11. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317518 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari 499/2023 de la Sala contenciosa 
administrativa del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 499/2023 de la Sala 
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contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
12. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317515 i personar-se en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 502/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 502/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
13. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317516 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 512/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 512/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
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14. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317519 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 517/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 517/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
15. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317517 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 522/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 522/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
16. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317520 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 527/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
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Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 527/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
17. Ratificar el Decret de batlia núm. 202317521 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 579/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 579/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
18. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318298 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 468/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 468/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
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Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
19. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318300 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 488/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 488/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
20. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318301 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 510/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 510/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
21. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318308 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 520/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 520/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
22. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318312 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 538/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 538/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
23. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318468 i personar-nos, en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 521/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB. 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 521/2023 de la Sala 
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contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
24. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318469 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 531/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 531/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
25. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318470 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 415/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 415/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
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26. Ratificar el Decret de batlia núm. 202318467 i personar-nos en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 516/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 516/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 21 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE) 
 
27. Aprovar inicialment el Reglament d'Ordenació dels usos d'espais dels centres 
d'educació infantil i primària de titularitat municipal dins l'horari no lectiu 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Per part d’Unides Podem anunciam que votarem a favor de les dues propostes del Pla 
municipal d’infància i adolescència i del Reglament d’ordenació dels usos d’espais dels centre 
d’educació infantil i primària de titularitat municipal dins l’horari no lectiu. Les polítiques 
d’infància han de ser polítiques de consens. Crec que, encara que hi ha partits que no aposten 
per això, en lo concret sí que podem avançar. I que els drets de la infància han de ser una 
prioritat de les polítiques públiques i per tant votarem a favor.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Des del Grup de MÉS per Palma també votarem a favor. Volem recordar tota la feina feta a 
l’anterior legislatura pel nostre grup, per impulsar aquest reglament i també per donar després 
visibilitat en el projecte de patis oberts. Entenem que els patis són espais molt estimats per als 
infants de les barriades, que són espais aprofitables en hores no lectives, que ajuden a la cohesió 
social, a les trobades i al cap i a la fi a la millora de la vida quotidiana. I també entenem que 
acaben convertint-se en equipaments aprofitables. Per tant, el nostra vot és a favor.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. El Grup Socialista donarà suport en aquest reglament, ja que valoram que és 
una eina necessària i que ha de servir per facilitar l’ús dels espais de centres d’educació infantil i 
primària de titularitat municipal dins l’horari no lectiu. Consideram que els centres educatius 
són part fonamental dels barris. Són espais de trobada, de convivència i és un gran recurs més 
enllà de l’educació, perquè són un element de cohesió de ciutat i que vertebren Palma. per això 
també hem presentat algunes esmenes en aquest sentit i que han estat totes elles acceptades. 
Crec que eren un total d’un bloc de 5 esmenes en bloc. Aquest reglament ha de ser una eina 
facilitadora i perquè sigui vàlida també ha de ser reconeguda i anar acompanyada d’altres 
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propostes. És important que es doni a conèixer entre les entitats que hi puguin accedir i ha de ser 
un impuls, també, per crear espais de relació comunitària, inclusiva i intergeneracional. Obri 
també les portes a generar activitats que facilitin la conciliació, alternatives de lleure, espais de 
convivència en els barris i tenir a l’abast més espais públics a l’aire lliure, com són els  patis. En 
definitiva, pensam que pot ser una eina útil  per a les entitats, els col·lectius, pels centres 
escolars, pels barris i la ciutadania. Per ciutat. I ho serà més si s’acompanya d’actuacions 
d’acompanyament. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta amb les esmenes acceptades a la 
Comissió de Serveis a la Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Reglament d’Ordenació dels usos d’espais dels 
centres d’educació infantil i primària de titularitat municipal dins l’horari no lectiu, en la 
darrera versió tramesa on queden incorporades al text les esmenes presentades pel Grup 
Municipal PSIB-PSOE el dia 29 de setembre de 2023 i acceptades en la seva totalitat 
per mitjà d’informe emès pel Director General d’Educació i Infància i la Regidora de 
l’Àrea de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, Interculturalitat i 
Igualtat el dia 18 d’octubre de 2023, un cop rebut el dictamen previ del projecte de la 
Comissió d’acord amb l’article 99 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma. 
 
SEGON.- Publicar l’acord al BOIB i al tauler d’anuncis de l’Ajuntament, perquè durant 
30 dies s’hi puguin presentar reclamacions i suggeriments. Si no se n’hi presenten, 
l’acord inicialment adoptat s’entendrà definitivament aprovat, sense necessitat d’un nou 
acord exprés, i el Reglament íntegre es publicarà al BOIB. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA) 
 
28. Aprovar el Pla Municipal d'Infància i Adolescència 2023-2027 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltíssimes gràcies. Noltros ja vàrem fer uns comentaris al respecte a les comissions de Ple de 
la setmana passada. I vàrem comentar que consideràvem que hi havia una sèrie de deficiències 
en aquest pla. Entre les quals, per exemple, hi ha temes que ja estan superats. Per exemple parla 
del manteniment d’un conveni amb l’IMAS, que ja no és vigent i que ja no està municipalitzat. 
Parla d’aconseguir el segell quan ja el tenim. O per exemple, hi ha funcions de la comissió de 
coordinació que també ja estan superades i s’haurien d’actualitzar. També pareix que no ha 
evolucionat la participació infantil en aquest pla i que no surt reflectit, per exemple el Consell 
d’infància i adolescència de Mallorca, a on hi formen part dos Consellers de Palma i el propi 
Batle de Palma i això no se’n fa esment. O també posar coses tan importants com que Palma 
està adherida a Alianza Infantil Pobreza Cero, impulsada per l’Alt comissionat de lluita contra 
la pobresa. Noltros vàrem fer aquests comentaris a la comissió. Vàrem demanar que per favor, 
al llarg d’aquesta setmana se fessin aquestes modificacions. Vàrem passar també un document a 
l’equip de govern per a que se poguessin recollir. Avui no estan recollides, per tant, noltros 
anunciam que canviam el sentit del vot i que nos abstendrem davant aquesta qüestió.” 
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Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. La veritat és que me sorprèn una mica que avui l’equip de govern no faci la 
presentació d’aquest pla. Perquè és un pla important per Palma. És un pla municipal, un pla que 
aprova l’equip de govern. No ha estat massa participat. I no és només un tràmit avui que elevam 
en aquest Plenari l’aprovació del Pla, per poder renovar el reconeixement de Ciutat amiga de la 
infància, que aquests dies segurament coneixerem més informació amb la valoració d’Unicef. 
Però és que avui no només s’aprova aquest pla, aquest tràmit, no s’aprova únicament un pla 
sectorial d’una àrea, d’infància i adolescència, si no que s’aprova un pla de l’equip de govern. 
Que ha estat elevat des de la Junta de Govern municipal. I s’aprova un pla que és per defensar 
els drets de la infància i adolescència. És un pla no dirigit únicament en aquest àmbit de 
població, si no que és un pla que abasta a tota la ciutadania de Palma. És un pla transversal, 
inclusiu i que ha de ser coordinat i permeable a tota l’estructura de govern municipal, per això ja 
ho vàrem dir també a la Comissió de serveis a la ciutadania. Que no entenem com és que 
desapareix la Coordinació de Batlia i Coordinació de Govern, que deixi de coordinar i coordinar 
aquest pla. Pensam que ha de ser, tal i com és, un pla de govern. Ho hem expressat en diverses 
ocasions i pensam que és una eina molt important i que les polítiques, en aquesta matèria, han 
de tenir continuïtat. Per això esteim satisfets que per aquesta segona vegada Palma pugui tenir 
un Pla d’infància. Valoram que el Pla 2018-2022 hagi estat la base per elaborar aquest 2023-
2027. Però també valoram, volem fer incidència, en que valoram que se mantenguin actuacions 
imprescindibles com polítiques en contra de les violències masclistes, educació ambiental, els 
programes de salut i servei SexConsulta. Però no entenem com després, quan presentam 
aquestes propostes, en aquest mateix Plenari, que després va passar a la pròpia comissió, voten 
en contra. Perquè vetllar per a la salut física i psicològica i social és un objectiu vital per a la 
nostra ciutat i també del Pla d’infància. Preveure actuacions com l’ampliació del Policia Tutor 
també hi són en aquest pla. Però també posteriorment vàrem veure una votació en contra. Avui 
hi ha una segona oportunitat per veure si hi ha un canvi en aquest posicionament. També veim 
com el retorn del protagonisme dels nins i nines és un objectiu,  però ahir mateix vostès varen 
deixar sense efectes 13 milions de Fons europeus per fer aquestes polítiques. Que són: 
BiciPalma, mobilitat sostenible i que són camins segurs. Incrementar i millorar les accions per a 
la pràctica esportiva és un altra dels objectius d’aquest pla. Però també nos vàrem trobar amb la 
negativa posterior en aquella comissió a les accions que presentam. Si realment volen defensar 
els drets de la infància, com marca aquesta aprovació en algunes qüestions, hi ha temes que 
s’han de rectificar. Però sense entrar en possibles actuacions que hi podrien ser i accions que se 
podrien incloure, pensam, perquè a més haurien de tenir certa concordança en tot el document, 
pensam que perquè la part d’ítems d’avaluació és vera que s’ha inclòs i s’ha incrementat molt 
per anar avançant en el camí de Ciutat amiga de la infància, sí que és vera que notam a faltar la 
part de participació. Ho vàrem comentar a la comissió i durant aquesta setmana tampoc hi ha 
hagut oportunitat de totes aquestes propostes que tenim, de poder-les incloure perquè és un pla 
tancat de l’equip de govern i no ha hagut aquesta participació prèvia. I això és lo que noltros els 
hi vàrem demanar. Per això noltros també nos hauria agradat escoltar i pensam que és molt 
important que un pla així se pugui escoltar a la veu de la infància i l’adolescència de les entitats 
que hi col·laboren amb elles i també del grup de l’oposició i de tots els grups que conformam 
aquest plenari, que és com preveu tant l’anterior pla com aquest, i no entenem la veritat, no 
entenem perquè no s’ha pogut fer i tampoc perquè durant aquesta setmana. Sí que és vera que hi 
ha hagut bona voluntat i m’agradaria que poguéssim fer, però no ha estat possible. I per tant, 
també demanaríem una mica de rigor en aquest sentit. Que quan hi ha voluntat de que pugui 
anar endavant, de que ho poguem fer de la forma que sigui. Si avui, per exemple, hi ha hagut 
plans en aquesta casa, hi hagut una aprovació inicial i després s’ha fet una aprovació definitiva i 
que tal vegada se pugui millorar. Per tant, noltros avui també haurem de fer una abstenció. 
Canviam el nostre vot de la comissió que havíem votat favorablement , perquè pensam que hi ha 
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moltes qüestions que se poden millorar i que s’hauria de comptar en tota la participació. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. González. La Regidora crec que ja els va comunicar aquestes aportacions 
pues se ferien. En aquests moments, avui, s’ha de dur a aprovació aquest pla perquè si no, no se 
compleixen plaços i podem perdre la llei, etcètera. Per tant, en el pròxim plenari ja durem les 
aportacions que heu fet tal com se va comprometre a la Regidora. Moltes gràcies. Ja li dic, la 
intenció és que les aportacions que s’han fet i que la Regidora ja els hi transmès la voluntat que 
se farà. En aquests moments s’ha d’aprovar el pla i per això ho duim en aquest plenari. La 
voluntat de la Regidora ja se va transmetre i és lo que farem al pròxim plenari. Moltes gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 6 vots a favor (PP, PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 3 abstencions (VOX 
i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Aprovar el Pla Municipal d’Infància i Adolescència 2023-2027, el qual 
s’adjunta a aquest acord i en forma part integrant. 
 
Aprovat per 12 vots a favor (PP i Grup Mixt) i 17 abstencions (PSIB-PSOE, VOX 
PALMA i MÉS per Palma) 
 
29. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 61.939,01€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 61.939,01 € (seixanta-un mil nou-cents 
trenta-nou euros amb un cèntim) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels Serveis Postals 
generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents factures: 
 
1) Factura núm. 4003772478 per un import de 20.435,57 € (vint mil quatre-cents trenta-
cinc euros amb cinquanta-set cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230041629 i referència 22023011636 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4003779031 per un import de 41.503,44 € (quaranta-un mil cinc-cents 
tres euros amb quaranta-quatre cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230041628 i referència 22023011635 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 63 - 

pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 61.939,01 € factures núm. 4003772478 i 4003779031, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
30. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 242.722,04€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 242.722,04 (dos-cents quaranta-dos mil set-
cents vint -i- dos euros amb quatre cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la factura núm.   
4003776278 amb el núm. d’operació220230041776 i referència 22023011690 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.9320122729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar  l’obligació de la despesa per import de 
242.722,04 euros factura núm. 4003776278 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 
220230041776, referència 22023011690 del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
31. Declarar que les obres de promoció directa realitzades per la Fundació Amadip 
Esment són d'interès i utilitat municipal resulta aplicable la bonificació del 50% 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per  unanimitat 
 
Es proposa: 
 
Declarar que les obres de promoció directa realitzades per la Fundació Amadip Esment, 
entitat sense ànim de lucre, expedient CS 2023/1887, consistents en reforma per a la 
instal·lació d’un "Centre de Transformació Socio-Digital" amb la finalitat de la 
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integració per a persones amb discapacitat intel·lectual, són d’interès i utilitat municipal 
per concórrer circumstàncies de caràcter social i els hi resulta aplicable la bonificació 
del 50% a la quota de l’impost. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
32. Modificar l’art. 56 de l’Acord regulador de les condicions de treball  del 
personal funcionari, eventual i dels òrgans directius de l’Ajuntament 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
Primer.- Afegir un paràgraf a l’article 56 de l’Acord en el sentit de: 
 
Allà on diu: 
 
Article 56. Comitè de Seguretat i Salut 
 
El Comitè de Seguretat i Salut és l’òrgan únic, paritari i col·legiat de participació 
destinat a la consulta regular i periòdica de les actuacions municipals en matèria de 
prevenció de riscs, i és l’instrument legal al servei de l’Ajuntament i el seu personal per 
a complir les prescripcions legals en aquesta matèria.  
 
La seva composició i el seu funcionament s’han d’ajustar al que preveu el Reglament 
municipal de procediment del Comitè de Seguretat i Salut, amb les modificacions que 
s’hi puguin incorporar. Les seves competències són les fixades a la normativa 
reguladora.  
Ha de dir:  
 
Article 56. Comitè de Seguretat i Salut 
 
El Comitè de Seguretat i Salut és l’òrgan únic, paritari i col·legiat de participació 
destinat a la consulta regular i periòdica de les actuacions municipals en matèria de 
prevenció de riscs, i és l’instrument legal al servei de l’Ajuntament i el seu personal per 
a complir les prescripcions legals en aquesta matèria.  
 
La seva composició i el seu funcionament s’han d’ajustar al que preveu el Reglament 
municipal de procediment del Comitè de Seguretat i Salut, amb les modificacions que 
s’hi puguin incorporar. Les seves competències són les fixades a la normativa 
reguladora.  
 
Es podran designar Delegats de Prevenció que no siguin membres de la Junta de 
Personal, sempre que es garanteixi que la facultat de designació correspon als 
representants del personal o als propis treballadors. 
 
Aprovat per unanimitat 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 65 - 

 
33. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE10, tipus crèdit extraordinari 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo no entraré en aquesta intervenció. Jo no sé si l’equip de govern vol 
explicar el fons d’aquesta qüestió abans. No entraré en la part burocràtica ni en la tècnica 
d’aquest punt, però sí que volia fer un comentaria que crec que és important sobre l’ús que 
s’està donant al romanent líquid de tresoreria. En aquesta moció lo que se fa és pagar tota una 
sèrie de factures, fins a 9 milions d’euros, a la Comunitat Autònoma, amb romanent líquid de 
tresoreria. De la mateixa manera que un poc més endavant, en els fora d’ordres, se fa amb 
romanent líquid de tresoreria una amortització anticipada de préstecs per 14 milions d’euros. 
Ara tendríem així 23 milions d’euros, de doblers que haurien d’anar destinats a polítiques per a 
la ciutadania en mans dels bancs. I per què ho dic això? Ho dic perquè la Comunitat Autònoma 
tendrà superàvit pel 2023. Amb aquest superàvit anirà a amortitzar préstec anticipadament. I lo 
que s’hauria de destinar en aquesta ciutat a qüestions que ajudassin a millorar la vida dels 
palmesans i les palmesanes, o lo que hauria d’ajudar en aquesta ciutat a que en un moment 
d’alta inflació poguessim ajudar a les famílies a arribar a final de mes, acabarà en mans de les 
entitats bancàries. S’omplen la boca de dir que els doblers estan millor a la butxaca dels 
ciutadans, lleven la gratuïtat del transport públic pel 2024. Noltros en aquest Plenari duim una 
proposta en aquest sentit, que amb el romanent líquid de tresoreria, que va sobrar del 2022 se 
pugui mantenir la gratuïtat en el 2024. Duim una proposta també de la compra dels molins des 
Jonquet. El Sr. Fulgencio Coll, que és el que nos fa de Portaveu del Govern a les comissions 
informatives, nos va dir que no hi havia doblers per comprar els molins des Jonquet. Pues hi ha 
doblers per pagar anticipadament els deutes en els bancs. I pensam, en concret en aquest punt, 
això hauria de menester una solució política. Aquesta solució política passa per a que 
l’Ajuntament de Palma, que té uns pressuposts de 500 milions d’euros, no hagi de pagar a la 
Comunitat Autònoma que té un pressupost de 6.000 milions d’euros i a través de Capitalitat se 
pugui reinvertir en inversions en aquesta ciutat. no hem vengut, pens jo, com a polítics a fer 
burocràcia, ni a fer de tècnics en els càrrecs públics, si no que a lo que hem vengut és a fer 
polítiques a favor dels palmesans i les palmesanes. És per això que votarem en contra d’aquesta 
qüestió. No per la part burocràtica, no per la part tècnica, no pel fons de la qüestió que pensam 
que la seu dels Bombers ha de ser propietat i ha de passar a mans de l’Ajuntament. Si no per 
l’ús que s’està fent dels recursos que nos estan permetent perdre fons europeus, fins a 14 
milions d’euros. Nos estan permetent fer perdre romanent líquid de tresoreria. Si sumam a 
aquests 26 milions els 14 de fons europeus, tenim 40 milions d’oportunitats perdudes pels 
ciutadans i ciutadanes de Palma. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Per centrar una mica el tema d’aquest punt. Perquè la Sra. Sánchez nos ha fet un discurs molt 
extens però no hem xerrat del punt. En aquest punt lo que duim a aprovació és una factura del 
2020 del parc de Bombers de 3.190.000 euros. Pagar una factura de 2021 del parc de Bombers 
de 3.174.000 euros. I pagar una factura del parc de Bombers de 2022 de 3.380.000 euros. Que 
l’equip anterior va deixar fora pagar. També és cert que, després del seu discurs i tenint en 
compte que vostè era la Consellera d’Hisenda de la CAIB i sentir-la tan alegrement dir que vol 
que no paguem a la CAIB, no m’estranya que no hagi estat una bona Consellera d’Economia. Si 
la CAIB no té els ingressos que li pertoquen i noltros no som, com hem de ser, lleials 
institucionalment amb la CAIB, evidentment, la CAIB tampoc tendrà oportunitats per fer lo que 
ha fer amb totes les ajudes que donen. Que sí que ho donen, perquè sí que s’han compromès a 
fer gratuïta el 0-3 per tots els infants, no només de Palma, si no de totes les Illes Balears. Per 
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tant, noltros sí esteim compromesos a pagar. Sí pagarem aquestes 3 factures que són seves, però 
que les pagarem noltros. I que sí que esteim compromesos a mantenir una lleialtat institucional, 
com no pot ser d’una altra manera. No només amb la constitució, si no també amb la Comunitat 
Autònoma. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA), 3 vots en contra (PSIB-
PSOE i Grup Mixt) i 1 abstenció (MÉS per Palma) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE10, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
Anterior 

Augment 
Crèdit 
Definitiu 

12 13600 2120166 
 BOMBERS.- MANTENIMENT PARC 
CENTRAL 0,00 1.387.722,13 1.387.722,13 

12 13600 3580066  INTERESSOS NOU PARC  0,00 6.622.748,38 6.622.748,38 
12 13600 6220066 INV. NOU PARC DE BOMBERS 0,00 1.734.581,54 1.734.581,54 
    0,00 9.745.052,05 9.745.052,05 
       
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

  Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 
definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER 
A DESPESES GENERALS 26.260.335,53 9.745.052,05 36.005.387,58 

     9.745.052,05  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 9 vots en contra (PSIB-PSOE, i Grup 
Mixt) i 3 abstencions (MÉS per Palma) 
 
34. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC07, tipus suplement de crèdit 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per unanimitat 
 
Es proposa: 
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1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC07, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
Anterior 

Augment 
Crèdit 
Definitiu 

05 23120 48020 
BENESTAR SOCIAL.- COBERT.DE 
NECESSIT. BÀSIQUES 2.900.000,00 500.000,00 3.400.000,00 

05 23120 48021 
BENESTAR SOCIAL.- COBERT.DE 
NECESSIT. BÀSIQUES HABITATGES 2.400.000,00 250.000,00 2.650.000,00 

    5.300.000,00 750.000,00 6.050.000,00 
       
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

   Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 
definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A 
DESPESES GENERALS 26.260.335,53 750.000,00 27.010.335,53 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
35. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC12, tipus suplement de crèdit 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC12, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment 
Crèdit 
Definitiu 

02 92000 22605 
INDEMNITZACIONS PER 
RESPONSABILITAT PATRIMONIAL 300.000,00 156.188,40 456.188,40 

    300.000,00 156.188,40 456.188,40 
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B) Modificació de les previsions d'ingressos    

  Eco. Descripció Previsió anterior Augment 
Previsió 
definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A 
DESPESES GENERALS 26.260.335,53 156.188,40 26.416.523,93 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
36. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC11, tipus suplement de crèdit 
en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC11, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
Anterior 

Augment 
Crèdit 
Definitiu 

02 93101 35200 
ADMIN. FINANCERA. INTERESSOS 
DE DEMORA 1.068.407,96 41.073,78 1.109.481,74 

02 92050 41601 
TRANSF. CORRENT A IMI –NOU 
CONTRACTE  3.392.289,98 620.658,01 4.012.947,99 

    4.460.697,94 661.731,79 5.122.429,73 
B) Modificació del pressupost d'ingressos    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Disminució 
Previsió 
definitiva 

02 92900 50000 
FONS DE CONTINGÈNCIA.- ART. 31 
LLEI ORGÀNICA 2/2012 4.475.000,00 661.731,79 3.813.268,21 

     661.731,79  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
37. Aprovar la modificació de crèdit número 13, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 6 vots a favor (PP, VOX PALMA i Grup Mixt) i 3 abstencions 
(PSIB-PSOE i MÉS per Palma) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 13, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Augment de despeses 
Crèdit 
anterior 

Augment 
Crèdit 
definitiu 

 20 33710 63300 
JOVENTUT.- INVERS. REP. MAQUINÀRIA, 
INSTAL. I UTIL. 0,00 15.000,00 15.000,00 

     0,00 15.000,00 15.000,00 
        

B) Disminució de despeses (baixes per anul·lació) 
Crèdit 
anterior 

Disminució 
Crèdit 
definitiu 

 20 33710 22709 
JOVENTUT.- CONTRACT. SERVEI ""ESPAI 
JOVES"" 456.360,00 15.000,00 441.360,00 

     456.360,00 15.000,00 441.360,00 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 18 vots a favor (PP, VOX PALMA i Grup Mixt) i 11 abstencions (PSIB-
PSOE i MÉS per Palma) 
 
38. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS03, tipus crèdit extraordinari 
i suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS03, tipus crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant 
establertes les aplicacions pressupostàries de la següent forma: 
 

 
A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
Anterior 

Augment 
Crèdit 
Definitiu 

19 31110 62301 
LABORATORI. MAQUINÀRIA, 
INSTAL·LACIONS TÈCNIQUES I UTILLATGE  0,00 18.150,00 18.150,00 

19 49300 22602 OMIC.- PUBLICITAT I PROPAGANDA 2.417,80 3.300,00 5.717,80 

19 31100 22602 
SALUBRITAT PÚBLICA.- DIVULGACIÓ I 
PUBLICITAT SANITAT 10.000,00 10.000,00 20.000,00 

    12.417,80 31.450,00 43.867,80 
B) Modificació del pressupost d'ingressos    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Disminució 
Previsió 
definitiva 

19 31100 22709 
SALUBRITAT PÚBLICA.- PLA MUNICIPAL 
PREVENCIÓ D'ADICCIONS 60.000,00 31.450,00 28.550,00 

     31.450,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
39. Aprovar la modificació de crèdit número 14, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 14, tipus crèdit extraordinari en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
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A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 
Anterior 

Augment 
Crèdit 
Definitiu 

05 23100 62200 CENTRE MPAL. SS SON XIGALA 0,00 150.947,62 150.947,62 
    0,00 150.947,62 150.947,62 
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

  Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 
definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A 
DESPESES GENERALS 26.260.335,53 150.947,62 26.411.283,15 

     150.947,62  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
40. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS02, tipus crèdit extraordinari 
i suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CS02, tipus crèdit extraordinari i 
suplement de crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant 
establertes les aplicacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció Crèdits Anterior Augment 
Crèdit 
Definitiu 

16 33750 6320038 
Pressupost Partip-Gimnàs Casal de 
Barri Son Roca 32.000,00 4.500,00 36.500,00 

16 33750 20200 
Casal de barri i altres centres-lloguer 
local 50.420,00 3.000,00 53.420,00 

16 33750 62500 
Casal de Barri-Mobiliari i 
equipaments 0,00 10.000,00 10.000,00 

16 33750 22602 

Casals de Barri i altres-centres 
publicitat i 
propaganda 0,00 500,00 500,00 

    82.420,00 18.000,00 100.420,00 
B) Modificació del pressupost d'ingressos    
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Org. Pro. Eco. Descripció Previsió anterior Disminució 
Previsió 
definitiva 

16 92400 22700 
P. Ciutadana-Contr. Prest. 
Assessorament Ent. 20.000,00 18.000,00 2.000,00 

     18.000,00  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
41. IMI. Aprovar la modificació de crèdit número 4/2023, tipus crèdit 
extraordinari, en el pressupost de l’ Institut per a l’exercici 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
PRIMER. Aprovar la modificació de crèdit número 4/2023, tipus crèdit extraordinari, 
en el pressupost de l’Institut Municipal d’Innovació de Palma per a l’exercici 2023, 
quedant establertes les aplicacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de Despeses 
 
Aplicació Denominació Consignació 

Anterior 
Augment de 
Crèdit 

Consignació 
Definitiva 

00.92050.352.00 Interessos de 
demora 

0,00 1.958,06 1.958,06 
 

TOTAL AUGMENT DE DESPESES € 1.958,06  
 
 
B) Disminució de Despeses 
 
Aplicació Denominació Previsió  

Anterior 
Augment 
Previsió 

Previsió 
Definitiva 

00.92050.130.00 Sous i salaris 2.388.926,74 1.958,06 2.386.968,68 
TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES € 1.958,06  
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
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SEGON. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
TERCER. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables 
adients per a l’execució de la present proposta de resolució. 
 
QUART. Donar compte al Consell Rector de l’IMI en la pròxima sessió que celebri 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
42. Aprovar definitivament amb prescripció la Modificació del Pla Parcial del SUP 
80-01 Son Oms. PC20-0001. 03PRAD60 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“En este punto, simplemente, expresar nuestra preocupación. Cuando tuvimos el debate en la 
comisión yo hice unas preguntas en relación a un informe de la Dirección General de Recursos 
Hídricos, del cual prescinden para tomar esta decisión y lo sustituyen por un informe de un 
ingeniero municipal. Me gustaría tener algún tipo de explicación ya que en la comisión, el Sr. 
Regidor, pues no dijo que no tenía ni idea. Entonces, no sé si ha hecho los deberes y nos puede 
explicar de qué va esta modificación del Plan Parcial. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Con permiso Sr. Alcalde. Efectivamente el TAG Cap de Servei informa que esta decisión 
cuenta con todos los informes favorables. Se solicitó también un informe a la Dirección General 
de Recursos Hídricos, no emitido en esta fecha, no obstante el 1 del 8 del 23 se emitió informe 
por parte de la ingeniera municipal en relación a la presente modificación del Plan Parcial que 
concluye que el expediente de modificación del Plan Parcial de Son Oms no requiere informe 
previo del planeamiento, por parte de la Dirección General de Recursos Hídricos. En todo caso, 
sí se establece algún centro de transformación en la zona de Policía se autorizará por el 
Ayuntamiento junto con la licencia de obras, dándole traslado posteriormente al expediente. 
Entonces, se acuerda aprobar por Consejo de Gerencia en sesión de día 26 de septiembre del 23, 
aprobar definitivamente con la prescripción la modificación del Plan Parcial de Son Oms, 
promovida por la junta de compensación de Son Oms. Y esta modificación tiene por objeto la 
modificación de las condiciones para la implantación de las instalaciones transformadoras y del 
edificio de conexión a las redes de telecomunicaciones. Esto habida cuenta del resultado de la 
información pública y vista la tramitación llevada a cabo desde la aprobación inicial. Muchas 
gracias Sr. Alcalde.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1.Aprovar definitivament amb prescripció  la Modificació del Pla Parcial del SUP 80-01 
Son Oms, promoguda per la Junta de Compensació del SUP Son Oms.  Aquesta 
modificació té per objecte  la modificació de les condicions per a la implantació de les 
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estacions transformadores i de l’ edifici de connexió a les xarxes de telecomunicacions 
(RIT). Això, atès el resultat de l’ informació pública, i vista la tramitació duta a terme 
des de l’ aprovació inicial.  
 
La proposta que s’ aprova definitivament es correspon amb la versió que es va aprovar  
inicialment per acord de la Junta de Govern de 12/01/22, amb la única següent 
prescripció: 
- S’ ha d’ entendre eliminada la referència a la no necessitat de demanar informe sobre 
les afeccions aeronàutiques, continguda a l’ apartat 6 de la Memòria descriptiva. 
 
2.Considerar que la present modificació del Pla Parcial del SUP 80/01 Son Oms  no es 
troba en cap dels supòsits de l’ article 12 del text Refós de la Llei d’ Avaluació 
Ambiental de les Illes Balears i, per tant, d’ acord amb l’ article 12.5, es justifica la no 
subjecció d’ aquesta modificació al procediment d’ avaluació ambiental estratègica. 
 
3. Donar trasllat d’aquest acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin 
veure afectats, així com a l’Oficina de la revisió del PGOU. 
 
4. Donar trasllat a la Delegació del Govern, al Consell de Mallorca i al Govern de les 
Illes Balears del present acord amb un exemplar degudament diligenciat de l’ instrument 
aprovat definitivament. 
 
5.Publicar aquest acord, juntament amb la normativa adient al Butlletí Oficial de les 
Illes Balears. 
 
6.Donar trasllat a la Dirección General de Aviación Civil de la certificació de l’ acte d’ 
aprovació definitiva, tot adjuntant un exemplar degudament diligenciat de la 
modificació Pla Parcial aprovat, de conformitat amb allò que es regula a la disposició 
addicional segona.6 del Real Decret 2591/1998, de 4 de desembre en la seva redacció 
donada pel Real Decret 297/2013, de 26 d’abril. 
 
7.Notificar el present acord al representant de  la Junta de Compensació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
43. Aprovar definitivament el Projecte d’Estudi de Detall per implantació d’una 
benzinera al C/ Ter 29, Son Fuster. PE21-0007. 05prad195 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar definitivament el Projecte d’Estudi de Detall per implantació d’una 
benzinera al C/ Ter 29, Son Fuster, Terme Municipal de Palma, presentat pel Sr. 
Manuel Santiago Bermudez en representació de "Petroprix Energia SL" i redactat per 
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l’Enginyer Civil Cristian Aguila Ortega amb data d’entrada al Servei Jurídic 
Administratiu d’aquest Ajuntament el 24-1-2023 núm.48 (entrada al Registre General 
d’aquest Ajuntament de 18-1-2023),  atès el resultat de l’informació pública,  l’informe 
favorable dels Serveis Tècnics de Planejament de 30-8-2022, l’informe favorable del 
Servei Jurídic Administratiu de Planejament de 3-2-2023 sobre compliment de les 
prescripcions imposades a l’acord d’aprovació inicial i l’informe de l’Enginyera de 
Camins, Canals, Ports de l’Oficina del Pla General d’aquest Ajuntament de 2-8-2023; 
l’informe del Consell Insular de Mallorca s’entén favorable en no haver-se emés en el 
termini de dos mesos des de la seva sol•licitud. 
  
2n. Considerar que l’aprovació definitiva del present Estudi de Detall no requereix 
informe de la Direcció General de Recursos Hídrics en base a l’art. 25.4 del Text Refós 
de la Llei d’Aigües, i que en fase de llicència d’obres es tindrà en compte el risc 
d’inundació, d’acord amb la normativa del Pla General de Palma i la normativa de riscs 
d’inundació. 
    
3r. Notificar el present acord al promotor. 
 
4rt. Publicar l’acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears. 
 
5é. Donar trasllat del present acord a la Delegació del Govern a les Illes Balears, al 
Consell Insular de Mallorca i a l’Arxiu d’Urbanisme de les Illes Balears (Govern de les 
Illes Balears), dins el termini de quinze dies des de la seva adopció, tot adjuntant un 
exemplar degudament diligenciat de la documentació aprovada, de conformitat al que 
disposen l’art. 56 de la Llei 7/85 Reguladora de les Bases del Règim Local, 72 de la Llei 
23/2006 de Capitalitat de Palma de Mallorca i l’ art. 104 del Reglament de la Llei balear 
12/2017 d’Urbanisme de les Illes Balears.  
 
6è. Donar trasllat del present acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin 
veure afectats així com a l’Oficina de la revisió del PGOU. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
44. Suspendre la tramitació i l'aprovació  inicial  del  Projecte  d’Estudi  de  Detall 
per a la instal·lació d’una benzinera al C/ Cabusso 3-5, La Ribera. PE23-0002. 
05PRDEN33 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1r.-Suspendre la tramitació i aprovació  inicial  del  projecte  d’Estudi  de  Detall per 
instal·lació benzinera al C/ Cabusso 3-5, La Ribera, Terme Municipal de Palma, en base 
a l’informe dels Serveis Tècnics Municipals de 26-7-2023 i l’informe del Servei Jurídic 
Administratiu de Planejament de 19-9-2023, a tenor de l’art. 51 de la Llei 12/2017 
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d’Urbanisme de les Illes Balears relatiu, entre d’altres, a suspensió d’aprovacions de 
plans de desenvolupament, atesa la contradicció del POD aprovat inicialment el qual 
preveu la figura de l’Estudi de Detall per implantació de benzinera mentre que el PRI de 
la Platja de Palma no preveu la realització d’aquesta figura de planejament per a la 
implantació d’una estació de servei de carburants. 
  
2n.- Notificar el present acord a la promotora. 
 
3er.- Comunicar el present acord al Departament d’Obres i Qualitat de l’ Edificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
45. Autoritzar l'elevació dels percentatges per a la contractació del contracte mixt 
de subministrament i instal·lació de serveis de conservació de la senyalització de 
guals de Palma 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
PRIMERA.-   Autorizar la elevación de los porcentajes, en cuanto al gasto de inversión, 
previstos en el  art.. 82 del RD 500/1990, de 20 de abril, en el  art. 174 del RD Leg  
2/2004, de 5de marzo, por el cual se aprobó el Texto Refundido de la Ley Reguladora 
de las Haciendas Locales y a la Base 49 de las de Ejecución del Presupuesto de 2023  
del Ayuntamiento de Palma, en relación a los pliegos para la contratación  del  contrato 
mixto de suministro e instalación de servicios de conservación de la señalización 
horizontal, vertical, elementos de protección y señalización de vados del municipio de 
Palma  (dos  lotes),  con los reajustes y modificaciones que al respecto se aprueben por 
Junta de Gobierno tanto en  la fase de licitación como la de ejecución del nuevo 
contrato. 
 
Todo esto, vista  la justificación que obra en la Memoria Justificativa  (ANEXO 1) del 
área de Movilidad Sostenible y Polígonos Industriales   y las características y 
complejidad del expediente. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
46. Acord sobre el torns de treball del servei municipal d'auto-taxi entre l'1 de 
novembre de 2023 i el 29 de febrer de 2024 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (PSIB-PSOE). 
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Es proposa: 
 
1.- Modificar el règim de lliurança dels auto taxis per al període comprès entre l'1 de 
novembre de 2023 i el 29 de febrer de 2024. 
 
Els mesos de novembre, desembre, gener i febrer de la temporada 2023-2024 serà amb 
jornada diària de treballs per a cada llicència de autotaxi de vint-i-quatre hores (24h).  
 
Les jornades s'iniciaran a les 06:00 hores del dia resultant de la present regulació, amb 
reincorporació al servei, després de cada lliurança, a les 06:00 hores de l'endemà. Tres 
dies seguit de treball i dos dies seguit de lliurança. 
 
Observaran les jornades de lliurança següents: 
 

Vehicles amb núm. de 

llicència acabada amb dígits 

Dies de lliurança 

de cada mes afectat 

                     1 i 6       1, 6, 11, 16, 21 i 26 
                     2 i 7       2, 7, 12, 17, 22 i 27 
                     3 i 8       3, 8, 13, 18, 23 i 28 
                     4 i 9       4, 9, 14, 19, 24 i 29 
                     5 i 0       5, 10, 15, 20, 25 i 30 

 
S’estableixen les jornades mensuals amb expectativa de servei segons els requeriments 
d’activitat que pugui adoptar l’Ajuntament en cas que es detecti una manca de servei 
segons la següent distribució de llicències: 
 

Vehicles amb núm. de 

llicència acabada amb dígits 

Jornades amb expectativa 

de servei 

                     1 i 6       1, 6, 11, 16, 21 i 26 
                     2 i 7       2, 7, 12, 17, 22 i 27 
                     3 i 8       3, 8, 13, 18, 23 i 28 
                     4 i 9       4, 9, 14, 19, 24 i 29 
                     5 i 0       5, 10, 15, 20, 25 i 30 

 
a) En aplicació de l'article 52 del Reglament municipal regulador del servei i de 
conformitat amb els criteris del Decret núm. 23383, de 12 de desembre de 2011, sobre 
variació del règim de torns per circumstàncies extraordinàries per jornades nadalenques 
i de setmana santa, es disposa el següent: 
 
a.1) entre les 20:00 hores del dia 24 de desembre i les 08:00 hores del següent dia 25 i 
igualment entre les 20:00 hores del dia 31 de desembre i les 08:00 hores del següent dia 
1 de gener, tots els taxis estaran exempts del règim de torns i de vacances, períodes en 
què podran prestar servei sense restricció. 
 
a.2) Dia 31 de desembre i dia 31 de gener no s’observarà dia de lliurança. 
 
b) Entre les 20:00 hores del dia 31 d'octubre i les 08:00 hores de l'1 de novembre, els 
auto taxis estan exempts del règim de lliurances, períodes en què poden prestar servei 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 78 - 

sense restricció. No obstant això, aquest horari ampliat no s'aplicarà als serveis d'auto 
taxi iniciats al Port i l'Aeroport. 
 
c) Per raons d'homogeneïtat en la tècnica de control de les tarifes, la modalitat turística 
Taxi Tour, implantada mitjançant Acord del Ple de 30 de juny de 2005, serà objecte 
d'inclusió en el funcionament del taxímetre, així com de senyalització exterior en 
l'indicador lluminós de tarifes. Reflectint el valor 'zero' a la quantia del taxímetre i en 
l'indicador lluminós homologat de tarifes múltiples. 
 
d) Entre les 20:00 hores del dia 28 de febrer i les 08:00 hores de l'1 de març, els auto 
taxis estan exempts del règim de torns, període en què poden donar servei sense 
restricció. No obstant això, aquest horari ampliat no s'aplicarà als serveis d'auto taxi 
iniciats al Port i l'Aeroport. 
 
e) Sense perjudici del que estableix la present resolució, sobre integració dels serveis 
interurbans al còmput efectuat pel sistema de control horari automatitzat, els serveis 
interurbans prèviament concertats acollits al règim de reciprocitat esmentat, cap al Port i 
l’Aeroport, i els serveis també prèviament concertats que tinguin origen al Port i 
l’Aeroport, amb destinació a qualsevol altre municipi, queden exclosos del present 
règim de torns. 
 
2.- Modificar extraordinàriament el règim de jornada i lliurança dels auto taxis adaptats 
comprès entre l’1 de novembre de 2023 i el 29 de febrer de 2024, que li serà aplicable la 
següent distribució, mensualment configurada, dels dies de lliurança dels auto taxis 
inclosos en el Registre d'auto taxis que integren la flota dels vehicles adaptats, amb 
previsió dels torns especials denominats M1, M2, M3, M4, M5 i M6, determinant que 
els taxis adaptats hauran de prestar servei indistintament durant quatre (4) jornades, 
observant a continuació cada taxi una (1) jornada de Torn de Guàrdia, i seguidament 
observar una (1) jornada de lliurança obligatòria. Aquestes jornades de lliurança 
mensualment queden reflectides de la següent manera: 
 
  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Corresponent-los prestar Torn de Guàrdia durant la jornada immediatament anterior a la 
de la lliurança. 
 
Les jornades coincidents amb el dia trenta-un (31) de gener, els Torns de Guàrdia es 
regiran per l'especificat en l’Acord de 22 de desembre de 2005, no obstant això aquest 
dia els taxis adaptats no podran iniciar la prestació del servei en el Port, ni a l’Aeroport, 

Torn especial per a  

taxi adaptat 

Dies mensuals  

de lliurança 

                 M1 1, 7, 13, 19, 25 
                 M2 2, 8, 14, 20, 26 
                 M3 3, 9, 15, 21, 27 
                 M4 4, 10, 16, 22, 28 
                 M5 5, 11, 17, 23, 29 
                 M6 6, 12, 18, 24, 30 
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excepte per a la realització d'un servei especial que requereixi aquest tipus de vehicles. 
El dia trenta-un (31) de gener li correspon torn de guàrdia als vehicles M1. 
 
S’estableixen les jornades mensuals amb expectativa de servei segons els requeriments 
d’activitat que pugui adoptar l’Ajuntament en cas que es detecti una manca de servei 
segons la següent distribució de llicències: 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Sense perjudici de posteriors variacions, esdevingudes de la regulació del Registre 
d’autotaxis integrants de la flota de vehicles adaptats, actualment dits vehicles resulten 
ser els adscrits a les llicències municipals a continuació reflectides, mitjançant indicació 
del seu respectiu número, incloent l’adscripció al respectiu Torn especial: 
 

 
Les incorporacions o baixes es publicaran en la pàgina web municipal. 
 
a) La prestació del servei d'acord amb els denominats Torns de Guàrdia comporta les 
següents obligacions i característiques: 
 
a.1) Satisfer, amb absoluta prioritat i diligència professional, les demandes de serveis 
d'usuaris que requereixen vehicles adaptats, ja siguin rebudes mitjançant el sistema de 
ràdio telèfon municipalment instal·lat o mitjançant qualsevol altra modalitat 
reglamentària d'accés al servei, amb especial atenció als serveis sanitaris. 
 
a.2) Atendre les demandes dels usuaris, a l'efecte d'obtenció de serveis d'autotaxi 
adaptat, amb cobertura de les 24 hores de cada jornada, amb desplegament i utilització 
dels mitjans, instal·lacions i maneres d'actuació previstos en el Decret núm. 11078, de 
14 de setembre de 2001 (BOIB núm. 154, de 25 de desembre del 2001). 
 

Torn especial per a  

taxi adaptat 

   Jornades amb expectativa 

                de servei 

                 M1 1, 7, 13, 19, 25 
                 M2 2, 8, 14, 20, 26 
                 M3 3, 9, 15, 21, 27 
                 M4 4, 10, 16, 22, 28 
                 M5 5, 11, 17, 23, 29 
                 M6 6, 12, 18, 24, 30 

Distribució de torns especials resultant en data 11 d’octubre de 2023 
Torn especial 

taxi adaptat 
Número de llicència 

M1 158, 184, 567, 729, 746, 782, 784, 786, 809, 850, 865, 959, 1235 
M2 223, 296, 300, 449, 485, 561, 873, 913, 943, 956, 1216 
M3 22, 33, 146, 170, 189, 314, 389, 428, 588, 709, 726, 871, 974 
M4 85, 107, 110, 398, 464, 527, 558, 585, 614, 757, 841, 1204, 1236, 897 
M5 43, 69, 206, 220, 222, 254, 268, 445, 516, 620, 680, 794, 998, 1019 
M6 139, 225, 230, 473, 542, 573, 632, 758, 847, 1130, 1131, 1136 
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a.3) A l'objecte de preservar l'especial prestació del servei als usuaris amb mobilitat 
reduïda, durant les jornades de guàrdia, els autotaxis afectats s'abstindran d'atendre 
serveis generals assignats mitjançant les emissores que operen en l'àmbit de servei 
municipal d'autotaxi, limitant-se com a norma general als que estiguin expressament 
demandats per usuaris amb mobilitat reduïda, amb l'única excepció d'aquells serveis 
que, prestats en moments marginals de la jornada, no interfereixin significativament en 
l'obligació principal i preferent de prestar servei a usuaris destinataris de l'adaptació dels 
vehicles. A fi de preservar aquesta obligació principal, s'instal·laran els dispositius 
tècnics que permetin atendre, de manera preferent, les demandes d'aquests usuaris, 
sense interferència funcional alguna amb la transmissió d’emissores de les que operen 
amb caràcter general en el servei municipal d’autotaxi. 
 
a.4) Aquests dispositius poden ser de tipus portàtil de transmissió-recepció, dispositiu 
de mans lliures, o de la modalitat tècnica que garanteixi satisfer la seva finalitat. 
 
a.5) Els incompliments en la prestació de servei, relacionats amb les determinacions de 
la present regulació, seran objecte dels oportuns procediments sancionadors, en 
aplicació de la tipificació prevista pels articles 79.16 i 80.2 del Reglament municipal 
regulador del servei, en concepte de falta molt greu o greu, per negar injustificadament 
la prestació de servei o no concurrència a aquest, respectivament. 
 
a.6) Les jornades de lliurança i de guàrdia, d'acord amb la vigent normativa general en 
matèria de torns d'autotaxi, s'iniciaran a les 06:00 hores del dia resultant de la present 
regulació, amb reincorporació al servei, després de cada lliurança, a les 06:00 hores de 
l'endemà. 
 
a.7) Els distintius especials per a vehicles adaptats resultaran d'exhibició obligatòria, en 
els termes de l'article 35 g) del Reglament municipal regulador del servei, havent d'estar 
complementats pel símbol internacional d'accessibilitat. 
 
a.8) Les lliurances especials, resultants de la present regulació, seran compatibles amb 
la prestació de serveis interurbans prèvia i específicament demandats per usuaris 
destinataris de l'adaptació incorporada pels vehicles, en concordança amb les normes 
reguladores del règim específic de recollida de viatgers fora del terme municipal, en 
trajectes prèviament concertats acollits a règim de reciprocitat, cap al Port i l'Aeroport, 
segons el que estableix l’Ordre del conseller d'Obres Públiques, Habitatge i Transports, 
de 7 de novembre de 2000 (BOIB núm. 140, de 16 de novembre de 2000). Exclusió que 
fins i tot afecta els serveis prèviament concertats, amb origen al Port i l'Aeroport i amb 
destinació a qualsevol altre municipi. 
 
a.9) No obstant això, als taxis inclosos en el registre municipal de vehicles accessibles, 
quan per raó d'avaria incorporin temporalment un vehicle sense adaptació, els serà 
assignat les condicions dels taxis no adaptats amb la lliurança del taxis convencional 
durant la temporada baixa, segons el seu número de llicència. 
 
a.10) La Policia Local que presta el servei de transmissions del susdit cos i que controla 
el funcionament de l’emissora municipal de Taxis Adaptats, farà un seguiment de l’ús, 
de les cridades dels usuaris i del funcionament de l’emissora, a fi de donar compte al 
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Departament de Mobilitat de possibles incompliments o irregularitats en la prestació del 
servei. 
 
3.- Disposar que mitjançant Decret de Batlia podran ampliar-se les determinacions que 
despleguin o completin el règim de torns. 
 
4.- Deixar sense efecte les resolucions reguladores dels torns de treball d'autotaxi que 
resultin contràries a aquest decret. 
 
5.- Comunicar la present resolució a les entitats representatives dels interessos 
professionals de sector del taxi, adquirint eficàcia en coincidència amb la seva 
publicació en el Butlletí Oficial de les Illes Balears, d'acord amb el article 45.1 a) de la 
Llei 39/2015, d’1 d’octubre, del procediment administratiu comú de les administracions 
públiques. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
47. Donar compte del Decret de batlia núm. 202310145 de mesures excepcionals 
pera la concessió de llicències temporals de transport públic de viatgers en vehicles 
turisme 
 
Assabentada la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient. 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
1.- Donar compte del Decret  núm. AJT 202310145, de data 26/05/2023 de mesures 
excepcionals per a la concessió de llicències temporals d’àmbit municipal de transport 
públic de viatgers en vehicles turisme per a la prestació del servei durant la temporada 
alta de l’any 2023. 
 
2.- Donar compte del Decret núm. AJT 202317477, de data 27/09/2023 de pròrroga en 
les mesures excepcionals per a la concessió de llicències temporals d’àmbit municipal 
de transport públic de viatgers en vehicles turisme per a la prestació del servei durant la 
temporada alta de l’any 2023. 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Perdoni un moment Sr. Batle. en el punt 46 sí que ha passat molt ràpid i volíem canviar el 
sentit del vot. Amb vot de comissió informativa de dues abstencions i passaria al vot favorable 
del Partit Socialista.” 
 
INTERVENCIONS D’ENTITATS  
 
- FEDERACIÓ D’ASSOCIACIONS DE VEÏNS DE PALMA 
 Punts 64, 67 i 68 (Maribel Alcázar Franco) 
 Punt 73 (Soledad Jover) 

 
- GRUP BALEAR D’ORNITOLOGIA I DEFENSA DE LA NATURALESA (GOB) 
 Punt 48 (Pere Joan Femenies) 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 82 - 

- ASSOCIACIÓ GENT GRAN DE CAN PASTILLA 
 Punt 56 (Concepción Gatell Bordoy) 

 
- ASSOCIACIÓ DE VEÏNS LA LLOTJA - ES BORN 
 Punt 68 (Joseba Dañobeitia) 
 
Sra. Alcázar Franco, representant de la Federació d’Associacions de Veins de Palma:  
 
“Nosaltres vàrem demanar si per favor, podia intervenir abans la Plataforma d’afectats per la 
hipoteca, que nos varen dir que ho havien demanat. Per raons de treball, perquè la persona 
representant havia demanat permís a la feina i no tenim inconvenient, en principi, en deixar-li el 
nostre espai per a que puguin intervenir si vostès ho veuen correctament.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perfecte. Cap problema.” 
 
Sra. representant de la Plataforma d’afectats per la hipoteca, PAH:  
 
“Bon dia senyors treballadors anomentats polítics d’una empresa que es diu poble. Esteim aquí 
per xerrar i demanar, amb molta educació i respecte, que aquest decret de vivenda, que per les 
persones, i vos diré un exemple. Dues entitats bancàries, un préstec de 120.000 euros. 120, no 
170. No el donen a una família que cobri econòmicament 2.000 euros. Que tenguin entrada. No 
el dona. Amb lo qual aquest tipus d’habitatges que vostès estan en el decret llei, que diu que 
tendrà accés a tot. No. Hi ha un 70% de la població, incluint tots els vostros votants, tant de 
Vox, PP, Psoe, Més, de tothom. Que no podran accedir a cap tipus d’hipoteca i voltros ho sabeu. 
Després una cosa molt important, directament, el Govern Balear vos ha implicat en 
planificacions urbanístiques i són molt greus. Esteim xerrant de construcció a solars que no són 
edificables, canvis que vostès havien ajudat a aprovar durant una sèrie de legislatures, que 
s’ajudàs a conservar la nostra entitat, el nostre patrimoni que també corr perill. I per exemple, 
vivendes socials, no xerra de res de la part vulnerable, de la part social. Zero. Zero. És lo mateix 
que nos vàrem trobar quan la plataforma va fer la llei de vivenda, l’any 2016 va començar a 
estar i se va trobar que la llei de vivenda balear no tenia ni un articles contemplat a la ciutadania. 
Ara vostès estan fent lo mateix. Nos han borrat del mapa. Senyors de Vox i del Partit Popular, 
nos han borrat del mapa amb aquest decret llei. No és, és una qüestió que si voleu que nos 
asseguem amb arquitectes, amb persones tècniques, com hem fet noltros, vos diran que cada 
articulació que hi ha, primer que no hi ha res social i vostès, perquè saben que no me puc dirigir 
a una persona en concret, vostès tots, sabeu que no deim mentides. Que aquest decret de 
vivenda de lo social no en parla. Però és que ja no xerram de la gent vulnerable, xerram de les 
famílies que tenen entrades econòmiques de 1.500 i 2.000 euros. Tampoc entren. Qualcú de 
voltros vos ha llegit el decret? Vos heu llegit el decret? No, no s’enrigui, és molt serio. Vostès 
saben que fent lo dels locals? Que pareix tot molt fàcil. Vostès saben que fet lo del local no en 
cap manera estas xerrant de l’equiparació, per exemple, de conservar comerços, de tenir, inclús, 
per lo vist, a lloc a on se podia fer una biblioteca també se pot fer vivenda. Heu donat carta 
blanca a lo que la plataforma ha sentit molts anys a la Mesa d’habitatges, als promotors i 
constructors les fareu rics. No rics, més que rics. A ells, no a la ciutadania que vos ha votat. I 
això ho direm a tota la vostra gent que vos ha votat. A tota la vostra gent que vos ha votat li 
direm que vos importa un prebe de cirereta que una família que hagi votat el Partit que hagi 
votat tengui una vivenda digne. Que una persona política digui que una vivenda per ser pobre ha 
de tenir menos qualitat, és vergonyós. No s’enrigui. Jo he anat a casa que no tenen per menjar. 
Vostè, gràcies a Déu, sí. Amb el Partit Popular que jo vaig xerrar fa molts anys, que hi havia en 
Mateu Isern, podíem xerrar. I comprenia. I quan li vaig dir que aquí darrera hi havia famílies 
que estaven dormint en el carrer, al manco, hi va guaitar. És lo únic que vos deman. Que 
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guaiteu. Que repesseu això. Que l’oposició, malgrat sigui oposició, sap de lo que xerra i sap 
moltíssim perquè ha fet, i jo les he renyat moltes de vegades, menos de lo que podrien haver fet. 
Però al manco han fet. Han començat a construir vivenda social. Perdonau, voltros no n’havieu 
fet mai. Ha començat a construir vivenda social. Vostès de l’Ibavi, quantes de vivendes 
construireu? No coigueu l’oposició com a l’oposició. Coigueu com una manera de xerrar, de 
parlar i de veure que moltes coses tenen raó. Perquè aquí no se xerra de voltros, se xerra de 
noltros que som els qui vos pagam el sou. Perquè noltros som els vostres jefes i voltros el 
treballador. Aquí tots des d’aquí fins aquí nos debeu un respecte i nos debeu el fet de mirar per 
noltros. I tot això no mira per a noltros. Mira pels rics. Gràcies.” 
 
Sra. Alcázar Franco, representant de la Federació d’Associacions de Veins de Palma:  
 
“La primera persona que intervindrà en el punt 73, representa a la Plataforma de les pedreres 
d’Establiments.” 
 
Sra., representant de la Plataforma de les pedreres d’Establiments:  
 
“Buenos días, Sr. Alcalde, señoras y señores Regidores. El pasado 20 de septiembre la 
Federación de Asociacion de Vecinos de Palma, como representante de la Platatarma Ciudadana 
que integra un conjunto de entidades vecinales, ecologistas y ciudadanas, registró tres peticiones 
formales, una dirigida al Govern Balear, otra al Consell de Mallorca y otra a este  
Ayuntamiento, solicitando una reunión, preferiblemente conjunta con las tres instituciones, con 
el fin de conocer y concretar el procedimiento que se va a seguir para solucionar, de forma 
definitiva,  el toma de las Cameras de Sa Garrigueta Rassa y Can Rosselló. En la solicitud 
dirigida al Ayuntamiento se aludía a los compromisos adquiridos, tanto por unanimidad en este 
pleno, como al compromiso preelectoral, firrnnado en su momento personalmente por el 
Alcalde. No vamos a insistir aquí en los contenidos y argumentos de la ciudadanía afectada 
respecto a este tema, sobradamente conocidos y repetidos hasta la saciedad y que, tanto en este 
consistorio como en el Consell de Mallorca, se convirtieron  en compromisos institucionales por  
unanimidad de las mismas formaciones políticas que están aquí presentes. Tampoco vamos a 
dudar de la voluntad de cumplir con los acuerdos de pleno y los compromisos pre-electorales. 
Hemos esperado un tiempo prudencial para que los nuevos gobiernos institucionales estuvieran 
formalmente constituidos. lncluso básicamente asentados. Pero, la realidad es que hace un mes 
y medio que registramos las peticiones formalmente y nadie nos ha dado una respuesta. Es 
cierto que de manera informal nos llegan comentarios: en el sentido de que todo se va a 
solucionar, pero los ciudadanos que somos parte afectada por este tema necesitamos algo más 
que buenas palabras informales. Necesitamos saber y tenemos derecho a saber cuál es el estado 
actual de la cuestión. Cuáles son los contactos que ha habido entre instituciones para abordar el 
tema. En qué punto de tramitación se encuentran los expedientes. Qué pasos se ha dado desde el 
órgano substantivo, que ya sabemos que no es el Ayuntamiento de Palma, pero damos por 
hecho que el Ayuntamiento de Palma se habrá puesto en contacto y no se habrá olvidado ni  
desentendido al respecto. Nos preguntamos si el Ayuntamiento ha hecho algo para instar a las 
otras dos instituciones a tener la reunión informativa que hemos solicitado, como institución 
más comprometida y que mejor puede entender lo que significa la participacion ciudadana en 
general, y en aspectos tan significativos como el que nos ocupa. En resumen, bien está que lo 
arreglen, pero mejor estaría aún que en el proceso de selección se nos tenga en cuenta como 
parte interesada, informados de los acuerdos y procedimientos técnicos y administrativos en 
marcha, que a la postre son los que materializan las decisiones políticas. Queremos dejar 
constancia en este pleno de que no se trata de confiar o desconfiar de que el tema está 
encaminado a la solución en la línea en que se tomaron compromisos unànimes y también pre 
electorales, damos por hecho que son ustedes formaciones políticas de palabra. Se trata de que 
queremos saber y ser parte tenida en cuenta, porque en eso consiste la participación ciudadana. 
Como entidades, como plataforma, como ciudadanía, somos mayores de edad y queremos estar 
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al corriente de lo que se está haciendo, porque los silencios solo contribuyen a generar dudas y 
especulaciones queremos "luz y taquígrafos", queremos transparencia informativa, como base 
elemental para poder hablar de las buenas prácticas participativas. Hemos tenido mucha 
paciencla, 70 años de paciencia, meses de paciencia tras las elecciones, pero ya es hora de 
volver a tratar el tema como corresponde. ¿Qué se está haciendo para cumplir compromisos? 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Alcázar Franco, representant de la Federació d’Associacions de Veins de Palma:  
 
“El següents punts que teníem per intervenir. Una pregunta prèvia. El temps que ha utilitzat la 
PAH, ells havien demanat temps, supòs que jo, que noltros podem esgotar el nostre complet?.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Té 5 minuts més.” 
 
Sra. Alcázar Franco, representant de la Federació d’Associacions de Veins de Palma:  
 
“Era un tema de canvi de temps. D’acord.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“5 minuts més 2 minuts, més o menos.” 
 
Sra. Alcázar Franco, representant de la Federació d’Associacions de Veins de Palma:  
 
“Eren temes importants i que d’alguna manera estaven connectats. Per un costat, dir que el dia 7 
d’octubre vàrem demanar poder reunir-nos amb la Regidoria de Participació Ciutadana, Mercats 
i Govern Interior, per aclarir el tema dels mercadets. L’altra dia, fa 2 dies, va cridar la Regidora 
dient que li acabava d’arribar la petició nostra. Ho volem dir, simplement, perquè són 18 dies 
d’espai entre enregistrar una instància i que li arribi a la persona interessada que ha de donar 
resposta. Per favor, ho mirin. Perquè en aquestes estam en molts d’aspectes. Per un altra banda, 
esteim contents de que s’hagi arreglat per al camí i que s’hagin pogut fer una sèrie de mercadets, 
però entre i entre nos vàrem reunir les associacions de veïns que tenien aquestes circumstància. I 
Vàrem aclarir una sèrie de punts que sí que voldríem poder tenir aquesta reunió que vàrem 
demanar i que ja esteim cercant-li data, per deixar clar lo següent. I és pensam que és interessant 
que a més aquest Plenari ho tengui clar. Les associacions de veins en el seu espai de 
dinamització dels barris, quan parlen de mercadets, entenen 3 línees: el mercadet solidari, com 
pugui ser un exemple molt clar el de Son Dameto, pràcticament els recursos se’n van cap a 
Àfrica i altres aspectes solidaris directament; els mercadets de segona mà que parlen del 
reciclatge i intercanvi de productes entre veïns o petites vendes bastant insignificants però que 
tenen que veure amb la gent directa del barri. I no nos semblava correcta que nos enviassin ni a 
Son Fusteret ni a Wallapop perquè no són aquests els espais que fan veïnats en el carrer i per 
tant, tenen una altra funció; i també un altre nivell que és poder treure al carrer, en alguns 
moments determinats, el petit comerç de proximitat del barri amb el suport de les mateixes 
associacions. Tenint en compte que moltes vegades són aquests petits comerços que fins i tot 
ens donen un suport econòmic en moments de fer determinades activitats. I que formen part i 
que pensem que els hem de defensar. 3 línees: petit comerç, reciclatge i solidaritat. Agenda 
2030. Tot està encaixat allà dedins. No veim a on estaven les dificultats d’aquesta manera. 
Malgrat s’hagi solucionat ens preocupa els tràmits, les tramitacins d’aquests elements. Que si ja 
veim que per fer una simple nota, per demanar una reunió se tarda 18 dies, què és lo que nos pot 
passar quan demanem aquestes coses. Jo mateixa he assistit a com se li retallava, i no ho dic ara, 
no en aquesta legislatura, però com si li posaven pegues al Coll den Rabassa per fer mercadets 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 85 - 

del petit comerç del Coll. I hi havia una qüestió tècnica d’interpretació. Pensam que aquesta 
reunió que vos demanam és important, a més de per aclarir el procediment administratiu i tenir 
en compte que són entitats no lucratives, que a més és important  perquè, d’alguna manera 
coneguin els mateixos tècnics, què és lo que noltros feim i què és lo que noltros volem 
aconseguir. I no especulin i nos enviïn a fer bingos. Que va ser una altra cosa que nos varen 
enviar. Fins i tot per escrit. Després, vinculat amb l’ocupació de l’espai públic, perquè aquesta 
és una activitat que ocupa l’espai públic, nos trobam amb el tema dels restaurants en el carrer. I 
en aquest sentit també pensàvem que era important intervenir encara que esteim satisfets que la 
taula per a la convivència s’hagi posat en marxa i que hagin tengut una primera reunió. Que el 
Batli s’hagi compromès a presidir aquesta taula. I que ja tenim data per posar la següent reunió. 
Perfecte. Però en el tema de La Llotja ens preocupa perquè a més és un element històric i pioner 
en la lluita, precisament, entre aquestes dues maneres d’utilitzar d’utilitzar el carrer o bé per 
dinamitzar barris i convivència i generar veïnats o, simplement, per un negoci particular i privat. 
Que és per lo que s’utilitza a La Llonja. I lo que nos sembla al·lucinant és que el carrer sigui 
l’element de negoci bàsic de negocis privats que han de contar amb un local. I és dedins que han 
de fer el negoci fonamental. I no a les terrasses. Perquè aquí nos trobam amb dos elements de 
competència, el dret al descans i el dret al negoci. Quina és la prioritat? No els hi direm que 
molesta perquè ja ho saben. Les queixes dels veïnats s’han exposat mil vegades per activa i per 
passiva. Però en el tema de Sa Llotja hi havia un problema concret, que va ser el que no se va 
fer una defensa adient en el moment en que se va presentar el contenciós administratius per part 
dels restauradors. I allò va donar lloc a una sèrie de procediments judicial. Està esgotat aquest 
procediment o han donat ja marxa enrere abans de que s’esgoti aquest camí? Primera pregunta 
que voldríem tenir resposta. I la segona: Fan comptes tornar a fer les mesures necessàries per a 
què La Llotja torni a ser acústicamente contaminada i per tant pugui tenir unes conseqüències i 
estigui ben argumentat, fins i tot en un jutjat, si és necessari? Perquè és evident que per molts 
Serveis Jurídics que tengui l’Ajuntament, la gent pren part o fa la feina com la fa i, en definitiva, 
el que surt afectat és l’habitant d’aquesta ciutat que, per desgràcia, cada vegada tenim la 
sensació de que l’esteim perdent, justament els residents, i que s’ha convertit en un parc temàtic 
al servei del turisme. I en aquest sentit sí que vull donar suport tant a l’actuació anterior de la 
PAH, com a l’actuació que farà el GOB en relació de la cimera i contracimera del tema turístic, 
en el qual la Federació d’Associacions de Veïns de Palma, també som una part convocant. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Gatell, representant de l’Associació de Gent Gran de Can Pastilla:  
 
“Buenos días a todos y a todas. En primer lugar, queremos agradecer al Sr. Jaime Martínez, 
como Alcalde del Ayuntamnimento de Palma, por dejarnos intervenir en el Pleno. A la 
Regidora de Gent Gran del Ayuntamiento de Palma por atendernos siempre que lo solicitamos. 
Y a la Federación de Personas Mayores de la Ciudad de Palma por estar siempre presente con 
las personas mayores y escucharnos. Queremos hablar sobre el Sr. Miquel Obrador, como 
Presidente de la Asociación Gent Gran des Molinar. Y la problemática que hay en esta 
asociación. Creo que todos los que estamos aquí presentes, y muchos de los que no han podido 
venir, sabemos que en todas las asociaciones hay unos estatutos. Los cuales se deben de 
cumplir. Tanto por los socios como por parte del Sr. Presidente y su Junta Directiva. Venimos 
hoy a pedir ayuda, ya que el Sr. Miquel Obrador incumple, presuntamente, lo que indican los 
estatutos como bien sabeis casi todos. Empezando por el mal trato verbal que tuvo con su 
Vicepresidenta, la Sra. Catalina Clar, y de las personas que estaban en el año 2021 en la Junta 
directiva de dicha asociación. Estas personas dimitieron de su cargo el día 28 de junio del 2021 
porque ya no aguantaban más el maltrato que recibían por parte del Sr. Miguel Obrador. La Sra. 
Catalina Clar, en aquellos momentos, tuvo que ser asistida por médicos, los cuales le dieron la 
baja inmedita por depresión. El día 27 de junio del 2021 con el aval de unos 200 socios, incluída 
yo, solicitamos por escrito al Sr. Miguel Obrador, que convocara una asamblea general 
extraordinaria para convocar elecciones. El Sr. Miguel Obrador, no la aceptó. La rechazó 
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contundentemente. Le dijimos de que era completamente legal que solicitáramos elecciones 
para un nuevo presidente, incluyéndole a él si es que se quería presentar. Ya que hacía más de 
10 años que no hacía elecciones. Y según los estatutos, son cada 4 años. El Sr. Miguel Obrador, 
se proclama presidente a su antojo. Cuándo, dónde y como a él le vaya bien. Sin contar para 
nada con los socios. Solo con los más alegados a él. El Sr. Miguel Obrador trata muy mal a los 
socios, hasta tal punto que nadie se atreve a replicarle. ¿Es esto normal? Y que el Sr. Obrador le 
diga a los socios que si no están de acuerdo con las normas que pone los amenaza con 
expulsión. Y que si hay socios que se revelan por su mala gestión y su mal hacer los expulse. Y 
que si estos socios van por la asociación llame a la Policía para que los eche del recinto como si 
fueran delincuentes. También creeis que es normal que en la sala del bingo ponga como 
encargada una persona de su familia siendo muy joven. Creeis que es normal que denuncia va y 
denuncia viene contra el Sr. Miguel Obrador y que nadie tenga poder para hacer que se vaya, de 
una vez por todas, y deje el mando de la asociación a personas más competentes. A nuestro 
entender una asociación de personas mayores está creada para que las personas mayores, la 
misma palabra lo dice, las personas mayores, tengan un centro o un lugar donde ir a pasar un 
rato lo más agradable posible. Estar en armonía y disfrutar de estos momentos. También hay 
que dejar muy claro que una asoación de personas mayores es para llevar sin ánimo de lucro. 
Cosa que el Sr. Miguel Obrador creemos que presuntamente incumple. El Sr. Miguel Obrador 
está rodeado de personas que están a sus órdenes. Supuestamente algún beneficio tendrán para 
vigilar a los socios y contarle lo que puedan hablar de él o de la asociación. Y si no le gusta lo 
que han oído los amenaza con expulsarlos. En su momento el Sr. Obrador, se le ofreció que 
dimitiera y se le haría una fiesta con todos los honores. Pero no lo aceptó. Según él nadie lo 
sacaba de la asociación. Es una lástima de que esta asociación se vaya a pique. Y que los socios 
se tengan que ir a una  plaza o a otro sitio para estar tranquilos y disfrutar de una charla 
agradable sin que tengan que estar observados continuamente. Por lo cual, solicitamos ayuda 
para convencer al Sr. Miguel Obrador para que convoque elecciones como Dios manda. Y que 
todos los socios que estén al corriente de pago, estén expulsados o no, ya que las expulsiones 
que se hizo en su momento a varios socios no son legales. Y puedan presentarse si lo desean. Ya 
termino. Creemos que es muy importante que sean los mismos socios los que decidan 
democráticamente según indican los estatutos el nuevo Presidente. Agradecerles de antemano en 
nombre de todos y casi todos los socios el habernos dado esta oportunidad para escuchar nuestra 
réplica. Y que tengamos esperanza para que se solucione todo de la mejor manera posible. 
También damos las gracias a todas las personas que han podido asistir hoy a este Pleno a tratar 
un tema tan importante como son los problemas que puedan surgir a las asociaciones de 
personas mayores. Que quede claro que lo único que pedimos es una asamblea extraordinaria 
para nuevas elecciones. Este mismo año 2023. Ya que según los estatutos hace más años que 
tendría que haberse celebrado. Muchas gracias.” 
 
Sr. Dañobeitia, representant de l’Associació de Veïns La Llotja-Es Born:  
 
“Buenos días a todos. Hace ya más de 20 años que acudimos por primera vez a un pleno 
Municipal en busca de amparo y pidiendo que el órgano competente protegiera nuestros 
derechos. Es muy triste volver la vista atrás y comprobar que no nos queda más remedio que 
insistir ante ustedes de la única manera que los canales democráticos nos permiten como 
ciudadanos de la Lonja apelando a su autoridad, una vez más, aunque con cierto escepticismo a 
la vista de los resultados y sus consecuencias. En esta sala hay alguna persona que conoce bien 
esta historia que ha transformado su vida y su propio equilibrio emocional. Como bien deben 
saberlo ustedes y se lo recuerdo para que lo transmitan a sus asesores, las ínmisiones, ino-
omisiones o más exactamente las invasiones violentas en un domicilio, suponen una vulneración 
de los artículos 15 y 18 de la Constitución. según los cuales, todos (se refiere a los españoles) 
tienen derecho a la vida y a la integridad fisica y moral así como a la inviolabilidad de su 
domicilio. Siendo incontestable el derecho de propiedad y el de libertad de empresa, resulta que 
ambos se hallan condicionados a otros derechos establecidos en la Constitución. Y teniendo en 
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cuenta que no pretendemos imponer nuestros derechos por encima de los de ningún ciudadano o 
grupo de ciudadanos con intereses diferentes de los nuestros, hemos de afirmar que tampoco los 
establecimientos de ocio tienen libertad de horarios ni tienen. de inicio, derecho a un horario 
intocable e inamovible. Los horarios de los establecimientos de cualquier uso en zonas 
residenciales, y eso el Sr. Alcalde debe saberlo como urbanista, siempre se han inspirado y 
deben continuar inspirándose en intereses generales, procurando que la actividad comercial, de 
ocio o de otra índole se produzca en comptatibilidad con la de los usos dominantes o 
mayoritarios de la zona. Si la zona es residencial, como en el caso que nos ocupa, la necesidad 
de procurar la tranquilidad de los vecinos y especialmente su derecho al descanso deberá actuar 
como condición ineludible, condicionando cualquier otro uso permitido que se pueda autorizar 
por ser compatible con el dominante o principal de la zona. Por tanto, si el uso principal y el 
compatible, ambos permitidos, entran en conflicto deberán arbitrarse medidas para su 
compatibilización. Y si son las molestias de ruido debidas al horario de cierre de los 
establecimientos las que se sitúan en el origen del conflicto (no así la existencia de los 
establecimientos), deberá ser el Ayuntamiento quien, respetando los derechos de los 
propietarios de otras actividades compatibles con la de vivienda (comerciales, de ocio, etc.). 
Deberá arbitrar las medidas necesarias para salvaguardar el derecho de los ciudadanos a la 
inviolabilidad de sus domicilios. Modificará y reajustará, por tanto., los horarios de esas 
actividades compatibles tantas veces cuantas sea necesario. Sin que ello suponga privación. 
expropiación o confiscación de cualquier otro pretendido derecho. No hay que olvidar por una 
parte que la actividad de restauración se está ejerciendo en muchos casos en la vía pública, que 
es una infraestructura vial de uso y dominio público común, destinada al libre tránsito de 
vehiculos y personas. La ocupación de calles y plazas con terrazas no es un derecho, es una 
potestad libre del Ayuntamiento, siendo por tanto una posibilidad que entendemos que debería 
estar sometida, en cualquier caso al interés general que hemos invocado con anterioridad. 
Después de más de 20 años de batallas judiciales, queremos recordar la sentencia 541/99 del 
Tribunal Superior de Justicia de Baleares, que en su apartado 4 dice: “Declaramos el derecho de 
los recurrentes (la asociación que represento) a que el Ayuntamiento de Palma proceda a la 
imposición de límites de horario de funcionamiento o apertura al público, tanto para las 
actividades existentes como para las que puedan autorizarse en los locales afectados por la 
Declaración de Zona Acústicamente Contaminada de una zona del barrio de la Lonja de esta 
ciudad. Esta Sentencia fue refrendada por el Tribunal Supremo y la invocamos aún a sabiendas 
de que, desgraciadamente para nuestro barrio no ha sido debidamente atendida, tampoco por 
consistorios anteriores. Conviene recordar al respecto que la zona de la Lonja ha sido ya 
declarada por este Ayuntamiento, hasta en dos ocasiones anteriores y en base a su 
correspondiente fundamentación legal, como Zona Acústicamente Contaminada y hasta donde 
nosouos sabemos la declaración sigue vigente. En base a esta declaración debidamente 
justificada y fundamentada el Ayuntamiento de Palma estableció el horario de cierre de las 
terrazas a las 23:00 horas y consideramos que debe continuar igual. Solo la incapacidad por 
dejación de sus funciones del gobierno municipal anterior, explica la modificación que ahora 
pretende introducir el actual consistorio. Por tanto pedimos a usted, Sr. Alcalde y a todos 
nuestros representantes y por tanto al Ayuntamiento,  que ponga seny y valor. Cosas que han 
faltado, probablemente, o consideramos que han faltado hasta ahora. Así como todos los medios 
legales y técnicos para que cuanto antes, se establezca con toda seguridad jurídica el límite 
horario de las 23:00 horas. Muchas gracias.” 
 
Sr. Femenies, representant del Grup Balear d’Ornitologia i Defensa de la Naturalesa 
(GOB): 
 
“Gràcies. El meu punt va en referència a la Presidència europea del turisme, que se durà a terme 
en aquesta ciutat el pròxim dilluns i dimarts, 30 i 31 d’octubre. Que tenim el privilegi d’acollir 
aquesta event de gran rellevància tant a nivell local, estatal, com internacional. Sabem que el 
turisme és un dels principals motors econòmics del nostre país. I que ens ha portat a nombrosos 
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beneficis i progressos a la societat. No obstant, l’avarícia de pensar solament en el creixement 
econòmic ens ha portat als darrers anys a nombrosos problemes derivats de l’actual model de 
turisme de masses. Que no respon a les necessitats de la ciutadania i que solament enriqueix a 
uns pocs. Ja fa dècades que sentim parlar de que el turisme genera riquesa, que el turisme és 
sostenible, que el turisme és socialment just, etcétera, etcétera. Què en pensa l’Ajuntament de 
Palma i les diferents agrupacions  polítiques quan es parla de turisme sostenible? Però Balears ja 
es porta cada any més de 17 milions de turistes. No tenim recursos suficients per acollir a tal 
quantitat de població i donar resposta. Què es pensa quan es diu que el creixement econòmic 
crea riquesa? Però ja hem baixat als darrers 20 anys més de 100 posicions de rànquing europeu 
de renta per càpita. I tot i la pèrdua de poder adquisitiu, els preus es segueixen disparant. I el 
problema de l’habitatge es converteix en un dels principals problemes de la ciutadania. I es 
converteix en un negoci per al sector immobiliaris, l’alquiler il· legal que expulsa els veïnats i 
acaba transformant les nostres barriades i ciutats en un espai al servei dels turistes. Això afecta 
directament a l’identitat de Palma, que veu com es van tancant negocis tradicionals per grans 
multinacionals o botigues al servei del turisme. Palma és un espai clau perquè alberga els 
principals ports d’entrada com són l’Aeroport i el Port. Una ciutat que tot i la obligació de zones 
de baixes emissions sembla que treballi per a què venguin més creuers, més avions, etcétera, 
etcétera, amb la contribució que aquesta té tant a la contaminació com a la crisi climàtica. Des 
del Covid ha quedat palès que un model econòmic únicament o principalment basat en el 
turisme ens fa vulnerables. Si vostès han escoltat els científics i experts sabran que a partir de la 
crisi climàtica, la crisi energètica i de recursos, provocarà una disminució de l’arribada de 
turistes. Això se veurà afectat directament a una crisi de la nostra societat que no només es veu 
basada en el turisme. Tot i les advertències que venim fent des dels grups ecologistes, des de fa 
anys, les polítiques segueixen finançant amb doblers públics la promoció del turisme. Es preveu 
que seguesquin venguent més creuers i es continua amb la lògica capitalista de creixement sense 
límits. I aquí volia demanar: Quin és el posicionament de l’Ajuntament i els seus diferents grups 
polítics per a la Presidència europea del turisme? Seguiran apostant per als creixement turístic? 
Més creuers, més avions, més saturació, més problema d’habitatge. O en canvi, es preveu un 
canvi de model. Se seuran a escoltar els diferents grups ecologistes, socials, veïnals que formen 
la ciutat? Aquest dilluns, més de 60 entitats, i anem sumant, reclamam un nou model que posi la 
vida de les persones davant els interessos d’uns pocs. Nosaltres, com sempre, oferim la nostra 
col·laboració però ens agradaria saber s’hi ha voluntat política per dur a terme aquest canvi 
polític. Moltes gràcies.” 
 
68. Grup MÉS relativa als horaris de les terrasses de la Llotja 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Hem pogut escoltar l’Associació de Veïnats de Sa Llotja i la seva història. Crec que és una 
història prou coneguda per tothom i esper que per part de tots els Regidors que ara conformen 
aquest Plenari, també. És una proposta molt constructiva allà a on s’hi va trobar una solució a 
una problemàtica molt greu de contaminació acústica. Allà a on l’activitat econòmica estaia 
problematitzant i estaia malmetent la qualitat de vida de tots els veïnats d’aquella zona, se va 
trobar una solució que era que les terrasses, l’ocupació de la via pública, allà a on l’Ajuntament 
de Palma hi té incidència directa, i els hi dona permisos de manera directa i pot decidir fins a 
quines hores i a unes zones pot donar aquests  permisos, articular una normativa per a què 
aquestes terrasses tanquessin a les 11 del vespre i així evitar les problemàtiques que se van 
agreujant, com tots coneixem quan van passant les hores nocturnes i les conseqüències que té en 
base a la contaminació acústica que té aquesta activitat d’oci nocturn. Aquesta tramitació que se 
va fer, l’anterior equip de govern, ha generat uns problemes de tramitació que un jutjat se va 
pronunciar dient que s’havien de rectificar aquesta tramitació. El jutjat simplement lo que diuen 
és que la tramitació administrativa no era la més idònia i, per tant, s’ha de cercar una altra 
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solució administrativa. Però entenem que la solució política i l’objectiu comú que tenim tant els 
veïnats com aquest ajuntament, ha de ser solucionar aquest problema. I marcar uns equilibris de 
convivència en aquella zona. I lo que demanam en aquesta proposta és que l’Ajuntament, aquest 
equip de govern, tramiti de manera ràpida una normativa que pugui regular de nou aquest 
tancament de les terrasses a les 11 del vespre. I això, evidentment, fent-ho acompanyat d’altres 
iniciatives per millorar la convivència  i el bon equilibri entre l’activitat econòmica que hi pugui 
haver en aquesta barriada amb el respecte amb el descans de tots els veïnats. però 
sorpressivament el Partit Popular no va votar a favor, va votar en contra d’aquesta proposta que 
feim de limitar els horaris fins les 11 del vespre. Això, noltros, nos mostra una vegada més, 
creiem que aquesta era una bona oportunitat per a què el Partit Popular se mostràs devora dels 
veïnats i no devora de l’activitat econòmica, que està malmetent i que està perjudicant en els 
veïnats. Esteim parlant d’una activitat econòmica a uns horaris determinats, que perjudica als 
veïnats de manera directa. Però el Partit Popular, de nou, s’ha volgut posar devora aquesta 
activitat econòmica que perjudica, insistesc, que perjudica al descans i drets dels veïnats. això 
crec que és una mostra de lo que significa que aquest equip de govern hagi creat, per primera 
vegada en la història de l’Ajuntament, una Direcció General de Restauració. Quan l’Ajuntament 
de Palma, tots sabem, que no té cap tipus de competència en relació a la restauració. Per tant, 
aquest equip de govern el que fa és crear una figura per defensar els drets dels empresaris de la 
restauració, tot i que, aquests empresaris de la restauració amb la seva activitat, estiguin 
generant un perjudici i una problemàtica molt important en els veïnats com és el cas de La 
Llotja. Per tant, jo esper que amb les  paraules que s’han dit per part de l’associació de veïnats, 
l’equip de govern hagi recapacitat i rectifiqui el seu vot i voti favorablement a aquesta proposta 
tant de sentit comú i tant lògica que un vot en contra és totalment fora de lloc.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Truyol no pot venir i mentir a la ciutadania d’aquesta manera. Perquè 
vostè, noltros i també aquí prenen nota, menos mal, i eren a la reunió a on noltros sí vàrem votar 
a favor de que el Plenari de l’Ajuntament de Palma instés a l’equip de govern a treballar amb les 
entitats veïnals per implantar mesures de millora de la convivència de l’equilibri i 
proporcionalitat de les activitats empresarials d’oci per a respectar el descans dels residents. No 
digui mentides als ciutadans. Sí li varen votar a favor d’aquesta proposta que és seva. Lo que no 
li podem votar mai a favor, perquè vostè nos ha posat una moció trampa per quedar bé amb els 
ciutadans i enganar-los una vegada més, és dir que el Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a 
l'equip de govern a aprovar en el plenari del proper mes de novembre una norma que limiti 
l'horari màxim d'obertura de les terrasses de La Llotja fins a les 23h. Això s’ha de dir clar. És 
tornar a cometre la mateixa errada que varen cometre vostès. Exactament la mateixa. Amb un 
mes vostè sap perfectament que no hi ha possibilitat de cap manera de canviar aquesta qüestió. I 
vostè ho sap, Sra. Truyol. I en lloc de presentar una moció constructiva, vostè aprofita per 
enganar una vegada més a la ciutadania, enredar-los en qüestions tècniques, que sap 
perfectament que no han estat capaços de controlar en 8 anys i que no se poden fer amb un mes. 
Per tant, qui està en aquest moment abusant de la confiança, de la bona fe i també del patiment 
de molts de verinats envers situacions molt complicades que viuen cada dia, és vostè. Aquest 
equip de govern sí se compromet amb vostè a treballar amb les entitats veïnals. De fet, des de 
que vàrem prendre la decisió d’assumir una sentència i deixar d’enredar una cosa que vostès 
havien començat enredar a l’any 21 i perdre ja una solució definitiva i conscient a lo que està 
passant. En aquell moment noltros ja nos vàrem reunir amb els veïnats. I l’altra dia, aquesta 
setmana, nos hem tornat reunir amb els veïnats. sí volem fer feina amb els veïnats. Sí. Però no 
d’esquenes a ningú. Com varen fer vostès. Per tant, Sra. Truyol sigui franca, sigui honesta. Sí 
hem votat a favor i votarem sempre d’estar devora dels veïnats i millorar les seves condicions de 
vida. Gràcies.”  
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
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“Moltes gràcies. A noltros nos pareix que aquest és un tema important i molt representatiu del 
model de ciutat que planteja el Partit Popular. Un model de ciutat en la que els veïns no tenen 
cabuda. A on els ciutadans no són ciutadans, són consumidors. I a on la ciutat és un escaparat 
per empresaris, turistes i multimillonaris. Sra. Celeste, si estau d’acord en el fons de la moció, jo 
crec que l’equip de govern el que pot proposar és una modificació del texte. Si el problema és el 
novembre, això es pot negociar. Si el que demostrau constantment és que els vostres arguments 
són molt dèbils perquè la voluntat política, la voluntat de negociar, es mostra proposant 
modificacions al texte. El cas és que no voleu arribar a acords amb aquesta oposició. Aquest 
tema és molt senzill. Hi ha un problema d’equilibri entre el descans veïnal i l’activitat 
econòmica de les terrasses de Sa Llotja. Del costat de qui estau? Noltros estem del costat dels 
veïnats. Es va arribar a un acord, una limitació a les 11 de la nit i ha funcionat. Llavors, voleu 
promocionar i posar-vos al costat dels empresaris per a què tenguin més beneficis als seus locals 
i així molestar als veïns? O voleu un model de ciutat a on l’equilibri entre el descans veïnal i les 
activitats econòmiques d’oci nocturn sigui la norma?” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Efectivamente, todos estamos con los ciudadanos. El punto 2 de 
esta proposición refleja lo que hemos venido haciendo nosotros a lo largo de la legislatura 
pasada. Buscar un equilibrio entre lo que es actividades comerciales, económicas, de 
restauración, etcétera y lo que es el merecido descanso de los vecinos. Que nosotros siempre 
hemos puesto como fundamental el descanso de los vecinos. Es cierto que se producen 
molestias en contra de los ciudadanos, de gente que una vez que ha terminado ocupar la 
restauración o unos servicios, se queda en la calle. Fuera del local. Y esto es una competencia 
que es municipal. Ustedes dicen que se preocuparon mucho en la legislatura pasada. Pero no es 
cierto. Las movilizaciones importantes que tuvimos en Santa Catalina, que fueron enormes y 
constantes, pidiendo presencia policial y que se actuase contra este tipo de ciudadanos que no 
respetan las normas, las tuvieron ustedes. Por lo tanto, nosotros sí seguiremos con este diálogo y 
trabajando directamente. Es un tema que es de civismo, lo mismo que recogida de basuras, de la 
puntualidad en comenzar los actos, etcétera, etcétera. Y el punto 1, no lo votaremos a favor 
porque hay una sentencia judicial de algo, que además no sabemos si hay solicitud de 
indemnización, que ya veremos si recurren y la ganan, lo que nos costará una mala decisión 
tomada por el equipo anterior. Por lo tanto yo, nuestro grupo municipal votará en contra del 
primer punto. Apoyaremos el segundo punto. Y apoyaremos constantemente que haya este 
equilibrio entre el ocio, entre el descanso y estoy convencido que el equipo de gobierno lo va a 
hacer, espero y lo creo bastante mejor de lo que hicieron ustedes en la legislatura pasada. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Ara em fa gràcia perquè lo que diu el Sr. Coll és que ho fan millor que a la legislatura passada 
perquè estan fent lo que ell diu. I té el sentit, que si vostè la possibilitat de governar en aquest 
ajuntament i de decidir què és lo que se fa en aquest ajuntament, vostè o el Sr. Abascal, és 
normal que estigui content amb les decisions que pren l’equip de govern. Però la qüestió en 
concret, això és un tema de renous i de qualitat del descans. No és un tema només del barri de 
Sa Llotja. És un tema de model de ciutat. I com a model de ciutat, l’Ajuntament s’ha de 
posicionar en si l’ocupació de l’espai públic és un dret que tenen les  persones que tenen un 
local o lo que preval és el dret que tenen els veïnats i veinades en el descans i a la tranquil·litat. I 
en aquest cas, noltros, òbviament, sempre nos posicionam, com nos vàrem posicionar quan 
governàvem, no és una mala decisió, del costat dels veïnats. Tornant a la sentència. La sentència 
l’únic que diu és que administrativament l’instrument havia de ser un altre. I lo que li estan 
demanant és que apliquin l’instrument correcta per fer valdre el dret al descans dels veïnats i 
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veinades i que tots aquí poguem saber a on se posiciona l’equip de govern de l’Ajuntament de 
Palma. L’aplicació de la sentència és una excusa per a la imposició d’un model en aquesta ciutat 
en la que todo vale. En la que no pensam en els residents. En la que no pensam en els veïnats i 
veinades de Palma. si no que l’únic que feim és servir en els interessos de les elits econòmiques 
a les quals donam servei. No estam regulant l’horari de tancament dels restaurants. No és lo que 
estan regulant. Estan regulant si a l’espai públic hi pot haver, a l’hora del descans, quan una 
persona ha d’anar a fer feina al dia següent o té un infant petit, a l’hora del descans se pot fer 
renou al carrer. Això és de lo que estam xerrant. I lo que li estan demanant és una ordenança 
pública. La Llonja, històricament, ha estat un espai contaminat acústicament. Aquesta 
contaminació de l’espai públic o de l’acústica del barri de Sa Llonja, ha dirigit La Llonja cap a 
una gentrificació. Perquè la gent no la pot considerar un barri residencial, perquè és difícil amb 
aquella concentració de restaurants. I lo que hem de dir és si aquest és el seu model a la ciutat de 
Palma o la ciutat de Palma és una ciutat a on poguem tenir qualitat de vida i a on la gent pugui 
residir i pugui desenvolupar el seu projecte vital.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Veig que començam forts. Si ja amb una proposta de sentit comú, de fer una proposta allà a on 
mantenir la limitació de les terrasses a Sa Llonja a les 11 des vespre, com s’havia fet aquests 
darrers anys, que no ha generat cap problema en relació a aquell entorn ni a la contaminació 
acústica que se patia anteriorment, nos posam amb aquest to. Jo no vull pensar amb quin to 
continuarem aquest plenari. Però bé, ja has fitxat el to mínim a una proposta raonable com 
contestam. Amb manipulació absoluta. Perquè votar a favor de que s’està devora els veïnats i es 
cercaran mesures per a garantir el descans del veïnats en el mateix temps que se diu que no 
s’aplicarà cap restricció horària i que no se limitarà l’horari de les terrasses a les 11 des vespre a 
un lloc concret, allà a on se sap positivament, que el fet que hi hagi les terrasses més enllà de les 
11 del vespre genera unes molèsties molt greus als veïnats. perquè ja s’ha patit en el passat. 
Això és fer demagògia pura. Això és una manipulació absoluta. I aquí sí que s’està jugant a un 
doble joc. Quan s’està dient que estàs devora dels veïnats per garantir el seu dret en el descans, 
però al mateix temps crees una Direcció General de Restauració i te posiciones al plenari dient 
que no limitaràs els horaris de terrasses. Això és lo que està fent el Partit Popular i Vox en 
aquesta proposta. Una proposta tan senzilla com generar un mecanisme administratiu per limitar 
les terrasses a les 11 del vespre. Una mesura que és absolutament legal i aplicable. Però quina és 
la primera mesura que fa aquest equip de govern. Aixecar un procediment judicial i dir: no, no, 
no esperarem a que vengui la resolució de l’apel·lació a una decisió judicial. Ja directament 
obrim el camp de batalla i que les terrasses estiguin obertes fins les 12, 12 i mitja o l’hora que 
faci falta. Això és el posicionament i l’única mesura que ha pres l’equip de govern. Duen 3 
mesos governant. Me voleu dir que no heu mirat en cap moment quina fórmula administrativa 
podia tenir aquesta limitació de terrasses? Pareix que no. No fan la feina. Estan governant  però 
no volen governar. Perquè governar vol dir prendre decisions i posar limitacions i posar ordre. 
Però està clar que en el Partit Popular li agrada molt més estendre tots els carrers de terrasses 
perquè ja ho vàrem viure a altres barris, quan va governar el Batle Isern. Allà a on hi va haver 
una proliferació de terrasses per tota la ciutat, amb totes les problemàtiques derivades que això 
va dur. Noltros vàrem posar ordre, encara s’ha de fer feina evidentment en aquest sentit, lo que 
per lo vist el Partit Popular vol recuperar la vella política. Allà a on  l’oci nocturn sigui lo que 
prevalgui per damunt del descans dels veïnats. I això sempre ocupant espai públic que això 
encara és més preocupant.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Si lis pareix anem a fer 30 segons de veritats. Veritats. L’abril. Al juliol del 2018 governava el 
Partit Socialista, Podemos i Més per Palma. Decideixen aprovar una ordenança d’ocupació de 
via pública. Que avui està en vigor. Curiosament, en aquesta ordenança s’obliden per complet 
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de Sa Llonja, no els interessa enfrontar-se en els restauradors de La Llonja. A ells no els hi va 
interessar. Per què? No ho sé. Ja ho nos contaran qualque dia si són capaços de contar veritat. I 
per decret, quan saben perfectament que no se podia fer per decret, regulen l’horari específic de 
Sa Llonja. Aquest és el tema que està als tribunals i que els tribunals ha dit vostès ho han fet 
malament. I ara què és lo que està en vigor. Perquè la Sra. Sánchez diu que noltros definiguem 
el nostre model de Palma. Pues jo li dic: en aquest moment lo que està a La Llonja en vigor és el 
seu model de Palma, la seva ordenança, no la del Partit Popular, perquè no tenim ordenança. 
Vostès tenen una ordenança que dirigeix i regula totes les terrasses de Palma i aquesta és la que 
està en vigor. Per tant, és el seu model de ciutat el que avui està en vigor. Aquest model de 
ciutat demagògic. Ho acaben de dir ara. És seu. Manipulador. És seu. De què anam? Vostès nos 
demanen, nos estan implorant, llevau el nostre model de ciutat. En això esteim. Governam per 
això. Per suprimir de Palma el seu model de ciutat. No li càpiga la menor dubte. Qui va generar 
el conflicte varen ser vostès. I a l’any 2021 els hi va arribar una sentència que els hi deia: 
escoltin, això és ..., ho han fet malament. De l’any 21 a ara que esteim al novembre del 23, no 
han fet res. 2 anys de silencia. 2 anys de saber que estaven consentint una injustícia i els hi era 
igual. I ara nos diu que noltros en 3 mesos què hem fet. La proporcionalitat se li envà. Vostè, 
Sra. Truyol, segueix dient que no li hem aprovat aquesta moció. Li aprovam aquesta moció, lo 
que no li aprovam és una il· legalitat més. Però fitxis en unes condicions. Quines condicions? 
Perquè m’ha parlat també del to. Jo li diré el to. El to de la seva moció és dir i sentenciar que 
l’actual equip de govern està practicant una deixadesa en funcions intolerable. Aquest to l’ha 
marcat vostè. I jo li dic no. Qui va practicar una deixadesa de funcions intolerable varen ser 
vostès. Saltant-se la seva pròpia ordenança, decretant un decret que no podien i no tenien 
competència per fer-ho. I a damunt, des del 21 callar i seguir tragant amb una il· legalitat. Qui va 
fer deixadesa de funcions a tuti ple varen ser vostès durant una legislatura completa. Del 19 al 
23. Per tant, he acabat. Gràcies.” 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures 
i D.T.: 
Punt 1: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP, 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt).  
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a aprovar en el plenari 
del proper mes de novembre una norma que limiti l'horari màxim d'obertura de les 
terrasses de La Llotja fins a les 23h.  
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a treballar amb les 
entitats veïnals per a implantar mesures de millora de la convivència i d’equilibri i 
proporcionalitat de les activitats empresarials d’oci, per respectar el descans dels 
residents.  
 
Aprovat el punt 2 per unanimitat. No aprovat el punt 1 per 17 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Debat conjunt 64 i 67 
64. Grup MÉS per Palma relativa als mercadets de segona mà als barris 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
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“Moltes gràcies. Intentaré baixar una miqueta el to perquè si no, no arribarem a final del plenari. 
Com heu sabut, des de Més per Palma presentàrem aquesta moció una vegada assabentades per 
les associacions i entitats que organitzen mercadets, del malestar creat per la Regidoria a on es 
gestiona la participació. El fet de no gestionar cap mercat de segona mà i de no ser que fos de 
caire solidari o benèfic. D’altra banda, també des de l’Àrea de Mercats es va proposar l’opció 
del mercadet de Son Fusteret quan aquest estàs restablert, per poder sense necessitat de donar 
d’alta de forma professional, poder tenir un espai. Això sí, registrant-se per al mateix. També 
hem sabut de la proposta que se va fer als ciutadans que volguessin vendre els seus objectes, de 
poder utilitzar les plataformes tipus Wallapop. Aquestes informacions varen arribar a les entitats 
via correu electrònic. Des de Més per Palma, reivindicam el mercadet de segona mà, ja que 
creiem que són oportunitats per donar vida a les barriades, així com també conscienciar de la 
possibilitat de donar els objectes, encara aprofitables, una segona oportunitat propiciant el 
reciclatge, l’aprofitament i la reducció de residus. Els mercadets de segona mà són espais sense 
ànim de lucre, que reforcen els lligams de convivència entre les veinades i veïnats i que a més 
fomenten i faciliten altres activitats lúdiques, com taller per a més petits, jocs a les places, entre 
moltes altres. El mercat de segona mà no fa mal al petit comerç, tot el contrari, el reforcen. 
Aquests dies tothom surt al carrer i a més també són visitats per altres veïns de barris de tota la 
ciutat. Des de Més per Palma demanam que mirin de no crear malestar entre la gent de la ciutat. 
Facilitin la millor vida possible entre veïns i veïnes. I també facilitin els tràmits. Ja ho han 
sentit, per part d ela Sra. Alcázar. Tot i que el sentit del vot va ser favorable a la comissió, 
estarem ben pendents que tot flueixi sense més entrebancs.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“La nostra intervenció és per a la proposta 67. D’acord? Clar, totalment d’acord amb la proposta 
que fa el Grup Més i nosaltres també presentam aquesta moció, motivada per una, diem-ho 
així´, lamentable espectacle pel renou i la confusió que ha generat entre les entitats 
organitzadores de mercats ambulants i solidaris a Palma. arrel de la gestió feta per part de 
l’Ajuntament respecte a la seva sol·licitud de permisos per organitzant-los. Palma sempre ha 
estat i ha de seguir sent una ciutat viva, una ciutat d’oportunitats. En aquest sentit les entitats 
sense ànim de lucre tenen un paper preponderant. El que ha passat amb aquest tema és fruit de 
l’absolut desconeixement del funcionament i de l’ingent treball fet pels voluntaris d’aquestes 
entitats. Però també és una actitud, podem dir-ho així, irresponsable. Nosaltres com a Grup 
Socialista ho tenim clar. Les entitats sense ànim de lucre d’aquesta ciutat, totes tenen i tindran 
sempre el nostre suport i exigim que aquest Ajuntament no els falli. Una ciutat és la suma de la 
seva gent. La seva història, el seu patrimoni, entre altres elements. També els mercats ambulants 
i el seu teixit comercial, de proximitat, tots formam part de la dinàmica de la ciutat i manté el 
contacte humà, la conversa, el tracte personalitzat, l’acord entre veïns. Aquesta calidesa és 
l’esperit especial dels mercats ambulants. La societat actual, afortunadament, és cada vegada 
més conscient de la necessitat de reciclar, reparar i reutilitzar i Palma està cada vegada més 
compromesa amb aquesta sostenibilitat. Avui, comprar de segona mà és una manera sostenible i 
responsable de consumir. En les comunicacions, les quals han generat aquest debat, vostès han 
atrevit a aconsellar a les entitats sense ànim de lucre, que fessin una sèrie d’activitats per a 
dinamitzar els barris, d’entre ells bingos o sopar a la fresca, competicions esportives, teatre, 
balls. Com si tot això fos gratis, no costàs diners. Perquè  temps i esforç i molta feina ja ho 
posen les entitats per amor al barri, pel compromís amb els veïnats, amb els més vulnerables. 
Per fer barri. En definitiva per generar comunitat. I el que exigim a aquest govern, és que estigui 
al costat de les nostres entitats. Que sigui àgil a les respostes i empàtic amb les seves demandes i 
necessitats. No es pot entendre aquesta ciutat sense els seus mercats ambulants, sense les seves 
activitats cada cap de setmana i festius als barris i espais públics en general. Si m’imagina vostè 
Palma sense els mercats ambulants, sense els mercats nadalencs, sense el necessari suport de 
l’Ajuntament? S’imagina vostè Palma sense les seves activitats de l’1 de març, el dia 1, Dia de 
les Illes Balears? Perquè totes i cadascuna de les petites activitats, gairebé totes, inclou algun 
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mercat ambulant i solidari en qualsevol racó dels nostres barris, durant tot l’any, té molt interès 
pels barris, per les entitats organitzadores i per tant, han de tenir també el suport d’aquest 
ajuntament. Perquè representa la vida mateixa, l’esperit de la nostra ciutat. I tot això fem tres 
punts en aquesta moció, que es mantengui les mateixes condicions que fins ara, que convoqui a 
totes les entitats implicades per aclarir les condicions i les garanties amb les quals compten per 
continuar organitzant les seves activitats. Tal com va demanar aquí la Federació de Veïnats. I 
finalment, que aquest ajuntament sigui explícit en el seu total suport al teixit associatiu de 
Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Mira, primer de tot, que vaya por delante que este equipo de gobierno siempre estará junto con 
las asociaciones vecinales, tal y como ha expuesto la representantes de las federaciones de 
asociaciones de vecinos. Haciendo referencia a la Agenda 2030, este equipo de gobierno apoya, 
colabora y tiene la voluntad, con la solidaridad, fomento al reciclaje y el pequeño comercio, que 
ya está apoyado y fomentado por las patronales con campañas, como por ejemplo: El comerç 
surt al carrer. Es cierto que hay que buscar un equilibrio, aquí como usted bien dice, Palma es 
una ciudad viva, Palma necesita las asociaciones vecinales. Vuelvo a repetir que esta 
corporación, este equipo de gobierno, siempre va a dar la mano y la colaboración con las 
asociaciones. En este caso estamos tratando el tema de los mercadillos y sobre todo los 
mercadillos de segunda mano. Aquí la realidad es que existe y hay que buscar un equilibrio, 
porque al fin y al cabo es verdad que se hace una transacción económica. Nosotros utilizando el 
funcionamiento que en este caso, que me consta, que era la Sra. Costa del Partido de Podemos, 
no utilizaba bien la normativa. Estos mercadillos de segunda mano pedían a Participación 
Ciudadana que tuvieran 5 mercadillos al año. Ustedes lo que han hecho es dar más de 5 
mercadillos al año saltándose la normativa. La pregunta es: ¿Qué pasa con los comercios que sí 
que pagan impuestos? ¿Qué pasa con ellos? No se preocupen, no vamos a dar más polémica. 
Creemos en las asociaciones de vecinos y vamos a apoyar los mercadillos de segunda mano que 
ellos utilizan para las transacciones de reciclaje, como también se exponen en la Agenda 2030. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Jo vull recordar que en el debat en comissió l’equip de govern va arribar a 
posar en qüestió els fets que es delaten en aquestes proposicions. No sé si ja que han escoltat a 
la representant de la Federació d’Associacions de Veïns, ja no tenen aquesta valentia per negar 
una realitat en aquest ple davant de tothom. Noltros entenem que els mercadets de segona mà, 
donen vida al barri. Vull dir, no només se dona una segona oportunitat a objectes que les 
famílies no fan servir però que altres poden utilitzar, si no que es fan activitats complementàries, 
infantils, de música. I això no és fer negoci, ningú es fa ric amb els mercadets de segona mà. Al 
contrari, el que es crea és un teixit comunitari, és una consciència de reduir residus. I si li 
preocupen molt els comerços, els petits comerços. Això beneficia també al petit comerç. Igual 
estaria bé que parlàs amb els comerços que envolten els mercadets de segona mà a veure si 
treuen beneficis aquests dies que es celebren. Jo crec que Palma és una ciutat viva perquè els 
seus veïns li donen vida. I amb l’obstaculització d’aquest tipus d’activitats, el Partit Popular 
demostra, una vegada més, que en el seu model de ciutat els veïns i les veïnes no tenen cabuda.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Només instar a aquest Ajuntament a lo que ja hem esmentat. A poder crear espais de trobada 
per a què les entitats puguin arribar a un consens i també que estudiïn les fórmules adients per 
donar resposta en aquest tema d’una forma legal. I sobre tot que no creïn confusió i malestar 
entre els ciutadans.” 
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Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Sra. Ferrer, lo primero que hay que admitir es que aquí ha habido una mala 
gestión. No estoy ahora mismo en este punto analizando su cercanía de su área con 
asociaciones. Pero sí que es verdad que ha habido aquí una serie de errores que hay que admitir. 
Las comunicaciones incluso recomendaba a las entidades utilizar Wallapop para vender sus 
productos de segunda manos. Y eso, permítame decir, que no es serio. Por lo tanto, eso es una 
realidad que ha pasado y hay que corregirlo y estar siempre, como hemos dicho, al lado de las 
entidades. Porque, como ya en nuestra exposición de motivos dijimos, dan vida y dinamizan los 
barrios. Cosa muy necesaria porque nosotros como ayuntamiento no podemos llegar a todo. 
Ellos sí. Hacen la vida y dinamizan los barrios y los comercios y permiten que sobrevivan las 
entidades, muchas de ellas, que no llegan o no tienen el apoyo económico que otras sí lo tienen. 
Por lo tanto, transacción económica. La mínima para sobrevivir. Y esto pasa siempre. Lo que 
hay que hacer es esa cercanía que usted dice que tiene, empatía, escucharlas, estar al lado de las 
entidades y por lo tanto, mantener vivo este dinamismo que tiene una ciudad y los barrios. 
Quiero recordar una cosa. Cuando llegamos a este ayuntamiento el 2015, Palma era gris. Era 
una ciudad gris. No tenía actividad. Y lo hemos reactivado. Reactivado las actividades con todo 
tipo de asociaciones. Por lo tanto, yo creo que es un suma y sigue, seguir apoyando a las 
entidades para que dé vida y dinamicen nuestras barriadas. Muchas gracias.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Muchas gracias. Primero de todo, a la Sra. Muñoz. Modelo de ciudad, puede repetirlo tantas 
veces como quiera. Nosotros sí que tenemos y somos conscientes que las asociaciones vecinales 
sí que tienen cabida para nosotros. Se lo repito 3 veces porque me lo va a decir en toda la 
legislatura. Sí que tienen cabida para nosotros en nuestro modelo de ciudad. Que esta frase sí 
que le gusta mucho. Para el Sr. Oliveira, la corporación, el Ayuntamiento, cualquier institución, 
está compuesta por personas. Las personas se equivocan. Las instituciones pueden corregir. 
Aquí no se trata de buscar culpables, si no de ayudar y colaborar con las asociaciones, en este 
caso, vecinales. Y a la Sra. Coll, muchas gracias, recogemos también las palabras de las 
federaciones. Se montarán reuniones para llegar a acuerdos y para que la, como siempre ocurre 
y ustedes bien lo saben, en las instituciones el problema que tenemos es la burocracia para que 
el papeleo, las instancias, se lleven más rápido posible. Muchísimas gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 
2 abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que autoritzi de forma 
immediata els Mercadets de Segona Mà de les barriades que ara mateix estan pendents 
de la seva  resposta, i que es comprometi a facilitar tots els mercadets que es proposin. i 
a donar suport, a més, a les entitats veïnals que els organitzen.  
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a estudiar les fórmules 
legals adients per a poder donar resposta a les reivindicacions veïnals. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA) 
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67. Grup PSIB-PSOE relativa al suport necessari a les entitats organitzadores dels 
mercadets a Palma 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA), amb una esmena de substitució al punt 1, 
en el sentit on diu: "amb finalitats divulgatives, solidaris", ha de dir " amb finalitats de 
caire solidari". 
 
Es proposa: 
 
1- El Ple de l’Ajuntament de Palma, insta al govern municipal, a mantenir en les 
mateixes condicions que fins ara els Mercadets culturals, artesanals, de segona mà, amb 
finalitats de caire solidaris. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma, insta al govern municipal a convocar a totes les 
entitats implicades en l'organització de mercats ambulants, ja siguin culturals, 
artesanals, de segona mà, amb finalitats divulgatives, solidaris; amb la finalitat d'establir 
mecanismes clars i àgils, que els aportin garanties a l'hora de dur a terme les seves 
activitats. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma, expressa el seu suport i compromís amb el teixit 
associatiu de Palma, amb els que fan possible els mercadets i la seva aposta decidida a 
promoure i facilitar les seves activitats com a manera de garantir la participació, 
circularitat, consum responsable i organització social de la ciutat. 
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
abstencions (VOX PALMA) 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Perdó, no en tenim coneixement d’aquesta esmena.” 
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“A la comissió se va acceptar.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“¿El Partido Socialista está al corriente o no? Sí. Gracias.” 
 
73. Grup MÉS per Palma relativa a l'adquisició pública de les pedreres de Sa 
Garrigueta Rassa i Can Rosselló 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo no perd l’esperança de fer propostes constructives i en la línea de propostes que poguem 
tenir un ampli consens tot i les grans discrepàncies polítiques i ideològiques que tenim els 
diferents partits. Per això hem duit aquesta proposta en relació a les pedreres d’Establiment. Que 
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crec que no importa explicar quina és la seva  història, perquè per tots és ben coneguda. A més a 
més ha vengut la representant de la plataforma per explicar-ho i ja és una feina que se va iniciar 
la legislatura passada. Allà a on en aquest plenari se varen aprovar diferents mocions que se 
varen aprovar per unanimitat, per treballar conjuntament, no només l’Ajuntament de Palma si 
no també el Govern Balear i el Consell de Mallorca, per trobar una solució. I aquesta solució se 
va arribar a la conclusió, els darrers mesos de l’anterior legislatura, que era l’adquisició 
d’aquestes pedreres. I duim aquesta proposta en aquest sentit, perquè s’iniciïn els tràmits 
formals per adquirir aquestes pedreres per part de l’Ajuntament de Palma. i perquè el 
finançament sigui un finançament supramunicipal. Que no recaigui en el pressupost municipal 
aquesta adquisició. Ja que són unes pedreres que han tengut una repercussió molt més enllà del 
municipi de Palma, per diferents afectacions i perquè l’activitat econòmica que ha produït 
aquestes pedreres té una afectació supramunicipal molt important. I per tant el Govern com el 
Consell s’han d’implicar de manera decidida. I per això proposam que s’utilitzi l’import de 
turisme sostenible o un altre mecanisme supramunicipal per poder finançar aquesta adquisició. 
Perquè una vegada que s’adquiresquin, evidentment, s’ha de fer un projecte per donar-li un ús 
en aquestes pedreres i a més a més, evidentment, conservar ambientalment aquest espai i que 
sigui un espai verd i un entorn natural amb el pas del temps. I per això presentam aquesta 
proposta. Enteníem que els primers tres punts s’havien aprovat favorablement per part de 
l’equip de govern, del Partit Popular, però he tengut una sorpresa pocs minuts abans de 
començar aquest Ple perquè s’ha presentat una moció alternativa. Totalment diferent als tres 
punts que s’havien votat a favor. Per tant, ara mateix no sé quina és la posició de l’equip de 
govern i mantenim noltros la nostra moció, evidentment.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Sra. Truyol, com comenta hi ha un fora d’ordre número 11, que és una moció del Grup Partit 
Popular alternativa a la proposició del Grup Més per Palma, relativa a l’adquisició pública de les 
pedreres de Sa Garrigueta Rassa i Can Rosselló. Si vos pareix bé, procedim a votar la urgència 
d’aquesta proposta i així la podem debatre conjuntament per no esperar al final del dia a debatre 
una cosa que va conjuntament amb això. Passam a votació de la urgència? Queda aprovada la 
urgència. Per tant passaríem ara a la contesta per part del Partit Popular, seria defensar aquesta 
alternativa.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Sra. Truyol, representante del Grupo Més, usted no debería tener 
absolutamente ningún problema en aprobar la moción alternativa que nosotros presentamos. 
Que se basa básicamente en reafirmar la voluntad de este Plenario del Ayuntamiento de Palma 
instando al gobierno municipal a continuar con los trámites. No iniciarlos. Porque resulta, que  
diferencia de lo que tuvieron ustedes oportunidad de hacer durante los años en que gobernaron, 
este consistorio municipal sí ya ha iniciado los trámites, conforme sus compromisos electorales, 
el Sr. Martínez ya firmó uno de manera expresa el día 5 de mayo del corriente, en el que se 
comprometía a adquirir. El 5 de mayo si no voy mal. No, bien, era campaña electoral, 
efectivamente, lo firmó el 5 de mayo. Pero es que el Sr. Martínez cumple con sus compromisos. 
A diferencia de ustedes. A mí me parece absolutamente normal que usted sonría pero estas son 
las circunstancias de este equipo de gobierno. En primer lugar le decimos que continuamos con 
los trámites que ya ha iniciado el Ayuntamiento de Palma, para adquirir los terrenos de la 
cantera de Sa Garrigueta Rassa y Can Rosselló. Efectivamente. Porque ya hemos iniciado los 
trámites y haciendo un poco de historia, yo también tengo lo que ustedes dijeron entonces con 
respecto a las canteras de Sa Garrigueta y Can Rosselló. En el Consell Insular Cladera eludía 
fijar una fecha para reunirse con la Plataforma de Establiments. El Alcalde de Palma, y usted 
formaba parte de aquel consistorio municipal, afirmó que aún era pronto en el mes de febrero 
del 23,  para decidir si se adquirían o no las canteras de Establiments. Igualmente, el Gobierno 
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de las Islas Baleares, en la que usted estaba representada con su grupo político afirmaba y 
evitaba definirse sobre la compra de las canteras de Establiments en el mes de abril del año 
pasado. En cambio, a propósito de precisamente el Grupo Popular, en la pasada legislatura, se 
alcanzó la unanimidad en Cort en el rechazo de los proyectos que entonces tenía el Gobierno de 
la Comunidad Autónoma para aquella parte de la ciudad. Coincido absolutamente en las 
intenciones de solventar aquella herida en el paisaje que supone el horizonte de la cantera en 
aquella  parte de Palma emblemática y protegida, como usted sabe. Gran parte de aquella zona 
es un ANEI. Nosotros siempre, y no hemos cambiado de opinión, hemos estado por la labor de 
constituir allí un gran parque. De hecho, cuando yo le digo que el gobierno municipal ha 
iniciado los trámites, me refiero que en el punto 3 del acuerdo de Jaime Martínez de 5 de mayo 
del 23, decía que iniciaremos los trámites oportunos para la valoración y tasación de los 
espacios que ocupan las canteras para su adquisición. En eso estamos en la Gerencia de 
Urbanismo. Hablando igualmente con las instituciones implicadas. Y los dos puntos que 
prosiguen a mi moción alternativa, a la moción de este Grupo Popular, lo son de puro consenso. 
Los presento porque es un gran punto de partida. Que creo que no debemos romper. Que es el 
de febrero de 2023. Usted entonces y su grupo votó a favor, así como lo hizo el Grupo 
Socialista y el Grupo de la representante de Podemos. No veo, yo creo que es una propuesta de 
consenso. Yo creo que sobre la mesa, de manera definitiva, está la posibilidad de cambiar la 
fisionomía de aquella parte de la ciudad, de manos, precisamente, de un gobierno con decisión. 
He iniciado los trámites para adquirir aquella zona de Palma y convertirla en un gran espacio 
emblemático. Y yo le tiendo la mano y espero que con este espíritu de construcción, esté usted a 
favor de esta exposición de motivos y de nuestra moción alternativa que le hemos presentado en 
el día de hoy. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Per la nostra part també expressar la nostra sorpresa perquè hi ha una iniciativa que havia 
suscitat bastant consens i al Partit Popular pareix que li ha donat un atac de gelosia i volen 
vostès marcar-se el tant. Bueno, jo donaré suport a la proposició, de la mateixa manera que ho 
vaig fer a la comissió, a la proposició de Més per Palma. Esteim alineats amb els punts que 
proposen d’adquirir els terrenys de les pedreres, de cercar una financiació supramunicipal, 
d’informar a les associacions de veïns i a les entitats ecologistes. I de fomentar aquest procés 
participatiu per definir els usos. Res més i moltes gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Vistas las dos proposiciones, lo que sí podemos decir es que todos 
los que estamos aquí sentados, es decir, los grupos políticos, queremos que se resuelva este 
problema de la cantera, se llamaba antes d’Establiments, Sa Garrigueta. Todos estamos de 
acuerdo que era un auténtico problema y que había que conseguir una solución. Pero vista la 
redacción de ambas proposiciones, nosotros consideramos que la moción de urgencia aprobada 
y presentado por el Grupo Municipal Popular se ajusta más a lo que consideramos una 
redacción adecuada. De acuerdo, esto es el éxito de todos los grupos políticos que hemos tratado 
durante mucho tiempo de dar una solución. Y ¿cuál va a ser nuestra posición? Pues nosotros 
votaremos, no apoyaremos la moción de Més y sí apoyaremos y votaremos a favor la moción de 
urgencia que presenta el Grupo Municipal Popular. Gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Noltros a la comissió vàrem donar suport a la moció de Més, que l’havien presentat. Aquesta 
era una qüestió que sempre havia sortit per unanimitat. Havia sortit per unanimitat, aquí va 
sortir per unanimitat a l’Ajuntament de Palma, va sortir per unanimitat al Consell de Mallorca. 
És una qüestió que es dur arrossegant, i així ho diuen els veïnats, des de fa més de 70 anys, que 
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s’ha de donar una solució. Jo crec que no hem d’enredar com a grup polític. Jo crec que la gent 
lo que ha de menester és que realment se faci una actuació. Jo estic preocupada per com se farà 
aquesta actuació, més que si és participatiu o si és una proposta o una altra o una altra. D’on 
trauran els recursos per a que  aquesta actuació se dugui a terme? Perquè en el Govern de la 
Comunitat Autònoma no són ni capaços de posar-se d’acord per aprovar el sostre de despesa, no 
sé com se posaran d’acord per aprovar projectes de l’impost del turisme sostenible. Aquí estam 
jo crec que en un carreró sense sortida. Perquè no tenim la possibilitat de que cap organisme 
supramunicipal destini recursos a una qüestió que és una prioritat per unanimitat a la ciutat de 
Palma. i no perquè ho haguem decidit els partits polítics, és perquè ha pujat des de la ciutadania 
reclamacions permanents al llarg dels anys. Així que donarem suport a la proposta de Més. Crec 
que el Partit Popular hauria de donar suport a la proposta de Més, que va ser la primera persona 
que va posar o el primer partit que va posar aquesta qüestió, aquesta legislatura en aquest 
moment per una qüestió que se duia per unanimitat en aquest plenari. Crec que se podria haver 
negociat una proposta de consens, si el Partit Popular no hagués presentat una alternativa en el 
darrer moment d’aquest Plenari. Jo crec que si realment aquesta és una qüestió que hem 
d’impulsar els partits polítics perquè ve de les persones a les quals representam, ha de sortit una 
proposta per unanimitat i sobre tot s’ha de complir amb aquesta proposta. Perquè no sé quin són 
els plans i jo ara esper que el Sr. Fidalgo nos expliqui quins són els seus plans, com se durà a 
terme el compliment d’aquesta proposta. Supòs que té previstos certs recursos, perquè si han 
amortitzat deute anticipadament o si paguen altres qüestions que no són aquestes, m’imagin que 
té assegurat o pactat amb el Govern de la Comunitat Autònoma aquests recursos, via capitalitat 
o via alternativa que sigui. I també un calendari, jo crec que els veïnats se mereixen un calendari 
de quan se donarà compliment en aquesta qüestió.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Els fets mostren una cosa molt diferent a les paraules que sentim de la voluntat de caminar cap 
a solucionar aquest problema d’una manera clara. S’han mostrat diferents notícies de 
l’hemeroteca. Jo lo que recomanaria és que cercassin de l’hemeroteca els posicionaments de 
Més per Palma d’aquest darrer anys en relació, o d’aquests darrers anys, en relació en aquestes 
pedreres. Perquè hi ha diferents posicionaments i en diferents moments. Igual com el Partit 
Popular. El Partit Popular ara, que no se mostri com a la vanguarda del solucionador de les 
pedreres, perquè el Partit Popular no se va pronunciar fins el darrer moment, enguany o l’any 
passat perdonau, en aquesta qüestió. Per tant, aquí cadascú que faci recompte de quina ha estat 
la seva evolució, més enllà que hi hagi una persona a l’equip de govern que formava part de la 
plataforma. Però això és un altra tema. Per un altre costat, el Partit Popular de nou nos torna a 
mostrar com confon lo que és el partit amb la institució. Que un candidat a Batle dia 5 de maig 
firmàs un paperet que digués que se comprometia a comprar les pedreres, això no és iniciar cap 
tràmit administratiu per adquirir les pedreres com Ajuntament. Dia 5 de maig, Jaime Martínez 
no era Batle de Palma. No tenia cap autoritat damunt cap procediment administratiu de 
l’Ajuntament de Palma, per tant dir que s’han començat els tràmits dia 5 de maig això no ho 
vull qualificar. Però tots sabem lo que és. És pur fum, mentida i manipulació. Que s’han 
començat ara a fer feina per adquirir les pedreres, estic molt satisfeta i acompanyaré a l’equip de 
govern en aquest procés. Però, precisament, la proposta que fèiem que se va aprovar els tres 
primers punt per part de l’equip de govern a la comissió de fa una setmana, se me va traslladar 
que pel quart punt, allà a on proposàvem un procés participatiu per definir quins eren els futurs 
usos i el projecte que s’havia de fer, perquè ha estat un tema controvertit, quin projecte de 
restauració se fa d’aquestes pedreres. Se va rebutjar i se va plantejar fer una transaccional. Hi ha 
hagut un silenci absolut fins avui dematí, que nos hem trobat amb aquesta alternativa presentada 
per urgència. Per tant, veig que el Partit Popular quan està governant vol rompre aquest consens 
d’arribar a acords per unanimitat amb aquest tema que ha estat el tarannà que hem tengut tots 
els partits polítics fins ara, fins a dia d’avui, amb aquest tema els darrers anys. Per tant, jo 
demanaria que se retiràs aquesta proposta alternativa, que se presenti una proposta transaccional 
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pel quart punt de la proposta que hem presentat com a Més i podrem votar per unanimitat, esper, 
la proposta.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Truyol, creo que tiene usted un problema de comprensión lectora. Le 
leo otra vez lo que firmó el día 5 de mayo, que obviamente no era Alcalde si no candidato el Sr. 
Martínez, y le repito mi argumentación. En el punto 3 dijo: “Iniciaremos los trámites oportunos 
para la valoración y tasación de los espacios que ocupan las canteras para su adquisición.” Y yo 
le he relatado aquí, hace unos momentos, que efectivamente en el Área de Urbanismo, se han 
iniciado esos trámites. Con lo cual, algo que usted no hizo durante la época que estuvo en el 
puesto que ahora ocupo yo, lo hemos hecho nosotros. Por tanto, aquí alguno de los dos falta a la 
verdad y no soy yo, Sra. Truyol. En segundo lugar, por qué aprobamos el puntos 1 que dice que 
el Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a continuar con los trámites, a 
diferencia de usted, que nos dice que los iniciemos, pues porque precisamente se lo acabo de 
explicar. Los hemos iniciado. Y sería faltar a la verdad decir lo contrario. En cuanto al punto 2 y 
3, es exactamente literal los dos puntos que se acordaron en febrero del año 23 por unanimidad 
de todos los grupos de este arco. Así que quien cambia de criterio y de opinión, quien rompe en 
su caso el consenso establecido en esta casa, es usted y los miembros de la oposición. Por cierto, 
Sra. Sánchez, si usted quizás hubiera dejado una partida cuando era Consellera, en vez de para 
los pisos de Metrovacesa, para estas canteras, probablemente tendríamos el problema 
solucionado. Por cierto, Sres. de Més y del Psib, ustedes jamás votaron en contra del proyecto 
de restauración que pretendían las mercantiles explotadoras de las canteras en la Comisión 
Balear de Medio Ambiente. En ningún caso. En ningún caso votaron sus representantes 
políticos en la Comisión Balear de Medio Ambiente en contra de que allí hubiera un proceso de 
restauración por parte de las mercantiles que explotaban las canteras. Así que si alguien ha 
iniciado aquí los trámites, de hecho la moción que se aprobó en febrero del 23 fue instada y 
llevada a este Pleno por el Grupo Parlamentario Popular. Ni por el Socialista, ni por el de 
Podemos, ni por el de Més. Y se alcanzó la unanimidad. Le repito, yo le extiendo la mano, creo 
que es algo en lo que debemos seguir estando de acuerdo. Creo que es un proyecto beneficioso 
para la ciudad. Creo que nuestra alternativa presentada expone con mucha mayor claridad y 
rigor el escenario ante el que nos encontramos. Y ustedes quedarán retratados si votan en contra 
de nuestra propuesta y romperán el consenso de febrero del 23 simplemente por una cuestión 
política yerma de oposición, por cierto.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“A veure, aquí hi ha, noltros tenim absoluta responsabilitat amb aquest tema. Noltros no tenim 
cap problema en votar la proposta alternativa. Però la proposta alternativa no avança en lo que 
ja hi havia aprovat. Perquè precisament, com s’ha dit, és repetir la proposta de febrer de 2023. I 
la nostra proposta és per anar avançant. I ho he dit abans, i no tenc cap problema, si ja s’han 
iniciat els tràmits per adquirir les pedreres, ho celebr. I ho torn a repetir. Aquest Grup polític 
estarà del costat de l’equip de govern en aquest procés, com ho ha estat sempre. Perquè 
consideram que tenim un objectiu per davant que és molt ambiciós i hi hem de treballar. Però 
l’actitud que mostra el Partit Popular i l’equip de govern no és aquesta. De col·laboració i 
consens. Perquè si durant aquests dies s’hagués traslladat quin era el posicionament i que se 
volia fer una proposta diferent a la que se va tractar en comissió s’hagués pogut parlar i 
s’hagués pogut consensuar un text que podríem estar d’acord tots els partits. Lo que passa és 
que el Partit Popular lo que vol fer és aplicar el rodillo per parèixer que és l’únic que resol els 
problemes i deixar als altres defora. Amb les formes que està utilitzant. I això és així. Perquè el 
contingut de la proposta alternativa és tornar a febrer del 2023. I, evidentment, que hi esteim 
d’acord tots els partits del plenari, perquè ho vàrem votar al plenari del 2023, del febrer del 
2023, per tant és voler fer un deixa vu constant en lloc de voler avançar.” 
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Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Solo por aclarar, Sr. Alcalde. Gracias. No es cierto. Porque en el punto 1 incluimos un frase 
que dice: “El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a continuar con los 
trámites que ya ha iniciado para adquirir los terrenos de las pedreras de Sa Garrigueta Rassa y 
Can Rosselló.” Cosas que ustedes, en ningún caso hicieron, en la pasada legislatura. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Perdoni un moment. Sr. Batle. No considera que aquest debat és ridícul? Una qüestió que...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Totalment. És que ja havíem acabat el debat. L’han començat una altra vegada vostès. Noltros 
tenim dues propostes que se poden votar. I tothom quedarà absolutament clar que és lo que 
pensam cada un dels grups en cada una de les propostes.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Hem de donar l’espectacle d’aquest debat davant de la ciutadania, quan lo normal seria tenir 
una proposta consensuada de tots els grups polítics? És fer un circo d’aquest ajuntament.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Jo si li pareix. Ha acabat Sra. Sánchez? I jo per acabar diré, aquí hi havia una proposta, una 
moció que se va aprovar per unanimitat fa només uns mesos i l’equip de govern l’únic que ha 
fet aquests mesos és donar compliment a aquella proposta i en aquella moció aprovada per 
unanimitat. Si qualcú ha volgut començar un circ com aquest, i en moltes altres coses, són 
vostès. És a dir, noltros lo que tenim i estam fent és. Sra. Truyol, per favor. Sra. Truyol, per 
favor, havíem acabat el debat i vostès l’han tornat a començar. Si lis pareix, si tenen una 
alternativa i se volen adherir a l’alternativa que hem proposat noltros, cap problema. I si no 
passaríem a votar.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Noltros votarem a favor de les dues propostes per una qüestió de coherència a la nostra 
postura. Però després de la falta de decoro del Sr. Fidalgo, dels insults permanents a la feina i de 
descrèdit permanent a la seva figura...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Sánchez, hem acabat el debat. Venga, anem a passar a votació de cada un dels punts.” 
 
Es fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1, 2 i 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
Punt 4: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest per 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt), 3 vots en contra (PP) i 2 abstencions (VOX PALMA). 
  
Es proposa: 
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1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a iniciar els tràmits per 
adquirir els terrenys de les pedreres de Sa Garrigueta Rassa i Can Rosselló. 
 
2. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern municipal, al Consell 
de Mallorca i al Govern de les Illes Balears, a acordar un finançament adequat per 
adquirir els terrenys de les pedreres a través de l’Impost de Turisme Sostenible o d’una 
altra via de finançament supramunicipal. 
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a mantenir informades 
de tots els tràmits a les entitats que els darrers anys han estat preocupades i ocupades en 
aquesta matèria, com ara les associacions veïnals de l’entorn o les entitats ecologistes 
integrades en la plataforma "'No toqueu Sa Garrigueta Rassa". 
 
4. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a iniciar un procés 
participatiu per a definir els futurs usos de les antigues pedreres, basat en la feina feta a 
indrets similars i reflectida en l’informe sobre alternatives al procediment de restauració 
de les pedreres de Sa Garrigueta Rassa i Can Rosselló de Palma, emès per l’Àrea de 
Model de Ciutat, Habitatge Digne i Sostenibilitat i signat per l’arquitecta i urbanista 
Catalina Salvà. Sempre garantint que el projecte d’adequació respectarà l’entorn i que 
els usos seran idonis per al seu emplaçament i característiques. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 11. Moció Grup PP alternativa a la proposició del grup MÉS per Palma 
relativa a l'adquisició pública de les pedreres de Sa Garrigueta Rassa i Can 
Rosselló 
 
Es proposa: 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a continuar amb els 
tràmits que ja ha iniciat per adquirir els terrenys de les pedreres de Sa Garrigueta Rassa i 
Can Rosselló. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Govern Balear i al Consell de Mallorca a 
establir un acord entre les tres institucions (Govern Balear, Consell de Mallorca i 
Ajuntament de Palma) per a l’adquisició dels terrenys de les pedreres, tancant així una 
ferida de molts d’anys, per posteriorment, d’acord amb el que determina el Reial decret 
975/2009, de 12 de juny, especialment per a pedreres d’aquestes dimensions i situades a 
zones poblades, es cerqui una nova utilització de l’espai, com pot ser un parc públic i 
altres serveis per a la ciutadania. 
 
3. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a mantenir informades 
de tots els tràmits a les entitats que els darrers anys han estat preocupades i ocupades en 
aquesta matèria, com ara les associacions veïnals de l’entorn o les entitats ecologistes 
integrades en la plataforma "'No toqueu Sa Garrigueta Rassa". 
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Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 11 vots en contra (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 1 abstenció (Grup Mixt), 
per unanimitat 
 
48. Grup MÉS relativa a la cimera turística de la Unió Europea 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Aquesta és una proposta en positiu, jo crec també des de l’oposició hem de fer feina en positiu 
per millorar algunes qüestions. I en aquesta volem parlar de poder fer feina entre tots per 
millorar o avançar cap un model turístic i econòmic que sigui més respectuós a nivell social 
però també amb el medi ambient. Com sabem, tots i totes, dia 30 i 31 d’octubre Palma se 
convertirà en la Capital Europea del Turisme, amb una trobada en el Palau de Congressos que 
contarà amb la presència de 27 Ministres del sector d’arreu d’Europa. Hi haurà alguns temes 
previsibles en el debat, com pugui ser l’impacte del canvi climàtic en el turisme. Tots i totes 
sabem que a Balears serà una de les zones més afectades pel canvi climàtic. També es parlarà 
del lloguer turístic. De com eradicar l’oferta il· legal o altres qüestions per avançar cap a un 
turisme més respectuós amb el medi ambient, com la descarbonització de l’aviació. Que Palma 
hagi estat escollida per a realitzar aquesta cimera no ha estat casual. El turisme té un gran pes en 
l’economia de la nostra ciutat però els reptes i les problemàtiques derivats del model turístic són 
complexos i requereixen solucions i alternatives que donin resposta a aquesta complexitat. 
Actualment, després de 60 anys d’haver experimentat amb un model turístic massificat podem 
ser un bon exemple de quines són les pràctiques que no s’han de dur a terme i que s’han de 
corregir, així com mesures per a posar límits a la pressió turística i per a canviar el model per tal 
d’adaptar-lo als nous reptes des de la responsabilitat ambiental i social. Davant d'aquests reptes 
de futur, Palma pot ser un exemple a seguir per a la resta de ciutats i països europeus que 
comparteixen casuístiques similars, i pot tenir un paper fonamental liderant les solucions a 
plantejar en el futur. La nostra ciutat i la nostra illa compten amb una gran experiència en 
l'àmbit del turisme i ja són un referent mundial en molts d’aspectes. A més, els darrers anys 
s'han fet passes per avançar cap a un model econòmic i turístic més sostenible amb el Medi 
Ambient i amb la població resident: la prohibició del lloguer turístic en habitatges plurifamiliars 
a Palma, el primer intent (encara que discret) de regulació dels creuers al Port de Palma, o la 
limitació de nous establiments turístics en algunes zones. Aquesta Cimer del Turisme pot ser, 
per tant, una oportunitat per a poder situar Palma com una ciutat referent que aspira a la 
transformació econòmica per avançar cap a la sostenibilitat ambiental. Avançant cap al 
decreixement turístic, fomentant unes millors condicions de vida tant per als treballadors i 
treballadores del turisme com per als residents dels territoris receptors del turisme, i prioritzant 
la protecció del Medi Ambient i els reptes del Canvi Climàtic, que sabem que per l’equip de 
govern també són molt importants. Per tot això, el grup municipal de MÉS per Palma planteja 
l’adopció dels següents acords: En primer lloc, treballar per un model turístic basat en el 
decreixement perquè és l’única forma de  reduir de la petjada ambiental que el propi model 
genera. Després, que l'Ajuntament es posa a disposició de la Unió Europea per a treballar 
conjuntament amb altres països i ciutats europees turístiques per tal de mitigar els efectes del 
Canvi Climàtic i  tots els reptes que se'n desprenen. Que l'Ajuntament de Palma continuï donant 
exemple, amb la prohibició del lloguer turístic a plurifamilars i a ampliar-la als habitatges 
unifamiliars entre mitgeres a barris emblemàtics o saturats de la ciutat. De la mateixa manera, 
l’Ajuntament de Palma col·labori amb el Consell de Mallorca per eradicar l'oferta il·legal de 
lloguer turístic. I que treballi amb el Consell de Mallorca per a reduir l'oferta de places 
turístiques existent, a la vegada que es pugui comprar l’oferta turística obsoleta per a dedicar-les 
a l'interès general. Que se treballi amb totes les administracions competents per a una regulació 
efectiva dels creuers que arriben a la ciutat, amb la finalitat de reduir-los, ja que aquest tipus de 
turisme comporta una gran petjada ambiental i la massificació del centre de la ciutat i d’altres 
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barris emblemàtics. I finalment, que l'Ajuntament de Palma traslladi la seva voluntat de 
col·laboració a la Cimera Turística i als ministres assistents, així com tots els exemples de bones 
pràctiques impulsats a Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Referent a la Cimera Turística, vostè ha dit ben bé que si s’ha triat 
Palma segurament és perquè som un referent a nivell mundial de turisme. Jo lo que no tenc tan 
clar és que en aquesta cimera turística Palma sigui un exemple de res, perquè aquí, des del 
govern nacional no s’ha demanat cap informació sobre l’estat de la ciutat de Palma, no s’ha 
demanat res sobre el lloguer vacacional, ni res sobre saturació, ni res sobre Platja de Palma. per 
tant, creim, pensam que no se xerrarà ni una sola paraula de Palma. però això és una cosa que 
entenc que el govern nacional ha fet així de forma consensuda. Jo sí que li vull fer referència a 
dos punts que noltros votarem en contra. La resta, com sap, votarem a favor. El nostre model no 
és el de creixement i per tant, lo que més nos preocupa és que els que defensau el decreixement 
no tengueu ben clar a on nos duria aquest decreixement. Per noltros, impulsarem la qualitat 
turística i pensam que la qualitat turística és motor per a que altres indústries relacionades amb 
el turisme puguin seguir creixent, com pot ser per exemple la cultura, que sé que vostè també 
defensa. Referent en el turisme de creuers, li he de dir que vostè ho ha dit, creu que discreta. Jo 
crec que va ser ridícula, crec que vareu fer moltíssimes fotos però la veritat és que hi ha més 
excepcions que prohibicions i per tant, seguir fent feina no ho sé, a lo millor seria començar a a 
fer feina. I si ho canviàs, podríem xerrar.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Des d’Unides Podem pensam que un model depenent del turisme nos fa vulnerables, en la 
mateixa línea que deia el representant del GOB, Pere Joan Femenies. Un activista climàtic que 
està organitzant la contra cimera. I crec que això nos ha de fer reflexionar sobre el nostre model 
de turisme, que beneficia a molts pocs. Perquè estem en una comunitat autònoma a on 1 de cada 
2 persones, 1 de cada 2 persones no arriba a final de mes. I que a més aquest model té un 
impacte medi ambiental molt fort al nostre territori i també, específicament, té un impacte al 
nostre model de ciutat. Noltros sempre estarem al costat dels col·lectius socials que defensen la 
vida i el planeta i no al costat de qui se beneficia d’aquesta massificació turística, que són 
sobretot els grans hotelers. Volem traslladar tot el suport a les organitzacions que estan 
organitzant la contra cimera, que estan posant damunt la taula un dels grans problemes de les 
Illes, que és la saturació i el col·lapse ecològic i social que produeix el turisme descontrolat. 
Que assistirem perquè pensam que els representants hem de caminar sempre de la mà del teixit 
associatiu. Escoltar les seves propostes i canalitzar-les a les institucions. I fem una cridada a la 
participació a la manifestació del 30 d’octubre. Aquesta gent nos està dient que hi ha que posar 
límits al turisme i que la crisi climàtica ens està enviant un missatge molt clar: que és hora de 
posar ja la vida i el planeta al centre, per damunt del benefici econòmic d’uns pocs.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Contreras, por nuestra parte Sr. Contreras, aunque podemos coincidir 
con algunos de los acuerdos que se plantean en su proposición, lo cierto es que para nosotros lo 
que se pretende mediante la misma es continuar con un modelo turístico, que con excepción del 
tiempo de la pandemia, ha convertido a la ciudad de Palma en un auténtico caos. Y en ocasiones 
en una ciudad claramente inhabitable. La sensación de saturación, la gentrificación, la inflación, 
el empeoramiento de las infraestructuras y de los servicios públicos en las zonas de Palma de 
mayor presión turística, por un lado, y por otro, el abandono de la Playa de Palma, en todo lo 
que no sea la primera línea y a veces, ni eso. Todo eso ha venido de la mano de un modelo 
turístico que ha primado durante estos años, repito, con la excepción de los años o el año de la 
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pandemia. En el que lo que ha primado ha sido exprimir lo más posible la gallina de los huevos 
de oro, recaudar como no se ha recaudado nunca, pero no hacer frente a los efectos indeseados 
que pudiera tener ese turismo para los ciudadanos, de otro modo que no fuera con prohibiciones 
sin demasiado sentido alentando la turismofobia, mientras se llenaban las arcas públicas gracias 
a la actividad turística. No se ha aprovechado estos años la ocasión para afrontar los retos que 
planteaba el turismo prepandemia y postpandemia. Ni tampoco para mejorar o modernizar la 
oferta turística. Ni tampoco para reducir su huella medioambiental, de modo que esa mala 
gestión ha repercutido en la visión que tienen los ciudadanos acerca de lo que es prácticamente 
el único sector productivo de las Islas. Y lo cierto es que durante estos 8 años tampoco se ha 
apostado por ningún otro. En suma, como lo que ustedes llaman ejemplos de buenas prácticas, a 
nosotros no nos lo parecen, votaremos que no en todos los puntos. Gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. jo només per remarcar aquesta qüestió, aquesta reunió se fa en el marc de la 
Presidència española de la Unió Europea. I se tria Palma, i fa estona que està triada Palma, 
perquè Palma és la capital de les Illes Balears. I les Illes Balears són un model, un referent 
turístic a nivell europeu i també gràcies al model d’esquerres, són un referent a nivell europeu 
en polítiques de sostenibilitat. És amb un govern d’esquerres quan s’ha protegit el territori, una 
qüestió que a nivell europeu està molt reconegut, tant la mar com el territori terrestre. És amb 
govern d’esquerres que s’ha fet el decret de la posidònia. És amb govern d’esquerres que s’ha 
fet la Llei de canvi climàtic, que s’ha fet la Llei de plàstics d’un sol ús o que se va fer la Llei de 
circularitat turística que és la primera llei a nivell europeu en matèria de turisme que té 
referències a la sostenibilitat social d’una indústria, com és el turisme. Tot lo que s’ha fet és 
suficient? No. Tot lo que s’ha fet no és suficient i és obvi que amb la política de circularitat, 
amb política de sostenibilitat tant d’energies renovables i amb tractament de residus no 
arribarem abans de que el canvi climàtic pel nostre propi model turístic. Amb lo qual votarem a 
favor de les propostes, de tots els punts d’aquesta proposta del Grup Més. I jo l’únic que me sap 
greu és el poc interès que ha tingut el Partit Popular a nivell autonòmic i a nivell de Palma en 
tenir interès per aquesta cimera. Perquè hi havia una segona oportunitat en aquesta cimera i en 
les reunions que se fan amb la Presidència espanyola a Palma que era la declaració de Palma, 
amb lo qual lo que se impulsava era una agenda per les illes de la Mediterrània en el sí de l’Unió 
Europea. Perquè se tenguessin en compte totes les seves peculiaritats, que són les que fan que el 
nostre model requeresqui d’una atenció especial en matèria de biodiversitat, en matèria 
epicentre del canvi climàtic i en matèria de sostenibilitat social i econòmica d’un model molt 
especialitzat en el turisme, que és el mateix que tenen la resta de les illes de la Mediterrània. 
Aquest dossier amb aquesta proposta de la reunió de Palma o de la declaració de Palma, que era 
una reunió també a nivell de govern de la Unió Europea, està damunt de la taula i se la va trobar 
el Govern de la Comunitat Autònoma i és una llàstima aquesta pèrdua d’oportunitat d’impulsar 
realment polítiques de sostenibilitat en el sí de la Unió Europea i el reconeixement de les nostres 
peculiaritats com a capital de les Illes Balears. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Evidentment, noltros si duim aquesta proposició al Ple és perquè volem que se xerri de Palma 
en aquesta cimera i els hi demanam a vostès també, la vostra col·laboració perquè se parli de 
Palma allà i facin arribar el nom de Palma en aquesta cimera. Així que els hi agrairem molt si 
vostès també ho fan. Jo voldria dir que quan se plantejava la regulació del lloguer turística 
actual, Més nos vàrem trobar molt tot sols. Perquè al primer moment el Psoe s’hi va abstendre i 
el PP hi va votar en contra. I va ser gràcies a la pressió social que aquesta regulació actual va 
sortir endavant i que finalment se va imposar el sentit comú. Per tant, celebram que ara primi 
l’interès general per davant de tot i que totes les forces polítiques, tret de l’extrema dreta, se 
sumin en aquesta regulació i la vulguin estendre també als habitatges unifamiliars entre 
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mitgeres. Hem de tenir en compte però que aquesta regulació en els habitatges unifamiliars 
entre mitgeres a barris saturats, ja està contemplada en el pla d’ordenació detallada que vostès 
deixaran caure al mes de novembre. I per tant, hauran de fer una regulació específica per 
aquesta qüestió. Per tant, noltros estarem molt vigilants per a que això sigui així, se respecti 
l’acord de Ple i no sigui una sola declaració d’intencions. Pel que fa a la paraula decreixement 
que vostès no accepten. Jo els hi diré que sense límits no hi ha futur. No podem xerrar d’un 
turisme més respectuós amb el medi ambient i de reduir la petjada ambiental de l’actual model 
turístic sense parlar de decreixement. El model massificat actual té un gran impacte sobre el 
medi ambient i sobre tot també sobre els recursos naturals com puguin ser l’aigo, que a la nostra 
illa són bens molt escassos. Per tant, davant aquesta emergència climàtica que estam vivint és 
una irresponsabilitat molt greu no parlar de decreixement. Necessitam menys turistes per viure 
millor sobre tot pensant en les generacions futures. Pel que fa als creuers, jo estic molt d’acord 
amb vostè, completament d’acord. Aquesta regulació que hi ha actualment és paper banyat. 
Cada dia l’excepció es converteix en norma. I en el seu moment vàrem rompre negociacions 
amb el Partit Socialista al voltant d’aquesta qüestió, perquè ja vèiem que passaria el que està 
passant i mostràrem el nostro desacord. Per exemple, de gener a juny varen arribar a Palma 75 
creuers amb més de 5.000 passatgers. Enguany un nombre molt més alt que al 2019, en el 
mateix període de temps que en varen arribar 45. Un acord que és del tot insuficient i amb això 
estam d’acord amb vostès. El turisme de creuers és el que genera més impacte amb el medi 
ambient. Més contaminació, més consum d’aigo, més quantitat de residus i el que provoca més 
impacte social sobre el territori. L’expulsió dels residents del centre de la ciutat. la pèrdua del 
comerç tradicional, problemes de neteja, sensació de saturació, etcètera. Hem de seguir avançant 
amb la línea que estan fent altres ciutats com Venècia o Amsterdam que estan regulant aquesta 
qüestió. I si vostè vol regular novament aquesta qüestió i se compromet a reduir dràsticament 
els creuers, noltros li donarem suport. Moltes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. Estic content de que digui que aquesta regulació dels creuers que va fer el Partit 
Socialista és un autèntic fracàs, que no ha servit per res, que és només comedi, que varen fer 
fotos i no ha servit absolutament per res. M’agrada que se digui i davant d’ells i que ells estiguin 
així capejant perquè saben què és lo que varen fer. Referent Sra. Sánchez a si noltros nos hem 
posat a disposició, jo li dic que aquest ajuntament s’ha posat a total disposició d’aquesta cimera. 
Noltros hem demanat si necessitaven qualsevol informació. I sap que nos han contestat? Que sí, 
que volíem que li montàssim una visita cultural aquí a Cort. I li feim. Nos varen demanar una 
visita guiada a Palma. Els hi feim. Nos han demanat el bus d’hidrogen i hem de pensar què 
feim. Perquè té una hora i quart de recorregut, a lo millor els deixarem a mitjan camí entre el 
Palau de Congressos i Cort i faríem el ridícul encara més. Per tant, no sabem què farem, crec 
que no li deixarem. Què mana? Hombre, nos hem posat a disposició del Govern nacional i jo lo 
que m’agradaria saber és si a un altra govern a on estigués governant el Partit Socialista els hi 
farien aquesta porcada que els hi ha fet en aquest ajuntament, de no fer-li ni cas, no acceptar cap 
ajuda, de no demanar cap informació i de que, segurament, a part, no se xerri absolutament res 
en aquesta cimera de Palma. Gràcies.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1 i 6: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 en  contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup  Mixt) 
Punts 2, 4, 5 i 7: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup  Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 3: s'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional  per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS  per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
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Es proposa: 
 
1. L'Ajuntament de Palma es compromet a treballar per un model turístic basat en el 
decreixement i en la reducció de la petjada ambiental.    
 
2. L'Ajuntament es posa a disposició de la Unió Europea per a treballar conjuntament 
amb altres països i ciutats europees turístiques per tal de mitigar els efectes del Canvi 
Climàtic i  tots els reptes que se'n desprenen.  
 
3. L'Ajuntament de Palma es compromet a seguir donant exemple, amb la prohibició del 
lloguer turístic a plurifamilars i a ampliar-la als habitatges unifamiliars entre mitgeres a 
barris saturats de la ciutat. 
 
4. De la mateixa manera, l’Ajuntament de Palma treballarà de forma coordinada amb el 
Consell de Mallorca per eradicar l'oferta il·legal de lloguer turístic.  
 
5. L'Ajuntament de Palma es compromet a treballar amb el Consell de Mallorca per a 
reduir l'oferta de places turístiques existent, prioritzant les zones saturades del municipi, 
a la vegada que es compromet a treballar amb el Govern de les Illes Balears per a 
comprar l’oferta turística obsoleta per a dedicar-les a l'interès general.  
 
6. L'Ajuntament de Palma es compromet a seguir treballant amb totes les 
administracions competents per a una regulació efectiva dels creuers que arriben a la 
ciutat, amb la finalitat de reduir-los, ja que aquest tipus de turisme comporta una gran 
petjada ambiental i la massificació del centre de la ciutat i d’altres barris emblemàtics.  
 
7. Així mateix, l'Ajuntament de Palma traslladarà la seva voluntat de col·laboració a la 
Cimera Turística de la Unió Europea i als ministres assistents, així com tots els 
exemples de bones pràctiques impulsats a Palma i a les Balears.   
 
Aprovat els punts 2, 3, 4, 5 i 7 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No aprovat els punts 1 i 6 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) 
 
56. Grup PSIB-PSOE relativa a la xarxa de ciutats amigables amb la gent gran 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Nada más quería agradecer la intervención, la buena voluntad para sacar adelante este 
proyecto. Y bueno, también aprovecho para lamentar un poco cómo les tembló no solamente el 
pulso, el cuerpo entero por un prefijo, pero que aún así, aún así nosotros confiamos que en 4 
años, a pesar de que no han podido comprometerse en sacar las fases, solamente activarlas, no 
en sacarlas, aún así confiamos en que en 4 años al menos un par de fases sacarán. Gracias.” 
 
Sra. María Luisa Marqués Rattier (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Yo quería recordarles también que fue en el 2013 cuando el Regidor en ese 
momento del Partido Popular que llevaba el área de Gent Gran, fue el que propuso la adhesión, 
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como todos sabéis, a la red de las ciudades amigables. Efectivamente, se votó por mayoría que 
sí. Y fue el Sr. Sebastián Sansó. Se recibió contestación de la OMS en el 2014 y a partir de aquí 
se intentó hacer una comisión interáreas que realmente no se llevó a constituir. Algunos 
Regidores no pudieron nombrar representantes. En el 2015 también se hizo un seguimiento de 
grupos focales con personas mayores y técnicos y a partir de esta fecha, como bien sabéis, no 
tenemos conocimiento de otro dato ni de otro trabajo hecho. Es decir, durante estos 8 años no se 
ha hecho nada. Ha habido tiempo suficiente para llevarlo adelante. Por supuesto que estamos 
interesados en así proyectar esta línea y este tema, porque es realmente interesante y bueno para 
nuestra ciudadanía y para nuestros mayores. Y la proposición, como bien sabéis, tiene que ser 
reactivar las fases del proyecto Palma ciudad amigable. Que fueron definidas en el 2015 y que 
se tienen poner de nuevo en marcha. Pero que quede claro que ya se hizo y creo que en 8 años 
ha habido tiempo más que suficiente para haber hecho algo. Pero bueno, aquí estamos todos 
para sacar adelante temas y por supuesto que esta Regidoría no perderá el tiempo en otras cosas, 
si no que lo intentará hacer lo mejor posible. Gracias.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Solamente decir que es realizar.” 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Muchas gracias al Partido Socialista por reactivar este programa, este proyecto, que se empezó 
a llevar a cabo como muy bien ha dicho la Sra. Marqués, se inició en el 2013. En el 2015 se 
puso en el trastero, no sabemos por qué. Bueno, el Alcalde Isern, con el Alcalde Isern se inició. 
Es muy importante este reconocimiento de Palma ciudad amiga. Desde Vox aplaudimos esta 
proposición. Porque desde Vox no tenemos ningún problema en aplaudir aquellas proposiciones 
que creemos que son de bien para el ciudadano. A pesar de que sea del Grupo Socialista o de 
otro cualquier grupo. Esto a nosotros no nos hace cambiar el sentido de voto. Por otra parte 
también solicitaría al Partido Popular que dotase esta reactivación de presupuesto, ya que a 
partir del 2015-2019 las dotaciones de presupuesto dirigidas a las personas mayores cada vez se 
vieron menguadas. Y, evidentemente, si no hay, digamos, una actividad desde dentro de este 
programa no servirá para nada como ha sido este reconocimiento durante estos 8 últimos años, 
que no ha servido para nada. Muchísimas gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
Instar a l’equip de govern a reactivar les fases del projecte "Palma, ciutat amigable amb 
la gent gran", que foren definides abans del 2015 i que encara han de posar-se en marxa, 
perquè Palma sigui un lloc idoni per a les persones majors i que aquestes puguin 
desenvolupar una forma de vida plena i satisfactòria. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
49. Grup VOX relativa a l'envelliment actiu 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
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“Moltes gràcies. Siguiendo un poquito con el tema que estábamos hablando ahora y tomando 
unas palabras que anteriormente, la compañera del Partido Podemos ha dicho, la importancia de 
el consenso total en todos estos temas sociales. Yo soy una persona que cuando tengo un 
objetivo claro lucho por él. Los tiempos no me dan miedo, yo sigo luchando por él. Y yo sé que 
conseguiré a lo largo de estos años que el hecho de proposiciones que son de interés social, el 
hecho de que vengan amparados por mi Grupo Municipal Vox, esto no haga que estas 
proposiciones se voten en contra. Yo por lo menos lucharé para conseguirlo. Al final de esta 
legislatura veré si lo he conseguido. He conseguido una abstención por parte del partido también 
Socialista, lo cual aplaudo perfectamente. Y me sabe mal que tanto por parte del Grupo 
Municipal Més como del Grupo Podemos, se haya votado totalmente en contra. Voy a decir 
unas palabras que al Sr. Contreras a lo mejor ahora le van a doler, pero espero que esto no 
rompa esta empatía que podamos tener. Igual le va a doler. Sr. Contreras, yo aplaudo el trabajo 
que usted hizo como Director General de Cultura y dentro de la Regidoría de Cultura. Esto son 
mis palabras que quizás le pueda doler, porque que un Regidor de Vox diga que bien el trabajo 
que hizo, pues igual esto puede doler. Pero es lo que yo siento. Estoy muy contenta, el hecho de 
que usted trabajase con guías y recursos dentro de Cultura. Se hizo muchísimo trabajo. 
Muchísimo. Yo en ningún momento esta proposición es para criticar el trabajo que se hizo 
desde Cultura en cuanto todas las actividades y recursos que se llevaron a cabo. Esta 
proposición era para trabajar directamente con una guía de recursos para personas mayores. Una 
guía de recursos que fuera accesible para personas mayores. Segregar un colectivo no siempre 
significa discriminar. No siempre significa discriminar. Tú puedes segregar un colectivo, 
perfectamente, para poder trabajar con él directamente y esto no es discriminar. La intención de 
esta proposición no es discriminar al colectivo de tercera edad. Precisamente es para focalizar 
todos nuestros esfuerzos dentro de este colectivo de tercera edad que, en ocasiones, puede verse 
pues de alguna manera tener dificultades a la hora de acceder a todos estos recursos que 
tenemos dentro de este mundo digital. Vox no está en contra de la digitalización. Para nada. 
Vox no está en contra. Lo que sí creemos que debemos adaptar todos los recursos en función del 
colectivo al cual van dirigidos. Desde esta proposición nosotros solicitamos, instamos al 
Ayuntamiento de Palma, trabajar en una guía, en un manual de recursos para personas mayores 
en donde puedan acceder a toda esta amplitud de actividades que desde este ayuntamiento se 
ofrecen, la mayoría de ellas de forma gratuita, y que hablando con colectivos de la tercera edad, 
de alguna manera, hemos detectado que no tenían esta información. Esto es lo que hemos 
solicitado en esta proposición y que estamos muy contentos que pudiera aprobarse, no por 
unanimidad como me hubiera gustado a mí, pero voy a trabajar muchísimo para poquito a poco 
poder conseguir este consenso de unanimidad en todas estas proposiciones de índole social. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Bueno, a ver, a mí me parece que la proposición tiene una intención loable. El problema es que 
tal y como debatimos en la comisión, es la guía de recursos. Ya existe. Y tampoco vi al equipo 
de gobierno con ninguna propuesta para mejorar esos canales de difusión. Ustedes identifican 
un problema, a la gente mayor no le llegan las actividades culturales del ayuntamiento. Vamos a 
mejorar esos canales de difusión. Pero es que el equipo de gobierno dijo: no, no, si es que online 
ya está y presencialmente ya nos reunimos con ellos. Entonces, cuál es su propuesta. Yo no sé 
qué estoy votando aquí realmente porque no hacen ninguna propuesta concreta. Por lo tanto, un 
poquito más de rigor y un poquito más de seriedad sobre todo por parte del equipo de 
gobierno.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltíssimes gràcies. Jo voldria començar dient que tant que els hi agrada a vostès parlar 
d’eliminar duplicitats i només fan propostes que generen més duplicitats. Això que proposau ja 
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li vaig dir que ja existeix. És a dir, i no és parlar de Cultura. Hi ha una guia específica del 
Consell de Mallorca, com la que vostès proposen, amb un apartat específic de Palma molt 
complet. A més a més ja li vaig dir, hi ha guies dels diferents barris de Palma fetes pels diferents 
projectes d’intervenció comunitària o per les taules d’entitats i serveis amb tots els recursos que 
la ciutadania té en el seu abast en els seus barris. Noltros pensam que parlar de proximitat és 
molt important. I treballar per una ciutat de més proximitat. I jo crec que aquesta proximitat per 
la gent gran, per les persones majors, també és molt important. I llavor, també li vaig comentar 
que ja existeix una guia de recursos culturals oberta a tothom, d’una forma intergeneracional, 
que tothom pot consultar. A més a més, tota la programació cultural ja s’enviava a tot el RMEC. 
I li parl d’una guia intergeneracional perquè ja sabem que a vostès els hi agrada fer segregació. 
Però en el nostre parè l’oferta cultural no ha d’estar segmentada. Ha de ser l’habitual des d’una 
perspectiva inclusiva i escoltant les demandes concretes dels públics concrets. Com per 
exemple, el programa que ja existia i que ja li vaig comentar de cultura a la demanda, que ja feia 
feina amb entitats i col·lectius molt diversos, entre els quals també entitats de gent gran amb 
molt èxit. Com per exemple amb un barri en concret, amb una associació de gent gran vam fer 
un programa de dansa contemporània. I varen estar molt contents. Jo crec que aquest és el camí. 
Després, d’altra banda, noltros també pensam que al final també és millor invertir els esforços 
en millorar, en coordinar perdoni, els recursos de les diferents institucions o els recursos que ja 
existeixen. I ara que tenim una Regidoria de Gent Gran, és una gran oportunitat per fer feina en 
aquest sentit. Com que ja li vaig explicar tot això i segueixen insistint en aquesta proposició, 
noltros votarem en contra. El que sí que li voldria dir és que estic molt content que vostè estigui 
contenta de la feina feta per Cultura a l’anterior legislatura, així com m’ha dit també altres 
vegades de la feina feta a Benestar Social. Que això li agraesc. I després també li vull de dir, que 
de moment té un poc difícil que pugui vostè aconseguir la unanimitat en el Ple, sobre tot quan 
Vox nos dur proposicions per censurar l’oposició en aquesta plens. Gràcies.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Yo creo Sra. Mayans que usted ha obtenido de nosotros algo más que una abstención. Obtuvo 
propuestas. Obtuvo unas propuestas para enriquecer una proposición que trata de 
envejecimiento activo, desde el punto de vista de la cultura, y nosotros dijimos: ¿sólo difusión 
de los recursos? Hombre, envejecimiento activo desde el punto de vista cultural puede tener 
muchas más medidas. Y le propusimos, le propusimos hacer más talleres y actividades 
culturales. Le propusimos un programa de voluntariado cultural. Le propusimos también más 
colaboración con entidades como museos, bibliotecas, con teatros, que no sean solo de gestión 
municipal. Pero no hemos obtenido ninguna respuesta. Pero sobre todo lo que falta en esta 
proposición es más bonificación y más accesibilidad. Así, más bonificación y más accesibilidad. 
Eso es lo que nos pide la gente de la tercera edad. Y hablo solo desde el punto de vista cultural, 
que es lo que ustedes presentan. De todas maneras mantenemos la abstención. Y no solamente 
eso, quería hacer un pequeño cambio en la mesa, el punto 1 que en comisión votamos en contra, 
votaremos también abstención. De modo que nos abstenemos en todos los puntos. Gracias. 
Como me sobra un minutín. Quería pedirle al Sr. Alcalde que si los aporreos, manoteos y 
pataleos que se están produciendo como respuesta, creo que elevada y acertada para ciertos, se 
puede substituir por aplausos por ejemplo. Y no lo digo por decorum, lo digo porque solo sea 
por el bienestar de nuestro mobiliario. Gracias.” 
 
Sra. María Luisa Marqués Rattier (PP): 
 
“Moltes gràcies a tots. Yo estoy encantada de que por fin se hable de las personas mayores. 
Hemos tardado 8 años en hablar de las personas mayores. Me sorprende, Helena, me sorprende, 
Sra. Navarro, que hablemos de bonificación. Cuando nosotros dejamos de gobernar, el Partido 
Popular, y entraron ustedes con el pacto, se subvencionaban las federaciones de personas 
mayores con 80.000 euros. Sí, sí, de Cultura. Yo hablo en general ahora. Es que también se 
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aprovechaba para esto, para la Cultura. Y cuando entró este pacto, retiraron completamente las 
subvenciones. También se bajaron las subvenciones a las asociaciones de personas mayores de 
6.000 euros a 4.000 euros. Y también de repente, dejaron de recibir ningún tipo de información. 
Quiero decir, por favor, vamos a ser un poco consecuentes en este aspecto. Es que no es posible. 
Yo lo sé de buena manera, no me lo han contado, porque yo vengo, como sabe usted, del mundo 
del asociacionismo de las personas mayores. Las personas mayores no tenían ni idea de qué 
programas se hacían en este ayuntamiento, porque es que simplemente no había programas. 
Cuando yo llegué a un sitio y me dijeron això és el teu despatx. No hi havia ni una cadira. Es 
que la Regidoría de Gent Gran no existía. Nosotros no hemos inventado nada. Simplemente 
hemos recogido lo que nos han dicho las asociaciones de personas mayores. Oiga, es que no nos 
dan ni la hora. Es que no tenemos ni idea de lo que se está haciendo. Sí que es verdad que se 
hizo, como muy bien ha dicho usted, es verdad que se hizo un programa de danza 
contemporánea. Uno. Un programa de dansa contemporània. Yo rápidamente si me da tiempo 
voy a leer todo lo que vamos a preparar nosotros. Voy a aprovechar hoy que tengo tiempo. En 
relación a la programación cultural intergeneracional que sí que creo que es importante que 
exista, estamos llevando dos líneas. Desde las asociaciones privadas, por decirlo de alguna 
manera. Y desde Flassaders. Vamos a realizar diferentes jornadas donde se va a tratar temas 
como soledad, salud mental, se compartirán todas ellas con institutos, edadismo, brecha digital, 
etcétera, etcétera. En diciembre vamos a celebrar dos actos grandes, donde asistirán las personas 
mayores con toda su familia, un baile en línea popular, un encuentro de corales en San Felip 
Neri. Por cierto, tots vostès estan convidats. En febrero un campeonato de ajedrez 
intergeneracional. En abril celebraremos el día de la solidaridad y cooperación 
intergeneracional, donde participarán nuestros mayores con jóvenes de secundaria y contarán 
sus experiencias de vida. En mayo, Sa Trobada de Gent Gran. Que por cierto, también había 
desaparecido y ellos se la pedían a ustedes y no quisieron hacerlo. Asistirán todas las familias. 
También en junio, vamos a hacer jornadas sobre el maltrato y el abuso de las personas mayores 
también contando con centros de primaria y secundaria. Esto entre otros. En cuanto a la guía de 
recursos socioculturales. Yo no lo veo mal que exista una guía, aunque realmente por parte de 
Flassaders ya se trabaja también, estamos trabajando, en el ocio educativo intergeneracional con 
yoga para familias, espacio de juego en familias con ludoteca. Hablamos siempre de abuelos y 
nietos porque son los que normalmente los llevan y los pasean. Tienen rutas saludables donde 
las personas mayores pueden asistir con sus hijos y con sus nietos. Y en cuanto a esta guía 
sociocultural se está trabajando en ello, porque me parece muy interesante. Es verdad que hay 
que intentar llegar más a los mayores. Es verdad que el mundo digital no es tan fácil para ellos. 
Pero piensen ustedes que ahora hay una Regidoría de Gent Gran que cada 3 meses se reúne con 
las federaciones, que son muy importantes, que se las había dejado completamente de lado, y 
con las asociaciones. A parte de tablón de anuncios, revistas, etcétera, etcétera. O sea, por pare 
de esta regidoría no va a quedar. En cuanto al tema de la evaluación, que estamos utilizando en 
estos momentos, poco podemos decir, porque señores, acabam d’arribar. Pero así y todo, hem 
fet bastanta feina amb 3 mesos. Y seguiremos haciéndola. Yo soy muy optimista, puesto que 
todos los encuentros que estamos haciendo están llenos de personas mayores. Están 
llamándonos continuamente a la Regidoría asociaciones y no asociaciones para pedirnos 
atención. Y la estamos intentando dar. Yo agradezco, desde luego, que nos den todas estas 
propuestas. Todas son interesantes. Y por fin. Déu meuet, xerram de la gent gran. Menos mal. 
Estamos de enhorabuena todos. Ya era hora. Gracias de todas maneras. Sé que tú has trabajado 
en este tema y el Sr. Oliveira también. Pero digamos que en 8 años ha brillado por su ausencia 
muchas otras cosas. Muchas gracias.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 5 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 4 vots a en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
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Punts 2, 3 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 5 vots a favor (PP i 
VOX PALMA), 2 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-
PSOE) 
 
Es proposa: 
 
1.- Una programación cultural intergeneracional que colabore con el envejecimiento 
activo. 
 
2.- Guía de recursos socio culturales con actividades culturales que se llevan a cabo en 
nuestro municipio. 
 
3.- Difusión de los recursos municipales a través de los canales adecuados para llegar al 
colectivo de personas mayores. 
 
4.- Evaluación de la eficacia de los canales de difusión utilizados en la actualidad para 
conocer su eficacia. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en contra (MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE) 
 
50. Grup VOX relativa a l'activitat cinegètica de Palma 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Moltes gràcies. Esta proposición con relación a la actividad 
cinegética la tenemos en la exposición de motivos y he recibido una transaccional del equipo de 
gobierno, que agradezco y acepto, y que voy a leer. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta 
al equipo de gobierno a permitir la práctica cinegética en las zonas libres contempladas en el 
artículo 25 del Reglamento 1/2012 del Consell Insular de Mallorca por el cual se regulan los 
cotos y los recursos cinegéticos. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Solo decir que yo creo que este Pleno debería tratar temas que afecten a la ciudadanía 
palmesana en su conjunto y no dedicar horas de debate a los hobbies de los militantes de Vox. 
Yo creo que en este Pleno hemos tenido que escuchar que el toro no sufre, que los caballos no 
sufren y ahora también nos dirán que los animales cazados no sufren. Vamos a votar en contra 
de esta proposición.” 
 
Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Nosotros, como ha leído el Sr. Fulgencio Coll, pues estamos, 
transaccionamos su proposición y en base a ello cumpliremos lo que dice el artículo 25 del 
reglamento que regula esta práctica y en base a ello no nos vamos a oponer. Sinceramente, nada 
más.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Acabam d’escenificar una mostra més que el Partit Popular considera que Vox forma part de 
l’equip de govern. Perquè no ha necessitat rèplica per part de l’equip de govern amb la proposta 
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de Vox. Bé, noltros, evidentment, votarem en contra d’aquesta proposició perquè creim que és 
una absoluta irresponsabilitat. Més enllà de les aficions dels representants de Vox, que sabem 
que tenim un vicepresident a Mallorca que és caçador i a lo millor per això se presenten aquest 
tipus de propostes. Aquesta proposta és una absoluta irresponsabilitat. I ara explicaré per què. 
Al 2015, quan jo era regidora de Medi Ambient, vàrem decidir aquest equip de govern no 
adherir-nos a aquest pla de caça del Consell de Mallorca per no permetre la caça a terrenys 
lliures. I només permetre la caça en els cotos de caça, en els llocs a on estan regulats 
específicament. I tots el caçadors que fan qualque activitat de caça han d’estar inscrits i se sap 
quins són els caçadors, amb la seva llicència i amb quins horaris i quins dies i èpoques van a 
caçar en aquests cotos de caça. Cosa que no passa en els terrenys lliures. Deixar caçar en els 
terrenys lliures significa automàticament, que propietats privades de persones que no saben ni 
tenen cap tipus de relació amb el món de la caça ni són ells els que practiquen la caça, puguin 
anar per zones, perquè no està regulat qui pot anar a un terreny lliure a caçar. Poden anar per 
zones sense saber si tenen llicència, si la llicència que tenen poden caçar a una zona o a una 
altra. Per tant, és la desprotecció absoluta amb seguretat. Amb seguretat cap a les persones. És 
permetre que hi hagi escopetes i tirs a llocs a on no hi ha una regulació i allà a on se pugui 
controlar s’hi ha qualsevol incident, perquè s’acaba caçant i matant a una espècia protegida, o 
perquè qualcú fa qualque dany a la propietat i cau un marès o qualsevol cosa de la propietat es 
malmesa amb l’activitat de caça. No hi ha cap manera de perseguir quins són els infractors i 
posar-lis les sancions que pertoca. Això és lo que suposa aquesta proposta. Que el Partit 
Popular, per lo vist, recolza perfectament perquè aproven una transaccional. És liberalitzar que 
els caçadors o gent que no té llicència perquè no sabem qui és que anirà a caçar en aquests 
terrenys lliures, vagi a pegar tirs i ja veurem s’hi ha qualque problema greu, que n’hi pot haver, 
ja veurem lo que passa perquè no tenim cap manera d’atacar el problema i cercar als 
responsables. Això és molt greu. Aprovar aquesta proposició és molt greu. Per tant, noltros, 
evidentment, votarem en contra d’aquesta proposta. Perquè durant aquests 8 anys allà a on no 
s’ha permès caçar en els terrenys lliures no hi ha hagut cap tipus de problema. Quan abans del 
2015 hi havia veïnats, especialment del Pla de Sant Jordi. Vagin a parlar amb els veïnats del Pla 
de Sant Jordi. Que estaien assustats. Perquè estaien dins ca seva i sentien tirs a dins ca seva i no 
sabien d’on venien els tirs i si aquells tirs passarien a dins ca seva. Per tant, amb això lo que 
esteim aprovant és la liberalització de la gent que vagi amb escopetes i vagi a pegar tirs per les 
zones rurals de Palma. una irresponsabilitat absoluta.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde. En primer lugar, señalar una cuestión sobre la cuestión de Vox. Hay una 
falsedad. Es decir, nada tiene que ver una cuestión ideológica con adherirse al plan marco. Hay 
municipios que ha gobernado la derecha, como Campos, Santanyí o Ses Salines, todos estos 
años, y no están adheridos a este plan. Vale. Entonces no tiene nada que ver. Y hay gobiernos 
gobernados por partidos, municipios gobernados por partidos de izquierdas que sí que lo 
permiten. No tiene nada que ver. Yo creo que tiene que ver con una cuestión de analizar 
realmente cuál es el impacto en el territorio. Porque, evidentemente, en el equilibrio cinegético 
hay una regulación ya. Sí que hay unas fechas en las que se pueden llevar a cabo las actividades 
y eso está regulado. Pero sí que hay que hacer un análisis del territorio. Y en qué concretos 
lugares son en los que se va poder llevar a cabo esta actuación. Y eso es una explicación que el 
equipo de gobierno no ha dado. Porque hay muchos municipios que se han adherido al plan 
condicionándolo. Y se puede condicionar el tipo de práctica, sea tradicional. Por ejemplo que es 
lo que ha hecho Artá. Entonces, yo lo que echo en falta es que el equipo de gobierno con un 
planteamiento de Vox, que yo no comparto, pero se lo ha comido con patatas sin hacer ningún 
tipo de reflexión. Porque estamos hablando de cuestiones que están relacionadas con seguridad. 
Es cierto que los cazadores tienen su licencia, tienen sus permisos, etcétera, etcétera. Pero sí que 
es cierto, esto no solo pasa en Baleares, ha pasado en muchos lugares de España, que hay una 
situación a veces de conflicto entre propietarios de terrenos libres y el desarrollo de la caza. Es 
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que esto ha pasado en muchos lugares. Se lo estuve comentando el otro día al Sr. Coll, esto ha 
pasado en Extremadura y fue un debate muy profundo en Extremadura. Y hasta la Federación 
de Caza lo reconocía allí. Entonces, es una cuestión de cuáles son los efectos. Y ustedes no han 
hecho ningún tipo de valoración sobre eso, porque muchas de estas parcelas están situadas en 
zona aeroportuaria. ¿Qué implicaciones tiene sobre las condiciones de seguridad que están 
relacionadas con las zonas aeroportuarias? Palma tiene una parte de la población, precisamente 
en esta zona, muy diseminada. Que no es lo mismo llevar a cabo una actividad de caza en un 
radio en el que no hay ningún lugar habitado en un radio de 10 kilómetros, que cuando tienes la 
población diseminada por la zona. Todo eso es lo que ustedes tienen que analizar y no decir sí. 
Analícenlo. Y por eso hasta este momento no se ha permitido. Porque las condiciones físicas de 
las parcelas, de los lugares donde se puede desarrollar la práctica, en Palma no solo es 
aconsejable, es igual que pasa en Campos, en Ses Salines o Santanyí. Es que es exactamente lo 
mismo. Y ahí no gobierna el Partido Socialista. ¿Lo entienden? Es una cuestión de fondo. De 
conocer la actividad. De que ustedes se reúnan y hablen y ver qué opciones hay encima de la 
mesa y si no es posible por los argumentos que yo les he dicho, son argumentos de peso 
relacionados con la seguridad y con evitar según qué situaciones de conflicto. Conflicto que 
afecta a pequeños propietarios. ¿Cómo les va a decir? ¿Qué les van a decir ustedes a los 
propietarios ahora? ¿Cómo van a regular esto? Es la crítica que nosotros les hacemos, es que no 
han hecho un análisis, no han dado ninguna explicación. Porque es que no ha dado ninguna 
explicación el Regidor. Y eso yo creo que con el impacto que tiene, que es una actividad que 
está regulada y para algo está regulada, se exige un mayor nivel de explicación. Cosa que nos 
sorprende que no haya hecho.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Sr. Batle, moltes gràcies. Sr. Ducrós, gracias por su exposición argumentada. No coincido 
totalmente, pero agradezco el tono y además que no entre en el debate ideológico y entre en el 
debate técnico, lo que le agradezco. Gracias. Aquí Sra. Truyol, lo único que hacemos es volver a 
lo que se hacía hasta el año 2016, en que llegaron ustedes y de una forma arbitraria tomaron una 
decisión. Respetable. Ahora, s’han canviat ses tornes, hemos llegado y digo: por qué no se podía 
cazar si se cazaba bien hasta el 2016. Esto es un punto que es importante. Irresponsabilidad en 
absoluto. Devolvemos unos derechos. Devolvemos a unas personas que tienen reconocida su 
profesionalidad, su licencia, pagan sus plazos como muy bien ha dicho, se ajustan las 
condiciones a la normativa, tienen seguro y, además, producen un equilibrio porque las 
alimañas sí perjudican a los que tienen terrenos y cultivan. Por lo tanto, el entrar en el debate, lo 
que quiero decir es que simplemente volvemos a una actividad que se hacía y que en el 2016 
ustedes, porque tenían mayoría, lo cambiaron. Yo he propuesto volver a lo que se hacía, que se 
hacía bien y se puede hacer. Pero no solamente es la caza, era también el poner otras actividades 
como el tiro al …, tiro al plato, donde con esta normativa que ustedes aprobaron, prácticamente, 
no pudieron hacerlo. ¿Quiénes son los cazadores? Los cazadores son deportistas. Se gustará el 
arma de fuego o no. Le gustará la piscina o no. Pero es algo legal. No solamente legal si no que 
está promocionado. Y aquí tenemos cazadores y tiradores de nivel mundial, internacional. Y 
simplemente lo que hacemos es devolverles un derecho que estaban haciendo hasta el año 2016, 
en que usted llegó y cambió. Creo que es así. Por lo tanto, yo agradezco que el Partido Popular 
haya apoyado. Y se lo agradezco de verdad. Pero le voy a recordar: Andratx, todos los pueblos 
en los que se puede cazar, Esporles (Més), Valldemossa, Buñola (PP), Sóller (PP y Seny), Santa 
María (Més y Psoe), Consell (Psoe y Som Consell), Binisalem (U per bé), Mancor del Vall 
(PP), Escorca (PP), Inca (Psoe), Sa Pobla (Més y Psoe), Sineu (PP), Montuiri (Més), Petra (Pi) y 
Manacor (Més). Por lo tanto, no estamos haciendo algo extraño. Y cerca de los aeropuertos hay 
normas y es lo que estaba ya relacionado con acuerdos con la cetrería. Recordemos a un gran 
protector de las aves, que llegó a acuerdos con Aena para cazar con cetrería y evitar que las 
palomas se metan en las turbinas de los motores. Muchas gracias.” 
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Sr. Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Ustedes hablan de que no somos conscientes de lo que estamos haciendo. 
Nosotros lo que hacemos es cumplir. No haga así Sr. Ducrós porque esta es la verdad. Yo sé que 
ustedes siempre están acostumbrados a hacer amnistías a los que incumplen las normas, a los 
que van huyendo de todo ello, pero nosotros no, nosotros aquí hay un reglamento que regula 
esta práctica en los espacios libres y la vamos a aplicar como toca. Nada más. Es decir, nosotros 
lo que hacemos es cumplir. Por lo tanto aquí no hay ninguna irresponsabilidad por parte de 
nadie. Yo sinceramente lo tiros que menos me preocupan son los de los cazadores. Que son 
gente que se tiene que sacar una licencia, se tiene que sacar unos permisos para poder llevar sus 
prácticas. Nada más. Así que lo que pediría yo es un poco más de seriedad y aporten soluciones. 
No lo que hagan aquí es criticar y criticar sin ningún sentido.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la transaccional a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS  per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a permitir la práctica 
cinegética en las zonas libres contempladas en el artículo 25 del Reglamento 1/2012 del 
Consell Insular de Mallorca por el cual se regulan los cotos y los recursos cinegéticos. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
51. Grup VOX relativa a l'ampliació del nombre de places en els centres de dia 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Siguiendo un poco con la línea anterior. Es una proposición totalmente social. 
En Palma es una evidencia que faltan plazas de centros de día. Estamos hablando de plazas para 
personas dependientes. Evidentemente estos centros requieren de todo un personal: 
coordinadores, auxiliares, terapeutas, es decir, como se habló en la comisión, debe ir amparado 
por una partida presupuestaria. No se puede ampliar un número de plazas sin tener una dotación 
presupuestaria. Yo entendí en la comisión la voluntad política, por parte del Partido Popular, en 
que se ampliarían estas plazas, pero que evidentemente habría una dotación para ello o por lo 
menos se estudiaría esta posible dotación. Son muchas las familias con personas dependientes, 
tanto física como mentales, que no tienen acceso a centros privados y con lo cual necesitan estas 
plazas para el convivir, el vivir día a día tanto de la familia como de la persona usuaria de estas 
plazas. Con lo cual por lo menos también, estaríamos contentos que centros como pueda ser el 
Centro de Día de Son Xigala, que se inauguró hace tiempo y hablando con los vecinos no se le 
da esta utilidad de centro de día. Desconozco exactamente cuál es el motivo por el cual se 
inauguró este Centro de Día de Son Xigala y que se utiliza como oficinas pero no para centro de 
día de personas dependientes. Repito, no sé cuál es el motivo, pero sí que creo que este 
ayuntamiento, creo que el Partido Popular, debería activar este centro. Que me imagino que 
también tiene su dotación presupuestaria. Así como también hacer un estudio del número de 
plazas que se pudieran requerir. Muchas gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
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“Gràcies Sr. Bonet. Actualment contam amb 5 centres de dia que tenen un total de 120 places. 
Durant aquests mesos ja s’ha fet feina per a què en el centre de S’Indioteria s’augmentin 10 
places més. Esteim acabant el conveni. I passaríem de tenir 20 places a 30. I amb el tema del 
Centre de Son Xigala, Sra. Mayans, s’ha obert només la primera planta que, efectivament, hi ha 
serveis administratius i hi ha com a casal de barri o punt de trobada de les entitats. Però el centre 
de dia realment està abaix. Jo hi he anat. He vist que les obres encara no estan acabades, per la 
qual cosa encara no s’ha inaugurat el centre de dia de Son Xigala, però se preveu que durant el 
2024 s’inauguri i augmentaríem, perquè ja hem xerrat amb la Conselleria d’Afers Socials del 
Govern, augmentaríem 30 places més. Per la qual cosa, durant el 2024 hi hauria 40 places més 
en els centres de dia. Estudiant la possibilitat d’augmentar la xarxa de centres de dia de cara a 
durant la legislatura. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. M’agradaria que m’explicassin com volen fer tot lo que proposen fer vostès si 
només xerren de baixar impostos. Ara xerren d’augmentar el nombre de places de centres de dia 
i serveis públics a la vegada que tenen la prioritat de baixar impostos. Noltros gràcies als 
imposts dels ciutadans i a la bona gestió que se’n va fer en el seu moment, vàrem posar les 
persones en el centre i vàrem augmentar de forma exponencial el pressupost destinat a Benestar 
Social, com vostè sap. En matèries de centre de dia, vàrem passar, en resum, de tenir en 2015 un 
sol centre de dia de 20 places. Que era això el que nos havia deixat la dreta al 2015. I hem 
passat al 2023 a 7 centres de dia en funcionament amb un total de 200 places. Per tant, amb tot 
això, haurem passat de tenir un pressupost de 45.000 euros al 2015, a uns 2 milions d’euros 
aproximadament al 2023. I si vostès fan propostes com aquesta, a mi m’agradaria que 
m’explicassin primer, amb aquesta baixada d’impostos que vostès volen fer i que han anunciat i 
que exigeixen que se facin, d’on pensen retallar per augmentar en serveis públics i places de 
centre de dia. Així que deixin de fer demagògia. Gràcies.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Nosotros no vamos a votar a favor de una proposición en la que no sabemos ni cómo ni cuánto. 
Pero tampoco la impediremos. Lo que sí me gustaría recordarle a la Sra. Mayans, es que esas 
obras de Son Xigala, precisamente, se iniciaron con gobiernos socialistas.” 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Sí, Sra. Navarro, lo inició el Partido Socialista y el anterior Alcalde Hila fue 
quien lo inauguró. Yo cuando se inaugura un centro, se inaugura, digamos, cualquier actividad, 
para mí la palabra inaugurar significa que es el inicio de una actividad, el inicio de algo. Pero 
no, inaugurar en aquel momento significaba continuar con las obras. Yo al igual que la Sra. 
Roca, he visitado este centro. Me sorprendió mucho encontrar que estaba el centro en obras. 
Evidentemente hay toda una planta en donde están servicios municipales sociales. Desconoce 
exactamente lo que estos servicios hacen allí. Pero sí que es verdad que está en obras y al fin y 
al cabo más que discutir quién lo inauguró, cuándo se inauguró y por qué se inauguró, creo que 
hemos de escuchar a estos vecinos que necesitan ya el impulsar a este centro. Tiene razón Sr. 
Contreras, que se ha hecho una inversión grande en Benestar Social. Pero se ve que esta 
inversión no es suficiente. No es suficiente porque veo que usted y yo hemos leído la misma 
noticia tirando de hemerotecas, porque los datos que yo tengo son precisamente los que usted 
acaba de decir, pero por otra parte la Sra. Roca no habla del mismo número de plazas que en 
esta noticia de este periódico indicaba el número de plazas que había. También es verdad que en 
esta misma noticia, indicaba que se pasó de 45.000 euros a 2 millones de euros. Claro, yo ahora 
tengo mis dudas. Tengo mis dudas, pero bueno, yo en nuestro equipo tenemos a personas 
especializadas en presupuestos que no soy yo, y podrían quizás hablar con conocimiento de 
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causa de este tema. Pero bueno, yo tengo mis dudas que 2 millones de euros eran 200 plazas. Y 
resulta que estas 200 plazas no existen. Entiendo que no se hizo la inversión de los 2 millones 
de euros. Eso es un razonamiento lógico de una persona que, le repito, desconozco, no tengo 
conocimiento suficientes para poder defender un tema de presupuestos. Cómo se va a hacer esta 
inversión si se quieren bajar los impuestos. Pues no lo sé, yo no estoy en el equipo de gobierno. 
No tengo ni idea de cómo se va a hacer. Yo hago una propuesta como hacen todos los demás 
partidos y parece que las proposiciones que salen de este grupo y, personalmente, las mías he de 
hacer un estudio también a nivel presupuestario de dónde va a salir el dinero, de quién va a ser 
la licitación. No. Es decir, yo es una proposición que he hecho, en donde hay una evidencia que 
es que en Palma hacen falta más plazas. Y hay dos opciones: o se aumenta el número de plazas 
en los centros que ya hay. Que esto técnicamente se tendría que hacer unos informes a ver si es 
posible o no. Evidentemente, en un centro de día que haya 30 plazas no puedes poner 80 sin un 
informe técnico que lo avale. Esto es obvio. También lo has de dotar con más personal. Y por 
otra parte, otra línea es que si estos centros no pueden asumir más plazas, pues se tendrán que 
hacer más centros. Con qué dinero. De qué manera. Déjenos Sr. Contreras que trabajemos un 
poquito con el tema. Esto es una proposición. Es una proposición. Es una propuesta. Como toda 
propuesta y como muchas propuestas que estoy viendo en este ayuntamiento de cuando yo no 
estaba en esta silla que me estoy sentando ahora, quedaron en el Pleno sin hacerse nada. Espero 
que no sea el caso de esta. Muchas gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Noltros, com no pot ser d’una altra manera, votarem a favor de la proposta perquè volem anar 
en aquesta línea. I és més, dir-vos que avui duim una aprovació d’una modificació de crèdit per 
a què les obres del centre de dia no se varen poder acabar perquè no hi havia dotació 
pressupostària. S’ha hagut de fer la modificació de crèdit per poder acabar les obres i per poder 
obrir aquest centre de dia. Moltes gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA), 2 vots en contra (MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 2 abstencions (PSIB-PSOE) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a incrementar el 
número de plazas para personas dependientes mayores de 64 años y en consecuencia 
ampliar la red de centros de día de gestión municipal en Palma de Mallorca. 
 
Aprovat  per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 4 vots en contra (MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE) 
 
52. Grup VOX relativa al requisit del català 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. En el acuerdo conjunto de PP y Vox para el Gobierno de las Islas Baleares, 
acordaron en el apartado educación y lengua los siguientes puntos. Modificaremos las normas 
que supongan una imposición lingüística asumiendo que en la comunidad existen dos lenguas 
oficiales. Se hará el desarrollo normativo correspondiente para garantizar que el 
desconocimiento del catalán no penalice el acceso a la función pública. Garantizaremos el 
derecho a que cualquier ciudadano pueda dirigirse a la administración pública en cualquiera de 
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la dos lenguas oficiales y sea contestado en la lengua que desee. Modificaremos la Ley 3/2003, 
del 23 de marzo, de régimen jurídico de la administración de la comunidad autónoma. Así como 
todas aquellas normas de rango inferior que impidan el bilingüismo y la libertad de opción de 
lengua en los trámites y comunicaciones de la administración. Eliminaremos la oficina de 
defensa de los derechos lingüísticos, que ha servido como instrumento de la exclusión del 
castellano y de la imposición lingüística. También, recordaré, el acuerdo programático entre PP 
y Vox de aquí, en el ayuntamiento, que lo que busca es favorecer el buen gobierno del 
ayuntamiento. Y dice que se garantizará el derecho de los ciudadanos que tengan información, 
atención y respuesta en la misma lengua, en la que se dirigen a la administración. Modificando, 
si fuera necesario, el Reglamento de normalización lingüística del Ayuntamiento de Palma. La 
cuestión más polémica y controvertida que surge es la posibilidad de exigir como requisito 
excluyente el conocimiento de las diferentes lenguas cooficiales existentes en España. Que 
desde el punto de vista laboral, la Ley del estatuto básico del empleado público está en contra de 
estas imposiciones. También la sentencia del Tribunal Constitucional 165/2013, nos recuerda 
desde la perspectiva constitucional, el ejercicio de la potestad legislativa en materia lingüística, 
encuentra sus límites y el de la necesaria preservación de la garantía del uso normal de las 
lenguas cooficiales. Y en la prohibición de medidas excluyentes, peyorativas o 
desproporcionadas que impliquen un desequilibrio para la lengua o alguna de las lenguas. Dice 
el Tribunal Constitucional que lo que busca es una adaptación y que, efectivamente, hay casos 
donde sí se puede exigir el requisito como por ejemplo, los funcionarios de atención presencial 
y directa al ciudadano, lo que conocemos por ventanilla. En el Pleno del 28 de septiembre, 
nosotros presentamos una moción en la que pedíamos en este sentido, el equipo de gobierno 
pidió tiempo para poder diríamos analizar el tema, cosa que lógicamente hicimos. Y analizado 
este tiempo, ya hemos presentado esta moción con relación al requisito. Desde el punto de vista 
laboral, hay muchos puestos de trabajo que no necesitan el requisito del catalán. Y como hemos 
visto se ha llegado a situaciones no deseadas, como ha ocurrido en la sanidad pública, que al 
exigir el requisito de catalán, no se ha podido cubrir vacantes y plazas. Dejando a la población 
desprotegida. También hemos visto como cuando interesa, cargos directivos o de libre 
designación, no han necesitado el requisito de catalán. Lo que indica que se ha aplicado la 
norma de forma arbitraria.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Vaya terminando.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Perdón, hemos empezado con 3 minutos, no con 5. Se ha equivocado usted.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Discúlpeme.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Le agradezco y que me dé el tiempo. Otro caso llamativo es que en la actualidad en el 
Ayuntamiento de Palma hay un gran número de Policías, por ejemplo, un concurso de traslado, 
que no pueden cambiar de destino cuando hay plazas, porque no cumplen el requisito del 
catalán. Y cuando accedieron a la función pública nadie se lo pidió. Esto por ejemplo pasa en la 
Unidad de Intervención Inmediata, donde hay magníficos Policías, pero que tienen más de 50 
años y quieren cambiar de destino, lógicamente, y no pueden. También hemos visto como 
excelentes profesionales dentro del ayuntamiento o dentro de las empresas públicas,  por no 
tener en su momento el requisito del catalán fueron apartados. Perdiendo eficiencia en la 
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administración. Por ejemplo, dentro de la Gerencia de Urbanismo. Y también podemos decir 
que hay una crítica interna dentro de la administración de aquí y en otras comunidades, donde la 
utilización de la exigencia del idioma, ha servido en cierto modo, para recolocar, calificar o 
sacar gente para poner otra, más bien de cierta proximidad con el que en aquel momento toma la 
dirección. Bien, qué dice esta proposición. Y agradezco enormemente, que el Partido Popular, 
siguiendo este espíritu de colaboración haya apoyado la proposición. Primero, identificar en el 
plazo más breve posible los puestos de trabajo dentro del ayuntamiento o en las empresas y 
organizaciones municipales que requieran el requisito del catalán. A partir de dicha valoración y 
en aquellos casos que se considere, eliminar requisito del catalán. También para la promoción 
interna, concurso de traslado o cambio de destino. En aquellos casos en que se mantenga el 
requisito del catalán, valorar si el grado de acreditación de su conocimiento se adecua al puesto 
de trabajo a desempeñar y, en su caso, modificarlo. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Noltros ja vàrem dir el dia que aquesta proposta se va debatre en comissió 
que, evidentment, esteim d’acord en que s’ha de fer una revisió de tots els llocs de feina que hi 
ha a la casa. I ajustar tot lo que siguin requisits i mèrits a les circumstàncies especials i funcions 
de cada una de les places. Aquesta és una feina que, evidentment, vostès ho saben, tal com ha 
dit ara mateix, no se fa en 24 hores. S’ha de mirar, esteim intentant fer una reestructuració del 
Departament de Personal, precisament per abordar moltes casuístiques que hi ha i que en aquest 
moment estan en una situació molt complexa degut a la situació amb que nos hem trobat, amb 
uns departaments de la casa de manca de personal o d’una estructuració una mica amb embut, 
en lloc de còmode i fàcil i eficient per fer feina. Per tant, en aquest moment esteim en aquesta 
primera fase i, evidentment, després, tot d’una nos posarem en aquesta tasca. Tant pel que fa al 
requisit concret, com vostè nos demana en aquesta moció, d’avaluar la necessitat d’un nivell o 
un altre de català en determinats llocs, com també avaluar tots els llocs de feina per tal de poder 
fer una carrera professional en condicions o també posar un nivell de productivitat a diferents 
actuacions, que en aquest moment és pràcticament impossible. Això és una reclamació que 
també han fet els treballadors i que, juntament amb aquesta, se farà una feina conjunta de 
valoració de cada un dels llocs de feina de l’Ajuntament de Palma. Evidentment, vostès aquí 
també nos demanen que això sigui extensiu als organismes municipals i a les empreses 
públiques i, lògicament, també consideram que és convenient fer-ho.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“És bastant lamentable que l’equip de govern dediqui tant de temps i tant d’esforç a complir els 
desitjos del Grup Vox. Jo crec que podrien dedicar més temps, a no sé, a no perdre els doblers 
dels fons europeus per la BiciPalma o per a totes les inversions que s’han fet en el canvi de 
model de ciutat i no de fer cas al que els està proposant Vox. Que parteix d’un diagnòstic que és 
erroni. Perquè diguem que el problema no existeix, llavors estan dedicant un temps i un esforç a 
resoldre un problema que no existeix. I la idea i el prejudici de que el català pues és un 
problema en sí mateix. Avui sortia als diaris que la població balear habla mejor el castellano que 
el catalán. Llavors tot el plantejament que fan, és un plantejament ideològic que parteix d’una 
autoodi que jo no puc comprendre, perquè vostès són tots catalanoparlants. Que és que la meva 
llengua materna és el castellà. Però és que vostès són la seva llengua. Vull dir, i jo la sent com a 
pròpia. I gràcies a que existeix un model de normalització lingüística en aquesta terra, jo puc 
parlar dos idiomes. Si no, només parlaria el castellà. Perquè el castellà no té cap problema. 
Tothom sap parlar castellà. Ho diu el Instituto Nacional de Estadística: “La población balear 
habla mejor el castellano que el catalán.” I vostès el que estan provocant és una reacció per part 
de la societat civil organitzada de defensa del català. Perquè estan crispant. Perquè estan 
rompent els consensos. Perquè estan generant un problema de convivència que ens durà al 2013, 
a les manifestacions que va provocar la política lingüística del Sr. Bauzá. Hauríem d’estar alerta 
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amb això. Hauríem d’estar alerta perquè pareix que no coneixen a la societat d’aquesta ciutat. 
Res més i moltes gràcies. Votarem en contra, evidentment.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltíssimes gràcies. Aquesta proposició és una demostració, una vegada més, que en aquest 
ajuntament hi governa més Vox que no el Partit Popular. El Batle de Palma va començar el seu 
govern dient que cercaria el consens i suport de totes les forces polítiques d’aquest consistori 
per arribar a acords. Però s’estima més pactar amb l’extrema dreta i arribar a situacions que 
rosen la il· legalitat. Avui aproven vostès un acord que no està d’acord amb la legalitat vigent. 
Va en contra de l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, article 14.3; 2.2 i 2.8 de la Llei de 
Normalització Lingüística i també va en contra del propi Reglament de Normalització 
Lingüística municipal. Però el que és més greu és que, sobre tot, incompleix la Llei de funció 
pública pel que fa a l’article 30, que determina aquest requisit. Per tant, a part de no tenir-ne 
competències l’Ajuntament, sense modificar aquesta Llei de funció pública, aquest acord és 
inviable. El que intuïm que els hi generarà a vostès molts de problemes legals i d’impugnacions 
diverses amb els processos de personal. A mi m’agradaria demanar al Sr. Batle, el que passa és 
que ara no hi és, quin preu està disposat pagar pel suport de Vox, entre altres coses, en els 
pressupostos de l’any que ve. Quines qüestions més vol tirar endavant per contestar en els seus 
socis que rocen la il·legalitat? Ja sabem que els seus socis fan propostes d’aquest tipus però no 
nos esperàvem de l’equip de govern ni del Sr. Batle. Fent seguidisme d’aquesta obsessió 
malaltissa de Vox contra el català, entenc que el Batle ara ja ha triat a on se vol situar. En el 
costat del radicalisme i el sectarisme, davant el consens social i l’interès general. Noltros des de 
Més els hi estenem la mà a tots vostès per fer feina en polítiques de consens, sobre tot en temes 
de la llengua. En això, tendreu sempre el nostre suport. Però, de moment, veim quin és el costat 
que han triat. D’altra banda,  per acabar, és l’única manera de garantir el dret de les persones 
catalanoparlants. Si un ciutadà d’origen no espanyol, ve a fer feina a l’Estat Espanyol, se li 
demana el requisit de castellà per fer feina a la funció pública. Que no se demani el requisit de 
català a un, que sí que és així, que no se demani un requisit de català a l’administració pública a 
un lloc a on és llengua oficial, és una situació d’anomalia. Però vostès generen una anomalia 
davant allò que hauria de ser normal, que és garantir el coneixement i l’ús de les dues llengües 
oficials d’un territori per igual. Per tant, jo crec que encara teniu temps de rectificar i posar-vos 
en el costat del consens, al costat de tota la població. Tota la població. I garantir els seus drets. 
No només d’una part. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Després de veure aquest debat, la veritat és que nos demanam si realment el reglament 
que volen modificar és l’orgànic d’aquest Plenari. Per a què el Batle adjunt, el Sr. Coll, pugui 
tenir sense límit de temps per poder intervenir. Perquè ara ja hem comprovat que el Reglament 
de normalització lingüística no cal que el canviïn, perquè compleix amb el requisit que deia el 
seu pacte, que és que se puguin dirigir en qualsevol de les dues llengües i que li puguin 
contestar. Per tant, passat aquest tràmit veim que lo que se veu avui és aquest pacte que tenen 
ells. La Sra. Celeste li demana disculpes al Sr. Coll. La seva intervenció ha estat demanar-li 
disculpes per que no arriba a temps a fer aquesta proposta que du Vox abans del pressuposts 
d’aquest ajuntament. Per tant, la veritat és que cada dia veim una pesseta més d’aquest pacte. 
Però lo que sí que ha quedat clara és una cosa d’aquest pacte i és la croada que té Vox contra la 
llengua pròpia, contra el català. Inclús l’ha duit avui a tenir una escissió. Se n’ha anat un dels 
seus Diputats. Lo important és que fa setmanes que s’ha generat gran incertesa, arribant en el 
punt que la comunitat autònoma ha quedat sense sostre de despesa. Vox va tombar el sostre de 
despesa. No sabem qui va incomplir què dels seus acords però aquesta és la realitat. El nostre 
partit ha fet una proposta seriosa a l’equip de govern, de fer una abstenció al sostre de despesa, 
si deixen de banda aquests postulats de segregació lingüística. Però res importa més enllà de la 
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batalla per arraconar el català, llengua pròpia reconeguda a la Constitució i a l’Estatut 
d’Autonomia. I veim com acompassadament, aquesta batalla contra el patrimoni, identitat i 
riquesa, que suposa tenir una llengua pròpia, intercala debats, accions i acusacions entre pactes i 
partits de pacte autonòmic i de pacte municipal. Cau el sostre de despesa com hostatge de les 
polítiques de segregació lingüística de Vox. Poques hores després, Vox entra a governar les 
empreses municipals. I cada Ple una proposta més, en contra de la riquesa lingüística, dels drets 
de la ciutadania i en contra del consens. I noltros, la veritat, és que ho tornam a repetir. Lo que 
més nos preocupa és la posició que manté el Partit Popular, que renuncia a dècades de 
consensos. I aquest intent d’equilibri impossible, que un dia és capaç d’anar al Senat a defensar 
la singularitat de les Illes i dir literalment: “Unes Illes que tenim dues llengües, amb les quals 
convivim amb total normalitat i amb total cordialitat. Perquè les llengües mai no poden ser una 
eina de confrontació. Una eina de confrontació política amb interessos partidistes. Si no una 
eina de comunicació de diàleg i de riquesa.” Això no ho deim noltros, ho diu la Presidenta 
Margalida Prohens i Rigo de les Illes Balears i del Partit Popular. Per tant, no entenem aquestes 
lluites, aquesta confrontació política, quan tenim dues llengües amb les quals convivim amb 
normalitat i cordialitat. I ho diuen vostès. O és que un dia diuen mentides a Vox i un altre diuen 
mentides a la ciutadania. I això amb bucle. Un dia mentir a un i un dia a l’altre i venga. I així 
seguim. I en política, la coherència és molt important, per això noltros seguirem defensant els 
drets lingüístics de la ciutadania i defensant la riquesa que és tenir una llengua pròpia. I ho 
resumia, aquests dies hem sentit moltes opinions, i ho resumia molt bé i de cor el nostre 
President Francesc Antich, que cantava: “Per donar crèdit a una llengua, que no és mèrit, si no 
un dret, que cal lluitar.” Gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. En primer lugar agradecer a la oposición el tono y las reflexiones que han 
hecho para debatir esta proposición. En segundo lugar diré, no tenemos absolutamente nada 
contra el catalán ni contra el mallorquín ni contra las lenguas, todo lo contrario. Las lenguas 
enriquecen. Las lenguas unen. Y si hay alguien que ha utilizado la lengua para dividir, para 
marcar terreno, no somos nosotros. No es ni la derecha ni son los conservadores. Por lo tanto, 
repito, lo único que hemos buscado y agradecemos que lo podamos llevar a cabo, es y son, 
respetar los derechos constitucionales que deben permitir la igualdad y la paridad en el uso. Y 
como dice aquí en el acuerdo, lo que hay que evitar es que la lengua se utilice como un 
instrumento de la exclusión del castellano y de la imposición lingüística. Fíjate si esto a mí me 
preocupa, que a mis 70 años se me ocurrió la idea de meterme en política. Y fue precisamente 
por el tema de la lengua, porque estaba viendo una deriva en Cataluña que no me gustaba nada y 
que, desgraciadamente, hemos visto a dónde nos lleva. Y yo quería evitar que en Baleares se 
siguiera esta deriva. La lengua es riqueza. Como muy bien han dicho usted, patrimonio. Y le 
recuerdo que el mallorquín es patrimonio. Que es una modalidad lingüística que debe de 
protegerse y no lo han hecho lo más mínimo. Jo xerr mallorquí. Sa granera, es tassó, es bòtil en 
Mahón, ha desaparecido. Dónde está el patrimonio. No voy contra derechos, voy contra un 
equilibrio y unos derechos. ¿A ustedes les parece lógico que una persona que venga le pidan el 
requisito del catalán a un nivel determinado cuando a lo mejor lo que tiene que hacer es 
conducir un vehículo? ¿O tiene que atender una pantalla de ordenador? Es decir, que son cosas 
para mí inexplicables. Que además tienen todas estas propuestas el apoyo de sentencias del 
Tribunal Constitucional. Y les recuerdo, que nosotros y ustedes, todos, prometimos aquí, no 
hace mucho, lealtad al Rey y velar y cumplir la Constitución. Nosotros y los demás. Y hacer 
que se lleve a cabo y esto está dentro de los derechos constitucionales. Y sobre todo buscar que 
el idioma no se utilice como se ha utilizado para hacer cierto apartheid. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
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“Gràcies Sr. Bonet. Anem a veure, no acab d’entendre el problema. Quina por tenen vostès de 
que se faci una avaluació de tots els llocs de feina i se determini quin és exactament el nivell de 
català que s’ha d’exigir a les persones que fan una determinada funció? Ho feim en qualsevol 
altra qüestió. En qualsevol altra qüestió. O totes les places de l’Ajuntament tenen els mateixos 
requisits? Evidentment no. Evidentment no, cada una d’elles té uns requisits determinats. A 
unes persones se’ls hi demana estudis primaris, en els altres els hi demana estudis superiors, uns 
altres han de ser habilitats nacionals. Però vostès quan parlen del català se com assusten. Per 
què? Que tenen por que de cop i volta resulti que el català no serveix per res. És això el que els 
hi preocupa? Això és absurd. Això és absurd i vostès ho saben perfectament. Vostès saben 
perfectament que hi ha llocs a on el català pot ser perfectament un mèrit i ser igual de 
meravellós que és la nostra llengua. I un altre lloc pot ser perfectament un nivell altíssim i ser 
d’una utilitat meravellosa. És a dir, són vostès que ho compliquen tot. Anem a fer aquesta 
valoració. No passa res. El món no acabarà per això. Per què tenen tanta por? Jo ho entenc, 
perquè uns viuen només d’això i els altres viuen, políticament entenc, perquè s’apoien damunt 
els altres. Però realment el problema no existeix. És molt senzill. El problema no existeix. S’ha 
de fer una valoració. Claro que sí. De fet el problema no existeix perquè els record que vostès, 
durant la legislatura passada, varen amagar el coneixement del català de molts dels seus 
directius. És a dir, als funcionaris els hi varen passar un raser i als seus directius un altre. 
D’amagat. I quan ho vàrem dur aquí, quasi no en volien ni xerra. I per què? Són vostès que 
tenen un problema amb el català. Noltros no en tenim cap. Cap ni un. Cap ni un. I diu que 
perdem el temps amb això? Que perdem el temps amb mocions d’un grup municipal? Noltros 
no perdem el temps, noltros escoltam a tots els grups municipals. Vostès mateixos han aprovat 
algunes mocions aquí i també hi dedicarem temps. I això no és perdre’l. Això és millorar. Lo 
que passa que vostès tenen un concepte molt estrany. Que quan és una cosa que a vostès els hi 
agrada o interessa, això és fantàstic. I quan no els interessa, és perdre el temps. Això és un 
concepte, evidentment l’ha transmès la senyora de Podemos, que jo que vol que li digui, amb tot 
respecte, nos ha amenaçat. Ha amenaçat la ciutadania d’aquesta ciutat. Alerta. Vos durà al 2013. 
Menys mal que no ha dit barbaritats més grosses. Hauríeu d’anar alerta. En què hauríem d’anar 
alerta senyora? En què hem d’anar alerta? En fer una avaluació de tots els llocs de feina? Hem 
d’anar alerta en fer una avaluació de tots els llocs de feina? No, ho farem amb molta cura. Ho 
farem amb tot el suport de tots els tècnics de la casa. Ho farem com els hi agrada a vostès, 
bueno, però que després no ho fan, con luz y taquígrafos. I surti lo que surti estarà bé. I senyora 
Muñoz, a jo m’encanta que vostè xerri el català, soc feliç de sentir-la, però és vera que és la 
llengua de ca nostra i mai he necessitat un títol de català ni un requisit de català per xerrar 
mallorquí de tota la vida. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA)i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- A identificar, en el plazo más breve posible, los puestos de trabajo dentro del 
Ayuntamiento o en las empresas y organismos municipales, que  requieran el requisito 
del catalán.  
 
2.- A partir de dicha valoración y en aquellos casos en que se considere eliminar el 
requisito del catalán. También para la promoción interna, concurso de traslado o cambio 
de destino. 
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3.- En aquellos casos en que se mantenga el requisito del catalán valorar si el grado de 
acreditación de su conocimiento se adecua al puesto de trabajo a desempeñar y en su 
caso, modificarlo. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
53. Grup VOX relativa a la eradicació de la venda ambulant il·legal a Palma 
 
Sra. Sara Cerdó Frias (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Bonet. La venta ambulante ilegal es un problema que hemos denunciado en 
reiteradas ocasiones. El comercio de Palma atraviesa por una situación delicada, habida cuenta 
de la nueva competencia de grandes superficies, el comercio digital y el aumento de las rentas y 
de los impuestos que ha llevado al cierre de numerosos establecimientos emblemáticos de la 
ciudad en los últimos años. Muchos de los factores que afectan a la situación de nuestro tejido 
comercial tradicional son ajenos a la acción municipal. Sin embargo, otros entran de lleno en el 
ámbito de las capacidades y competencias de este Ayuntamiento, y por ello entendemos que el 
equipo de gobierno debe poner todos los medios y la voluntad política para atajarlos. Cada día, 
decenas de los llamados  “manteros” ofrecen sus mercancías ilegales a residentes y visitantes. 
Productos de procedencia desconocida, sin controles que homologuen su calidad, que generan 
una actividad al margen de las normativas municipales y tributarias que constituye un grave 
agravio comparativo con esos comerciantes que pagan sus impuestos, abonan salarios a sus 
trabajadores y añaden valor a la oferta comercial de la ciudad, todo ello cuando Europa ha 
sacado un nuevo reglamento votado en el Parlamento Europeo para proteger la artesanía local 
frente a las falsificaciones. Ante esta grave situación, nuestro Grupo Municipal exigen una 
actuación coordinada y contundente, que vaya desde la prevención y disuasión hasta la lucha 
activa contra el comercio ilegal que campa en nuestra ciudad. Por todo ello instamos al equipo 
de gobierno a impulsar un plan de acción contra la venta ambulante ilegal que aborde, entre 
otros, los siguientes aspectos. Punto uno. Coordinación y comunicación permanente con la 
Policía Nacional y la Policía Portuaria del Puerto de Palma. En el punto 2, hay una 
transaccional, por parte del equipo de gobierno que agradecemos y aceptamos y quedaría de la 
siguiente manera. Presencia estable de la Policía Local en las zonas de mayor incidencia de la 
venta ambulante ilegal (Pza. Mayor, Dalt Murada, Moll Vell). En el punto 3. Modificación de la 
Ordenanza de Uso Cívico de Espacios Públicos para el endurecimiento de las sanciones contra 
los vendedores ambulantes ilegales, que abarque no sólo la incautación de la ganancia y los 
productos, sino también una sanción. Muchas gracias.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Buenos días. Sobre el primer punto, sobra la coordinación y comunicación 
permanente con la Policía Nacional y la Policía Portuaria del Puerto de Palma, decirles que aun 
habiendo contado con la colaboración del Cuerpo Nacional de Policía para abordar la 
problemática de la venta ambulante de la Playa de Palma, con dispositivos especiales tanto 
diurnos como nocturnos, desde esta área queremos solicitar colaboración y con el mismo 
Cuerpo Nacional de Policía y Autoridad Portuaria, para abordar dicha problemática en 
temporada de invierno y verano para Palma Centro Ciudad. Habida cuenta que con la llegada de 
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turistas más allá de los meses de verano. Coordinación y comunicación permanente con la 
Policía Nacional y Policía Portuaria del Puerto de Palma. Qué duda cabe que va a ir en ese 
sentido. O sea, que en ese punto votaremos que sí. En el punto 2, estamos de acuerdo con la 
transaccional. De acuerdo. Y en el punto 3 sobre la modificación de la Ordenanza del Uso 
Cívico de Espacios Públicos, para endurecimiento de las sanciones contra los vendedores 
ambulantes ilegales, que abarque no solo la incautación de la ganancia de los productos, sino 
también una sanción. Estamos redactando en las ordenanzas cívicas sobre la venta ambulante y 
decir, que la venta ambulante a l’espai públic sense autorització de qualsevol tipus d’aliments, 
begudes i altres productes, col·laborar amb els venedors i venedores ambulants no autoritzats, 
amb accions com facilitar el género o vigilar i alertar sobre la presència dels i les agents de 
l’autoritat estarà tipificat com infracció greu i, per tant, sancionable. Pero para ello debemos 
esperar tener cerradas y aprobadas estas ordenanzas. Por tanto, votaremos que sí también.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“És un tema recurrent. Torna una vegada més la campanya contra el top manta. I bé, dir que no 
esteim d’acord amb aquesta demonització de les persones mes damnificades per les polítiques 
migratòries. Jo crec que això no és la causa, el problema és la conseqüència. Jo crec que aquest 
tipus d’iniciatives que presenten vostès, pues són conseqüència d’aquest model de ciutat a on les 
persones migrades són ciutadans de segona i molesten. Molesten als turistes. Fa un poc d’olor a 
la llei de perillositat social del franquisme, que prohibia la mendicitat o les multes a les persones 
il· legals. Votarem en contra. Ens pareix que hi ha que treballar a la competència deslleial des 
d’un altra punt de vista. En un contexte a on existeix AliExpress, o a on existeix Amazon, a on 
la venda online és el principal competidor del petit comerç, no podem posar el focus a les 
persones migrades que fan vena il·legal per justificar una política que neix de l’agorafòbia i 
m’atreviria a dir, inclús, de la xenofòbia.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. A noltros nos sembla desmesurada aquesta obsessió de Vox, amb el suport del 
Partit Popular, per atacar sempre als més vulnerables. Pensam que la solució no passa per 
aquestes accions repressives ni agressives, si no que s’hauria de treballar una intervenció social 
d’una forma inclusiva. Recordam que no és venta ambulant qui fa mal als petits comerciants, 
perquè qui realment fa mal són aquestes grans superfícies que enfonsen el petit comerç 
ambulant o no. Tampoc ens podem oblidar dels evasors fiscals, aquells que no paguen impostos. 
Que aquests sí que perjudiquen a la nostra economia i que sembla que la Policia no hi actua. Els 
instam idò a que ho treballin, a que ho regulin, per reconduir-ho tot plegat i amb el màxim 
respecte possible.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies. Senyors de Vox, llevamos años hablando de ese tema. Y siempre hemos puesto 
el foco en los verdaderos responsables del problema. No veo en su moción ni una sola mención 
explícita a las mafias, que son el verdadero problema y la raíz de todo esto. Y ustedes todos lo 
saben. Perdóneme, pero no pretendo ofender, pero su moción tal cual está redactada, es pura 
demagogia. Es inhumana, inmoral o cobarde podemos decir. Y  no tiene nada que ver con el 
apoyo al pequeño comercio. Pues ya lo saben, que este equipo durante la anterior legislatura 
apostó fuertemente por el pequeño comercio, de proximidad, emblemático y todo lo que implica 
los emprendedores. Supone que ustedes proponen perseguir policialmente a personas que 
arrastran tras de sí desgracias humanas y dramas personales. Sin tener en cuenta que son 
víctimas vulnerables y sin plantearles ninguna alternativa de amparo que les ayude a enderezar 
sus vidas. ¿Ustedes realmente creen que estas personas se dedican a esa actividad por gusto? Lo 
hacen para sobrevivir. Titulares como este: “No queremos ser manteros, queremos un trabajo 
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digno.” Lo podéis encontrar en la prensa en la hemeroteca. Porque es lo que quieren, lo que 
necesitan. Tenemos, señores de Vox, no, no, no, tenemos nosotros una responsabilidad social. 
El hambre no entiende de barreras ni de fronteras. Abril 2023, el entonces candidato, Sr. 
Martínez, titular: “A partir de mayo acabaré con la venta ambulante ilegal.” Bueno, viendo este 
titular supongo que estarán aplaudiendo internamente, porque alguien de su equipo es capaz de 
proponer una barbaridad que ustedes propusieron en campaña. Y me explico, decía: a partir de 
mayo pondremos nuestro plan integral de seguridad que erradicará los focos de delincuencia. 
Pondremos fin a la permisividad de los actos delictivos y la venta ambulante ilegal. Permítanme 
decir señores del Partido Popular, que sin decirlo quizás explícitamente, pero poner en el mismo 
párrafo la delincuencia vinculándola con la inmigración o los manteros top manta, es de extrema 
irresponsabilidad. Porque incita, exactamente eso, a la violencia contra el colectivo. Agosto 
2014, cuando gobernaba el Partido Popular: La plataforma de vecinos y comerciantes de la 
Playa de Palma calcula que en toda la Playa de Palma actúan unos 700 manteros. Y para 
combatirlo reclaman más presencia policial, así como se brinden alternativas legales de trabajo. 
Pide formación e inserción laboral que les permitan crear cooperativas u otras soluciones. La 
plataforma de comercio.  Para que vean que esto no tiene nada que ver una cosa con la otra. Se 
trata de hacer política de inserción, política real para atender el problema de los más 
vulnerables. Para ayudar a estar personas a que abandonen la práctica del top manta, ya existen 
iniciativas por parte de algunas ONGs. La Conselleria de Benestar Social tiene o tenía un 
programa de inserción que incluye cursos de alfabetización y de orientación laboral. Es un 
fenómeno que se alimenta día a día de la desesperación de aquellos que buscan en nuestra 
ciudad un poco de esperanza. Son vulnerables. Y los criminales que los utilizan para desarrollar 
sus actividades ilícitas. El sistema policial y judicial deben actuar en contra de estas mafias, 
garantizando los derechos de estas víctimas y penalizando a quienes están fuera de la ley. Abril 
2023, han 230 vendedores.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Sr. Oliveira, vaya acabando. Disculpe.” 
 
Sra. Sara Cerdó Frias (VOX): 
 
“Sr. Oliveira, somos conscientes de que los llamados manteros son el último eslabón y el más 
vulnerable de un gigantesco negocio a nivel mundial, con el que se enriquecen auténticos 
delincuentes que quizás son considerados, en su comunidades, como honrados empresarios y 
esos probablemente nunca pisen la cárcel. Pero esa circunstancia no debe hacernos perder de 
vista lo que significa la venta ilegal. Y la profunda hipocresía que implica mirar hacia otro lado 
ante su presencia en las calles. Si realmente nos conmueve la situación de los llamados 
manteros, permitir que se mantengan en la ilegalidad solo sirve para lavar la consciencia de 
algunos, particularmente de la izquierda, en lugar de intentar su inserción en la sociedad. Pero 
además, si los vendedores son vulnerables también lo son quienes producen estas 
falsificaciones, en su mayoría en países pobres y la más de las veces en régimen de semi 
esclavitud. O el perjuicio que causan a quienes dedican su vida al diseño o a la producción 
artesanal, los que invierten su dinero, los que pagan sus impuestos, los de la economía real. 
Muchas gracias.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Sra. Muñoz, si ustedes no tienen nada en contra de la venta ambulante, los 
pequeños comerciantes sí tienen que decir. Esos que pagan sus impuestos religiosamente. O 
como los ciudadanos de a pie que no pueden pasear libremente por las calles y las plazas de 
Palma. Sr. Oliveira, puedo entender sus alternativas y propuestas, pero la realidad de la que 
usted habla y la política real es otra. El día a día es distinto. Gracias.” 
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Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Pasamos a votación. Le pido disculpas Sr. Oliveira por haberle cortado la palabra. Pero se 
había excedido de 2 minutos. Pasamos a votación del punto 53.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA)i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup  Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Coordinación y comunicación permanente con la Policía Nacional y la Policía 
Portuaria del Puerto de Palma. 
 
2.- Presencia policial patrullando en las zonas de mayor incidencia de la venta 
ambulante ilegal (Pza. Mayor, Dalt Murada, Moll Vell).  
 
3.- Modificación de la Ordenanza de Uso Cívico de Espacios Públicos para el 
endurecimiento de las sanciones contra los vendedores ambulantes ilegales, que abarque 
no sólo la incautación de la ganancia y los productos, sino también una sanción.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt), amb una transaccional al punt 2 en el sentit on diu “Presencia 
estable de la Policia Local” ha de dir “Presencia policial patrullando” 
 
54. Grup VOX relativa a mantenir el decòrum en les seves intervencions i a no 
contribuir al clima de polarització i crispació política existent en l'actualitat 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Muchas gracias. Quisiera en primer lugar manifestar una cuestión que me alegra infinito, a 
pesar del voto negativo que se expresó en la comisión. Un voto que me pareció, francamente, 
incomprensible. Yo creo que ya podemos observar el efecto benéfico que ha tenido esta 
proposición en el desarrollo de este Pleno, que creo que tiene bastante poco que ver con el Pleno 
del día 28 de septiembre y que fue el que originó, precisamente, la proposición que traemos hoy 
al Pleno. Fue porque bajo nuestro punto de vista, ese Pleno del 28 de septiembre, supuso 
creemos que un punto de inflexión en lo que se refiere al decoro que debe primar en una 
institución pública. En la que representamos a todos los ciudadanos. Lo sucedido en ese Pleno 
del 28 de septiembre, además, había venido precedido por una serie de proposiciones en que se 
primaba el insulto sobre la argumentación y la propuesta. En nuestra opinión es una cuestión 
que no es en absoluto baladí. La descalificación, el discurso del odio, la criminalización del 
adversario político no pueden ni deben normalizarse. Ni en las proposiciones ni en el debate de 
las mismas. La falta de argumentos no debe ser nunca excusa para recurrir constantemente al 
insulto y al ataque personal. Del mismo modo, creemos que la libertad de expresión no puede 
ser en ningún caso un pretexto para llevar la crispación y la violencia verbal a un foro en lo que 
debería prevalecer es el intercambio libre de ideas. No hacerlo nos podría hacer pensar que no 
se aceptan los resultados de unas elecciones o que las reglas de la democracia solo son válidas 
cuando alguien está ostentando el poder. En caso contrario, parece que solo cabe la 
deslegitimación del adversario de sus políticas. Así como el nulo respeto de quienes con sus 
votos las han avalado. Nos preocupa la violencia verbal porque lo cierto es que puede parecer 
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inocua en un momento dado. Y eso es lo que nos enseña la historia. Permítanme que siempre 
vuelva al lugar del crimen. Puede parecer inocua incluso para sus destinatarios pero lo cierto es 
que va calando y va creando marcos mentales que pueden generar en la sociedad episodios de 
violencia física a los que la historia de nuestro país no es ajena. Esa es la consecuencia más 
probable de esa deshumanización del adversario. Como también, que la utilización de 
determinados términos fuera de contexto, puede llevar a la finalización de los mismos. Y eso 
también es grave. Por otro lado tenemos el deber y la responsabilidad, como servidores 
públicos, de no contribuir a polarización política y a la crispación. Nosotros tenemos un deber 
de ejemplaridad, porque si no nos convertimos en cómplices de una situación que degrada 
inevitablemente a la democracia en nuestra ciudad. Es por ese motivo, es por ese motivo  por el 
que presentamos esta proposición en la cual lo que proponemos es desterrar el insulto y la 
descalificación personal de los actos que vienen que ver con el ayuntamiento, bien sean Pleno, 
bien sean Juntas de Distrito, bien sean comisiones. Y por otro lado, que por parte de los 
representantes públicos intentar en la medida de lo posible no contribuir al clima de crispación y 
polarización política existente. Y con esto acabaría yo. Les rogaría que reflexionasen, aunque sé 
que es que no sean muy dados, si no que parece que su religión les prohíbe aprobar cualquier 
propuesta que venga de Vox. Yo simplemente les lanzaría una reflexión. Esta proposición está 
presentada en términos generales. No se nombra ningún grupo político. Así que no veo por qué 
motivo ninguno de ustedes debería sentirse aludido. Espero que la respuesta no sea el y tú más. 
Y que simplemente se pueda responder. Ya sé que no debe ser yo quien les diga cómo deben 
hacerlo, si se está de acuerdo o no con la proposición propuesta. Y perdónenme la redundancia. 
Gracias.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. El equipo de gobierno votará afirmativamente esta proposición. Porque 
compartimos tanto lo que es el fondo y la forma de la cuestión que se expone. Entendemos que 
la batalla política y la confrontación dialéctica deben responder unos límites muy claros y que 
han de constituir unas líneas rojas, que por educación y cortesía, nunca deben sobrepasarse. En 
primer lugar, porque representamos a todos los ciudadanos en las instituciones, en esta 
institución. Y en segundo lugar, un debate no puede ser nunca sinónimo de faltar el respeto a 
nadie. Por todo ello, deberíamos dejar constancia todos y, vuelvo a repetir, todos, de nuestro 
compromiso para medir las palabras que utilicemos en la legítima defensa de nuestras 
posiciones políticas, tanto en este Pleno como en cualquier otro foro en el que participemos. 
Muchísimas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“El problema no es la crispación, el problema es la violencia política que ejerce su partido. 
Abascal califica de degenerados a los activistas del colectivo LGTBI. Vox a Irene Montero: su 
único mérito es haber estudiado en profundidad a Pablo Iglesias. Carlos Cano, Vox, insiste 
contra Irene Montero: su defensa de la pederastia demuestra su excelente preparación. El PP 
replica a Vox que hablar con educación no es tibieza, si no fortaleza. Francisco Piñol, Vox 
Mérida, equipara la bandera LGTBI con la pederastia. El candidato de Vox al Senado por Ibiza 
y Formentera vinculó pederastia y homosexualidad. Marta Fernández, Vox, por Irene Montero: 
sólo sabe arrodillarse para medrar. La Presidenta de las Cortes de Aragón, Vox, se niega a dar la 
mano a Irene Montero y a Ángela Rodríguez Pam. Jorge Campos, Vox, atribuye a los migrantes 
irregulares un aumento de la criminalidad. Abascal llama a Sánchez líder de la manada. Vox 
llama führer a Sánchez. Javier Ortega Smith, insulta de forma descontrolado a Pablo Iglesias y a 
un representante del Grupo Mixto a quienes ha llamado proetarras, miserables o payaso. Vox 
llama escoria a Más Madrid por querer incluir a las víctimas civiles de Gaza en un minuto de 
silencio por Israel. Puteros, cocainómanos y corruptos, así insultó un Diputado de Vox a los 
socialistas de Andalucía. Un Diputado de Vox ha llamado gilipollas a gritos desde su escaño a 
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la Ministra de Hacienda, María Jesús Montero. Vox embarra el Congreso, la extrema derecha 
insulta desde los escaños a sus contrincantes políticos, increpa periodistas y se rebela contra la 
normativa del Parlamento sin acatar la expulsión de unos de sus Diputados, que llama bruja a 
otra del Psoe durante un debate sobre el acoso de las mujeres que abortan. Vox en el Congreso, 
insultos y descalificaciones vociferados desde sus escaños, enfrentamientos deliberados con 
algunos periodistas y hasta desacato a una decisión disciplinaria de la Presidencia del Congreso 
de los Diputados. Comentarios racistas de un Regidor de Vox en Alcudia, ha dicho que no 
tenemos que tapar quiénes son los que violan, son los moros y los negros. Un Concejal de Vox 
llama asquerosa a una víctima de violencia de género. Vox llama ilegal a Serigne Mbayé y 
amenaza con deportarle. Vox se ríe de un Diputado que fue humillado de pequeño. Vox culpa a 
las feministas de los muertos por el Coronavirus. Expulsan a un Diputado de Vox del Congreso 
por llamar bruja a otra Diputada del Psoe. Bronca en la cámara autonómica de Castilla y León 
después de que el PP y la extrema derecha rechazaran reprobar a Gallardo por tildar a los 
socialistas de banda criminal. Abascal pregunta a las Diputadas de Podemos: ¿Lo ha ordenado 
el machito alfa? Los insultos de Vox colman la paciencia de los grupos, cada vez más 
preocupados por la imagen de degradación de la vida parlamentaria. El PNV, Aitón Estéban, 
con 18 años de experiencia en el Congreso se despachaba con los periodistas en los pasillos: 
¿Qué va a ser lo próximo? Esto es una vergüenza. ¿Que la gente se podría pasar de la ralla en 
alguna ocasión? Sí, pero había un mínimo de decoro, un mínimo de respeto por encima de las 
diferencias ideológicas. Pero esto, qué tasca. Una tasca de mala muerte. En esto se ha 
convertido esto. Esteban añadió una apreciación: no en el 100%, pero diría que en el 98% de las 
ocasiones es Vox quien genera esto, con su agresividad, sus insultos y sus provocaciones. 
Quizás, Sr. Coll, antes de ver la paja en el ojo ajeno, debería ver la biga en el propio. Aunque 
también le digo que mantener lo que usted llama decoro no nos libra tener que escuchar según 
qué proclamas antidemocráticas. Como llamadas a un levantamiento armado. ¿Se acuerda usted 
de que hace no tanto pidieron en un artículo que los poderes del Estado impidieran la 
investidura de Sánchez? Y Abascal advierte que España se va a defender. Es usted sin duda, un 
golpista muy educado.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Aquesta moció és una moció totalment repressiva i mordaça. Com s’ha dit ara mateix, Vox és 
qui ha duit l’odi als Plenaris. Això és així. Li agradi o no li agradi. Lo que passa és que Vox té 
una capacitat de manipulació i ara se vol fer la víctima. Quan ha generat tota aquesta crispació i 
aquest odi i està duent l’odi i la confrontació a un extrem, ara se fa la víctima. Però és que aquí 
ara el PP li fa el joc. Ara PP i Vox se fan la víctima, d’una dinàmica que han estat alimentant 
tots aquests anys. Tant a nivell estatal, a nivell autonòmic i a nivell municipal. Aquesta és la 
realitat que tenim. I aquesta proposta que ara aprovaran PP i Vox és una proposa mordaça, que 
lo que fa és reprimir l’activitat de l’oposició. Perquè a qui som regidors de l’oposició i la nostra 
tasca i el nostre objectiu és fiscalitzar al govern, és criticar lo que no nos agrada que fa el 
govern, és tenir llibertat d’expressió com tenen qualsevol altre ciutadà. També tenim dret a la 
discrepància política. Sí, sí, una cosa que a la dreta no li agrada i per això dur aquest tipus de 
propostes. Per reprimir la llibertat de tots el partits polítics de poder expressar la seva 
discrepància i la dissidència política. Lo que clar, aquí hi ha una aliança, per tant ara amb 
aquesta votació el Partit Popular és el protagonista de la censura. I això noltros ho volem 
denunciar. I com que no volem participar en aquest joc, convidam a tots els Regidors dels 
partits democràtics que esteim en aquest costat de la bancada a abandonar aquest Plenari i no 
participar en aquesta votació. Que és una infàmia a la democràcia.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Regidora Durán, no dudo de ustedes, que el Grupo Municipal de Vox, crean en lo que han 
escrito en este grupo actual. Tendría más dudas con el de la pasada legislatura. Probablemente 
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crean en lo que plantean aquí. El problema es que ustedes no lo firman a título individual. Esta 
propuesta viene con unas siglas encima, viene con unos colores encima, que son los de Vox. 
Esta propuesta, cuyo fondo puedo compartir, porque también es mi tono, sería más creíble si 
ustedes la retirasen de este Plenario y la mandasen a la calle Bambú en Madrid, primero. Sería 
más creíble si ustedes la trasladasen  primero a su partido. Se han dicho aquí bastantes 
afirmaciones y se han recordado bastantes formas de comunicar que tiene su organización, que 
insisto, firma esta moción y viene con ese logo. Ustedes nos hablan de respetar el resultado de 
las elecciones, nos hablan de decoro, no insultar, combatir las políticas de odio y hasta aquí 
todos deberíamos estar de acuerdo. De hecho, el grupo en que represento en cada Pleno, 
recuerda que hemos perdido las elecciones, aunque a veces parece que sigamos gobernando, 
porque nos acusa siempre hacia atrás. Pero el problema es que hacen este argumento sin 
recordar su historia más reciente. Y es aquí donde falta credibilidad. No a ustedes a nivel 
personal, que creo por lo que he visto en estos 100 días como Regidor, que sí que pueden creer 
en esta actitud, pero no en su partido. Ustedes no tienen credibilidad cuando a pocos metros de 
este Plenario, en el que solicitan esta moción, una diputada suya, Manuela Cañadas, dice que el 
Presidente Sánchez Pérez-Castejón preside una dictadura con golpistas. Cuando esta diputada 
nos califica, algo nunca visto, al gobierno anterior de izquierdas, de nacionalismo y nazi con 
mayúsculas y con la “z”. Son los límites que nunca deben pasarse. Se comentaba antes aquí, su 
líder nacional que calificaba a una Ministra como que su único gran mérito era haber estudiado 
en profundidad a Pablo Iglesias. La compañera Laura Verja cuando defendió una iniciativa para 
penalizar el terrible acoso que muchas mujeres sufren cuando quieren ir a clínicas abortivas, le 
gritaba bruja. Parece que esos eslóganes siguen vigentes. Vox en la asamblea de Murcia a la 
Ministra de Justicia de una … solo se pueden esperar putadas. No rectificó. El Presidente del 
Gobierno de mi partido solicitó a Vox que mantuviese el decoro. ¿Qué curioso señores y 
señoras regidoras de Vox? Mi partido solicitó que mantuviesen el decoro. ¿Saben qué contestó 
su líder nacional? ¿Sabe lo que contestó Abascal? Que el Gobierno de España tenía la piel muy 
fina. Vaya. El Pleno pasado lo escuchamos también aquí, cuando el Sr. Ducrós pidió la 
intervención del Presidente de este Pleno porque se sentía ofendido y se le dijo que tenía la piel 
muy fina. ¡Qué curioso! Piel muy fina, también lo escuchamos. Locas y psicópatas se dice 
habitualmente de las Ministras. Pero con Pedro Sánchez ya Vox arriba: autócrata, mentiroso, 
tramposo, ilegítimo, peligro público, estafador, personaje sin escrúpulos, villano de cómic, 
tirano sin bandera y político indigno. Insulto tras insulto. Nos piden que respetemos el resultado 
electoral, continuamente, cuando siempre lo hemos respetado. Pero ustedes llevan años 
cuestionando la democracia en este país. Hablando de gobiernos ilegítimos. Hablando de 
gobiernos de golpistas. Eso sí, los resultados electorales les gustan cuando gobiernan. Parece 
que los gobiernos ilegítimos que auparon a Ayuso o a Andalucía, o más cerquita, Alfonso 
perdió la alcaldía de Calviá a un diputado de la absoluta. Eso no era ilegítimo. Le digo, creo que 
defienden esta propuesta aquí, pero mientras lleven las siglas de Vox no es creíble. Porque 
ustedes durante años han hecho esto y han contribuido a este clima de rivalidad en nuestro país. 
Termino con una frase de otro Ministro, Bolaños, en un clima mucho mejor, lo cito: “A mí en el 
barro no me van a encontrar. Otros podrán estar allí, pero no me van a encontrar. Allí en el 
barro, embarrados todos parecemos todos igual y no. No somos iguales.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Por alusiones. Sra. Muñoz. Se lo dirijo al público que sigue y seguirá por YouTube, la Sra. 
Muñoz lo que ha hecho es una afirmación totalmente falsa e indocumentada. Lo que 
recomiendo es que cuando quiera informarse algo me lo pregunte o que se vaya al artículo de El 
Mundo, 18 de diciembre de 2019, que decía simplemente en este artículo una cosa. Pedro 
Sánchez es un problema para la seguridad nacional. Nada más. Aquí nadie habló en este 
artículo, ni de golpe ni de opresión. Porque este artículo decía, dentro de mi inocencia, pretendía 
que los diputados socialistas que iban a votar la investidura del Sr. Sánchez no la apoyaran. 
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Simplemente porque iba por el peor camino y con la peor compañía. Cosa que hemos visto, 
desgraciadamente, tenía razón.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Si me permite Sr. Alcalde. Acabamos de ver un espectáculo de auténtica sobre actuación. Yo 
iba a iniciar mi intervención dando las gracias al Concejal socialista, Cereijo, porque por 
momentos me ha recordado compañeros Senadores del Partido Socialista con los que trabajé 
muy a gusto. Es cierto que eran compañeros socialistas que no habían sido elegidos por Pedro 
Sánchez, porque a la sazón no era su Secretario General. Sin embargo, el que se haya sumado el 
Psoe a este teatrillo incitado por las dos personas que más utilizan el insulto en este Pleno, me 
parece lamentable. Es decir, yo puedo entender que la Sra. Truyol y puedo entender que la Sra. 
Muñoz se hayan prestado a esta sobreactuación. Lo que me cuesta entender es que un partido 
que se define de Estado, un partido que aspira a gobernar se una a esta teatralización. Lo cierto 
es que como habrán podido comprobar, y ahora hablaré por los ciudadanos que pueden estar 
escuchando esto en streaming, para los periodistas y para los Concejales del Partido Popular, 
todas aquellas que no tienen problemas de comprensión lectora, habrán entendido que esta 
proposición se presentaba en términos generales, es decir, que no aludía a nadie en concreto. Y 
sin embargo, la reacción que se ha dado nos muestra que, efectivamente, ha habido gente que se 
ha sentido absolutamente aludida. Ya preví al final de mi primera intervención que el argumento 
del y tú más no servía. Se trataba de si uno estaba de acuerdo o no con esta proposición. 
Obviamente, se ha atendido al y tú más por supuesto obviando aquellas intervenciones en el 
mismo sentido que se hayan producido en el Congreso de los Diputados. Cuando hablaba del 
problema que supone este clima de crispación, al que se ve incrementado con posturas como las 
que han tomado la izquierda en estos momentos, la izquierda, la extrema izquierda y la 
izquierda separatista, eso normalmente se acaba traduciendo en violencia. La cuestión es que 
por ejemplo, las elecciones de mayo pasadas, militantes de Vox, candidatos de Vox sufrieron 
agresiones, por ejemplo en Vitoria, en Marinaleda, en Manresa, en Puente de Vallecas, en Vic, 
en Salt, Sabadell. Y lo cierto es que estas personas, que demuestran tener una sensibilidad tan 
acusada con respecto a esta proposición, nunca en ningún momento las condenaron. Y no solo 
es que no las condenaran, si no que en el mejor estilo del totalitarismo, esas víctimas en realidad 
se merecían lo que les pasaba. Por qué, pues porque van provocando, porque llevan la falta muy 
corta, porque son los otros, porque la calle es suya, porque no deberían existir, porque esa es su 
idea de la democracia. Voy acabando. Quería decir que insisto, y lo acaban de demostrar, que 
realmente no creen en la democracia, que les molestan realmente las elecciones. Porque creen 
que la gente vota mal y eso les sume en la rabia más profunda que creo que lo ocurrido es buena 
muestra de ello. Solo de ese modo pueden entenderse esos insultos o este espectáculo deplorable 
y lamentable al que hemos asistido. No les gusta la democracia y de estar en el poder, como ya 
hicieron durante la pandemia en el Congreso de los Diputados, secuestrarían la soberanía 
nacional y echarían el cerrojo a la Cámara. Bueno, en realidad es exactamente lo que están 
haciendo ahora mismo. Qué tiempos, ¿verdad?, aquellos en los que se podía proponer a la 
Guardia Civil que monitorizase las redes sociales a los ciudadanos para detectar fake news, en 
español críticas a la gestión del gobierno. O qué tiempo cuando amordazaron a la prensa en 
ruedas de prensa fantasmas en las que el Jefe de Comunicaciones del Presidente escogía qué 
medios podían hacer preguntas y cuáles. Qué felicidad para las personas que han abandonado el 
Pleno a la menor crítica, bueno, sintiéndose aludidos a una crítica que no estaba expresada. 
Nosotros no compartimos ni respetamos la mayor parte de los planteamientos que pueda 
expresar la izquierda, pero nosotros defendemos, y siempre defenderemos, su derecho a 
expresarlos. Aún a sabiendas del peligro que pueda suponer para los ciudadanos. Y por más 
veces que se repitan las mentidas no se van a convertir en ciertas. Yo sé que la gente que hoy se 
ha ausentado del Pleno está más cómoda en el enfrentamiento, en el debate barriobajero, que en 
el intercambio libre de ideas. Probablemente quizás no sé, si su nivel no da para más o bueno, 
discúlpenme porque creo que ha sido una expresión poco acertada. Por suerte existen 
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excepciones como la del Regidor Cereijo, que defienden sus proposiciones con rigor, bueno y 
alguna más. En cualquier caso, lamento profundamente, que el pedir educación en un Pleno se 
considere como una actividad de represión. Creo que tenemos conceptos bastante distintos de lo 
que es la educación y de lo que es la cortesía. Gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup  Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Desterrar el insulto y la descalificación personal de los actos que tienen que ver con 
el Pleno del Ayuntamiento. 
 
2.- Por parte de los representantes públicos, no contribuir al clima de crispación y 
polarización política existente. 
 
S’absenten de la sessió a les 14.12 h els regidors dels grups PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt. 
 
S’aprova per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA). La resta del grups (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) s’abstenen per abandonament de la sessió. 
 
55. Grup VOX relativa a l'agermanament entre les ciutats de Palma i de Perpinyà 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Hoy hemos traído aquí la proposición de hermanamiento entre las ciudades de Perpinyà y 
Palma. Una proposición sustentada en los vínculos comunes, históricos y culturales entre ambas 
ciudades. Tal como se dice en la misma, los lazos que las unen coinciden en el momento en que 
ambas experimentaron su época de mayor esplendor, tanto económico, como político, como 
cultural. Y para ambas su decadencia fue prácticamente en paralelo. Entre 1235 y 1344 Perpinyà 
vivió su época dorada. Fue capital continental del Reino de Mallorca, que incluía además  de las 
Islas Baleares, Rosellón, La Cerdaña y el Señorío de Montpellier. Esta circunstancia hizo que 
experimentase un importante crecimiento industrial, comercial, bueno, en cualquier caso el 
apogeo que procuró su condición de capital, propició la construcción del Palacio de los Reyes 
de Mallorca y otros edificios notables, entre los que destaca la Catedral de San Juan Bautista, 
Saint Jean Baptiste, para los perpiñaneses. Destinada a sustituir la primitiva iglesia románica 
hoy conocida como San Juan el Viejo, que se había quedado pequeña, la nueva iglesia fue 
iniciada a partir de 1324 por iniciativa del rey Sancho de Mallorca, que finalmente va a ser 
catedral. Cabe destacar, y aquí viene la otra coincidencia notable con la ciudad de Mallorca, 
que, si bien la caída del Reino de Mallorca en 1344 y la peste negra que asoló la ciudad, 
provocaron la suspensión de sus obras, pero va a ser cuando en el 2015 cuando se reinicien y 
quien lo haga será precisamente el arquitecto y escultor mallorquín felanitxer Guillem Sagrera, 
quien se haga cargo de la recuperación del proyecto de la catedral. El mismo arquitecto y 
escultor que posteriormente legará a Palma algunas de sus dos obras más notables: la Lonja y en 
la catedral de Palma, la Sala Capitular, la capilla de San Guillermo y las esculturas de San Pedro 
y San Pablo de la Puerta del Mirador. La cuestión es que esta feliz coincidencia que en el 2024 
se cumplen 700 años del inicio de la construcción de la catedral de Perpiñán, y aunque los 
motivos para hermanar nuestras dos ciudades no caduquen con el tiempo, esta efeméride sería 
una buena ocasión para llevar a cabo este hermanamiento y con ello, no sólo difundir sino 
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también profundizar en nuestra historia común. Es por ello que proponemos en primer lugar, 
que se inicien los trámites necesarios para que en 2024 se proceda al hermanamiento de las 
ciudades de Palma y Perpiñán. Y por otro lado, que este hermanamiento implique que por parte 
de este ayuntamiento se lleve a cabo la promoción del conocimiento y difusión de lo que 
representó el Reino de Mallorca en el conjunto de su historia. Muchas gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Lourdes. Gràcies Sra. Roca. És evident que hi ha motius més que suficients com per 
poder començar aquesta tramitació. I que siguin els tècnics els que valorin si és una opció viable 
per aquesta ciutat que se puguin agermanar. Per tant, donaríem suport en aquesta proposta per 
iniciar aquests tràmits i que aquest tècnics ho puguin valorar de qualque manera. Gràcies.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Només vull recordar en aquest Ple que aquest fet ja se va sol· licitar fa 2 anys 
per part del Partit Socialista de Mallorca i que va ser el Partit Popular que en el seu moment va 
votar en contra. Nos sembla curiós que se parli de motius històrics i patrimonials i que en cap 
moment se parli ni s’esmenti la llengua catalana compartida. Entenem així que es tracta d’una 
proposició només d’una part de símbols, per fomentar l’anticatalanisme. La llengua catalana 
forma part del patrimoni immaterial que s’ha de salvaguardar. Abans el Sr. Coll m’ha fet riure 
quan parlava de la possible desaparició del mallorquí o també anomenat català de Mallorca i per 
la seva tranquil· litat li diré que a ca nostra, que parlam el català de Binissalem o el binissalemer, 
noltros grenam amb una granera i bebem amb un tassó. Per tant, pot estar tranquil que això no 
desapareix. També permetim recordar-li que en rossellonés, que és la modalitat que es parla a 
Perpinyà, també diuen nin i ca, igualment que ca nostra. A dins aquesta proposta entenem un 
interès per part de Vox per crear lligams amb una ciutat que té un batle d’extrema dreta, per tant 
uns interessos polítics molt clars. El batle, Louis Aliot, pertany al partit d’extrema dreta Front 
Nacional, que comparteix ideari i grup a l’Eurocambra amb Vox. Aliot comparteix amb els seus 
companys de Vox la catalanofòbia i coneixem fets que així ho demostren. Fets com puguin ser 
l’eliminació de la ciutat denominada la catalana, substituïda a dia d’avui per Perpinyà la radiant. 
O també el fet de posar traves a la construcció d’un possible Liceu, entre d’altres fets. Per tant, 
per tot això, és impossible que noltros donem suport a aquest agermanament, ja que no el 
podríem justificar de cap de les maneres. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Primer de tot, crida l’atenció que la primera decisió que se pren en aquest ajuntament 
en matèria de política internacional, sigui a instàncies d’un partit com Vox. La política 
internacional, que per cert, Vox no defensa que se faci des d’una altra banda que no sigui 
l’Estat, no se fa per res. Sempre fas un agermanament a alguna ciutat per potenciar qualque tipo 
de política del teu propi territori. Pensant en el present i també pensant en el futur. És obvi les 
intencions que té Vox amb aquest agermanament. Perquè el batle de Perpinyà és d’extrema 
dreta i està massacrant els drets lingüístics de la seva població. De fet, és un batle que diu que 
està governant com extrema dreta a un territori que no passa res. I va ser una de les bases que va 
emplear Na Le Pen a les eleccions franceses. I noltros, com a comunitat autònoma i com a 
Palma dins la comunitat autònoma, ja tenim una aliança amb l’Occitània. L’aliança que tenim 
amb l’Occitània és la euro regió Pirineus mediterrània. A on està Occitània, a on està Catalunya 
i a on estan les Illes Balears. I a on fa anys que treballam, justament per qüestions que vostès no 
defensen, per la cura del medi ambient, per la lluita contra el canvi climàtic, per la lluita de la 
preservació de la nostra identitat i de les nostres característiques. Per la gestió conjunta de la 
Mediterrània. I per potenciar aquest estat mediterrani, històricament unit i que té un futur 
condemnat a fer feina conjunta si volem sobreviure com a territoris mediterranis. Jo convidaria 
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a l’Ajuntament de Palma a que analitzi altres qüestions per potenciar altres polítiques 
internacionals, que pensam que són molt importants. Com per exemple a nivell europeu, aquesta 
aliança que tenim amb les illes de la Unió Europea, per potenciar una política específica en el sí 
de la Unió Europea, que preservi les característiques que tenim les illes no només europees, si 
no declinades per conques i a la conca mediterrània. En matèria medi ambiental, en matèria de 
trets específics de la nostra societat, de la nostra cultura i de la nostra economia. Podria ser per 
exemple Alghero, que ja té caleses elèctriques. El Batle de Palma és soci del Club Nàutic de 
Palma. el Club Nàutic de Palma ja està agermanat amb Alghero. I aquí podríem potenciar, 
realment, polítiques que s’estan fent des de la Comunitat Autònoma cap a la Unió Europea i des 
de l’Estat Espanyol cap a la Unió Europea, per un futur conjunt i un futur més sostenible i més 
prosper, per a totes les persones, per aquests 20 milions de persones que vivim en illes de la 
Unió Europea. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Es Alcalde anticatalista. Y a nosotros, ¿qué nos importa? El hecho de que sea un Alcalde que 
anteponga el carácter francés de la ciudad a la pretensión de ser capital de Catalunya Nord, es 
decir, la capital de un territorio que a día de hoy no existe y que se refiere a otro estado 
soberano. Nosotros, no sé, creo que ni nos va ni nos viene. Que se ocupen en Cataluña de este 
problema. Distinto hubiera sido que se tratase de un Alcalde con una posición abiertamente o 
singularmente antimallorquinista o antimallorquina, perdón, en este caso si hubiéramos 
presentado esta proposición y desde luego desde Perpiñán la hubiera solicitado, obvio. Tiene un 
Alcalde de extrema derecha. Louis Aliot de Agrupación Nacional se trata de un Alcalde que 
ganó las elecciones en 2020 con un 53% de los votos. Bastantes más de los que va a conseguir 
alguno de los partidos que están aquí representados, yo creo que en la vida. Puede que nosotros 
tampoco. Y los consiguió, ese 53%, en unas elecciones libres. En una democracia plena. Y 
después de Louis Aliot vendrá otro Alcalde. Y después otro. Esa es la democracia. Y el 
hermanamiento continuará. Entiendo que hubiesen preferido quizás un Perpiñán gobernado por  
Jean-Marc Pujol para el que pidió el voto el fugado Puigdemont, en justa correspondencia por 
su apoyo. Y este a su vez por la financiación de los aquelarres nacionalistas llevados a cabo en 
la ciudad durante 10 años. O quizás les hubiera gustado que quien estuviera gobernando fuera 
Jean-Paul Aldui y Triaire, el Alcalde que acogió a Josep Lluís Carot Rovira, quien en 2004 se 
reunió con la  cúpula de la banda terrorista ETA para pactar que con Miquel Lanza y Josu 
Ternera que ETA no atentase en Cataluña, o como ya dejó por escrito el dirigente de Esquerra 
Republicana, que cuando ETA decidiera matar situase primero en el mapa la realidad. La 
realidad es que abominan de todo lo que tenga que ver con la historia del Reino privativo de 
Mallorca. Así lo acreditaron cuando se empeñaron y consiguieron, de manera unilateral, que el 
Día de Mallorca, en el que se conmemoraba un hecho absolutamente positivo como era el 
juramento de Ses Franqueses, fuera substituido por un hecho, que para ustedes que presumen de 
antibelicistas debería ser considerado como algo absolutamente deleznable. Por eso la derrota 
del último rey de Mallorca, Jaume III, en Llucmayor, tal día como ayer, en 1349, les parece una 
fecha a celebrar y no a lamentar. Por eso, todo lo que tiene que ver con ese momento histórico 
creen que debe ser silenciado y todo en beneficio de la gran Cataluña. Es decir, de su metrópoli 
que no la nuestra. En 2020, Perpiñán con ese 53% de los votos obtenidos por el Alcalde Aliot, 
decidió que no quería ser la capital de la Cataluña Nord. Sin embargo, sí quiere recordar que 
una vez fue la capital continental del Reino de Mallorca. Y por mucho que pueda sorprender a 
cualquier persona con un mínimo de sentido común, aquí tenemos a unos Concejales 
mallorquines que dicen defender la mallorquinidad, pero que prefieren que Perpiñán sea 
conocida como capital de la Cataluña Nord que del Reino de Mallorca. Creo que sus filólogos le 
llaman a eso auto odio. O quizás estemos, en el caso de Més, en un caso de complejo de 
inferioridad patológico, por el que los separatistas de una comunidad ni siquiera se atreven a 
exigir su independencia si no es al abrigo de otra comunidad, Cataluña, y en nombre de ella 
actúan como les diría, bueno, serviles lacayos o quizás no debería decirlo. ¿No? No lo voy a 
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decir. El hermanamiento entre Perpiñán y Palma y la historia del Reino privativo de Mallorca 
por suerte está muy por encima de su argumentación. Muchas gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Roca. Vamos por partes, que usted, Sra. Rosario Sánchez, no tenga 
conocimiento de las políticas internacionales que haga este ayuntamiento no quiere decir que 
esta vaya a ser la primera. Sería más interesante antes de hacer este enunciado informarse de lo 
que se ha hecho. Este ayuntamiento ha tenido ya reunión con todo el cuerpo consular y el 
Alcalde se ha reunido con 7 embajadores de 7 países. Ha habido 2 actuaciones en Londres. Ha 
habido relaciones directas con Nueva York y con Bolivia desde el Área de Servicios Sociales. 
Así a voz de pronto. Este ayuntamiento ha recibido ya peticiones de hermanamiento de ciudades 
de Israel, Brasil, Argentina, China y Corea del Sur. Y también se van a estudiar. I me pareix 
mentida, Sra. Coll, que vostè, perquè d’un altra igual m’ho hagués esperat, però de vostè no, 
que xerri aquí de batlies. Aquí nos agermanam amb una ciutat. Aquí nos agermanam ni amb un 
col·lega, ni amb un amic, nos agermanam de ciutat a ciutat. I passaran batle però passarà la 
ciutat. Per tant, jo dubt que els tècnics municipals valorin si el batle és un o és l’altre. Valoraran 
si de veres, tècnicament, és viable que hi hagi un agermanament. Per tant, noltros votarem a 
favor i farem que comencin els tràmits. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup  Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1.- Que se inicien los trámites necesarios para que en el 2024 se proceda al 
hermanamiento de las ciudades de Palma y de Perpiñán. 
 
2.- Que este hermanamiento implique que por parte de este Ayuntamiento, se lleve a 
cabo la promoción del conocimiento y difusión de lo que representó el reino de 
Mallorca en el conjunto de su historia. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
57. Grup PSIB-PSOE relativa al compliment de la normativa de política lingüística 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sra. Roca. M’estalviaré el context, perquè ja fa una estona que ho hem 
comentat. Però la veritat és que sabíem cap a on derivaria el debat. El passat Ple vàrem 
presentar una proposició basada en el consens entorn a la llengua catalana. No vàrem dur massa 
sort i aquesta vegada ho volem basar en la normativa a la que fa referència. El Sr. Coll ha acabat 
la seva intervenció xerrant de la Constitució Espanyola. I anem a veure què diu la Constitució 
Espanyola sobre la llengua. L’article 3, estableix que el castellà és la llengua oficial de l’Estat i 
que tots els espanyols tenen el deure de conèixer-la i el dret d’usar-la. També assenyala que les 
altres llengües espanyoles seran oficials a les respectives comunitats autònomes d’acord  amb 
els seus estatuts. La Constitució estableix en el mateix article, expressa que la riquesa de 
diferents modalitats lingüístiques d’Espanya és un patrimoni cultural que serà objecte d’especial 
respecte i protecció. Anem a l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, article 4, exposa que la 
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llengua catalana com a pròpia de les Illes Balears, tendrà juntament amb la catalana caràcter 
d’idioma oficial. A més diu que tots tenen dret de conèixer-la i usar-la i ningú no podrà ser 
discriminat per causa de l’idioma. Així mateix al tercer punt, estableix que seran les institucions 
de les Illes Balears, per tant l’Ajuntament de Palma, qui garantirà l’ús normal i oficial dels dos 
idiomes. I se prendran les mesures necessàries per arribar a la plena igualtat de les dues 
llengües. Tot això és exactament lo que diu la normativa. Com que en feia referència, ho 
comentam per a què quedi clar. El text de l’Estatut d’Autonomia de l’any 1983 i tant la seva 
reforma a l’any 2007, mantenen la mateixa consonància i consens i aquí qui ha romput el 
consens en aquesta matèria són vostès. Varen votar tots junts. La notícia d’avui que se 
comentava a l’anterior debat ho diu molt clar: “La población balear habla mejor el castellano 
que el catalán, según el Instituto Nacional de Estadística. 9 de cada 10 habitantes de Baleares se 
expresan bien en español, mientras que casi 6 de cada 10 lo consiguen en la lengua propia de las 
Islas Baleares.” És molt clar quina és la situació sociolingüística d’aquesta terra. És claríssim. 
Troben que estan en plena igualtat? No, no estan en plena igualtat. La Llei de normalització 
lingüística aprovada per consens l’any 86, marca com objectiu fer efectiu l’ús progressiu i 
normal de la llengua catalana a l’àmbit oficial i administratiu i també crear la consciència social 
sobre la importància del coneixement i ús de la llengua catalana per a tota la ciutadania. Per 
tant, tant l’Estatut com la mateixa Constitució Espanyola no admeten retrocessos en la 
normalització de l’ús de la llengua catalana. Com pretenen les propostes, la proposició de 
creació de l’oficina de garantia lingüística, presentada per Vox. Més aviat tot el contrari. Es fa 
necessari un tractament normatiu de les llengües oficials que tenguin mesures correctores i 
protecció del seu foment que tendeixin a evitar que la llengua catalana, com mostra la notícia, se 
situïn en una posició secundària respecte a la castellana. Molt lluny d’aquestes mesures de 
suport que calen, els acords entre PP i Vox han generat diversos debats oberts en aquesta 
matèria. Tant aquí, a l’Ajuntament de Palma, com a la Comunitat Autònoma. L’acord entre PP i 
Vox nos situa davant un marc d’amenaces constant dels consensos establerts fa dècades. I 
davant aquesta preocupant situació pensam que hem de rendreçar el rumb i fugir de la crispació 
social que suposaria la discriminació dels catalanoparlants i la desigualtat que podria generar la 
modificació normativa, que també se va dur a aprovació amb consens en aquesta casa, del 
Reglament de normalització lingüística. Precisament, el Reglament de normalització lingüística, 
que ha generat consens des de fa 36 anys en aquesta casa, va fugir en aquell moment del debat i 
confrontació de governs i s’ha creat un marc comú compartit, garantint els drets lingüístics. Per 
això noltros avui presentam aquesta proposició. Que el primer punt ja se va votar a l’anterior 
Plenari, però seguint el mateix fil, instam a l’equip de govern a mantenir l’exigència de 
coneixements de la llengua catalana per accedir a la funció pública i que no es rebaixin les 
exigències per acabar sent un mèrit, per tal de garantir els drets lingüístics dels ciutadans i 
ciutadanes catalanoparlants, complint amb l’article 4 de l’Estatut d’Autonomia i la Llei de 
normalització lingüística. Ho diuen tal ment. El tercer punt és el rebutjar qualsevol canvi 
normatiu que vagi en contra dels consensos històrics pel que fa l’ús i el foment de la llengua 
catalana, en tots els àmbits de la societat, inclosa l’administració pública. I finalment, que 
l’ajuntament expressi el seu compromís en la promoció i ús del català en tots els àmbits de la 
vida ciutadana i a garantir els drets dels ciutadans a adreçar-se a l’Ajuntament de Palma en 
qualsevol de les dues llengües oficials, oralment o per escrit. I el d’obtenir resposta en la llengua 
emprada, si així ho sol·liciten, tal i com estableix literalment el Reglament de normalització 
lingüística. Gràcies.”  
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Noltros, com no pot ser d’una altra manera, i ja va sortir aquesta punt com 
vostè bé ha dit, en el Plenari del mes passat. I també vàrem parlar a la comissió. No podem fer 
més que votar a favor del primer punt. Esteim totalment d’acord, com no pot ser d’una altra 
manera, en que aquest equip de govern ha de complir fidelment la Constitució Espanyola, 
l’Estatut d’Autonomia. Així nos hi vàrem comprometre el dia que vàrem prendre possessió i 
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això serà lo que farem. I a més ja els hi vaig dir el mes passat, que noltros no hem fet per 
imperatiu legal, si no que ho hem fet per pròpia convicció i sentiment. Quant en el segon punt, 
que vostès diuen taxativament: no es rebaixin les exigències del català per acabar sent un mèrit. 
Mirin, jo ja n’hem parlat avui dematí. Noltros tenim el ferms compromís de fer una valoració de 
tots els llocs de feina. Tots els llocs de feina des del principi fins al final i se farà una valoració 
tècnica, sense apassionaments estèrils i, senzillament, valorant que és lo que a cada lloc de feina 
necessita de tots els requisits i de totes les funcions que s’ha de fer. I d’entre d’ells, també es 
valorarà el requisit del català. I a partir d’aquí, si un necessita un determinat nivell per estar en 
un determinat lloc, pues tot lo que superi això serà un mèrit. I jo crec que vostès amb això estan 
absolutament d’acord. I de la mateixa manera si veim que hi ha algun lloc de feina en que no és 
necessari que això sigui una exigència, pues serà un mèrit i no passarà res. I no passarà res. I en 
el tercer punt, els hi vàrem oferir una transaccional i vostès no la varen acceptar. La 
transaccional és molt senzilla. Vostès sempre parlen dels drets lingüístics de les persones. És un 
concepte que vostès han començat a emplear des de fa un temps cap aquí. Dons miri, noltros 
l’únic que deim és que quan una persona s’adreci a l’administració en castellà, noltros li 
respondrem en castellà. I quan una persona s’adreci en català, noltros li respondrem en català. 
Això és així. I que vostès no s’avenguin a que això sigui així, pues no ho entenem. Però noltros 
sí volem que sigui així. Entenem que això sí que és un dret del ciutadà ser atès correctament. I 
això és lo que farem. Vostès no nos accepten aquesta transaccional que consistia en llevar un si 
així ho sol·liciten. Pues noltros no entenem perquè un que s’adreci en català no ha de sol·licitar 
expressament que se li contesti en català, perquè és un dret seu a ser rebut i atès en català. I no 
obstant vostès sí consideren que a una persona que s’adreça en castellà ha d’exigir o demanar o 
sol·licitar que se li contesti en castellà. Noltros com que aquesta dicotomia entre les dues 
maneres, les dues llengües, no l’entenem, pues senzillament els hi demanam que siguin atesos 
tots els ciutadans, per igual, segons s’adrecin a la ciutadania. I això és lo que farem i amb això 
treballarem. Però treballarem des d’una manera sense tots aquests enfrontaments estèrils que 
vostès pensen posar i tots aquests acaloraments que tenen. D’una manera molt més normal, 
igual que se fa feina en el carrer, que això és normalitat absoluta de la gent mallorquina de tota 
la vida.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Breument. Jo insistesc en que hi ha un problema de diagnòstic. Que jo normalment xerro 
castellà amb l’administració i mai la resposta ha sigut en català. Sempre l’administració s’ha 
dirigit a mi en l’idioma en que jo m’he dirigit a l’administració. Llavors, es que estan intentant 
resoldre un problema que no existeix. Llavors, si la definició del problema és aquest, Sra. 
Celeste, que les persones que parlen en castellà quan es dirigeixen a l’administració, 
l’administració respon en català, és que això és que no és real. És que no passa. Llavors, a mi 
me cansa que cada Ple haguem d’estar defensant una posició, en base a una realitat que vostès 
no volen veure. I em sap molt de greu, perquè al final és una cosa nostra, és la nostra llengua. 
Llavors, sí que m’agradaria que en qualque moment, els esforços i el temps. Vale, aquí al Ple 
podem debatre tot el que volgueu. Però que l’equip de govern no posi tot el temps i tot l’esforç 
en fer cas als desitjos de Vox en aquesta matèria. Per favor, dedicau tot el temps i tots els 
esforços a problemes reals i no a problemes inventats.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Noltros estam totalment d’acord i votarem a favor. I també celebram que el 
Partit Socialista se sumi a la defensa del català quan està a l’oposició i no segueixi la línea que 
emprèn quan governa. Perquè recordem que no fa tant el Partit Socialista volia eliminar el 
requisit del català a la sanitat, fet que se va evitar gràcies a la pressió social que hi va haver en 
aquell moment. I amb això, Més nos vàrem trobar tots sols en seu parlamentària en aquell 
moment, no fa tant. Però evidentment, noltros hi donam suport, perquè creim que és molt 
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important fer feina per una societat a on imperin els consensos i no la crispació. Des de 
l’absoluta responsabilitat de totes les forces polítiques. I és curiós que només existeixi aquesta 
crispació en matèria de llengua catalana quan governa la dreta. I ara encara més per aquesta 
deriva que està emprenent amb l’equip de govern a l’Ajuntament de Palma, com al Govern 
Balear, per la dèria de l’extrema dreta de Vox que pretén arraconar el català a tots els nivells. 
Per tant, noltros des de Més per Palma demanam retornar als grans consensos i al sentit comú. A 
part d’això jo li diré, Sra. Celeste, que la paraula drets lingüístics no és una cosa inventada fa 2 
dies. Fa moltes dècades que se’n parla d’això. No és un concepte que nos haguem tret ara de 
davall la màniga. Fa molt de temps, moltes generacions, que la gent lluita per garantir els seus 
drets lingüístics. Uns drets que vostès neguen a una part de la població, amb la fal· làcia que 
volen garantir els drets d’una altra part que ja estaven, tanmateix, garantits. Perquè el Reglament 
de normalització lingüística de l’Ajuntament ja preveu que se pugui contestar en qualsevol de 
les dues llengües oficials a la ciutadania. Deixin, per favor, de dir mentires. Gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Da la sensación de que a veces hay gente que ve que solamente lo que quiere 
ver. Y no ve cosas, como por ejemplo, creo que la Sra. Lucía Muñoz debería de informarse bien 
antes de hablar, cuando se ha referido a mí, no sé qué cosa ha dicho de golpismo. Yo escribí un 
artículo el 18 de diciembre del año 2019 que decía: Pedro Sánchez es un problema para la 
seguridad nacional. Punto. Y este mensaje Hila, casualmente, unos días antes de la votación, 
donde se nombraba gobierno al Sr. Sánchez como jefe de gobierno, y mi inocencia que es 
grande creía que algún Diputado Socialista haría una reflexión y no apoyaría esta votación 
porque dije en aquel momento, fa 4 anys: el Sr. Sánchez va por el peor camino con la peor 
compañía. Això és tot. Nada más. Se habló de ruido de sables, entre otras cosas. Y Miguel 
González que es un gran periodista de El País, replicó esta noticia del Mundo de Baleares con 
profesionalidad periodística y no se inventó historias. Lea el artículo y entonces usted saque las 
conclusiones. Bueno, dicho esto, con relación a la lengua yo creo que ha habido un debate, que 
ha sido el nuestro, del requisito. Y estamos hablando de derechos constitucionales. Estamos 
hablando de exigir requisitos donde hace falta y no donde no hace falta. Y si usted ve que no 
hay ningún problema yo le puedo llevar y acompañar a sitios donde verá muchísima gente que 
ha sufrido la discriminación por el requisito de catalán. O le puedo llevar a un colegio, de la part 
de Llevant, donde a los niños pequeños no les dejaban hablar en castellano y les exigían hablar 
en catalán. Aquí en Palma. Bien, si no quiere verlo no lo vea. Aquí solamente defiendo derechos 
y de que se hagan las cosas bien. Y por cierto, cuando usted habla de patrimonio, el castellano, 
el catalán, la modalidad del mallorquín, también tiene que ser cuidada. Y ustedes no la tienen 
cuidada porque no han querido que esta modalidad lingüística esté en el registro escrito y 
ustedes solo lo tienen en el registro informal. Si quieren cuidar idiomas, los idiomas son para 
unir. Son para entenderse. Son para ir por el mundo. No son para hacer barreras o discriminar, 
injustamente, a la gente. Muchas gracias.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. A veure, el nostre partit té més de 140 anys d’història i sempre hem estat 
allà mateix. Fa 40 anys que hem defensat la llengua pròpia i per això els consensos que hi ha 
hagut en aquesta terra.  Per això, l’Estatut d’Autonomia del 83 i la seva reforma al 2007, hi 
tenien aquests consensos. Per això la Llei de normalització lingüística i el Reglament d’aquesta 
casa, que fa 36 anys. Per tant, hi hem estat i hi serem. I com ara mateix al Congrés de Diputats 
que una de les primeres fites que ha aconseguit la Presidenta del Congrés ha estat que se puguin 
parlar totes les llengües oficials. Drets constitucionals, és que ho he llegit al principi, la 
Constitució de 1978 a l’article 3 expressa que la riquesa de les diferents modalitats lingüístiques 
d’Espanya és un patrimoni cultural i que serà objecte d’especial respecte i protecció. És un dret 
constitucional també, que després ho ha de desenvolupar, que ho desenvolupa l’Estatut 
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d’Autonomia. I parlava del Reglament de normalització lingüística que va dur en aquesta casa 
en el consens, que el català sigui llengua vehicular. I respecte a la proposta que la Sra. Celeste 
nos havia fet en el punt 4, nos demanava que llevàssim un apartat i jo ja li vaig explicar que és 
que això és exactament el que diu el Reglament de normalització lingüística d’aquesta casa. No 
és que jo m’hagi inventat un punt, si no que fa referència en aquest reglament. No sé exactament 
quin és el problema que diuen que hi ha per adreçar-se a l’administració en una llengua o una 
altra, perquè ja existeix aquesta possibilita i se li contesta en la llengua que s’adrecen. Per tant, 
l’únic que passa aquí és que els socis cada vegada els estrenyen una miqueta més cada vegada. I 
noltros, el nostre grup, els hi ha estès la mà avui perquè puguin votar i mantenir-se en aquell 
consens. Fa un mes. I els hi hem estès també la mà per desbloquejar els comptes de la 
Comunitat Autònoma, per abstenir-nos i que puguin aprovar el sostre de despesa i que deixin de 
banda aquestes polítiques de segregació lingüística.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Moltes gràcies. Sra. Muñoz, vostè diu que està cansada que a cada Ple se defensi una cosa 
d’una realitat que no volem veure. A veure, jo és lo que deim, si un partit polític presenta una 
moció, malgrat la moció també fos presentada el mes passat, té tot el dret del món a presentar-la 
i tot el dret del món a discutir-la i a tot el dret del món a cansar-la a vostè si això la incomoda. 
Per tant, no se preocupi, de totes maneres, que l’equip de govern no passarà tot el temps fent 
feina per les propostes de cap grup polític. Si no fent feina sempre per tota la ciutadania i 
sumant a la feina que tenim cada dia, que és intentar recuperar la ciutat després d’aquests vuit 
anys tan desastrosos que hem tengut i sumant aquelles mocions i aquelles propostes que 
consideram que poden ser bones i poden millorar la nostra feina. Per tant, això ho feim 
encantats, no se preocupi pel nostre temps i pel nostro interès perquè això està ben salvaguardat. 
I jo què voleu que vos digui, un partit polític que té 140 anys d’història i diu que sempre han 
defensat la llengua pròpia. No discutesc. Jo fa 140 anys no hi era, però el dia que vostès no 
defensaven el vot femení això està escrit per tot arreu, per tant, a lo millor defensaven la llengua 
però el vot femení se’ls hi va oblidar un poc. Per tant, esteim al segle XXI, tenim el Partit 
Socialista com tenim en el segle XXI. Perdut de per tot arreu, que aquí nos reclama la defensa 
absoluta d’un reglament municipal d’aquest ajuntament quan a nivell d’Espanya vostès estan 
boicotejant el gran reglament que tenim que és la Constitució i totes les normes que nos han 
donat per fer d’aquest país un país molt millor i prosper. Vostès que estan a punt de tombar tots 
els acords “habidos y por haber” i totes les normatives “habidas y por haber” que nos han donat 
els millors anys de les nostres vides en aquest país, estan a punt de tombar-lo, senzillament per 
aconseguir una presidència d’un govern. I nos diuen a noltros que no som capaços de llevar 
dues paraules d’un reglament de normalització intern de l’ajuntament, que com bé nos ha dit 
també vostè Sra. González, no canviaria en absolut lo que s’està fent, si no senzillament deixaria 
de que la gent hagués de posar una creu que quasi humilia a la persona que l’ha de posar. Per 
tant, anem a ser un poquet més seriosos i parlar de coses clares. I també després nos ha dit una 
cosa el Partit Socialista, que diu noltros tenim uns socis que nos estrenyen cada dia un poc més. 
Miri, noltros tenim un pacte de governabilitat, no uns socis de govern com han tengut vostès. I 
com li han recordat ara mateix, ara mateix li acaben de recordar els senyors de Més, li acaben de 
dir que si no hagués estat per ells vostès també haguessin llevat el requisit del català a la sanitat 
de les Illes Balears. Però senzillament vostès, sí que eren absolutament rehens d’un pacte de 
govern que els va dur a avant posar els interessos de les seves pròpies cadires i del seu acord de 
govern abans de la salut de molts de ciutadans de les Illes Balears. Per tant, lliçons en aquests 
temes a noltros, els mínims. Gràcies.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat 
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Punts 2, 3, 4: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern a complir amb la Constitució 
espanyola, l'Estatut d'Autonomia de les Illes Balears per garantir el coneixement del 
català i crear les condicions que permetin arribar a la igualtat plena de les dues llengües 
oficials, tal com s'estableix a l'article 4. 
 
2. El Ple de l'Ajuntament insta a l'equip de Govern a mantenir l'exigència de 
coneixements de la llengua catalana per accedir a la funció pública i que no es rebaixin 
les exigències per acabar sent un mèrit, per tal de garantir els drets lingüístics dels 
ciutadans i ciutadanes catalanoparlants, complint així amb l'article 4 de l'Estatut 
d'Autonomia de les Illes Balears, la llei 3/1986 de normalització lingüística de les Illes 
Balears. 
 
3. El Ple de l'Ajuntament rebutja qualsevol canvi normatiu que vagi en contra dels 
consensos històrics pel que fa a l'ús i foment de la llengua catalana a tots els àmbits de 
la societat, inclosa en l'Administració Pública. 
 
4. El Ple de l'Ajuntament de Palma expressa el seu compromís amb la promoció de l'ús 
del català en tots els àmbits de la vida ciutadana i a garantir el dret dels ciutadans 
d'adreçar-se a l'Ajuntament de Palma en qualsevol de les dues llengües oficials, 
oralment i/o per escrit, i el d'obtenir resposta en la llengua emprada, si així ho 
sol·liciten, tal com estableix el Reglament de Normalització Lingüística. 
 
Aprovat punt 1 per unanimitat. No aprovat els punts 2, 3 i 4 per 17 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
58. Grup PSIB-PSOE relativa a l'increment de tallers 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Presentamos, traemos una propuesta de algo que nosotros consideramos tan 
evidente, como que cuando aumentas los problemas han de aumentar, no solamente las 
soluciones, si no la prevención de esos problemas. Esa evidencia es que han aumentado el 
número de menores condenados por delitos sexuales. Por lo tanto, ha aumentado el número de 
víctimas. Y tanto la solución como, sobre todo, la prevención dicen, no nosotros, los expertos, 
que no basta con los castigos, si no que la mejor prevención es la educación. En este caso 
educación sexual. Y que la evidencia científica nos dice, además, que consigue cambios 
conductuales. Tengo que decir que me sorprendió que en comisión no lo aceptara el equipo de 
gobierno. No me importa reconocer mi sorpresa. Pero en cuanto a los días siguientes leímos lo 
que ha pasado en Calviá y cómo han destruido, efectivamente, esos talleres, ya lo entendimos 
todos. Bueno, es un problema que tiene un gobierno débil, que en lugar de gobernar ellos, pues 
gobiernan otros por ustedes. En cualquier caso, nosotros presentamos esta proposición que no es 
más que como han aumentado los problemas de este tipo, hay que aumentar los talleres de este 
tipo. Y les recuerdo al equipo de gobierno que votó en contra, que lo recoge su plan de infancia 
y adolescencia, precisamente, aprobado hoy. En sus indicadores lo recoge. Nada más, quería 
recordarlo. Gracias.” 
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Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. En primer lugar, entenc, que no ha incrementado estos 4 meses que estamos 
nosotros. Hace 8 años, lleváis 8 años gobernando y no habéis incrementado nada. De todas 
maneras, yo creo que es porque ya sabías que ya existían estos talleres desde el Área de 
Juventud en colaboración con Educación. I és que aquests tallers fa més de 30 anys que se fan. 
Se varen implantar al 94 amb un govern del Partit Popular, amb En Sebastià Barceló i després 
Na Carme Feliu. I encara se mantenen fins al 2023 amb un nom que se li dona: SexConsulta. De 
totes maneres, això ho tenim recollit a lo que és el contracte de Palma Jove, que ara també 
esteim renovant. I vos faig a saber que hi ha la realització de tallers de dubtes afectivosexuals, 
que amb un mínim de 24 sessions a l’any, també se gestiona el projecte denominat SexConsulta 
i feim un taller per a la prevenció a l’addicció a la pornografia i els seus efectes adversos en el 
desenvolupament psicosocial de les persones joves, amb un mínim de 12 sessions a l’any. Entre 
altres tasques, que també van destinades a l’autoestima dels joves, i aquests tallers s’ofereixen 
als centres educatius i a les entitats juvenils a través del programa Palma Educa i directament 
des del Palma Jove. Ara demanau incrementar-los i durant aquests 8 anys, se veu que no vos ha 
fet falta incrementar-los. Aquesta és la oferta que tenim des de l’Ajuntament de Palma i és la 
que esteim compromesos a seguir endavant. Gràcies Sr. Bonet.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Jo crec que l’ajuntament sempre pot fer algo més. Jo crec que en una comunitat autònoma a on 
el percentatge de delictes sexuals és superior a la mitjana estatal, hem de fer un esforç des de 
totes les institucions i des de tots els espais. El feminisme salva vides. I la violència sexual és un 
problema greu, no tan sols de les dones, si no de tota la societat. I no només hem de pensar des 
d’una perspectiva de detecció d’acompanyament i de reinserció, si no de prevenció. I els tallers 
d’educació afectivosexual són una bona eina per avançar en aquest sentit. L’educació 
afectivosexual és obligatòria des de que es va aprovar la llei de llibertat sexual al Congrés dels 
Diputats, per a totes les etapes educatives. I per tant, l’ajuntament hauria d’aplicar aquesta 
perspectiva també a les seves polítiques d’igualtat i fer bandera de les polítiques feministes que 
han dut a Espanya a ser un referent internacional en aquesta matèria. Res més i votarem a 
favor.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros votarem a favor d’aquesta proposta. És una proposta constructiva per seguir avançant 
en la millora. Apel·lar sempre que els darrers 8 anys hem fet o deixat de fer, això pot ser que 
tengueu una estratègia que tengueu durant tota aquesta legislatura, però té una data de caducitat. 
I a més a més, noltros mai hem dit durant aquests 8 anys, que tota la feina que esteia fent 
l’ajuntament i l’equip anterior, era estopall i que mai havíem de millorar el que ja esteim fent. 
La política i governar per noltros és un exercici de millora constant, d’avaluació i millora. I 
cercar millors estratègies, ampliar els programes que estan funcionant, reformul·lar el que no 
estigui funcionant. I així és com hem d’entendre la política des del nostro punt de vista. Però lo 
millor és que el Partit Popular diu que noltros durant 8 anys no vàrem incrementar aquests 
serveis de taller de prevenció i que continuaran fent aquesta política. Encara que hagi canviat el 
govern. Jo entenia que el Partit Popular venia a governar aquest ajuntament per a millorar la 
feina que s’havien fet els darrers anys. Però per la tendència que esteim veient de les respostes 
que esta donant l’equip de govern, a propostes que són totalment constructives, que no haurien 
de generar una discrepància, que esteim xerrant de bàsics, de l’a, b, c de la convivència i de la 
prevenció de delictes i de la prevenció de les violències contra les dones. Especialment a sectors 
juvenils o infantils que encara nos ha de preocupar molt més. La resposta automàtica és no ho 
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farem perquè durant 8 anys voltros no ho vareu fer i ara no ho volem fer. Això és un 
infantilisme absolut. Demanaria una mica més de nivell polític i una mica més de responsabilitat 
per part de l’equip de govern. Perquè honestament, això fora d’aquest Plenari, esper que no hi 
hagi molta gent veient-ho en streaming, fa una mica de vergonya.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“La situación que expone la Sra. Navarro en su proposición es francamente preocupante. El 
aumento entre los menores condenados por delitos sexuales, habría que sumar la reincidencia en 
todos los tramos de edad, de los 14 a los 17 años, incluso en algunos casos en la comisión de un 
tercer delito de carácter sexual. Compartimos con ustedes la incidencia del consumo de 
pornografía en edades cada vez más tempranas. A lo que habría que añadir el crecimiento 
exponencial en el consumo de prostitución en el tramo de edad posterior, es decir, de los 18 a 
los 25 años. Lo cual creemos que puede tener causa en los anterior. Y precisamente en un país 
que es el principal consumidor de prostitución de Europa y el tercero del mundo. Una cuestión 
que creo que nos debería avergonzar. No obstante, si bien coincidimos con el diagnóstico, no así 
en la solución. Este incremento en los delitos sexuales entre menores y en menores condenados 
por dichos delitos, nos muestran que la solución debe ser, no sé, digamos que más compleja. Y 
que no puede limitarse únicamente a aumentar el número de talleres de educación 
afectivosexual, si no que deben abordarse todos los factores que inciden en la situación descrita. 
De hecho, de la exposición de motivos se habla de que se habla de una situación compleja, por 
tanto, nos parece que la conclusión propuesta o la solución propuesta carece de la complejidad 
que se enuncia en la exposición de motivos. Por tanto, creemos que dar una solución tan simple 
como aumentar el número de recursos sin abordar el resto y quedándose en la superficie del 
problema, sobre todo cuando las cifras como bien usted apunta nos dicen que la efectividad de 
estos talleres o nos dicen que la efectividad de estos talleres es ciertamente limitado. 
Precisamente porque el resultado es el aumento de estos delitos sexuales. Y por tanto por qué. 
Porque nos parece que no aborda todos los factores que inciden en una cuestión tan preocupante 
como la que se aborda en la proposición, votaremos no.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, todavía estoy esperando que Vox nos dijera qué otras medidas más le hubiera gustado 
qué incluyéramos. Porque a lo mejor las hubiéramos incluido. Yo no voy a decir que la 
Regidora miente, pero sí que se equivoca. Probablemente, y digo probablemente, porque solo ha 
pedido información a Juventud. A lo mejor, y digo a lo mejor, si hubiera pedido información a 
Salud, habría sabido que se incrementó en un 20% desde el año 21. Miento, ahora soy yo la que 
se equivoca, 19,57% se incrementó, desde el año 21. Es decir, otra vez, infórmese un poquito 
mejor porque hay gente que nos está oyendo y a lo mejor se ha creído que no hubo incremento. 
De ese 20% que se aplicó al contrato de servicio de actividades educativas, además, se hizo 
específicamente, en aquellos aspectos en los que había aumentado el problema. Insisto, no era 
un capricho. Y qué problemas aumentaron: bueno, pues estamos en el 21, a partir de la 
pandemia, aquellos problemas fueron: alimentación, salud mental y la adicción, precisamente, a 
pantallas, pornografía, juegos, etcétera. Y ahí fue donde se incrementaron los talleres, tanto que 
incluso algo que nunca había pasado, se nos quedó gente en lista de espera que no pudo acceder 
a pesar de todo este aumento. Se reforzó además, incluso como ya no quedaba presupuesto, con 
recursos propios, se reforzó además la gestión de emociones en infantil y la inteligencia 
emocional en adolescentes. Y una vez más, no es que ustedes no vean la necesidad de esto, que 
sí que la ven, si el problema está en que están vendidos a aquellos que se niegan a verlo. Nada 
más.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 142 - 

“Gràcies Sr. Batle. En Juventud y Educación no se aumentó ni hubo intención de aumentar. Es 
verdad que también en la anterior legislatura, como no había coordinación, un Regidor era de 
unos y el otro de otros, igual tampoco tenían comunicación. I Sra. Truyol, lo que és vergonyós 
és l’espectacle que heu donat sortint del Plenari fa una estona. Això és vergonyós. A todo esto 
votaremos en contra.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup  Mixt) amb una esmena in voce del Grup MÉS per Palma amb 

perspectiva feminista 

 
Es proposa: 
 
1. Instar al equipo de gobierno a incrementar la oferta de actividades y talleres de 
educación afectivo-sexual con perspectiva feminista. 
 
No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
59. Grup PSIB-PSOE relativa a la convocatòria periòdica de la Mesa per la 
Convivència 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, pues decir que me congratula que la proposición haya 
caído bien dentro del equipo de gobierno. Hay 3 puntos de 4 que son aprobados. Seguramente, 
si no hay un cambio del sentido del voto, en función de conversaciones que se hayan llevado a 
cabo esta última semana, después de las comisiones. Decir que también me sorprende que el 
punto de incluir a la oposición dentro de estos espacios de participación y de convivencia no se 
acepten, por parte del equipo de gobierno. Porque tampoco tenemos voto. O sea, que no 
podemos echarles para atrás ninguna de las propuestas que se adopten en esa mesa. Y decir que, 
básicamente, lo que se trata es de mantener una herramienta que se puso en marcha en la 
anterior legislatura, que es la Mesa por la Convivencia. Donde están representados los vecinos 
de la ciudad de Palma a través también de la Federación. Y en este caso, también están, varios 
Regidores del equipo de gobierno. Me imagino que para plantear, en aquel momento era así, 
medidas que fueran coordinadas. De aquí, lo hemos venido hablando estos últimos Plenos o 
estos poquitos Plenos que hemos tenido esta nueva legislatura, del Plan de actividades. Que era 
una de las actuaciones importantes y pendientes de poner en marcha por parte de este nuevo 
equipo de gobierno, en coordinación con Gobierno Interior, Urbanismo, estamos hablando 
también de Policía, que en este caso es el brazo ejecutor de que se cumplan las ordenanzas 
municipales. Y a nosotros nos encantaría poder participar de esta Mesa de Convivencia, sobre 
todo para aportar en positivo, para hacer una oposición constructiva, que es lo que siempre se 
nos echa en cara que no hacemos a la hora de traer las propuestas al Plenario de este 
ayuntamiento. Y decir que yo apelo al Alcalde, en este caso, a que intente sobrepensar o 
repensar sobre este planteamiento, que no es nada más que incluir a los representantes de la 
administración en un diálogo con el gobierno del Ayuntamiento de Palma y también con otras 
entidades que yo creo que también representamos la voz de muchos vecinos que están 
sufriendo, en este caso, el incivismo que está ocurriendo en algunos barrios, los ruidos o la mala 
convivencia que se da por conductas incívicas o incluso delictivas, dentro de las barriadas de 
Palma. Así que agradecer el apoyo en los 3 puntos de la proposición, pero bueno, a nosotros se 
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nos queda corto, porque somos el principal partido de la oposición y creemos que tenemos que 
estar representados en esta Mesa por la Convivencia. Muchas gracias.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. tal i com ha dit la Presidenta de la Federació de Veïns de Palma, aquesta 
Mesa de Convivència ja se va reunir fa unes dues setmanes. I hi ha un fidel compromís del Batle 
a seguir convocant-la periòdicament. Ja crec que tenim la pròxima data. També dir-vos que des 
de que vàrem arribar ja se varen començar a posar mesures per aquells barris a on se tenen més 
problemes en temes de renous. Varen començar amb el reforç policial, més neteges, inspeccions 
de locals, sobre tot dels que incompleixen, i a més se té contacte directe i periòdic amb les 
associacions d’aquests barris més conflictius. Gràcies.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Pues nada, agradecer como he dicho anteriormente el sentido del voto. Me gustaría que hubiera 
salido por unanimidad la propuesta completa. Y decir que bueno, que también me gusta que por 
parte de la Sra. Roca se reconozca que hay locales que incumplen, dentro de la ciudad de Palma, 
ya que por parte en este caso, del Sr. Bonet, se dijo que el 99% de los locales tenían todo en 
orden y cumplían sobre todo con el tema de ruidos y el tema de horarios. Decir que 
evidentemente, pero también sobre todo, significa reforzar que sin coordinación no existirá el 
buen resultado de las actuaciones que tiene que llevar a cabo este equipo de gobierno para evitar 
estos problemas de convivencia. Hoy hemos tenido aquí un claro ejemplo, que son los vecinos 
de La Lonja. Donde solo hace falta la voluntad política de mantener el cierre de las terrazas a las 
11 de la noche. Únicamente es un tema de procedimiento administrativo, lo sabemos usted y yo 
que estamos aquí. Y decir que apelar esto al mal trabajo que se hizo por el anterior equipo de 
gobierno, pues decirle que nosotros, en la anterior legislatura, como equipo de gobierno, 
hicimos muchas cosas y, evidentemente, el que hace se equivoca. El que no hace no se equivoca 
pero tampoco soluciona ningún problema. Así que apelo a este equipo de gobierno a que haga. 
Que haga mucho y si se equivoca aquí estará el Partido Socialista para recomendarle cómo tiene 
que tomar las decisiones ajustadas a la legalidad y, sobre todo, que sean eficientes. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. El año 2021 presentamos una proposición, septiembre de 2021, 
donde pedíamos la figura del Policía Tutor, fue aprobada por unanimidad con una transaccional. 
Y quedaba: aumentar la cantidad de Policías Tutores, formar a los Policías Tutores para ejercer 
esta función, incentivar a los agentes que ejerzan de Policías Tutores reconociendo su gran labor 
por ejemplo. Quiero decir que esta proposición, es una proposición de blanqueo del periodo que 
han tenido ustedes 8 años para conseguir unos objetivos. En esta proposición hablan de la 
Policía de Barrio que la vendieron con una gran imagen, pero que no ha sido una Policía.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perdón, estamos debatiendo el punto 59.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Quizás me haya adelantado con eso de querer terminar antes. Pido disculpas. Vamos a ver la 
59.” 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Acabamos el punto 59 si le parece.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Bien, simplemente tenemos aquí en la Mesa de Convivencia sentido de voto. Y pido disculpas. 
Eso pasa cuando vas a comer deprisa y corriendo y vuelves y no sabes dóndes estás.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No se preocupe. Gracias Sr. Coll.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Noltros votarem a favor de l’1, 3 i 4. I en contra del punt 2. Moltes gràcies.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1, 3 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 2: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a convocar de 
manera periódica la Mesa por la Convivencia para abordar las necesidades existentes en 
los barrios en relación con el tema de ruidos y la aplicación de la ordenanza municipal. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a invitar a los 
representantes de la oposición a participar en dicha reunión de la Mesa por la 
Convivencia, sin necesidad de presentar entrada previa, con el objetivo de promover un 
diálogo inclusivo y representativo. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se 
comprometa a tomar medidas concretas y efectivas en base a las discusiones y 
recomendaciones que surjan de esta reunión de la Mesa por la Convivencia. 
 
4. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a comunicar esta 
decisión a todas las entidades vecinales y partes interesadas involucradas en la Mesa por 
la Convivencia. 
 
Aprovat els punts 1, 3 i 4 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No aprovat el punt 2 per 17 vots en contra (PP 
i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
60. Grup PSIB-PSOE relativa a la Policia de Barri, Policia Tutor i les taules de 
seguretat i convivència de districte 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
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“Gràcies Batle. Hoy traemos aquí una propuesta de apoyo a nuestra Policía Local, 
concretamente, nuestra Policía de Barrio, Policía Tutores y todo lo que supone para nuestra 
ciudad que estén bien formados y preparados. Hay que recordar que la Policía de Barrio de 
Palma va a ser objeto de estudio por algunas universidades, por su buen funcionamiento, por su 
eficacia en las labores de prevención y detección de problemas, de los problemas en los barrios. 
Haciendo un papel mediador y proponiendo soluciones para mejorar la convivencia en los 
barrios. Una Policía cercana y proactiva, no reactiva. Desde un punto de vista más social y de 
trabajo comunitario. Una cercanía profesional que les hace más accesible a las personas y que 
busca conocer las distintas realidades del barrio. Y solo así podrán contribuir a la mejora de la 
calidad de vida de nuestros vecinos y vecinas. Este es el modelo de Policía de Barrio que 
defendemos. Eso sí, es decir, señores del Partido Popular, sería muy recomendable que ustedes 
se alejaran un poco del modelo que implantó su compañero de partido el Sr. Isern en 2014. Que 
modificó el proyecto de la tan respetada Policía de Barrio, lo que supuso el principio del fin de 
la Policía de Barrio en esta ciudad, tal y como habíamos conocido y que tan buen resultados han 
cosechado. Por todo ello proponemos en el punto 1 de la moción, continuar ejecutando, 
reforzando tanto material y personal el proyecto de reactivación de la Policía de Barrio. Porque 
hay un proyecto en marcha. Hemos estado trabajando en los últimos años para reconstruir ese 
proyecto. Y por ello, desde el Grupo Municipal Socialista, creemos que Palma necesita 
recuperar este modelo. Esté donde esté y en qué punto se encuentre este proyecto. Pero se ha 
trabajado mucho y por ello se merece Palma que lo recuperemos. Le pedimos al Sr. Alcalde, 
que apueste por la convivencia y la seguridad de nuestros vecinos y vecinas. Y trabaje para que 
este modelo sea realidad. Más pronto que tarde. En el segundo punto de la moción, solicitamos 
restablir amb urgència, les Taules de Seguretat i Convivència (SECON), recollides en el 
Projecte de reactivació de la Policia de Barri. Otra eina fonamental en els nostres barris, té un 
caràcter operatiu i de coproducció, tal com marca el projecte de reactivació. Així, els 
representants veïnals participen directament al costat de la Policia de Barri en el procés de 
diagnòstic, planificació i disseny d’alternatives, control d’implementació i avaluació dels 
resultats de la problemàtica de seguretat i convivència del districte. Abordando temas tan 
importantes como el consumo y presunta venta de drogas que se pueda producir alrededor de los 
colegios. O llevar a cabo campañas de concienciación sobre los derechos de personas con 
movilidad reducida. Se trabaja también con la perspectiva de la diversidad social. … la 
protección de los grupos más vulnerables. Perspectiva de gènere, idéntico al supuesto anterior 
pero desde la perspectiva del género. Que debe intervenir en toda la planificación policial. 
Perspectiva de gente joven, contando con la opinión de la juventud obtenida a través de los 
distintos canales abiertos. Perspectiva de gente mayor. También contando con la opinión dada 
por el colectivo de la gent gran en coordinación con la Concejalía correspondiente. Y por 
último, el tercer punto: El Ple Municipal insta el govern municipal, a formar i ampliar la unitat 
de policies tutors, per a atendre amb eficàcia, les demandes dels centres escolars. La creación de 
la unidad de Policía Tutor ha sido un gran paso per atendre amb eficàcia les demandes dels 
centres escolars. La creación de la unidad de Policía Tutor ha sido un gran pas dirigida a 
facilitar la resolució de problemes privats que tenen lloc en els centres educatius, entre ells: 
absentisme escolar, les addiccions a les xarxes socials, les drogues, l’assetjament escolar, el 
ciber assetjament, així com els conflictes derivats de la diversitat o la igualtat... Nos consta que 
en este punto los partidos de gobierno, PP, Vox, votaron en contra en la comisión, lo que genera 
un poco de desconcierto. Dado que pedimos por un lado la formación para los Policías Tutores. 
Lo que tiene mucha lógica. Y la ampliación de la unidad de Policías Tutores, cosa que según 
promesa de nuestro Alcalde Martínez de ampliar el cuerpo de Policía Local en 300 agentes a lo 
largo de esta legislatura, no debería de suponer ningún problema. A no ser, Sr. Alcalde, que no 
piense cumplir este importantísimo compromiso con los ciudadanos de Palma. Nosotros y toda 
Palma exigimos que sí. Que se cumpla ese compromiso y por ello pedimos que voten a favor 
del total de la moción. Muchas gracias.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
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“Moltes gràcies Sr. Batle. Le comento Sr. Oliveira. Punto 1, es intención de este equipo de 
gobierno reforzar, así como poner en valor todas las unidades de la Policía Local, en cuanto 
podamos contar con más efectivos policiales. Con lo que respecta al material, queremos dotar 
del material necesario a cada una de las unidades y, en concreto, a las que apuntan ustedes 
también. Como no puede ser de otra manera lo creemos y lo vamos a incluir en los presupuestos 
de 2024. Punto 2, de las mesas SECON. Ya hemos tenido reuniones entre todos los 
coordinadores de distrito para poner en marcha, cuanto antes, las mesas de seguridad y 
convivencia. Ya están tomadas las directrices  para convocar en breve a todos los actores que 
deben participar en cada una de estas mesas. Ya hay cita para 3 mesas SECON durante este mes 
de noviembre. O sea, están activas y en marcha. Y el punto 3, sobre el Policía Tutor. 
Actualmente las plazas de Policía Tutor no están dotadas. Las funciones de Policía Tutor las 
realizan actualmente 5 efectivos de la Policía comunitaria, bajo demanda de los colegios, 
impartiendo charlas de civismo en general. Pueden ser solicitados también por los colegios para 
tratar algún tema puntual del propio colegio. También bajo demanda. Estos policías están 
formados para ello. Se ampliará cuando pueda incrementarse la plantilla de la Policía y poderse 
dotar según presupuesto. O sea, que votaríamos sí al punto 1, sí al punto 2 y al punto 3 no, hasta 
que no tengamos más efectivos para incrementar la plantilla de Policía Tutor. Gracias.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Con relación a esta proposición, todos los puntos que dice aquí, lógicamente son puntos que 
todos apoyamos, apoyaríamos. Pero que a mí me parece hacer alguna puntualización. Nosotros 
en el año, en septiembre del 21, ya presentamos una proposición relativa a la figura del Policía 
Tutor, en la que pedíamos aumentar la cantidad, formarlos, etcétera, etcétera. Y estamos en ello. 
Pero en fin, lo que ustedes piden aquí han tenido 8 años para que se pudiera hacer. 8. Policía de 
Barrio lo vendieron con mucha propaganda, buzoneo en catalán en las viviendas: Estam devora 
de tu. Estam a prop. Etcétera. Pero luego, cuando llegamos a los barrios nos decían que no está, 
que no viene, que ha cambiado, que no tiene número de teléfono. En algunos barrios nos decían 
que el que hay es muy amable. Pero en muchísimos sitios siguen quejándose, sea en la calle 
General Ricardo Ortega o cualquiera de Palma, que falta la presencia policial. ¿Y quién ha sido 
responsable de que no tengamos una plantilla cubierta y aumentada para poder atender? Pues los 
gobiernos anteriores. Tuvieron 8 años. Y de una Policía que en su día tuvo 1.000 agentes, 
pasamos a menos de 800. Ahora mismo tenemos, posiblemente a disposición de nuestro 
Regidor 700 y algo si quitamos las bajas que hay. 700 y algo que ya no digo lo que pasa en 
verano. Bien. Con el Policía Tutor pasa tres cuartos de lo mismo. Y con todas estas medidas. Y 
nosotros lo que decimos, bueno, hay una cosa que sí reconozco, que cerca de los colegios hay 
problemas de venta de drogas. Porque la Regidora anterior no lo admitió en una proposición que 
hicimos. O sea, sí hay problemas. Pero el problema de estos problemas es que ustedes durante 8 
años no hicieron sus deberes y eso que la Regidora Joana Adrover, recibió felicitaciones mías 
porque trabajaba mucho. Pero el Alcalde no le apoyó. Y el Alcalde no subió la plantilla. Y no le 
dio los medios. Este es el problema. El Alcalde priorizó otras cosas, en vez de cubrir una 
plantilla necesitada y envejecida de la Policía Local que es el problema que se encuentra el Sr. 
Alcalde ahora y nuestro Regidor. Entonces, todo lo que dicen ustedes es muy bonito, es lo que 
hemos pedido y vamos a votar no. Porque es una manera de blanquear su gestión durante 8 
años. Muchas gracias.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Vamos a ver. Sr. Busquets, primero gracias por tener en cuenta al menos los dos primeros 
puntos. Pero es que no se entiende que usted diga que va a votar en contra del punto 2, cuando 
dice. Perdón el 3. Cuando dice que la ampliará cuando pueda. Cuando la petición no decimos 
urgente, ahora ya. Estamos diciendo que puede ser ahora, el año que viene o el siguiente, toda 
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esta legislatura, en función de los 300 Policías que el Sr. Alcalde ha prometido. Y otra, usted, 
Sr. Coll, es que me parece de una vergüenza tremenda que en un tema tan sensible, el único 
motivo para votar en contra es que según ustedes no se ha hecho nada en 8 años. Pueden decir lo 
que quieran, criticar lo que haga falta, pero votar en contra por este motivo, es vergonzoso. Por 
lo tanto, no tiene más, no tiene sentido. Yo les recomendaría que visitara los colegios. Visiten 
los colegios y hablen con los directores o directoras, hablen ustedes con los profesores o 
profesoras. Vaya a Son Gotleu, a La Soledad, a esos barrios que más lo necesitan y pregúnteles 
qué les supone contar o no con el servicio de un Policía Tutor. Ya les contará qué significa para 
ellos. Pero votar en contra porque según ustedes no se ha hecho nada, de verdad es para 
pensárselo. Hace un momento, Sra. Durán, hablaba de los problemas de los jóvenes y el alto 
porcentaje, de la subida, y tiene mucha razón en ese sentido. Y el Policía Tutor sirve, 
precisamente, para ayudar, es una herramienta más para los profesores y los colegios, a 
ayudarles a conducir o reconducir a cualquier problema que tenga en un colegio con un alumno 
que se le escapa al sistema educativo. Casi la mitad, cifra de hace dos días, el 87%  de aumento 
en niños y niñas de violencia de adolescentes atendidas por violencia de género. 6 de cada 10 
alumnos creen que los colegios no actúan ante el bullying. El 70% de los niños que sufren acoso 
escolar desarrollan un trastorno mental. Los padres se niegan a dejar los niños en un colegio. 
Todo eso nos hace pensar que sí es necesario, que sí que hay que aumentar la plantilla de Policía 
Tutor y formarles para que sea una herramienta útil para nuestros niños y niñas en el entorno 
escolar, sobretodo como hemos comentado antes, el acoso, el bullying, el aumento de consumo 
de redes sociales, todo esto hace necesario implementar esta serie de cosas. Por lo tanto, que 
ustedes se niegan a votar a favor, porque según usted no se ha hecho nada, me parece de verdad, 
de una tremenda irresponsabilidad y vergonzoso. Pueden decir lo que quieran, criticar lo que 
quieran, pero esta razón cae por su propio peso. Muchas gracias.” 
 
Sr. Miguel Busquets Salom (PP): 
 
“Sr. Oliveira, el Policía Tutor, las funciones de Policía Tutor se están dando. Este servicio de 
Policía Tutor se está dando. Lo único que en lugar de llamarse Policía Tutor se llama Policía 
Comunitaria. Porque no está dotado lo de Policía Tutor. Por lo tanto, qué más les da. El servicio 
está cubierto. No se preocupe que el servicio está cubierto. Con 5 Policías Comunitaria, los 
mismos que hubieran podido ser de Policía Tutor, lo que al no estar dotados, pues no están 
dotados y no puede llamarse Policía Tutor. Se llama Policía Comunitaria. Y lo hacen 5 Policías 
con mucho gusto y con mucha profesionalidad. Por lo tanto, cuando tengamos más efectivos 
podremos llamarle Policía Tutor, pero ahora no le podemos llamar Policía Tutor. Policía 
Comunitaria que hace las funciones de Policía Tutor al 100%. Por tanto, el servicio está 
cubierto. Gracias.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1 i 2: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 3: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1. El Ple insta el govern municipal, a continuar executant, reforçant i dotant de material 
i personal, el Projecte de reactivació de la Policia de Barri. 
 
2. El Ple insta el govern municipal, a restablir amb urgència, les Taules de Seguretat i 
Convivència (SECON), recollides en el Projecte de reactivació de la Policia de Barri. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 148 - 

 
3. El Ple Municipal insta el govern municipal, a formar i ampliar la unitat de policies 
tutors, per a atendre amb eficàcia, les demandes dels centres escolars. 
 
Aprovat els punts 1 i 2 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No aprovat el punt 3 per 17 vots en contra (PP 
i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
61. Grup PSIB-PSOE relativa a les escoles esportives municipals de l'IME 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde. Bueno, el pasado 4 de octubre por parte del equipo de gobierno se anunció, en 
este caso la portavoz era la Sra. Celeste, que para este curso, este curso que empezaba en 
septiembre-octubre de 2023, no habría escuelas deportivas municipales. Una decisión tomada 
por el equipo de gobierno apelando a determinadas circunstancias administrativas que tampoco 
han explicado con mucho detalle públicamente. Y que luego, la solución que se plantearon 
simple y llanamente en ese momento fue derivar la actividad deportiva directamente a los 
clubes. Ustedes en ese momento dijeron que todas las actividades se mantendrían igual, en los 
mismos términos. Que económicamente tampoco habría ningún tipo de cambio. Y hemos visto 
durante estas semanas que esto no ha sido cierto. Hemos comprobado como hay actividades 
deportivas, porque escuelas municipales estamos todos de acuerdo que han renunciado, pero las 
actividades substitutivas por así decirlo no todas están en marcha. Hay actividades que ni 
siquiera van a empezar, como son natación artística, como es judo. Entonces, eso ya es una 
primera cuestión que no fue cierta. Y la otra, que es bastante grave, es decir que no iba a 
suponer ningún incremento de coste para las familias cuando se ha visto, ha aparecido en 
diferentes medios de comunicación que el coste supone un aumento, el actual de la actividad 
prestada por los clubes, de entorno cómo mínimo del 50% de cada una de estas actividades. 
Esto demuestra, primero, que el equipo de gobierno faltó a la verdad cuando explicó su 
decisión. Y segundo, es una mala decisión. Más allá de la mentira que supuso esa explicación. 
Es una mala decisión. Es una mala decisión porque condena a muchas familias, a niños y niñas 
de nuestra ciudad a no poder desarrollar directamente la actividad deportiva, por una cuestión 
económica. A por otro lado, derivar una situación que los clubes no van a poder sostener 
económicamente. No van a poder sostenerlo. Les han trasladado la responsabilidad de mantener 
un servicio que es social, que es un servicio público, a unos clubes privados, cuyo objetivo y 
finalidad no es ese, es otra. Y les han trasladado un problema. Un problema que ahora, como ya 
he explicado, hay muchos clubes que no van a poder hacer. Con la consecuencia que muchas 
actividades no se van a poder desarrollar en nuestra ciudad. También es una mala decisión 
porque al fin y al cabo estamos hablando de las escuelas deportivas municipales, el principal 
programa deportivo que tiene el IME. Que tiene más de 30 años de antigüedad, que era un 
ejemplo no solo en Mallorca y en las Islas Baleares, si no alrededor de España desde hace años. 
Y que ahora ha desaparecido. Con lo que es la planificación del deporte formativo, que es una 
obligación y está establecida en la Ley del deporte, no se está cumpliendo por parte del 
Ayuntamiento de Palma. Nos parece una situación grave, por eso pedimos que de manera 
inmediata, luego la interpretación de la inmediatez les corresponde a ustedes cuando puedan, 
pero tienen que poner en marcha esta actividad. Hoy se ha aprobado el plan de infancia, por 
ejemplo, y esto tiene que ser uno de los puntos. ¿Cómo aprobamos un plan de infancia cuya 
principal medida en materia de deporte son las escuelas deportivas, que están votando en 
contra? Luego de ponerlas en marcha y derivarlas a las actividades de los clubes. No es ese el 
objetivo, son cuestiones complementarias. Ustedes me da la sensación o que no tienen modelo 
deportivo o están confundiendo a la ciudadanía. Están dejando de lado a muchísimas familias. 
Tanto que se llenan la boca de familias, de proteger a la infancia, etcétera. Y la principal 
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actividad, una de las principales actividades no solo deportivas sino que es el principal 
programa que está relacionado con la juventud de todo el ayuntamiento, son las escuelas 
deportivas municipales. ¿Eh? No es otro. Este es el principal programa que tiene el 
ayuntamiento para jóvenes en nuestra ciudad. y no lo están poniendo en marcha. Yo sé que es 
muy difícil sacar las cosas, todas las dificultades que ustedes se están encontrando yo me las 
encontré. Pero las escuelas deportivas fueron hacia delante. Tenían alternativas para poder 
superar las dificultades administrativas. Yo no sé si lo han hecho porque no han querido o no 
han podido o no han sabido resolver las diferentes situaciones que se han encontrado, pero les 
instamos a que no se resistan a no ponerlas en marcha. Creo que es un error. Que hay soluciones 
que pueden encontrar y que pueden explorar. Desde el Partido Socialista siempre les hemos 
ofrecido posibilidades y les hemos dado ideas para poder desarrollarlas y tienen capacidad de 
hacerlo. entonces, yo les insto a que corrijan este voto, que voten a favor y que se pueda poner 
en marcha un programa que para la ciudadanía de Palma es absolutamente fundamental y 
necesario. Gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Batle. Sr. Ducrós, usted ha sido Concejal de Deportes durante 4 años. Con una 
diferencia y es que usted llegó después de un gobierno socialista. Y por tanto, llegó y en teoría 
debería haber encontrado el IME en perfecto estado de revista. Usted conoce perfectamente la 
problemática que tiene el IME para sacar estas escuelas municipales. Y con su experiencia, su 
buen hacer, casi siempre, de verdad que yo me pensaba que usted hoy tendría un poco de 
vergüenza y quitaría esta propuesta. Sobre todo porque me está criticando o filtró a prensa o se 
sentó con la prensa para contarles exactamente lo que usted hizo hace 4 años y criticó lo que 
usted hizo hace 4 años. Y yo le voy a hacer una pregunta y es: ¿Cuántas escuelas municipales 
salvó usted en el 2019 de la misma manera que se han salvado estas?” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros votarem a favor d’aquesta proposta. De fet, havíem plantejat afegir la proposta, que 
aquesta proposta va en la línea de la Llei d’esports que el propi Partit Popular va recolzar aquest 
tipus de mesures. Quan se va tramitar la Llei d’esports que el Regidor actual d’esports era 
Diputat en aquell moment, el Partit Popular va aprovar esmenes que se varen fer per aquesta 
casuística de fomentar des dels ajuntaments. La Llei Balear de l’Esport mostra o fitxa quins són 
les competències dels ajuntaments. I una d’elles és fomentar l’esport en edat escolar, que és lo 
que esteim parlant aquí. I per tant, quan se tramita la llei el Partit Popular vota a favor 
d’aquestes propostes, d’aquesta línea a la llei d’esports i per tant, genera una obligació de 
l’Ajuntament de Palma i els altres ajuntaments a treballar en aquesta línea. I quan comencen a 
governar la primera mesura d’esports que duen a terme és aquesta retallada. És llevar del mig 
totes aquestes famílies que esteien tenguent una activitat a un preu i amb una dinàmica 
determinada durant aquests darrers anys i ara s’han de cercar la vida. S’han de cercar la vida 
perquè també els hi suposa un increment de preu important. Quan sabem que la situació de la 
immensa majoria de les famílies de Palma tenen dificultats en general per arribar a final de mes. 
I encara els hi posam més costa per amunt la vida. Me pensava que el Partit Popular venia a 
salvar aquesta ciutat, però veig que la ve a enfonsar radicalment.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, yo en primer lugar agradezco que el Sr. Bonet, al menos, no haya dicho que las 
escuelas se mantienen, etcétera, etcétera, que es lo que dijeron al principio que no era verdad. 
¿Vale? Eso tiene esa parte de honestidad que yo se la quiero agradecer. Ahora bien, más allá de 
eso, que a mí me puede parecer muy bien esto o lo que sea, la cuestión es el servicio. ¿Cuándo 
van a poner en marcha este servicio? O sea, yo ya he estado revisando presupuestos que 
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enviaaron ayer del IME. Y es que lo tengo aquí apuntado. En Son Moix, la reducción que tienen 
prevista para el año que viene de la escuela municipal, e intuyo que las pondrán en marcha, pero 
hay una reducción del 45%. O sea, como mínimo hasta septiembre-octubre no tienen previsto 
ponerlo en marcha. En el Rudy Fernández un 40% la escuela municipal. En el Xavi Torres, 
100%. Lo han eliminado. Entonces, ya incluso en los propios documentos que ustedes envían 
del presupuesto, ese servicio no aparece. Esto lo enviaron ustedes ayer. En cuanto al pasado, 
bueno, lo hemos hablado esto usted y yo. Hubo escuelas que empezaron en enero. Sí. Y lo 
explicamos. Otras empezaron en noviembre. Por eso lo he dicho, póngalas en marcha. No le 
estoy diciendo que empiecen mañana. Obviamente. Pero cuando antes. Yo entiendo que hay 
dificultades, pero ustedes, ante esta decisión, se han quitado el problema de encima. Y se lo han 
trasladado primero a las familias y también a los clubes. A los clubes les han hecho una faena. 
Porque les obligan a prestar un servicio que es imposible que desde un punto de vista 
económico lo presten. Más allá que el modelo no tiene nada que ver. Y usted si sabe de deporte, 
entiendo que sabe de deporte, sabe perfectamente que no es lo mismo acudir a un club que a una 
escuela municipal. Yo soy alumno de 3 escuelas municipales. Ya se lo digo, el modelo no tiene 
nada que ver. Hay familias, niños y niñas, que no quieren acudir a según qué, a los clubes. ¿Por 
qué? Porque no es el modelo deportivo que les va bien para su desarrollo. Por eso no son 
cuestiones que se puedan substituir tan fácilmente. Yo simplemente lo que les pedimos es que lo 
pongan en marcha. Que tardan un poco más. Que se idean algún sistema. No lo sé. lo pongan en 
marcha a la mayor brevedad posible. Que en un mes, esto ya hace tiempo que se ha presentado, 
hace un mes que estamos hablando de este tema. Podían haber hecho y haber dado algún paso. 
No han dado ningún paso. Para nosotros es una muy mala noticia. Las familias se encuentran en 
una situación de total falta de información, porque al no ser un programa gestionado por el IME 
no está coordinado. Es decir, cada club establece las condiciones que considera oportunas. Cosa 
obvia también, pero no hay control, no hay dirección por parte del IME porque ya no es un 
servicio. Es que si acudimos al calendario de actividades que ustedes han colgado en la página 
web, es que no salen. Ya ni salen. No salen las actividades. No existen. Entonces, creo que es 
una mala decisión. Tienen tiempo de reconsiderarla y de ponerla en marcha. Porque además les 
recuerdo una cosa, ustedes este verano licitaron este servicio. Lo licitaron ustedes las escuelas 
municipales. Y desistieron ustedes mismos. O sea, sí que hicieron trámites para poder hacerlo. 
entonces, tampoco ha explicado cómo se podría haber resuelto esa situación. Y ha trasladado la 
responsabilidad a los demás y yo creo que tiene que corregir esto y ponerse en marcha. Porque 
es un proyecto fundamental y creo que en eso todos creemos y tiene que ser una cuestión 
totalmente incuestionable…. Que la ciudadanía de Palma, los niños y niñas de nuestra ciudad 
tienen derecho a la práctica deportiva y ustedes tienen la obligación de dar cumplimiento al 
fomento del deporte escolar, tal y como está establecido en la Ley del deporte.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Es evidente que se está buscando la fórmula, se está trabajando en ella y los técnicos nos han 
informado de que va poder hacerse así y, por supuesto, nosotros vamos a votar a favor de esta 
propuesta. El otro día le votaron en contra porque yo no estaba en la comisión y queríamos 
debatirlo. Pero la situación que nos encontramos, usted sabe perfectamente por qué estamos en 
este punto. Y estamos en este punto porque ustedes no dejaron el trabajo hecho. Porque piensa 
que llegamos el 17 de junio juramos cargo y en dos meses y medio es imposible tramitarlo. 
Exactamente la misma situación que le dejó su antecesora, la Sra. Moll, también del Psoe, 
aunque ahora la repudien, justo cuando usted llegó. Exactamente la misma situación. Pero es 
que ustedes son así. Ustedes se quejan ante un medio de comunicación de que somos aquí lo 
peor del mundo, porque estamos intentando salvar estas escuelas el tiempo que haga falta hasta 
que puedan salir bien ordenadas. Y usted hizo exactamente lo mismo. Y le he hecho una 
pregunta y usted no me ha querido contestar. Y yo le voy a decir. Atletismo, noviembre-
diciembre del 2019, lo salvó con un contrato menor. Exactamente lo que hemos hecho ahora. En 
enero de 2020, para que no fuera un contrato seguido. ¿Qué no es verdad? ¿Cómo que no va a 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 151 - 

ser verdad? Usted hizo una factura un tanto extraña para poder hacer después otro contrato 
menor de febrero a junio de 2020. Y después en septiembre del 21 ya pudo sacar esta licitación. 
Hándbol, de noviembre a diciembre un contrato menor. Exactamente lo mismo que hemos 
hecho ahora. En enero de 2020 una factura un poco extraña para no hacer un contrato que sea 
seguido. Y en febrero del 2020 al 23 hubo un negociado. En esgrima, en noviembre a diciembre 
del 19 lloguer d’espais. En enero una factura de estas que nadie entiende ahí dentro. Firmado 
únicamente por una técnica. Febrero a junio de 2020 otro contrato menor. Patinaje, noviembre a 
diciembre 2019, otro contrato menor. Exactamente igual que ahora. En enero una factura de 
estas que siguen sin explicar nadie. Y de febrero del 20 al 23, otro negociado. Taekwondo, de 
noviembre a diciembre del 19 lloguer d’espais. ¿Usted se da cuenta? Aquí le he nombrado 5 
escuelas municipales, que no son escuelas municipales. ¿Cómo que no es verdad? Tendrá que 
explicármelo en otro sitio. Yo sé perfectamente lo que dicen los técnicos que se hizo en la 
legislatura pasada, justo cuando entraron ustedes. Ni uno, ni dos, ni tres, hasta cinco disciplinas 
que ha hecho exactamente lo mismo. Que salieron ahora a criticar hace un par de semanas. ¿Y 
sabe qué pasó con los precios de esas actividades? Y no lo digo yo, lo dicen cada una de estas o 
clubes o federaciones. ¿Qué hicieron? Subieron exactamente la misma cantidad que han subido 
ahora. ¿Podemos decir entonces que usted es un mentiroso? ¿O que usted no se entera 
absolutamente de nada de lo que ocurría ahí dentro? Y podemos decir también, como le dijeron 
a la prensa, el Psoe privatizó las escuelas municipales. Exactamente lo que usted está criticando 
ahora mismo. Me parece que son unos cínicos. Le voy a hacer otra pregunta: ¿Dejaron ustedes 
con la subida de precios a niños sin hacer las actividades por hacer esa subida de precios? Yo le 
digo que no, porque seguro que ustedes no lo hicieron, porque yo tampoco lo he hecho. Pero 
con una diferencia, vamos a poner en marcha una línea de ayudas para todas aquellas personas 
que no puedan pagar esa diferencia y la puedan abonar de esta manera. Hasta que tengamos las 
escuelas municipales. Gracias.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Alcalde, a ver…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Muchas gracias.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Lo que no se puede…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Se ha acabado.”  
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, ya. Pero ha dicho…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Ducrós, es que no tiene la palabra. Ha acabado el debate. Es que volvemos a lo mismo que 
el pasado Pleno.”  
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
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“Lo que no puede decir…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, no, no. Hemos finalizado el debate y pasaremos a votación.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“…El que ha mentido es el Sr. Bonet…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Es que ha acabado el debate y pasaremos a votación.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Afortunadamente ha constado en acta las mentiras que ha dicho el Sr. Bonet ahora mismo.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Ducrós, no tiene la palabra.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Es que no hacía falta…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Ducrós no tiene la palabra. Pasaremos a votación.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“¿Es mentira esto? ¿Es mentira? Puede explicárselo a los del IME porque lo dicen ellos.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup  Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma instar a l’equip de Govern a restablir de manera 
immediata les Escoles Municipals Esportives de l’Institut Municipal de l’Esport. 
 
Aprovat per  23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa a l'escut social 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
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“Gràcies Sr. Batle. El passat 6 d’octubre, el Consell de Govern del Govern de les Illes Balears, 
va aprovar un sostre de despesa d’uns 400 milions, més alt que el de 2023. El varen dur al 
pressupost, Vox va tombar aquest sostre de despesa perquè imposava unes condicions 
inacceptables per tota la societat, la palmesana i la de la resta de les Illes Balears. Ara, des del 
Partit Socialista, els hem estès la mà perquè no hagin d’acceptar aquestes condicions 
inacceptables de segregar els infants per llengua i se pugui aprovar un sostre de despesa i un 
pressupost. Això significa que amb un sostre de despesa de 400 milions més alt que el que 
tenien al 2023, podran reproduir tota una sèrie de mesures que vàrem dissenyar, conjuntament, 
amb l’Ajuntament de Palma, amb els Consells Insular, amb les patronals, amb els sindicats i 
amb representants de la societat civil i d’altres ajuntaments. Aquesta proposta lo que preveia era 
acompanyar a les famílies en un moment d’alta inflació. I combinava ajudes directes amb 
deduccions fiscals. Totes aquestes ajudes i deduccions fiscals, en aquests moments estan vigent, 
però si no se tornen a fer en el 2024 la gent perdrà tot aquest escut social que se va donar al 
2023. Noltros els hi hem dut avui a votació les mateixes mesures que vàrem aprovar, 
conjuntament entre totes les institucions, al 2022 pel pressupost del 23. Després de la 
presentació per la xarxa EAPN de l’Informe de pobresa, sabem que el 50% de la societat té 
dificultats per arribar a final de mes. I també sabem que 221.000 persones a les Illes Balears no 
tenen capacitat i estan per sota de lo que determinaria aquí el sostre de pobresa. Amb lo qual, els 
hi hem fet i els hi hem preparat la votació per separat, per instar-los a que demani al Govern de 
les Illes Balears que incloguin en el pressupost del 2024, que esperam que s’aprovi perquè 
esperam que acceptin la proposta del Psib per aprovar el pressupost. Que l’únic que ha de fer el 
Partit Popular és no acceptar les exigències inacceptables de Vox de segregar els infants per 
llengua, pel català o castellà, lo qual és una barbaritat. I que incloguin les següents mesures: 
Mantenir la gratuïtat del transport públic durant 2024 i que se pagui la part corresponent a 
l’Ajuntament. Mantenir la gratuïtat de les matrícules universitàries. Manteniment de totes les 
deduccions autonòmiques aprovades mentre continuï la situació d’inflació. Que estan pensades 
per compensar despeses familiars d'educació, llibres de text i material escolar, despeses de 
conciliació. I això serà important també per aquestes escoles municipals que tendran 
incrementats els preus pels nins i les nines. Despeses d'estudi fora de les illes o les dissenyades 
per a facilitar a pagar el lloguer. Augmentar la deducció autonòmica fins als 400 euros per a 
pagar els interessos en un moment de pujada d’interessos, que per a les persones que tenen una 
hipoteca. Tornar a crear l’ajut per a les persones que estan aturades, d’entre 300 i 600 euros. Per 
ajudar-les a passar l’hivern. Aquests que són treballadors de temporada. Establir tres pagues 
extraordinàries a persones amb dependència. Establir ajuts a la matriculació en activitats 
formatives. Tornar a eliminar els copagaments dels Centres de Dia. Avui hem xerrat també aquí 
de centres de dia. Tornar a ampliar un 15% la RESOGA. Mantenir la renda social garantida. 
Una eina que la Xarxa EAPN ha afirmat que té efectes palpables i comprovables sobre el nivell 
de pobresa a les Illes Balears i, en conseqüència, a Palma, que és la capital de les 4 illes. I 
mantenir durant 2024 l’aval de fins a un 20% del valor de la hipoteca. Com que en aquests 
moments, pensam que el Govern de les Illes Balears està entretingut en tot aquest soroll i totes 
aquestes circumstància que s’ha creat amb les dissidències internes de Vox. Que no permeten 
governar i tenen el pressupost segrestat. Pensam que l’Ajuntament de Palma hauria d’instar al 
Govern per, mentres s’elabora el pressupost, tenguem totes aquestes ajudes disponibles per a la 
gent que viu a Palma. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo només fer alguna puntualització. Ja va exposar en comissió tots aquests 
punts, que li he de repetir i reiterar que està molt bé i tothom és lliure de parlar el que trobi, però 
que això és l’Ajuntament de Palma i no és el Parlament de les Illes Balears. Per tant, vostès 
tenen uns interlocutors molt vàlids al Parlament de les Illes Balears i també en el Congrés dels 
Diputats, i poden establir allà i presentar allà totes aquelles iniciatives que corresponguin i 
considerin que són adients. De totes maneres, només comentar-li, una senzilla aportació, que 
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nos diu vostè que Vox va tombar el sostre de despesa de la CAIB. Jo diria que no. O és que 
vostès varen votar a favor? Crec que a vegades un no és conscient de lo que fa quan aixeca la 
mà o quan se pronuncien. Vostès varen contribuir, uns més, a tombar aquest sostre de despesa. 
Per tant, vostès animin als seus companys del Parlament a col·laborar activament amb el 
Govern de les Illes Balears per treure endavant lo que facin falta per a que la Comunitat 
Autònoma tengui els millors pressuposts de la història. S’alegrin de que el sostre de despesa de 
la CAIB sigui 400 milions més alt en lloc d’intentar posar pedres constantment i pals a les rodes 
per a que no puguin avançar. I lo dit, ojalà aquesta ciutat, aquesta comunitat autònoma i aquest 
país no necessités un escut social. Després de 8 anys d’Ajuntament de Palma en mans de 
l’esquerra, de la CAIB en mans de l’esquerra, del Consell Insular en mans de l’esquerra i de 
l’Estat en mans de, no sabem ja, l’escut social ja serà cada vegada més gros i no tendrà solució. 
Vostès són incapaços de reactivar l’economia. Vostès són incapaços d’aconseguir que la gent 
sàpiga emplear una canya de pescar i estan acostumats a només donar peix. Per tant, deixem que 
la CAIB faci la seva feina, deixem que el nou Govern de les Illes Balears doni l’impuls que 
necessita l’economia i la reactivació d’aquestes Illes i veurà com tot a poc a poc torna al seu 
puesto. Gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Breument, perquè crec que si qualque cosa s’ha comprovat amb la nostra gestió a una crisi. 
Perquè clar, 8 anys de govern d’esquerres, sí. Una pandèmia, també. Una guerra a Ucraïna, 
també. La inflació conseqüència de factors externs més enllà de les polítiques que pot 
desenvolupar un govern. Nos hem trobat amb moltes dificultats i crec que el Partit Popular ha 
sigut el partit més deslleial a tota la gestió de totes aquestes crisis que ha hagut a la història 
d’aquest país. Llavors, estem parlant d’una proposició sobre el manteniment de l’escut social. 
Ho diré una altra vegada, l’altre dia va ser el dia contra la pobresa, vos vareu fer una foto amb 
totes les entitats. Una de cada dos persones a les Illes Balears no arriba a final de mes. Me 
podeu explicar per què vos oposau a protegir a la gent? A protegir a les famílies? Perquè jo no 
ho entenc. No puc entendre com un governant no treballa per a la gent.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Sí, evidentment, noltros votarem a favor d’aquesta proposta. Perquè vàrem ser un dels partits 
impulsors d’aquest escut social en aquesta situació de forta inflació i d’una situació econòmica 
molt complicada per moltíssimes famílies. S’ha dit, l’informe de la pobresa a les Illes Balears és 
molt preocupant. Hi ha la meitat de la població que no arriba a final de mes i un quart de la 
població que està en situació de pobresa directament. I la probresa té causes polítiques. I amb la 
política se poden rectificar i reequilibrar aquesta redistribució de la riquesa perquè la pobresa 
arribi a extingir-se. I aquest hauria de ser l’objectiu principal d’aquest ajuntament i tots els 
partits polítics, però per lo vist això no és així. Quant a més a més aquest mateix informe diu de 
manera clara que si a dia d’avui hi ha unes 220.000 persones a les Illes Balears que estan en 
situació de pobresa, si aquest escut social que ara mateix està en vigor desapareix, hi haurà 
100.000 persones més que estaran en situació de pobresa. No voler tirar endavant la continuïtat 
d’aquestes mesures o, fins i tot, aportar-ne d’altres que puguin millorar aquest escut social, és 
condemnar a milers de persones a viure en situació de pobresa. És això el que esteim votant 
aquí. La col·laboració interinstitucional per dur endavant aquests escuts socials i aquest tipus de 
mesures és imprescindible. Mercedes Celeste, parli amb els seus companys del Govern, d’això 
se tracta en política. La majoria de mesures que s’han de tirar endavant a través d’aquest 
ajuntament han de ser en col·laboració d’altres administracions. Molt poques mesures en solitari 
un ajuntament de la dimensió i de la magnitud i la complexitat que té Palma les pot tirar 
endavant en solitari. Però per lo vist aquí no hi ha cap esperit ni cap voluntat de col·laboració 
amb altres administracions. Quan se diu: aquesta proposta no té cap sentit que vengui aquí, 
xerrin-la en el Govern. I, Mercedes Celeste, quantes propostes va dur durant 4 anys que 
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instàssim a no sé qui i a no sé quantos? Per favor, una mica de memòria. Memòria, no importa 
memòria democràtica, no importa anar molt enfora. 4 anys. Memòria de 4 anys. Per tant, son 
mesures importants que hem de seguir implementant. Perquè no podem deixar tirades a les 
famílies. No podem deixar tirades a les persones en una situació de vulnerabilitat. Però està clar 
que el Partit Popular i Vox no volen recolzar aquest tipus de mesures ni aquest escut social 
perquè, per començar, se carreguen, eliminen, els impostos que fan que les administracions 
públiques puguin tenir un finançament per poder pagar aquest tipus de polítiques socials. Com 
per exemple, l’impost de successions o altres impostos o taxes que volen eliminar o reduir. Per 
això se queden sense doblers. I com que se queden sense doblers decideixen retallar amb aquest 
escut social o amb altres polítiques públiques de cara a col·lectius en situació de vulnerabilitat. 
Noltros seguirem defensant sempre aquestes mesures i d’altres que les puguin millorar i 
lamentam, absolutament, encara que no nos sorprèn l’actitud tan sectària i tan classista que té el 
Partit Popular i Vox.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Sra. Sánchez, vamos a ver, cuando usted era Consellera pues tenía atribuciones en estos temas. 
En estos momentos son distintas y aquí estamos en un ayuntamiento que no tiene, que yo sepa, 
facultades consultivas ni asesoras del Govern. Pero dicho esto, hay un tema importante, se 
pueden hacer cosas, pero hay prioridades. En el primer punto usted habla de la gratuidad en el 
servicio público. Si nos ceñimos a este ayuntamiento, estamos hablando de la EMT. Ustedes 
saben cómo está la EMT. Ustedes lo saben. Bueno, pues con la EMT, que yo sepa, el Sr. 
Deudero podrá reafirmarlo, no estamos en condiciones de hacer muchas cosas que ustedes 
proponen. Está bien que se den subvenciones a gente que lo necesita. Jamás estaremos en 
contra, por mucho que ustedes nos digan lo que debemos hacer los de Vox. Sabemos lo que 
tenemos que hacer. Nosotros tenemos que hacer políticas sociales. Pero el ayuntamiento tiene 
que hacer ayudas o dar ayudas a quien lo necesite. No tiene que hacer subvenciones generalistas 
con recursos propios que son contribuciones de los ciudadanos. Tenga en cuenta que hay una 
serie de medidas prioritarias y este ayuntamiento no es una repartidora. Este ayuntamiento tiene 
que ejecutar en función de criterios objetivos para el bienestar de los ciudadanos de Palma. Si 
nos ceñimos a Palma, es Palma. No es el Govern. Es fantástico que se nos diga aquí que 
nosotros estamos eliminando o entorpeciendo la política del Govern. Nosotros no estamos en 
esto. Estamos en lo que estamos. El Govern aprobará su presupuesto y no le den la vuelta a las 
cosas Sra. Truyol. Nosotros no somos culpables de todo. Podemos ser culpables de algunas 
cosas pero no de todo. Ahora resulta que somos culpables de que haya pobreza. Hombre, por 
favor. No, por favor, ustedes llevan muchos años gobernando aquí, en la comunidad autónoma y 
en el gobierno central. Y ustedes creen que no hay que crecer. Y ustedes creen en una serie de 
cosas que en el fondo están entorpeciendo el bienestar de los ciudadanos. Por lo tanto, nosotros 
votaremos en contra de esto, pero no porque del punto 2 al punto 10 estemos en contra. Por 
poner un ejemplo, el tema de los avales. Vale, pero no es misión de este ayuntamiento. No es 
misión de este ayuntamiento dar avales a los jóvenes para que compren viviendas. Es misión de 
este ayuntamiento facilitar la creación de vivienda, cosa que no se ha hecho en 8 años. Gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Es misión de este ayuntamiento mejorar la vida de los ciudadanos y las 
ciudadanas de Palma. Jo esper que ningú li recomani al Batle que se centri en el pressupost, 
només en el pressupost de l’Ajuntament per millorar la vida dels ciutadans i ciutadanes de 
Palma. Perquè si no, no tendrien les obres del Passeig Marítim. Perquè si no, no tendrien 
l’oportunitat de fer 800 vivendes de protecció oficial a Son Busquets. Perquè si no, no haurien 
tengut l’oportunitat del tramvia de Palma, que són 185 milions per aquesta ciutat. Perquè si no, 
no tendríem escoles, no tendríem centres de salut. Perquè qualsevol mesura que pren el Govern 
d’Espanya o que pren el Govern de la Comunitat Autònoma afecta en els 410.000 ciutadans 
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censats a Palma, que són 1/3 de la població de totes les Illes Balears. Amb lo qual, jo esper que 
ningú li recomani al Batle de Palma que no vagi a la resta d’institucions a demanar inversions. 
Si després li demanaran a vostè què passa amb la Llei de Capitalitat. És que la seva feina és 
intentar millorar la vida dels ciutadans de Palma cercant tot lo que se pugui per a què se facin 
inversions i ajudes als ciutadans i ciutadanes de Palma. En quant al creixement de l’economia, 
el sostre de despesa és 400 milions més alts perquè noltros vàrem reactivar l’economia amb el 
Govern d’Espanya, amb les institucions europees i amb el Govern de la Comunitat Autònoma. 
Molt més ràpid de lo que s’esperava. Amb lo qual, les previsions estaven per sota de les 
liquidacions i per això, venen ara 600 milions a la Comunitat Autònoma, extraordinaris, de tota 
aquella reactivació econòmica que no se va computar en el seu moment. Lo que ha de fer el 
Partit Popular és renunciar en aquestes curolles d’odi al català que té Vox. No segregar per 
elecció de llengua a les escoles. Aprovar un pressupost. Perquè lo que no poden permetre, ni 
l’Ajuntament de Palma ni el Govern de les Illes Balears, és que el pressupost estigui segrestat 
per Vox i que mentres vostès arreglen i tenen les seves històries internes, la ciutadania de Palma 
estigui esperant mesures en un moment que hi ha un patiment real, perquè a la gent li costa 
arribar a final de mes. I perquè hi ha persones que estan per sota del sostre de pobresa. I lo que 
noltros estem demanant és simplement: Sr. Batle de Palma, vagi a altres institucions, vagi al 
Govern de les Illes Balears, demani mesures. Perquè són urgents per ajudar a les famílies 
damunt de les quals vostè té la seva responsabilitat. Pensam que és una moció o una proposta 
important i que és una proposta que pot generar consensos. Perquè jo crec que tots estam 
d’acord, que tots estam aquí perquè la vida de les persones que viuen a Palma sigui un poc 
millor. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sra. Muñoz, me sap molt de greu dir-li que vostè no sap ni de què 
parla. Ha dit que el PP ha estat el partit més deslleial davant la crisi que se va viure durant la 
pandèmia. Vostè no sap de què xerra. Vostè no té ni idea de lo que xerra. Li puc assegurar que 
dins aquest ajuntament, se va ser lleial en tot moment, tant en el Batle com a totes les decisions 
que se varen prendre per part de l’equip de govern. Ojalà vostès a l’oposició puguin algun dia 
dir lo mateix. Per tant, primer s’informi i després parli. Per fer l’oposició, no només és lo que fa 
vostè que amolla eslògans o que tant els hi és amollar-los aquí que en el Congrés dels Diputats. 
Parlam de l’Ajuntament de Palma i aquí nos pot parlar de tot menys de deslleialtat. I Sra. 
Truyol, estic totalment d’acord amb vostè, crec que ha estat la frase amb la que estarem més 
d’acord absolutament vostè i jo en tota la història: la pobresa té causes polítiques. Evidentment, 
aquest és el gran problema d’aquest país, d’aquesta comunitat autònoma i, segurament, d’aquest 
ajuntament. Que vostès, amb les seves polítiques, no han fet més que incrementar la pobresa, 
vestint-lo d’un discurs que pareix que van en contra i ajudar a la gent a sortir de la pobresa. I 
vostès l’únic que fan és que de cada vegada les  persones que necessiten una feina, els joves. 
Vostès, saben que existeixen els joves? Els joves d’aquest país s’han d’anar a fora perquè no 
tenen a on fer feina. Cada dia se sent per la ràdio i per tots els mitjans de comunicació que 
aquest país no pensa amb els joves d’aquí, de 15-29 anys. Per què no sen van ara que vostès han 
aconseguit sumar i anar cap a Madrid? Parlin clar de lo que està passant en aquest país, de 15 a 
29 anys els joves no tenen futur. I mentres governin vostès allà i mentres governin vostès a 
qualsevol altra banda, això sí que no tendrà futur mai. Per tant, cert que la pobresa té causes 
polítiques i vostès en són molt responsables. Tots vostès. I noltros lo que tenim molt clar és que 
això ho canviarem. I ojalà els joves no tenguin un Pedro Sánchez agenollat davant d’un prófugo, 
en lloc d’estar lluitant per ells i tenint feina per ells i tenir un futur per ells. Perquè vostès sí que 
estan a lo suyo. I sí que són deslleials, són deslleials a tot el país, sense tenir cap mirament de 
res. I venen aquí i nos diuen a noltros deslleials. S’equivoquen i molt. Noltros som lleials a la 
Constitució. Noltros som lleials a tota Espanya. Noltros som lleials amb els nostros grans. I 
volem ser lleials amb els nostros joves. I són vostès, els que constantment nos estan fent més 
pobres cada dia. El que passa és que com que vostès estan aquí i no hi pensen, però aquesta 
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veritat hi és. L’escut social. Amb 3 mesos, la Presidenta del Govern de les Illes Balears ha 
anunciat ja la gratuïtat absoluta dels 0-3 anys. Cosa que vostès en 8 anys no varen ser capaços 
més que en el último y para no perder un voto. Que no els hi va servir de res. Per tant, no nos 
ensenyin tampoc a parlar d’escuts socials i de lo que necessiten les famílies. Noltros sí recolzam 
a les famílies, sí que recolzam en els infants, sí que recolzam a les famílies però a les famílies, 
no a lo que voltros parlau, que són no sé què. Noltros sí que recolzam a les famílies i sí 
recolzam en els nostros nins, en els joves i a les persones majors. Vostès, de tots aquests se 
n’han oblidat durant 8 anys. Li ha dit abans la Regidora, la Sra. Marquès, i no s’han immutat. 
Els hi ha dit clarament, han abandonat als majors durant 8 anys. I els hi ha estat igual i vostès 
segueixen parlant de l’autobús. Gràcies. Votarem en contra.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punts 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 i 9: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 
vots en contra ( PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) 
Punt 10: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) 3 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 1 abstenció (Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern municipal a reclamar al 
Govern de la Comunitat Autònoma que el 2024 mantinguin i millorin les diferents 
ajudes de l’escut social que afecten la vida dels palmesans i les palmesanes: 
 
1. Mantenir la gratuïtat del transport públic durant 2024 i, almenys, fins que es 
redueixin substancialment els preus de la benzina. 
 
2. Mantenir la gratuïtat de les matrícules universitàries durant el curs 2023-2024 en els 
mateixos termes establerts per al curs acadèmic 2022-23. 
 
3. Manteniment de totes les deduccions autonòmiques aprovades l’any passat per a la 
declaració d’IRPF, mentre continuï la situació de gran creixement dels preus, entre les 
quals destaquen les pensades per compensar despeses familiars d'educació, llibres de 
text i material escolar, despeses de conciliació, despeses d'estudi fora de les illes o les 
dissenyades per a facilitar l'accés a l'habitatge. 
 
4. Augmentar la deducció autonòmica creada l’any passat en concepte de pagament per 
interessos en hipoteques variables fins als 400 euros per a l’any 2024 o fins que es 
redueixin substancialment els tipus d’interès. 
 
5. Tornar a crear l’ajut de protecció per als treballadors i treballadores de les Illes 
Balears que passin a ser demandants d’ocupació al SOIB durant l’hivern de 2023, 
perquè rebin una paga extraordinària i única que els protegeixi de la pujada dels preus 
en el darrer any, de manera que complementi les prestacions o subsidi d’atur que cobrin 
aquests treballadors i treballadores. 
 
6. Establir tres pagues extraordinàries (al novembre i desembre de 2023 i al gener 
de2024) a persones amb dependència que reben cures al seu domicili per part dels seus 
familiars cuidadors en els mateixos termes establerts pel DL 9/2022. 
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7. Tornar a establir ajuts a la matriculació en activitats formatives i de lleure fora horari 
lectiu. 
 
8. Tornar a eliminar els copagaments dels Centres de Dia i dels Serveis d’Ajuda a 
Domicili entre els mesos d’octubre de 2023 i març de 2024, o fins que es redueixi 
substancialment el ritme de creixement dels preus. 
 
9. Tornar a ampliar un 15% l’import mensual dels beneficiaris de la Renda Social 
Garantida (RESOGA) durant els mesos de novembre de 2023 a febrer de2024. 
 
10. Mantenir durant 2024 l’aval de fins a un 20% del valor de la hipoteca en els casos 
d’adquisició d’Habitatge Protegit i del 15% en el de primer habitatge en els mateixos 
termes establerts en el DL 9/2022. 
 
No aprovat  els punts 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8 i 9 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 
12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt); el punt 10 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA), 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) i 1 
abstenció (Grup Mixt) 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa als drets de la infància 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“El passat plenari assistirem amb preocupació a una votació que se va produir referent a la Llei 
9/2017 i concretament a l’article 12. Que feia referència als menors d’edat i sensibilització i 
estableix que les persones menors de 18 anys, no poden assistir a les places de toros quan se 
celebren espectacles taurins. Tot aquest debat ja el vàrem tenir el passat plenari. I la veritat és 
que aquesta decisió posa una mica en risc el reconeixement de Palma amiga ciutat de la 
infància. Aquesta dies i avui, que n’hem tornat xerrar moltíssim també, que parlam de la 
inclusió dels drets constitucionals a l’organigrama de l’equip de govern, precisament, l’article 
39 de la Constitució, estableix que els infants han de gaudir de la protecció prevista als acords 
internacionals que vetllen pels seus drets. I és la Convenció sobre els drets dels infants, 
ratificada per Espanya dia 30 de novembre de l’any 90, la norma més valuosa en els àmbits 
social i jurídic pels que fa a la infància i adolescència. I suposa que les legislacions internes dels 
estats s’hi ha d’adequar, incorporant-se els principis i garantint el desenvolupament i el seu 
seguiment. La supervisió de la convenció recau en el Comitè dels drets de la infància. I 
precisament aquest comitè s’ha manifestat en diverses ocasions sobre les activitats en les quals 
un menor d’edat pugui estar exposat a la violència i s’ha pronunciat de forma expressa en contra 
de que els nins, nines i adolescents menors de 18 anys, participin i assisteixin a esdeveniments 
taurins. Per fer aquest pronunciament en contra, el comitè ha tingut en compte l’interès superior 
del menor. Un principi universal establert a la convenció de drets de l’infant, adoptat per la 
ONU al 89. I aquest principi també el tenim incorporat a la nostra legislació, la llei autonòmica 
Llei 9/2019, a l’article 3, explica que l’interès superior de la persona menor d’edat i expressa 
que qualsevol persona menor d’edat té dret que el seu interès superior es valori i es consideri 
primordial en totes les accions i decisions que concerneixin, tant a l’àmbit públic com privat. 
Precisament aquesta llei també figura al pla d’infància aprovat avui. L’Ajuntament de Palma, 
com institució més propera a la ciutadania, està obligada a promoure polítiques, impulsar 
accions, que apliquin la legislació i que posin en pràctica la Convenció dels drets de l’infant i 
assegurar que totes les mesures que es prengui d’acord amb l’interès superior. I així, com 
comentavem, ho recull tant el Pla 2018/22 com el Pla actualment aprovat. El reconeixement de 
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Ciutat amiga de la infància és una distinció que otorga UNICEF a les entitats locals que ho 
sol·liciten i superen un procés d’avaluació, com vàrem fer a l’any 2018 i com esteim fent ara 
mateix. La sol·licitud de renovació que vàrem aprovar en plenari dia 27 i que avui s’ha aprovat 
el pla, també per fer una passa més. I una ciutat amiga de la infància és aquella que sent 
conscient de les seves problemàtiques i àrees de millora, es compromet a treballar pels drets de 
la infància a través d’accions i mesures concretes, dotades de recursos a curt, mitjà i llarg 
termini. És tot un procés d’aprenentatge i transformació cap a la implementació política que 
tenen un impacte real a la vida dels nins i nines de ciutat. És emprendre un camí de millora 
contínua que en llarg termini permet construir, en col·laboració amb aliances amb els nins i 
nines de Palma, que la infància ha de ser el centre de totes les decisions. I pensam, des del 
nostre grup, que el compromís de la ciutat de Palma amb el dret de la infància, supera els límits 
de pactes de govern i que no es pot veure amenaçat per obsessions d’alguns partits. Per això 
hem presentat aquesta proposició, que pretén que volem que quedi clar el sentit majoritari 
d’aquest Ple. Són 4 punts que diuen així: El ple de l'Ajuntament reitera el seu compromís amb 
els drets de la infància i insta a l'equip de govern a promoure polítiques que respectin la 
legislació vigent i posin en pràctica la Convenció dels drets de l'infant, assegurant que totes les 
mesures es prenguin d'acord amb l’ interès superior de l'infant. El ple de l'Ajuntament ratifica la 
seva implicació amb els drets de la infància i insta a l'equip de govern a impulsar accions i 
mesures concretes, dotades amb recursos, a curt,mitjà i llarg termini, que assegurin la renovació 
del reconeixement de Palma Ciutat Amiga de la Infància. El ple de l’Ajuntament insta l’equip 
de govern a potenciar accions d’informació i sensibilització sobre els drets de la infància, també 
a través del Consell d’Infants. El ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a organitzar 
esdeveniments per celebrar el Dia Mundial de la Infància, dia 20 de novembre, data en què 
l’Assemblea General de l’ONU va aprovar la Declaració dels drets de la infància, i especialment 
acordà la Convenció sobre els drets de la infància l’any 1989. Aquests dos darrers punts també 
hi figuren en el pla municipal d’infància que avui s’ha aprovat. Gràcies.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. com ja vaig dir a comissió, aquest equip de govern està totalment 
compromès amb els drets de la infància. A més, avui mateix, com vostè ha dit, hem duit 
l’aprovació del Pla municipal de la infància i adolescència per renovar aquest segell de Ciutat 
amiga de la infància, per no quedar-nos sense aquest segell. I igualment també s’ha renovat 
Palma com a ciutat educadora i hem participat a la trobada de la Xarxa estatal de ciutats 
educadores, que també va una mica en aquesta línea. I s’està preparant una programació 
d’activitats pel dia 20 de novembre per commemorar el Dia mundial de la Infància, amb 
activitats que dur a a terme Participació Ciutadana, com Serveis Socials. Igualment es farà dia 
20 de novembre i alguns dies de la setmana. Entre elles, tenim lo que és el parlament infantil o 
fer una festa infantil a S’Escorxador o convocar el Consell Infantil. D’igual manera, 20 
novembre és el Dia Mundial de la Infància i el 30 de novembre és el Dia mundial de ciutats 
educadores. Per la qual cosa també hem fet una programació, aquesta vegada, a través de l’Àrea 
d’Educació en col·laboració amb els centre per a que aquell dia també facem activitats pels 
infants. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Jo, Sra. Celeste, crec que no per parlar més alt un té més raó. Crec que els crits són un bon 
recurs quan no es té arguments per a justificar lo injustificable. Jo no puc entendre com vostès 
poden votar favorablement als drets d’aquesta proposició sobre els drets d’infància i votar en 
contra de l’escut social. És totalment incoherent per la seva part no fer l’anàlisi que l’impacta 
que té llevar l’escut social a si vostès apliquen la perspectiva d’infància, principalment afectarà 
als més vulnerables, entre ells, als nins i nines. Llavors, jo demanaria un poc de calma i un poc 
de reflexió en les seves polítiques de govern i, sobre tot, que siguin conscients de les dificultats 
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econòmiques, ho diré una altra vegada, una de cada dues persones a les Illes Balears no arriben 
a final de mes. I demanaria aquesta reflexió i aquesta canvi d’actitud en aquest Ple.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Sra. González, no podemos, si no, estar de acuerdo con los derechos de la infancia. Y 
ciertamente con la mayoría de las cuestiones que proponen en su proposición. Para nosotros, de 
hecho, la infancia debe ser uno de los ejes de toda acción política, porque nuestra 
responsabilidad con respecto a la infancia es máxima. Precisamente por su dependencia con 
respecto a las acciones de los adultos es absoluta. Creemos que las calles y plazas de Palma no 
son en su mayoría los de una ciudad amiga de la infancia, que en muchas ocasiones constituyen 
un terreno hostil para los niños y para las familias. Consideramos que no se dan los elementos 
necesarios para que los niños sientan la ciudad como propia, accesible, segura, en la que se 
promueva la convivencia intergeneracional que siempre ha supuesto la familia. Creemos que la 
movilidad es un reto, que los espacios lúdicos no son siempre seguros, que la oferta cultural es 
limitada, que la conciliación de calidad sigue recayendo como siempre en las familias, que no 
existe conciencia desde las administraciones ni desde la sociedad de  la importancia de la 
infancia o no se vienen traduciendo en hechos concretos que nos sitúen, realmente, entre las 
ciudades en las que cualquier familia desee criar a un niño, como sí ha ocurrido en otras 
ciudades europeas, en las que la familia y la infancia constituye el eje de todas sus políticas. 
Pero para todo eso no basta con un reconocimiento, no basta con la celebración de un día 
concreto, olvidándonos de la cuestión el resto del año. Ni tampoco las palabras altisonantes ni 
las declaraciones buenistas, dicho en el mejor de los sentidos. El compromiso con la infancia va 
mucho más allá. Y lo que en ningún caso puede ser esta proposición y los derechos de la 
infancia, pueden ser una coartada para volver a sacar a la palestra para oponerse a una 
proposición que ya ha sido aprobada en el Pleno pasado, acerca de la tauromaquia. Y por ese 
motivo, ciertamente, contra nuestra voluntad y nuestro propio sentimiento, votaremos que no.” 
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Durán, a mi m’agradaria que me digués a on parla de tauromàquia en els 
4 punts que votaran en contra. No diu res. Només xerra del compromís amb la infància, dels 
drets de l’infant i no és paper banyat, igual que un que ve a un compromís. No, no, és que 
esteim demanant que totes les accions que faci aquest ajuntament, que totes les decisions que se 
prenguin se tengui en compte els drets dels infants. És que no crec que sigui cap qüestió que no 
tengui res a veure. No esteim dient res en aquests punts de tauromàquia. Sí que feim referència a 
l’exposició de motius a una aprovació que hi va haver en el passat plenari, perquè lo que vostè 
està dient jo li he explicat en el principi. He fet tota una exposició de motius de per què el 
comitè s’oposa, per què és perillós aquesta aprovació, per què va amb en contra dels drets de la 
infància. Jo això ho he explicat. Però en els punts no diu res de tauromàquia, no en xerra a cap. 
Vull dir, si voten en contra és perquè volen votar en contra perquè no en parla en cap moment. 
Sí que la qüestió de l’organització d’esdeveniments, com dia 20 com altres, que com ha explicat 
la Regidora, són importants, és important que encara se puguin explicar els drets que tenen els 
infants. I vostè parlava d’una ciutat que pugui ser amiga de la infància, que els infants se sentin 
part. Avui ho hem xerrat en el pla d’infància. No he sentit la veu de Vox en cap moment. És en 
aquest moment que també s’han de fer propostes d’actuacions i accions, és en aquest moment. I 
totes aquestes qüestions que deia, efectivament, hi són en el pla. I per què hi són? Perquè 
segurament no s’han complimentat en el 100% i encara és necessari que se facin. Però si no 
feim un pla a on tothom s’impliqui i que puguin sorgir polítiques que vagin endavant, és molt 
difícil. Per tant, si vostès voten en contra d’aquesta proposició jo entenc que se mantenen en la 
seva postura de fa un mes. Però no parla de res de tauromàquia, si no que només xerram dels 
drets de la infància, de la convenció dels drets de la infància, de la implicació, de la necessitat 
d’explicar el dret de que tothom ho conegui i que vagi molt més enllà. Per tant, crec que no la 
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puc convèncer però estan votant en contra dels drets de la infància, molt en el seu pesar, però 
estan votant en contra. A la resta de grups agrair el seu compromís, també a l’equip de govern la 
implicació, tant en lo que ja nos ha explicat de dia 20 i més enllà. I la veritat és que pens que 
aquesta votació és important, perquè prenem un bon camí. És el camí que hauríem, és un Partit 
Popular en el que pens que moltes vegades l’hauríem de trobar molt més. Ben igual que ha 
passat també en el punt de les escoles esportives, que s’ha rectificat i pens que és important. 
Perquè en el final afecta en els nins, les nines, a la infància d’aquesta ciutat. I cap aquest camí 
nos hi trobareu. Gràcies.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l'Ajuntament reitera el seu compromís amb els drets de la infància i insta a 
l'equip de govern a promoure polítiques que respectin la legislació vigent i posin en 
pràctica la Convenció dels drets de l'infant, assegurant que totes les mesures es prenguin 
d'acord amb l’ interès superior de l'infant. 
 
2. El ple de l'Ajuntament ratifica la seva implicació amb els drets de la infància i insta a 
l'equip de govern a impulsar accions i mesures concretes, dotades amb recursos, a 
curt,mitjà i llarg termini, que assegurin la renovació del reconeixement de Palma Ciutat 
Amiga de la Infància. 
 
3. El ple de l’Ajuntament insta l’equip de govern a potenciar accions d’informació i 
sensibilització sobre els drets de la infància, també a través del Consell d’Infants.  
 
4. El ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a organitzar esdeveniments per 
celebrar el Dia Mundial de la Infància, dia 20 de novembre, data en què l’Assemblea 
General de l’ONU va aprovar la Declaració dels drets de la infància, i especialment 
acordà la Convenció sobre els drets de la infància l’any 1989.  
 
Aprovat per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
65. Grup PSIB-PSOE relativa a la creació d'una Comissió No Permanent per al 
seguiment dels projectes finançats amb Fons Europeus Next Generation EU 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Nuestro grupo entiende que por competencias orgánicas y por sentido 
común entendemos el Plenario ha de tratar aquellos asuntos que, por su especial importancia, 
por su trascendencia, por su ámbito competencial, deben ser objeto o bien de decisión o bien, al 
menos, de rendición de cuenta a todos los Regidores que componemos este consistorio. En ese 
sentido entendíamos que la gestión de los Fondos Europeos Next Generation encajaba 
perfectamente en la creación de una comisión no permanente de este plenario o bien en otro foro 
que pudiéramos orquestar con el equipo de gobierno, sea un punto en la comisión de cuentas, 
otro ámbito, en el que específicamente este ayuntamiento y estos Regidores que conformamos 
este consistorio pudiéramos tener una información específica de estos fondos. Unos fondos que 
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son excepcionales en su propia naturaleza y excepcionales en su cuantía. Estamos hablando de 
entre 40, 50 millones de euros que tenemos concedidos, la posibilidad entre 20-30 más en 
concesión y los que vengan viniendo durante este 23, 24 y 25 que podríamos llegar a los 100 
millones de euros como un reto de gestión enorme. En eso todos podemos estar de acuerdo en lo 
que supone. Decíamos que por cuantía son importantes, un 10-15% del presupuesto municipal. 
Pero es que también por el fondo de lo que se habla en estos proyectos de ciudad, estos 
proyectos que vienen, como decíamos, de un momento muy excepcional, de una manera 
diferente de afrontar la crisis de la Covid-19 por la Unión Europea. De todos, en memoria, 
podemos tener esos recortes de los hombres de negro, ese ataque de suelo europeos y lo que 
tenemos encima de las mesa, que es la movilización de un paquete enorme de medidas 
económicas bajo dos principales ejes: la transformación verde y la transformación digital. En 
ese ámbito, decíamos 40-50 millones concedidos, algunos ya renunciados tristemente y otros 
que están por venir y otros que este equipo de gobierno pueda solicitar en base a línea 
estratégica de gestión. Por cuantía lo entendemos con la suficiente importancia para que sea 
sujeto de una comisión de este Pleno, pero también por el fondo, porque hablar de fondos 
europeos es hablar de la transformación de la EMT. De la transformación de los buses, de la 
transformación de las paradas más accesibles, de la transformación de todas las marquesinas, de 
la transformación de las pantallas de visualización, de la digitalización de la EMT. De todos 
esos proyectos, pueden criticar o no, pero que han inaugurado muchos de ellos y se han hecho la 
foto en muchos de ellos. Halbar de esos fondos europeos es hablar también de la renovación de 
calidad urbana de la flota de EMAYA descarbonizando. Hablar de fondos europeos es hablar 
del eje cívico de Nuredduna que se ha financiado. Hablar de fondos europeos es de implementar 
otro eje cívico en Cotlliure, muy participado con la sociedad civil. Hablar de fondos europeos es 
hablar de la transformación de la Sínia den Gil, uno de los proyectos más queridos por esta 
ciudad, que pueda unir Plaza Madrid con Son Cotoner, atravesar el parque de la Riera y lelgar a 
conectar, gracias a las obras del psiquiátrico, con Camp Redó y Bons Aires. Hablar de fondos 
europeos es hablar de la inversión de la reforma de Playa de Palma después de 30 años que se 
está renovando por ahí y aprovechando también para renovar el alumbrado y acabar con zonas 
oscuras que dan lugar a bastante delincuencia. Hablar de fondos europeos es hablar de un fondo 
de ciudad con muchísimos proyectos que, si revisamos el programa político de todos los que 
nos hemos presentado a las elecciones, muchos de los proyectos los compartimos. Son 
proyectos de ciudad. Otros no, evidentemente no. En cuantía y en fondo entendemos que es 
legítimo solicitar la creación de esta comisión para el seguimiento. Porque lo que estamos 
viviendo es una transformación del entorno urbano de nuestras ciudades. Una transformación 
que se acelera con estos fondos europeos. No entendemos por qué esa obsesión de no creer o no 
crear esta comisión. Entendemos que pueda ser mal entendido y que pueda haber un espacio de 
creación conjunto. En cualquier caso, lo que no parece de recibo para un grupo político como el 
nuestro es tener que enterarnos por la prensa, antes de un Plenario, que hemos renunciado a “x” 
millones de euros. Más allá de que podamos valorar la complejidad o no o si son alivio o no 
liberar esos fondos. Lo que entendemos que nos corresponde como Regidores es tener un foro 
en el poder, hablar, plantear y estudiar esa transformación de ciudad. Porque muchos de estos 
proyectos son proyectos reclamados hace años por la ciudadanía de Palma, transforman nuestros 
barrios, mejoran nuestra ciudad y nos permiten dar un salto de calidad. Que otras ciudades están 
haciendo. Hablan mucho de Málaga como un modelo. Málaga continua ejecutando fondos 
europeos. Los continua ejecutando. Sigan a Málaga y no renuncien. Gracias.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias. Con permiso Sr. Alcalde. Estamos completamente de acuerdo en el hecho de 
que, efectivamente, los proyectos financiados con fondos europeos van destinados a una 
transformación digital y verde. Que efectivamente se trata de un plan de recuperación para 
Europa, Fondos Next Generation, que es el mayor paquete de ayudas establecidas por la Unión 
Europea. Que efectivamente Palma es una de las ciudades receptoras de esta subvenciones 
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concedidas. La inyección económica para las arcas municipales que supone y que, 
efectivamente, todo esto tiene un volumen importante de trabajo. Lo que nos sorprende también 
es que con esta iniciativa recordemos que en este proceso el Gobierno de España ha liderado 
todas las medidas que tenían que ver con estas ayudas. Desde el Partido Popular, desde el 
momento que se inició, tanto a nivel estatal como a nivel de comunidades autónomas, recuerden 
las peticiones reiteradas de nuestra apreciada Presidenta de la Comunidad de Madrid, Ayuso, en 
este sentido. Que no han sido contestadas nunca. en el 2019 y 20 tenemos toda esta situación. 
Las ayudas de fondos europeos son del años 21, 22, 23 se ponen en marcha los MITMA1. 
Posteriormente los MITMA2. Y en todos estos años ustedes han gobernado a su antojo. A nivel 
estatal, a nivel autonómico, a nivel local. Llevamos 8 años de gobierno del pacto de progreso y 
el grueso de todas estas ayudas las han tramitado ustedes a su propio libre criterio. Llega ahora 
que no gobiernan y caen en la cuenta que han de crear una comisión. Esto si se estuviera 
hablando en serio podríamos plantearlo, pero parece de toda cuenta, una tomadura de pelo. Ya 
sabe usted que el grueso de las ayudas han sido ya lanzadas. De hecho, en la Unión Europea ya 
se está hablando de la siguiente fase que es ir finalizando todos estos procesos de ayuda e ir 
recuperando las cargas fiscales ordinarias, porque se entiende que este periodo de crisis ya va 
acabando. Ya va acabando. En consecuencia, plantear ahora una comisión de seguimiento de 
esto, lamentamos mucho tener que decirlo, pero nos parece una tomadura de pelo. 
Sinceramente. En este caso y en este estado de cosas, reiteramos nuestra votación en contra a los 
dos puntos de esta proposición. Muchas gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Yo creo que cuando uno pierde 13 millones de fondos europeos que van a significar que no 
habrá ampliación de BiciPalma, que no habrá peatonalización de Cotlliure, que no habrá 
renovación de autobuses, como mínimo hay que venir a este Pleno con una actitud un poco más 
humilde. Y no tan prepotente. Porque lo que se está pidiendo en esta proposición es una cosa 
bastante razonable. Que es, bueno, vamos a crear una comisión para hacer un seguimiento de 
estos fondos europeos. Claro, si ustedes renuncian, evidentemente, la comisión no tiene ningún 
sentido. Pero lo que no es de recibo es que vengan ustedes aquí a decirnos que esto les parece 
una tomadura de pelo. Esto es una propuesta razonable. De la oposición. Que incluso podrían 
ustedes apoyarse en ella para no perder 13 millones de euros para los ciudadanos de Palma. Es 
que es una vergüenza. Que vengan ustedes con esta actitud después de la incompetencia que han 
demostrado al perder 13 millones de euros. Alucinante.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros, evidentment, donam suport a aquesta proposta. Des de que hem estat fent feina aquí a 
l’Ajuntament de Palma, d’una manera o una altra, estem a la oposició o estem en el govern, som 
un agent actiu per cercar fons supramunicipals per finançar projectes de millora de la ciutat, 
d’adaptació al canvi climàtic, de millorar els serveis públics i creim que és un deure de 
qualsevol equip de govern. Per tant, per això consideram que aquesta comissió és interessant. 
No només és interessant, és que és necessària. Però sabeu per què? Perquè a lo millor aquí ara 
ningú s’ha atrevit a dir-ho, és que no nos fiam de voltros. No nos fiam. Si només en 3 mesos heu 
renunciat, perquè no s’han perdut, s’han renunciat 13 milions d’euros que els hi havíem deixat 
calentets i preparats per continuar la feina. Què és lo que faran durant aquests 4 anys? No cercar 
ni un duro. No cercaran ni un duro en lloc. Molt de parlar, molt de Pedro Sánchez, però no 
cercaran ni un duro en lloc. Què faran? Se pensen que amb el finançament propi de 
l’Ajuntament de Palma, amb la retallada de taxes i impostos que volen fer, podran finançar 
projectes per transformar la ciutat, per millorar els barris, per donar equipaments, per millorar la 
mobilitat, per millorar els carrers? No ho aconseguiran. No ho aconseguiran. I com que veim 
que són persones que no són de fiar. Perquè diuen una cosa a la campanya electoral i després en 
fan d’altres. I a més a més, no és que en facin d’altres, si no que les fan pitjors quan governen. 
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Com ara amb aquesta renúncia de projectes que tenien a damunt la taula calentets per a 
continuar amb els projectes, algo tan senzill com continuar la herència rebuda. Herència positiva 
rebuda i renuncien. Pues clar, nos hem de posar a fer feina i l’oposició hem de fer part de 
govern. Perquè el govern no sap fer de govern. I aquesta és la tessitura amb la que nos trobam. 
Però en lloc de estendre la mà i acceptar i dir: cert, tenim mancances com equip de govern, per 
tant, anem a veure si amb la oposició podem fer millor la feina i trobar fons europeus per poder 
finançar projectes interessant per a la ciutat. però no, com que els hi guanya la prepotència. 
Esper que tenguin sort perquè això serà un desastre.” 
 
Sr. Ignacio Esteban Comamala (VOX): 
 
“Gracias. Nosotros vamos a votar en contra, porque creemos que no es necesario una comisión 
de seguimiento. Hay un equipo de gobierno que gobierna y, evidentemente, los fondos 
europeos, los Next Generation, están controlados. O sea, no es un tema de control, es un tema 
de seguimiento que es distinto. Una cosa es controlar el uso de los fondos y otra cosa es hacer 
un seguimiento o direccionar los fondos hacia políticas que a lo mejor no coinciden la izquierda 
con la derecha. De todas formas, más que nada por curiosidad, es decir, es curioso que se 
propongan estas cosas cuando la comisaria europea, cuando vino a Madrid, el Gobierno Central 
no le dio ningún tipo de información. Gracias.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Deudero, lo que no es serio, y usted lo ha dicho antes, es que nos diga 
que en 8 años no hemos hecho nada con la gestión de fondos europeos Next Generation. Usted 
sabe cuándo han salido las convocatorias, por favor. No es serio. Entiendo que ha sido un lapsus 
y tendrá opción de rectificar. Y ahora porque sabe que no llevamos 8 años gestionando los Next 
Generation. Entiendo que ha sido un error de transcripción, pero lo que no es serio es que nos 
acuse de en 8 años no haber gestionado unos fondos que se convocaron hace 2. Pero bueno, 
entendemos que es eso. Ustedes nos hablan de Ayuso, Comunidad Ayuso, no sé, supongo que 
Feijoo está amortizado ya. Ahora es Ayuso ese referente. Lo que sí está claro que el Partido 
Popular y usted lo apuntaba aquí elevando este debate a la cuestión nacional, tiene un problema 
con los Next Generation y tiene un problema con el modelo de transformación urbana, que se 
estaba siguiendo en este país. Y tiene un problema porque no parece casual, o son demasiadas 
coincidencias ya, que en todos los municipios en los que ha habido un cambio de gobierno hacia 
la derecha. Gijón con Foro. Valencia, Elche, Valladolid. En todos. Estén replicando con más o 
menos excusa de la dificultad o los informes técnicos, la desaparición de carriles bicis, que 
algunos se eliminan, la eliminación de zonas peatonales, la eliminación de los proyectos de ZD, 
la renuncia a los fondos. Eso se va replicando en todos esos municipios que ustedes han entrado. 
Puede ser una casualidad. Puede ser, curiosamente está pasando. Puede ser tal vez que su 
modelo no tenga nada que ver con el nuestro. En eso coincidimos con Vox, nuestros modelos 
son totalmente opuestos. El nuestro es el que está marcando Europa, una transformación y un 
futuro y una oportunidad que no podemos perder. Una inversión que da empleo, que mejora las 
condiciones de vida y que mejora nuestras condiciones de salud. Eso es lo que tenemos por 
delante. ¿Excusas? 50.000. ¿Alivio? Seguramente pueda haber. Insisto en la petición que hace 
este grupo municipal. No es de directrices ni fijar criterios, es algo que entendemos que nos 
corresponde como Regidores, hacer un seguimiento de estos proyectos. Durante la pasada 
legislatura se hacía en Pleno y se alargaban los Plenos bastante tiempo. Podemos volver a 
preguntar en cada Pleno. Pensamos que el foro, en el formato que entiende el equipo de 
gobierno, ahí podemos llegar a un acuerdo sin duda. Es necesario. Es necesario porque es una 
transformación que afecta a todas las áreas municipales y que afecta a proyectos 
transcendentales de esta ciudad. lo que sí entendemos, señores del Partido Popular, es que igual 
que lo que a ustedes no les gusta es avanzar en una transformación verde, avanzar en una mejora 
urbana, avanzar en sistemas de descarbonización en todas las ciudades y en nuestro entorno. 
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Lástima porque España perderá ese tren, mientras otros países europeos lo harán con nuestros 
fondos.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias. Con permiso, Sr. Alcalde. La portavoz de Podemos, Concejal, habla de que 
esto es una petición razonables. No entiendo cómo desde que se inician los Fondos Next 
Generation con esa complejidad que comentan en la exposición de motivos, en la moción 
propuesta que hace el Psoe, no propusieran desde su partido, formando parte del pacto de 
progreso que gobernaba, que efectivamente se hiciera una comisión de este tipo. Lo que pasa 
que ahora han cambiado las cosas. Ahora ha habido otro cambio y aquí lo que se hace es aplicar 
de manera sistemática un cordón sanitario donde gobierna el PP y un cordón sanitario cuando 
no gobierna el PP. ¿Qué tenemos? Ideas claras con respecto a consensos, diálogos, 
negociaciones. Estas palabras siempre las insisten. Pero el pacto solamente es capaz de hacerlo 
entre ustedes mismos, entre los partidos del pacto. Cuando se trata de saltar al otro lado 
despiden, echan a los militantes, como puede haber ocurrido hace escasamente un par de días en 
Capdepera. Conozco el precedente. Conozco el precedente. En Puigpunyent, 12 años de 
Concejal, 70 y pico por ciento del programa electoral municipal local de un pueblo pequeño 
donde ese mensaje me lo dieron del Psib-Psoe: con vosotros ni nos lo planteamos. Entonces, no 
vengan ustedes con historias y figureras de que ahora no gobiernan y necesitan tener un control 
detallado de lo que son los proyectos que ustedes conocen, porque han gobernado desde hace 
escasamente 3 meses. Los 13 millones del MITMA2 que decaen, decaen porque hay 8 informes 
en contra o de deficiencias graves. Por ejemplo: la parte urbanística de Cotlliure indica 
expresamente que ha de solventarse un problema de la eliminación que supondría 700 plazas de 
parquin. Y no está solventado. Lo afirman en el informe y no se solventa. Pero es que hay 7 
informes más desfavorables o con informes de defectos difícilmente subsanables y que, por 
supuesto, quedaban fuera del plazo que marca el Ministerio para ir cumpliendo los hitos críticos 
y de cumplimiento de ejecución de obras, que hacía, que abocaba directamente al Ayuntamiento 
a incumplimientos flagrantes con posteriores imposiciones de sanciones a lo que obliga la 
normativa comunitaria. Y esto no me lo invento yo, está en los 8 informes que obran en el 
expediente. Ustedes indican aquí unas cosas y luego practican las contrarias. No había nada 
desarrollado que no fuera proyectos en papel. No había nada más que eso. Y los plazos en 
marzo ya se avisaba que se pasaban, sobradamente, de tiempo. En el mes de marzo del 23. En 
consecuencia, bien está lo que se tiene que renunciar antes de que nos empiecen a imponer 
multas. Y hablo en la totalidad. Con la salvedad hecha de BiciPalma, que ya hemos afirmado 
que con recursos propios se podrá lanzar la fase 3, que estaba a cargo de este MITMA2 y que 
finalmente hará la SMAP. Y por último, ustedes hablan siempre de crispación cuando gobierna 
la derecha, pero, claro, es que ustedes no aceptan los resultados electorales. Ahora quien ha de  
llevar esta supervisión es el equipo de gobierno. Y en los consejos de administración datos 
concretos, resoluciones que se presentan, que se votan en abstención o en contra, cuando hace 
escasamente unos meses, que eran cuestiones de tramitación, se votaban a favor. ¿Por qué? 
Porque tienen ustedes el cordón sanitario. Díganlo. Reconózcanlo claramente. Ustedes no 
buscan consenso y diálogo. Con el PP no lo han buscado nunca. Hay una instrucción clara, ya 
en la época … se hizo saber con este tema. Y luego, por último, una reflexión, en Europa hay 
países que para que uno reciban, dan. Me gustaría poder conseguir que Palma, Baleares y 
España estuviera en la lista de los que dan y tener menos orgullo que nos están dando 
subvenciones y ayudas para salir adelante.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
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Es proposa: 
 
1. El Pleno Municipal acuerda constituir una Comisión no permanente sobre Fondos 
Europeos Next Generation EU para el seguimiento del estado de la tramitación de los 
expedientes de solicitud de subvenciones o actuaciones con cargo a dichos fondos. 
 
2. La comisión tendrá una composición proporcional a la representación de los grupos 
municipales del Pleno municipal, actuando como secretario el secretario de Pleno o el 
funcionario en quien delegue y acordándose su funcionamiento en la primera sesión que 
se celebre. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
66. Grup PSIB-PSOE relativa per a la protecció del comerç de proximitat 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Xerrant un poc d’economia i enllaçant a on ho ha deixat la Sra. Celeste 
abans, que xerrava de l’atur juvenil. Jo ho dic, perquè quan vàrem arribar al govern en el 2015 
l’atur a les Illes Balears estava a un 25%, ara està per sota del 6%. I jo ho dic també perquè el 
vicepresident econòmic treu pit d’aquesta xifra i jo crec que aquesta situació que s’ha produït en 
8 anys és una dada significativa de com ha funcionat l’economia aquests 8 anys. I això va 
relacionat amb el comerç de proximitat. Perquè tots sabem que hi ha un degoteig a Palma de 
locals que tanquen i que això és un problema. Establiments emblemàtics i altres establiments 
petits que van tancant perquè no se donen les condicions ni l’ecosistema necessari per a que 
puguin mantenir la seva activitat. I tots sabem que la gran majoria de l’ocupació en el sector 
comerç se dona en petit comerç i no en grans superfícies. Hi ha moltes més raons per defensar el 
comerç de proximitat, com pot ser la reducció de les emissions de CO2, com pot ser la seva 
atenció personalitzada i també la seva contribució a que la vida de les persones grans sigui més 
amable, perquè se puguin acostar a la seva tenda de proximitat perquè generen activitat 
econòmica i generen vida a les ciutats. Perquè formen part del nostre model mediterrani sortir a 
passejar i tenir comerços petits oberts. La diversitat i l’autenticitat és un altre aspecte destacat 
d’aquest petit comerç local. No obstant això, estam patint tota una sèrie d’amenaces. Amenaces 
que són globals. Com és el comerç en línea i d’això s’ha xerrat bastant en aquest Plenari en 
legislatures anteriors. I una amenaça que ara nova, que és aquest decret llei, el 6/2023, que 
permet la conversió de locals comercials en habitatges per damunt del planejament urbanístic de 
la ciutat. I posa en risc també aquest model de ciutat de Palma amb un tipus d’establiment que ja 
demostra que necessita del suport. Jo crec que aquesta proposició és de fàcil acceptació per part 
de tothom, per part de l’equip de govern també i crec que seria interessant que la tenguessin en 
compte perquè són tota una sèrie de mesures molt senzilles. La primera seria destinar una part 
del romanent de tresoreria, que en comptes de destinar-lo a deute per anticipat en els bancs, 
facin una política adreçada a millorar la situació d’aquest petit comerç. Amb una campanya de 
bons de comerç, de bons comercials, que se puguin gastar aquest Nadal. Pensam que això seria 
una bona mesura per ajudar a les tendes de la ciutat. Per un valor, hem posat 2 milions d’euros 
per donar una xifra, podria ser inclús més. Vostès tenen les eines per veure fins a on podrien 
absorbir. Després, i ara volia fer una esmena in voce de la proposta que tenia, tenir l’observatori 
del comerç activat, que permeti dissenyar mesures. I aquí ve la esmena in voce: Mesures locals, 
autonòmiques i estatals i europees. Perquè no només és una normativa local la que afecta al 
comerç de proximitat, si no també l’estatal, també l’autonòmica i per suposat l’europea. Per a 
què compensin els desavantatges competitius del comerç local davant de la venta en línia i les 
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grans corporacions. I després una tercera mesura, que té que veure amb l’urbanisme. Que és que 
analitzin el possible impacte. L’altre dia es va fer un anunci en aquest sentit. Que se faria un 
estudi de com afectava els locals comercials i la vida comercial de la ciutat, el decret llei 6/2023 
de 2 d'octubre, en referència a aquests petits locals comercials. Quin pot ser l’impacta i quines 
mesures prendrà l’ajuntament per a que això no afecti a la vida comercial de la ciutat i no 
amenaci, encara més, al petit comerç. I que aquestes conclusions se puguin fer públiques. 
Moltes gràcies.”  
 
Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Moltes gràcies Batle. mire, ya le dije en la comisión, cuando presentó la moción, no, las 
proposiciones sobre este tema, que el rglamento de contabilidad general pública dispone que 
con el remanente de tesorería positivo con carácter general, debe destinarse a reducir la deuda 
acumulada. Es decir, primero pagar. Vale, como ha dicho ya mi compañera la Sra. Celeste, 
Concejal de Hacienda, el remanente de tesorería ya tiene destino con todas aquellas facturas 
pendientes que ustedes han dejado. Sobre este punto, podría añadir más cosas sobre el tema de 
los vales pero no lo voy a hacer. Porque, evidentemente, ustedes se gastaron el millón de euros 
que estratégicamente tenían para las dos campañas en solo una. No sé. usted cuando dice para 
las compras de Navidad, entiendo que no entiende muy bien por qué se crearon los vales. La 
estrategia no es para las compras de Navidad, si no para las recesiones que hay en las compras. 
No en esas fechas cuando todo el mundo compra. En cuanto al punto 2, donde se hace 
referencia al observatorio de comercio, desde hace más de 4 años las patronales les han pedido 
por activa y por pasiva que les escuchara. En su comisión me dijo usted que lo llevaban en el 
programa del gobierno, miren, el primer paso lo hemos dado nosotros. Podrán darse los golpes 
de pecho que quieran pero el observatorio de comercio lo hemos dado nosotros. Hemos dado el 
primer paso con ayuda y colaboración del consejo económico y social, para poner en marcha, 
recoger sobre todo datos sobre esta primera fase y poder con ello hacer unas políticas adecuadas 
para el comercio. Para el punto número 3, sobre cómo va a afectar la ley de urgencias sobre 
vivienda. Ya les comenté también en la comisión, que en primer lugar lo dice la propia ley y se 
lo volveré a leer. En su exposición de motivos la propia ley, si me permiten un momento, dice lo 
siguiente. Seguramente me rebatirá lo de la exposición de motivos, porque como usted bien 
sabe al igual que yo, no tiene digamos fuerza de ley. Pero como sabemos, las exposiciones de 
motivos tienen una razón de ser: cómo, dónde y por qué. Hacia dónde van dirigidas las 
proposiciones y la normativa. En este caso la proposición de ley en su exposición de motivos 
deja claro los límites, en consecuencia en su redacción pone que no existirá dicho impacto sobre 
el potencial del tejido comercial de la ciudad. En este caso Palma. Como a ustedes no les va a 
bastar. Yo ya he hecho mis deberes y he hablado con todo lo que existe en el plan general de 
urbanismo y, en consecuencia, les voy a decir que tanto. Si me lo permiten aquí. Un momento. 
Si me lo permiten, tanto en el vigente plan general de ordenación urbana, como en el plan 
urbanístico del 98, dispone que en las zonas C preservarán la actividad comercial en las partes 
de la ciudad donde exista comercio. Cuando este equipo de gobierno marque el mapa de 
zonificación sobre esta cuestión no se preocupen que lo haremos con diligencia. Y claro está, el 
tejido comercial de la ciudad de Palma no sufrirá sus consecuencias. Gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“La veritat és que no he entès res de lo que ha dit la Regidora de l’equip de govern. Anem a 
veure, estem parlant d’una proposició molt senzilla que votarem a favor. Entenem que els bons 
de descompte, que són una eina fonamental per fer barri i que beneficien al petit comerç, al 
comerç de proximitat, però que fonamentalment són bons per a la ciutadania i per a les seves 
butxaques. Lo que no puc entendre és com aquest equip de govern, que tant defensa als 
empresaris i al comerç, després vota en contra d’una moció com aquesta en la que, bueno, els 
vals de descompte sempre han sigut un èxit. I llavors, estan perjudicant al comerç de proximitat. 
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Posen vostès el focus en la compensació de les avantatges competitives, en el top manta i no en 
les grans corporacions, que són realment a on està realment la competència. En la venta online. I 
desprès tots els locals ho volen convertir en habitatges. Llavors, no sé quin tipus de política per 
afavorir el comerç desenvoluparan perquè no he entès res. No he entengut res del que ha dit. Lo 
sento.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. Noltros, des del Grup de Més per Palma també donarem suport en aquestes 
propostes del Partit Socialista. Tant com la possible campanya de bonos sigui a l’època que 
sigui. Com també a fomentar l’ús de l’observatori per a poder tenir consciencia de la realitat i 
així poder posar en marxa mesures adequades i adaptades en aquesta. Que ara ja comencen a ser 
urgents. També creim adient posar en comú les conseqüències del decret d’habitatge, en relació 
als locals comercials i a la possible desaparició del teixit comercial a favor dels habitatges. 
Aquesta desaparició desfiguraria la fisonomia de la ciutat, així com malmena també tot allò que 
roman a l’imaginari col·lectiu, que ens lliga a la nostra ciutat i de la que també n’hem de tenir 
cura. També pensam que l’aplicació de polítiques d’habitatge no pot anar en contra i detriment 
de la bona salut de l’economia del petit comerç ni de la qualitat de vida i el sentit de pertinença 
a la ciutat. Per això donarem suport a la proposició del Partit Socialista.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Jo crec que de les intervencions se veu que és una proposta senzilla, fàcil, que s’aprova amb 
facilitat i de la seva pròpia intervenció estan votant en contra. Sí, estan votant en contra perquè 
no els hi agrada que sigui una proposta del Partit Socialista, d’algunes coses que vostè mateixa 
pensa que són bones pel teixit comercial de la ciutat. De fet, el tema dels bons comercial no ho 
nos hem inventat, si no que són els propis comerciants que els hi estan demanant campanyes de 
bonos. L’època que sigui. L’època de Nadal o que no sigui l’època de Nadal en un moment en 
que la gent té disposició a comprar. Moltes vegades no té possibilitats de compra perquè estam 
en un moment complicadíssim per a les famílies. Però que és un moment que la gent té més 
alegria a l’hora de comprar. És millor que estiguin dirigides aquestes compres cap al petit 
comerç que que estiguin dirigides cap a les grans superfícies. I pensam que és un bon moment 
de política palanca per potenciar aquestes compres en el petit comerç. En quant a l’observatori 
del comerç, primer de tot congratular-me que una representant del Partit Popular emplei el 
consell econòmic i social, perquè el varen tancar al 2011, amb lo qual és una alegria que 
reconeguin la seva utilitat per a dissenyar polítiques per a la ciutat. Enhorabona per comptar 
amb el CES per a dissenyar polítiques en matèria de comerç de proximitat. I endavant, nos la 
pot votar a favor. Tenen l’observatori. Activin l’observatori i facin que realment aquest 
observatori faci anàlisis de quines mesures se poden impulsar a nivell local, però també a nivell 
autonòmic i a nivell estatal i també a nivell europeu. No pensi en petit. Perquè el món no és 
petit. El món és gran i tenim un món globalitzat a on les compres són globalitzades, per protegir 
aquest comerç local que a nivell de la nostra ciutat és tan important preservar una qualitat de 
vida i preservar també tota una sèrie de negocis que donen feina a la nostra ciutat. Després, a 
part, jo crec que realment lo que estan fent, a part de la reconversió de locals s’ha de fer un 
anàlisis de com zonifiquen aquestes zones a on els locals es puguin convertir en habitatges. Els 
hi ha passat per damunt la comunitat autònoma per damunt les seves competències 
urbanístiques i s’han botat qualsevol disseny de lo que podria ser la ciutat. Però ja que estam en 
aquest tessitura, i les seus companys del Partit Popular els han posat en aquesta tessitura, jo crec 
que l’honest seria fer aquest anàlisi i que aquest anàlisi sigui públic per a que la ciutadania 
pugui saber, amb seguretat jurídica, quin d’aquests locals se podran reconvertir en comerços i 
quins no, per evitar l’especulació que ja s’està produint en aquests moments amb la compra 
venda de locals. Moltíssimes gràcies.” 
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Sra. Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP): 
 
“Moltes gràcies. En primer lugar, en el punto 1 que ustedes hacen la proposición pone la 
utilización de 2 millones de euros de remanentes. Yo no digo no a los vales, digo no a utilizar 
ese remanente para esa finalidad. Es que creo que ha quedado muy claro, tanto para la Sra. 
Muñoz como la Sra. Sánchez. O sea, digo no a eso. No a los bonos. Este gobierno ya lo 
estudiará. Punto. Pero a eso digo que no. Yo y mi grupo político, en este caso el que está 
gobernando y es el que hace las políticas. Y poco más que añadir. En cuanto a lo del 
observatorio ustedes rechazaron ya mi transaccional. Ni siquiera se han molestado en ponerse en 
contacto para ver si la aceptaban. Ya no hay más. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. L'Ajuntament insta a l'equip de Govern a destinar 2.000.000 del romanent de 
tresoreria per a despeses generals del 2022 i encara sense gastar e11 una campanya 
nadalenca de bons comercials per afavorir les vendes del comerç local. 
 
2.L’Ajuntament insta a l'equip de Govern a constituir un observatori del comerç que 
permeti dissenyar  mesures locals, autonòmiques i estatals i europees que compensin 
els desavantatges competitius del comerç local davant de la venta en línia i les grans 
corporacions. 
 
3. L’Ajuntament insta a l'equip de Govern a analitzar i fer públic el possible resultat de 
l'aplicació del decret llei 6/2023 de 2 d'octubre de mesures urgents en matèria 
d'habitatge pel que fa referència  als locals comercials i l’impacta sobre el potencial del 
teixit comercial de la ciutat 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
Debat conjunt 69 i FOD10 
69. Grup PSIB-PSOE relativa al tancament de benzineres per finalització del 
termini de concessió 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Bueno, a ver si somos capaces de debatir esta proposición sin entrar en el 
debate más allá de lo que queremos como grupo municipal. Con la Sra. Celeste a veces es 
complicado no centrar el debate solo en la propuesta, si no llevar el debate hacia otras 
circunstancias, pero bueno, en principio lo que tenemos claro es que queremos saber qué es lo 
que está pasando. Tenemos una necesidad de información. Evidentemente el gobierno tiene una 
obligación de transparencia. Que en este caso no la está cumpliendo o por lo menos hasta día de 
hoy, que yo sepa, la está incumpliendo, que es el acceso al expediente de las gasolineras. Esta 
propuesta se trae a este Pleno porque hemos buscado otras vías para saber un poquito qué es lo 
que estaba pasando con el expediente de cierre de las gasolineras que tienen caducadas las 
concesiones. Y no hemos recibido respuestas. La única información que hemos recibido ha sido 
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a través de los medios de comunicación. Entonces, todo lo que nosotros podamos interpretar 
viene de lo que se ha expuesto a través de la prensa. En este caso se nos está hablando o en la 
comisión del Pleno se nos insinuó que el procedimiento era oscuro, que estaba mal hecho, que 
era nulo de pleno derecho, que todo esto se tenía que revisar porque el gobierno del equipo 
anterior, que yo formaba parte de él, lo habíamos hecho fatal, fatal. Pero bueno, al final no se 
nos llegó a concretar qué era lo que se había hecho tan mal. Por qué este equipo de gobierno del 
Partido Popular del Ayuntamiento de Palma está incumpliendo un procedimiento reglado que es 
el del cierre de las gasolineras. Por qué está incumpliendo, si se está incumpliendo, porque 
como no tenemos la información, con la ejecución de las sanciones por incumplimiento del 
cierre de las gasolineras. Y por qué se está pactando, a puerta cerrada, que algunas gasolineras 
se queden abiertas y otras se vayan. Como no tenemos esta información, nos hemos visto 
obligados a traer esta propuesta al Pleno. Decir que son 4 puntos muy sencillos y todo nos 
remitimos siempre a la normativa y a la legalidad. Porque no queremos tampoco nos acusen de 
que nosotros queremos que se cierren las gasolineras o que se cumpla con ese procedimiento en 
aras a una decisión arbitraria del anterior equipo de gobierno. No. Los 4 puntos se centran en la 
legalidad, la normativa y en que se ejecute el procedimiento administrativo que se inició. Si ese 
procedimiento no está bien, bueno, pues lo discutamos. La sorpresa de hoy, que nos hemos 
llevado al empezar el Pleno, es que se ha entrado una propuesta fuera del orden del día, que es 
una alternativa a la propuesta que ha presentado el Grupo Municipal Socialista por parte del PP 
de Palma, diciendo, bueno, que es una moción alternativa que no crea que sea una moción 
alternativa, pero con dos puntos que para mí creo que lo han hecho deprisa y corriendo y que se 
podría haber hablado, también, Sra. Celeste. Porque también se podría haber hablado antes de 
este Pleno y podría haber transaccionado la moción del Grupo Municipal Socialista y haber 
llegado, sobre todo, a un entendimiento en el momento que se nos facilite la información. Por lo 
tanto, nosotros votaremos en contra de la moción alternativa que presenta el Partido Popular, 
porque entendemos primero, que habla bélicamente, utiliza un lenguaje bélico cuando habla del 
conflicto heredado del anterior equipo de gobierno. No estamos en esos términos hablando, 
estamos intentando resolver problemas y tener información. Y que cumplan con su obligación 
de transparencia. Y luego, nos hablan de que se inste al equipo de gobierno a adaptar la cuantía 
de las multas interpuestas. ¿Quién es el equipo de gobierno para intervenir en un procedimiento 
reglado? ¿O cómo se va a hacer? ¿Se va a hacer una revisión de oficio por nulidad? ¿Se va a 
traer al Pleno esa nulidad de ese procedimiento anterior? ¿Cómo se van a adecuar esas 
sanciones a lo que supuestamente dicen que es lo correcto por parte del actual equipo de 
gobierno? Pues todas esas dudas nos hacen plantearnos que esta propuesta se ha hecho de 
manera rápida, se ha hecho como un pasa tú para intentar no votar en contra de la del Grupo 
Municipal Socialista sin tener una alternativa porque, evidentemente, no tienen coartada si no 
votan a favor de la del Grupo Municipal Socialista. Y decir que esperemos que el Grupo 
Municipal Vox, aunque forme parte del equipo de gobierno actual, que apoye esta moción 
porque está basada sobre todo en la legalidad y en el procedimiento administrativo. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bonet. Anem a veure, clar, totes les premisses que nos ha exposat la Sra. 
Pastor del Grup Socialista són unes premisses que en principi no podem compartir. Anem a 
veure, vostès saben millor que ningú que aquí hi ha un procediment administratiu obert. Que se 
va obrir per part de l’equip de govern, que eren vostès, a l’any 20. Si no vaig malament. I a 
partir d’aquí pues han anat fent diferents passes i diferents tràmits fins arribar vostès mateixos, a 
que varen arribar al punt que al 22 ja se varen començar a posar les primeres multes a dues de 
les quatre benzineres, que s’havien, que ja no estaven en concessió. Llavors, d’aquest procés, 
d’aquest procediment que llògicament noltros hem heretat, no li agradarà que ho digui, però és 
que és així, noltros hem heretat aquest procediment, nos hem trobat que, no perquè noltros ho 
diguem, perquè com vostè comprendrà jo no sé l’ ingerència que tenien políticament vostès 
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damunt els tècnics i funcionaris de la casa. He vist alguns correus. Però jo no tenc aquest estil, 
ni noltros volem posar aquest estil, ni seríem capaços de fer-ho. Senzillament, nos hem trobat 
amb que hi ha hagut una qüestió de forma a l’hora de quantificar les multes. Que en el seu 
moment entenc que tampoc pogueren ser els polítics a l’hora de quantificar les multes, entenc 
que no. Però, lògicament, ara sí que els tècnics estan revisant lo que passa. Perquè hi havia un 
tema que no estava adaptat al cadastre. Per tant, vostè entendrà que jo això no en tenc res que 
veure ni me posaré a revisar això ni faré tot això. Però, lògicament, sí dic que a la moció: que el 
Ple de l’Ajuntament de Palma insti a l’equip de govern a adaptar les quanties de les multes 
imposades per l’equip anterior i a la valoració cadastral actual. Lògicament, no perquè noltros 
ho anem a fer, si no perquè els tècnics consideren que han de fer aquesta feina. I jo crec que és 
obvi. Són ganes de rissar el ris. Vostès tenen ganes de rissar el ris i noltros no en tenim gens. 
Això és un procés obert. Un expedient administratiu obert i l’únic que volem és, en el menor 
tempos possible, solucionar aquesta problema, evidentment i com no pot ser d’una altra manera, 
d’acord amb la legislació vigent. I com és natural en aquest moment fer via en arreglar el tema 
de les quanties, arreglar el problema de lo que ja hem cobrat, presumptament, de forma 
indeguda. I arreglar-lo per a poder continuar amb les multes. Perquè com vostè comprendrà ara 
els tècnics estan centrats en solucionar aquest tema. I aquí no hi ha res més. A partir d’aquí 
vostès poden votar a favor de que això se solventi en el menor temps possible. O vostès poden 
votar a favor de la seva proposta, que l’únic que deixa en entredit és que aquí hi ha una voluntat 
de qualcú que no està clara. Per tant, no li cerquin lo que no hi ha i punt i final. Jo no li don més 
importància que un procediment que hem heretat, que està obert i que acabarà quan tengui que 
acabar.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“No sé cómo interpretar la risa nerviosa y la tranquilidad con la que ha hablado ahora la Sra. 
Celeste en un tema que creo, que le incomoda bastante. No sé muy bien por qué. Pero es cierto 
que la falta de transparencia con este tema clama al cielo. Porque todavía no sabemos cuántas 
multas han puesto y en qué fechas. Entonces, tendrían que poner multas cada 8 días. Lo han 
hecho, no lo han hecho. Todavía no lo sabemos. Yo creo que tienen que buscar ese consenso en 
ese acuerdo y ese diálogo con la oposición y sobre todo ser transparentes para que la oposición 
pueda hacer su trabajo de controlar al gobierno. Porque nos acusan de no buscar ese consenso, 
ese diálogo, cuando ustedes, en vez de presentar enmiendas a nuestra proposiciones lo que 
hacen es presentar mociones alternativas por urgencia. O sea, qué tipo de búsqueda de consenso, 
de diálogo y de acuerdo es ese. Entonces, aplíquense un poco el cuento cuando nos exigen a 
nosotros ese consenso, ese acuerdo y ese diálogo que ustedes nos niegan continuamente.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“La veritat és que la resposta no nos ha tranquil·litzat gaire. Ni el text que s’ha redactat amb la 
alternativa. No me tranquil· litzat gens. La veritat. M’hagués estimat més que el Partit Popular 
hagués votat en contra de la proposta del Psoe i ja està. Que hagin presentat aquest text. Que 
crec que l’han de revisar, perquè aquí no ho sé, no ho sé. Pot haver interpretacions jurídiques 
d’ingerència a procediments administratius. Noltros tenim unes quantes preguntes que s’han fet 
en diferents ocasions, també se varen fer a la comissió, s’estan tornant a fer aquí en el Ple. Que 
esper que se responguin. Aquesta tramitació dels expedients que se varen obrir sancionadors en 
aquestes benzineres, que han de desaparèixer del centre de la ciutat, se varen iniciar en el final 
de la legislatura. Després de molts de tràmits previs en aquestes multes coercitives. Ja se varen 
interposar, crec recordar, 3 multes coercitives. Com a mínim 3 multes coercitives. És la 
informació que jo tenc. Abans de que hi hagués eleccions. Aquestes multes, cada 8 dies, se 
podia posar una nova multa coercitiva perquè l’activitat no havia cessat. Que era lo que ha de 
fer aquestes benzineres, acabar la seva activitat i iniciar el desmantellament. Però lo primer que 
han de fer és acabar la seva activitat. Aquesta activitat no ha acabat perquè les benzineres estan 
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en funcionament. Quantes multes s’han posat durant aquests 3 mesos de l’equip de govern del 
Partit Popular, des de les eleccions fins ara? Quan se podien i s’han de posar cada 8 dies una 
multa coercitiva de manera automàtica si no s’acaba amb l’activitat. Voldríem saber quantes se 
n’han posat? I després, per un altre costat, per lo que feia referència al text presentat, és que aquí 
se parla d’instar a l’equip de govern a adaptar la quantia de les multes interposades. Si la 
voluntat de l’equip de govern, i estic aquí intentant ajudar a sortir del carreró sense sortida que 
s’està posant l’equip de govern, amb un expedient que és molt delicat. Que sabem que hi ha les 
empreses que gestionen les benzineres que tenen interessos econòmics i que volen anar en 
contra de l’ajuntament. Cosa que el Partit Popular quant ha passat en els anteriors governs que 
hem governat noltros, el Partit Popular s’ha posat d’esquena a l’equip de govern quan hem 
tengut problemes judicials amb empreses amb interessos molt forts que volien pressionar a 
l’ajuntament. I no vos hem tengut a devora, en el Partit Popular. Aquí, jo com a Més per Palma, 
estarem a devora de l’equip de govern que sigui quan unes empreses volen pressionar en aquest 
ajuntament per fer política a la carta o fer favoritismes. Que moltes empreses ho volen i això ho 
sabem tots els que esteim aquí i hem governat. Per tant, lo que jo demanaria, honestament, per 
responsabilitat, és que canviïn aquest texte o retirin la proposta. Perquè instar a que aquest Ple. 
Noltros votarem en contra. Però que vostès votin a favor a instar a que l’equip de govern adapta 
les quanties d’unes multes que ja estan posades. Això me pareix del tot arriscat. Del tot arriscat. 
I vull pensar que no és la voluntat del Partit Popular que està governant ara a Palma. Perquè els 
antecedents me donen a sospitar més coses però vull pensar que no és aquesta la voluntat.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Bien, aquí estamos en un debate de una cuestión técnica. Pero aquí se ha dicho, 
siento no poder apoyarle, en el fondo me gustaría pero no puedo. Bien, hablamos de 
información, de dar información. Es cierto lo que pide la Sra. Pastor, tiene toda la razón. Hay 
que dar información. Yo lo que yo le digo al anterior equipo de gobierno, que no daban 
información muchas veces. Sí, por ejemplo, Jordi Vilà de la Empresa Funeraria. Del partido 
comunista pero ejemplar. Me daba toda la información. Nos llevábamos estupendamente, 
porque había algo en los dos. Buscábamos la buena gestión. Si nos vamos, bueno, y la Sra. 
Adrover, que se levantaba a las 5 de la mañana para ya empezar a trabajar. Pero si hablamos de 
Modelo de Ciudad, de Movilidad, de Hacienda, de Presupuestos, puedo decir que no. Qué 
ocurre con decisiones, multas coercitivas. Qué decisiones han tomado aquí de una manera 
dudosa. Impacto visual. No me gustan las piscinas. Quién nos ha informado durante mucho 
tiempo de cosas que hemos pedido y no nos han contestado. Qué se ha pagado o qué está en 
negociando con Endesa. Ninguna contestación. Ninguna. Lo que ya entrando al debate, aquí hay 
una diferencia de interpretación de plazos. Ustedes aplican unos plazos y las empresas dicen los 
plazos que tenía yo venía de Campsa. Y el plazo dura 5 años más de los que ustedes dicen. Ya 
tenemos un problema y habría que ver si podemos o no meternos en multas coercitivas. Este 
tema está judicializado y puede ser que el ayuntamiento pierda y tenga que pagar fuertes 
indemnizaciones. Ustedes no les importes. Ja ho pagarà el que ve darrera. Pero a estos señores sí 
les preocupa. Entonces, multas, multas coercitivas. Oiga, todavía hay cientos y cientos de 
conductores a los que les pusieron multas de tráfico mal comunicadas. Ni hemos pedido perdón 
ni se les ha atendido. Cuidado con lo de las multas. Luego estas multas, pues hay una 
interpretación. Ustedes odian al empresario, odian al que genera dinero y puestos de trabajo. No, 
no, lo reflejan. Por lo tanto, lo siento mucho, no puedo apoyar esta proposición, primero porque 
está judicializado y porque hay razones. En cambio la otra proposición, la que presenta el 
Partido Popular, lógicamente, es una proposición coherente que busca negociar y busca 
soluciones. Muchas gracias.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
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“Nada, me siento que no me trata igual que a la Sra. Celeste, en este caso, con la proposición, 
con el sentido del voto. Pero bueno, yo seguiré defendiendo la propuesta del Grupo Municipal 
Socialista. Yo creo que hay que aclarar también unos términos en este sentido. Decir que el 
procedimiento administrativo ya ha concluido. Que estamos en la fase de ejecución de sanción. 
Estamos hablando que en el procedimiento contencioso administrativo que está en marcha se 
piden unas medidas cautelares por parte de las empresas, en este caso afectadas por esta 
decisión, y no se aceptaron. Cuando no se aceptaron estas medidas cautelares, también nos 
marca un indicio que es que seguramente no tengan razón de lo que reclaman en el contencioso 
administrativo. También sabe usted, como yo, como todos los que estamos aquí, que ante una 
decisión administrativa una gran empresa que tiene capacidad jurídica, va siempre a los 
tribunales, evidentemente, para defender su posición. Que me parece totalmente lícito y loable, 
que para eso, yo he vivido también de eso muchos años como letrada. Bueno, pues decir que en 
este caso aquí se juntan toda una serie de circunstancias que hacen que la propuesta, en este caso 
del Partido Popular, no esté bien redactada o bien formulada, según mi punto de vista técnico 
jurídico. Mírele lo que le estoy diciendo. Así que yo creo que, aunque nos vote que no a nuestra 
propuesta del Grupo Municipal Socialista, yo creo que su propuesta también la tendría que 
retirar porque no es adecuada al ordenamiento jurídico ni creo que tenga consecuencias buenas, 
luego ante esta votación y esta decisión. Decir que creo que se ha hecho deprisa y corriendo. 
Decir que, por ejemplo, la exposición de motivos cuando habla de continuos anuncios y 
amenazas del equipo de gobierno social comunista del mandato 2019-2023, yo creo que eso 
saca los pies fuera del tiesto. Yo creo que ha habido una semana importante de poder dar 
información por parte del equipo de gobierno hacia este Grupo Municipal Socialista y también 
de pactar una transacción a esta propuesta y creo que en este caso, no es que tengamos la razón, 
en el fondo a lo mejor, pero creo que sí que las formas no han sido las correctas. Así que 
seguimos defendiendo nuestra propuesta. Esperemos que voten a favor de ella y que en este 
caso, el Partido Popular, sea consecuente con la rapidez de la entrada de esta proposición en el 
Pleno y que no tiene ni pies ni cabeza, yo creo, en esta situación.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Anem a veure, jo seguiré dient, perquè crec que és important que vostès ho sàpiguen, que tot el 
procediment és seu. Tot el procediment és seu. I que aquí no hi ha res més que el seu 
procediments. Ara bé, és cert que hi ha hagut, i ningú d’aquí en té res que veure, aquí hi ha 
hagut una entrada de que vostès quan varen prendre les mesures, perquè tenien presses, vostès sí 
que tenien presses i varen estar súper contents que podien posar unes multes de 40.000 euros. I 
se’ls hi va venir el mundo encima. I no varen tenir en compte, mesurar bé, de lo que estaven 
parlant. I lògicament ara hi ha unes correccions a fer que això no ho comanda l’equip de govern. 
Això ho comanden els tècnics juristes de la casa. Molt bé, idò perfecte. Escolta te don la raó a 
tu, li agraesc a en Ducrós i li agraesc a la Sra. Pastor. Si voltros considerau que pel bé de tots és 
millor que noltros retirem l’alternativa jo no tenc cap problema. La retirarem. Però no votarem a 
favor de la vostra. Deixarem que funcioni i que seguesqui sense cap tipus d’interferència 
política, ni la vostra ni la de ningú el procés. I deixau ja de treure aquest tema aquí damunt, que 
sou voltros que l’heu tret. Per tant, sí, perquè voltros constantment estau intentant insinuar que 
aquí hi ha lo que no hi ha. De fet, aquí l’única persona que se va passar de la retxa va ser el Sr. 
Jarabo, quan en un moment donat va dir: “Sí, yo he ido poniendo multas pero no enviaré a la 
Policía. Porque a esto no llegaré.” Aquí l’única ingerència política va ser la del Sr. Jarabo. I ara 
voltros vos estau tragant aquest marrón. I jo també. Però no passa res. Voltros voleu i me deis: 
escolta, retira aquesta proposta. Bueno, pues la podem retirar, no passa res. Votarem en contra 
de la vostra i quedarà fora alternativa. Però escoltau-me bé, el procés continuarà i farem totes les 
passes que tendrem que fer per crear el menos conflicte possible als ciutadans de Palma i 
solucionar el tema de les multes indegudament calculades. Vos agradi o no vos agradi ho farem. 
Perquè els tècnics és la feina que estan fent. I jo seguiré al peu de la lletra lo que ells me 
recomanin. I punto pelota.” 
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Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Un ruego Sr. Bonet. Solo que por favor nos den acceso al expediente. Por favor, que podamos 
ver cómo va todo el procedimiento adelante. Muchas gracias.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“El acceso tiene una forma de pedirse correctamente. Y el acceso al expediente se dará cuando 
toque.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 5 vots en contra (PP, VOX PALMA) i 4 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que garantice el 
cumplimiento del cierre de las gasolineras a las cuales les ha finalizado el plazo de 
concesión establecido en cada caso, de acuerdo con la normativa aplicable. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a ejecutar multas 
coercitivas contra las gasolineras que incumplan las órdenes de cierre, de acuerdo con lo 
establecido en la legislación vigente y la normativa local, a fin de asegurar el 
cumplimiento de las decisiones adoptadas.  
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a requerir a las 
empresas responsables de las gasolineras que, una vez cerradas, restauren el terreno 
adecuando la zona a la normalidad urbanística y medioambiental existente previa a la 
instalación de las gasolineras. 
 
4. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a exigir a las 
empresas responsables de las gasolineras que asuman el pago de las multas impuestas 
por incumplimiento de las órdenes de cierre, de acuerdo con la legislación vigente. 
 
No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 10. Moció Grup PP alternativa a la proposició del grup PSIB-PSOE relativa 
al tancament de benzineres per finalització del termini de concessió 
 
Es proposa: 
 
1. El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a resolver a la mayor 
brevedad posible el conflicto heredado del anterior equipo de gobierno con respecto a 
las gasolineras de la calle de Sant Miquel, de la Plaza del Progrés y de la Avenida 
Gabriel Alomar, de acuerdo con la legislación vigente. 
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2. El Pleno del Ajuntament de Palma insta al equipo de gobierno a adaptar la cuantía de 
las multas impuestas por el anterior equipo de gobierno sobre las gasolineras de la 
Avenida Gabriel Alomar y la Plaza del Progrés a la valoración catastral actual y a 
devolver, si procede, las cantidades indebidamente cobradas desde el inicio del proceso 
hasta la fecha. 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per 26 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX 
PALMA i Grup Mixt) i 3 vots en contra (MÉS per Palma), es retira de l’ordre del dia 
 
Debat conjunt punts 70 i 76. 
70. Grup Mixt relativa a la bonificació al 100% del transport públic en 2024 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies Sr. Bonet. Com Unides Podem som inassequibles al desànim i no ens reunim. 
Tornam a presentar aquesta proposta per a mantenir la gratuïtat del transport públic a Palma. 
amb la voluntat de cercar el consens d’aquest Ple, Sr. Deudero, hem rebaixat molt les nostres 
demandes. Ja només sol·licitem que es mantingui el 2024 i ho hem posat amb el vocabulari que 
li agrada a vostè. Ara deim bonificació. Llavor, quin és el problema ara? Per què votareu en 
contra? Votareu en contra de mantenir la gratuïtat en 2024 és molt fàcil. L’acord de govern 
progressista a Madrid ja recull la partida. Els doblers estaran. Els deixaran passar com han fet 
amb els 13 milions dels fons europeus? Això seria una irresponsabilitat. La gratuïtat al 2023 es 
va garantir com a part de l’escut social per fer front a la inflació i els preus dels carburants. 
Aquesta situació no ha canviat. A les nostres illes una de cada dues persones, repetesc, es troba 
en risc de pobresa. Una de cada dues persones. Ara voleu que paguin també el transport? No és 
una qüestió de diners, és una qüestió de voluntat política. Com ja ha dit la Sra. Sánchez en altres 
ocasions, es podria finançar amb els romanents. Però l’equip de govern ha pres una decisió, una 
decisió política. Utilitzar aquests doblers per pagar als bancs abans de temps. Posar una altra 
vegada els interessos econòmics dels bancs per sobre de la gent. Digui-ho clar, sr. Deudero, no 
volen bonificar el transport públic perquè no volen una ciutat per a la gent. No volen bonificar el 
transport públic perquè no volen fer la feina necessària per canviar el model de ciutat. No volen 
la gratuïta perquè no volen treballar per ajustar les freqüències i la qualitat a la pujada d’usuaris. 
Volen llevar la gratuïtat perquè no creuen en els serveis públics, perquè han arribat a 
l’Ajuntament per desmantellar-los.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Presentam aquesta moció perquè tot just fa ara mateix un any que es va 
plantejar, per part d’un govern preocupat en la situació d’increment d’inflació amb l’increment 
de l’alça de preus de combustible, compromès amb la reducció de les emissions i sobre tot, 
especialment sensible amb la butxaca de les famílies,  posà en marxa la gratuïtat en el transport 
públic. Una situació que ara fa un any és la mateix amb la que esteim visquent ara mateix al 
2023. I per tant, amb els mateixos ingredients podem fer la mateixa recepta. I aquesta és 
gratuïtat al transport públic per a tot el 2024. Avui hem assistit en aquest ple municipal a on la 
Regidora d’Hisenda, sense despentinar-se ni tan sols, s’ha estimat més enviar 14 milions 
d’euros als bancs que a fer inversions. Inversions per a millorar la vida de les famílies, 
inversions per millorar les infraestructures de les nostres barriades. Inversions, en definitiva, per 
millorar la qualitat de vida de la nostra ciutadania. I ho ha fet amb uns diners que es diuen 
romanent. Alguns aquí nos explicaven què era això del romanent. El romanent és allò que te 
queda una vegada dins l’exercici actual has pagat a tothom. I per tant, aquest romanent que, per 
cert, jo vull recordar que aquest romanent és possible perquè hi ha un govern a Espanya que és 
sensible amb els ajuntaments. I que se va carregar aquella Llei Montoro que era una ingerència 
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dins la sobirania municipal dels ajuntaments. Una llei que va posar en marxa el Partit Popular. I 
el sanchisme, el sanchisme aquest famós dels que vostès fan gala, va eliminar aquesta llei i va 
permetre als ajuntaments, per tant, recuperar aquestes inversions per destinar-les al seu dia a dia. 
El mateix sanchisme que va promoure la gratuïtat en el transport públic. I d’aquest romanent 
que parlàvem dels 14 milions, hi podem sumar els 26 de rescat que avui també és objecte de 
debat en aquest plenari, que és del Parc de Bombers. 26 més 14, que sumen una doblerada que 
fa possible, precisament, que des dels recursos municipals del pressupost de l’Ajuntament, se 
pugui fer front a la gratuïtat del transport públic per l’any 2024 per a què, com vull recordar, la 
gratuïtat al transport públic de Palma, a l’EMT, costa aproximadament uns 20 milions. Per tant, 
una xifra més que assumible s’hi ha voluntat política. Però el que és pitjor és que no diuen, no 
volen fer aquesta gratuïtat possible perquè ni vostès l’han pensada, ni vostès l’han dissenyada, 
ni vostès l’han executada. Qui ha pensat aquesta mesura per a les famílies. Qui ha dissenyat. 
Qui ha posat en marxa i qui ha executat aquesta gratuïtat en el transport públic a les Illes Balears 
i també Canàries ha estat l’esquerra d’aquest país. Esquerra que a partir d’ara confiam seguesqui 
mantinguent el govern. I aquest sanchisme, aquest sanchisme del que vostès han fet tanta gala i 
que havia malbaratat a tot el país però que ha fet possible que molta de gent hagi disposat una 
alternativa a l’ús del cotxe, que molta gent s’hagi pogut desplaçar fins el seu lloc de feina, fins 
el seu centre de salut, fins a la seva escola o també fins a la seva casa amb una alternativa o 
d’una manera assequible en els seus desplaçaments. Les dades són caparrudes. I no és que ho 
digui jo, si no que la tendència durant tot l’any, o millor dit, fins al mes de juliol abans de les 
retallades famoses d’aquest ajuntament a l’EMT de Palma, l’increment d’usuaris va ser més del 
50%. Increment no només durant els mesos d’estiu, si no en moments, en mesos a on hi ha una 
menor mobilitat. I per tant, són dades de l’Institut Nacional d’Estadística que el que nos han 
servit és per posar en valor que quan hi ha una alternativa real, els usuaris creixen, el passatge se 
multiplica i per tant hi ha més ciutadans que aposten per transportar-se amb bus. Palma va ser 
fins al mes de juliol, la ciutat espanyola que més va créixer en nombre de passatge 
percentualment. I això va canviar el mes d’agost, ja saben per què. Perquè al mes d’agost varen 
començar aquestes famoses retallades de servei. Per tant, en el cas de Palma, més gent ha pujat 
en el bus i això ha estat perquè és una xarxa de transport atractiva i que connecta barriades que 
fins ara també tenia bones freqüències. Aquesta gratuïtat que reclamam aquí i que se pot fer 
amb una ampliació de capital a l’EMT, també volem que aquest ajuntament sigui suficientment 
valent per a reclamar-la a qui pertoca. En el Govern de les Illes Balears. Qui vull recordar que 
ha perdut i deixat d’ingressar més de 100 milions d’euros per una curolla d’una dreta que avui 
governa, que és l’eliminació de l’impost de successions. Per tant, ja vaig acabant Sr. Bonet. Si el 
Govern de les Illes Balears es pot permetre el luxe de restar 100 milions d’ingressos en els seu 
comptes, perquè ho deixarà de cobrar d’imposts de successions. Estic convençut que té 43 
milions d’euros per fer front al transport públic gratuït a les Illes Balears i 20 per tornar-los a 
posar a l’EMT de Palma.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Gràcies. Una vegada més queda de manifest que aquest govern és el govern de les polítiques 
anti mobilitat i anti transport públic. El govern que retalla freqüències de l’EMT, el que deriva 
autobusos de l’EMT que cobreixen línees de barri per recollir creueristes en el Port de Palma. El 
que fomenta la mobilitat en favor dels interessos econòmics. I el que dona l’esquena en el 
benestar dels residents i al seu dret a la mobilitat. Ara, aquest govern, vol eliminar la gratuïtat 
del transport públic. Una gratuïtat que no nos costaria ni un duro a la ciutadania de Palma 
perquè aquesta gratuïtat ja està recollida en els acords de Suma, Més i Psoe pel govern de 
Madrid. Resulta, que amb model del PP ara nos costarà més un bitllet d’autobús a qualsevol 
ciutadà de Palma que una persona rica heretar més de 10 milions d’euros a les Illes Balears. 
Però ja ho sabem, que com sempre, el PP posa l’interès d’uns pocs per damunt l’interès general 
i de les famílies treballadores. Vostè ha pensat quines conseqüències pot tenir una iniciativa 
com aquesta? La gratuïtat, com dèiem abans, va comportar al voltant d’un 50% d’increment de 
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l’ús del bus. Entre gener i maig l’EMT va guanyar al voltant d’uns 6,2 milions de passatgers, el 
que suposa, més o manco, un milió, milió i mig, de desplaçaments mensuals. Pensem, ara quan 
s’acabi aquesta gratuïtat com se produiran aquest milió i mig de trajectes mensuals que se feien 
fins ara amb l’EMT, des de la seva gratuïtat. Lo que és segur que tendran un impacte negatiu a 
la mobilitat de la ciutat, ja que això pot provocar que una bona part d’aquests desplaçaments se 
tornin a fer en vehicle privat. Fomentar el transport públic, a més de millorar-ne la seva qualitat, 
la xarxa, les rutes, les freqüències, també és fomentar-ne el seu ús. I és evident que en molts de 
casos el cost que té per a la butxaca dels ciutadans, en el context actual d’un gran nombre de 
famílies amb dificultats per arribar a final de mes, és fonamental. El transport suposa una de les 
principals despeses mensuals d’una família. I en aquest context econòmic d’inflació la gratuïtat 
del transport públic és una solució. Hem de tenir en compte que nos trobam amb unes situacions 
econòmiques similars a principis de 2023, quan se va impulsar aquesta gratuïtat. Per tant, des de 
Més per Palma demanam que se mantenguin. Gràcies.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Estamos hablando de que hay mucha gente que no llega a final de mes, las 
familias lo están pasando mal, los trabajadores no tienen apoyos, etcétera, etcétera. Este 
empobrecimiento del país ya sabe usted a quién se debe. A un gobierno, el gobierno del Sr. 
Sánchez que por campaña electoral dice gratuidad. Y yo le pregunto, Sr. Dalmau, y ustedes con 
buenos presupuestos durante 8 años no han hecho las cuentas que le exige ahora para tener el 
transporte gratuito. No lo hicieron. Es más, subieron los precios de los billetes de autobús. O 
sea, que se apliquen el cuento. O sea, lo que ustedes durante 7 años y medio no han hecho lo 
están exigiendo ellos. En una situación económica. Gratuidad ha sido electoralismo. Este 
electoralismo y derroche de dinero del gobierno del Sr. Sánchez durante los años que ha estado, 
que ha endeudado más del 50% la deuda que teníamos nosotros. Esto sí es pobreza. Sí, esto sí es 
pobreza. Y encima ustedes suben impuestos y su política es subir impuestos que asfixian más a 
las familias que no llegan a final de mes. Cambiemos el discurso. Por qué voy a votar no a esta 
proposición. ¿Garantiza Madrid que seguirá pagando 43 millones de euros a las Islas Baleares 
para que el transporte sea gratuito? Si usted me dice sí, diré bien. Pero el Ayuntamiento no tiene 
ese presupuesto que usted dice porque tiene un montón de partidas sociales. Y lo que dice usted, 
solamente cuesta 20 millones de euros mantener gratis la EMT. ¿Y los autobuses que hay que 
comprar y faltan? Más de 120 autobuses de gas. No el capricho de autobús ecológico de 
hidrógeno, eléctrico que son caros y  malos. No hablen ustedes de gestión porque lo han 
gestionado muy mal. Dentro de sus proposiciones le puedo decir, si ellos no tienen la garantía 
de que el gobierno va a seguir con el electoralismo. Porque esto luego es fomentar la deuda. Y 
paga estos 43 millones de euros para Baleares, transporte de les Illes Balears y para la EMT. 
Pues si usted lo consigue le voy a aplaudir. Pero usted no lo va a conseguir. Y al Sr. Sánchez 
menos, porque tiene que pagar al Sr. Puigdemont lo que el Sr. Puigdemont le reclama. Sí, sí, 
estamos así. Estamos así. Entonces, hablar de pobreza cuando han dilapidado el dinero me 
parece poco serio. Y me parece poco serio pedir gratuidad cuando ustedes durante 8 años no lo 
han hecho. Y solamente lo han hecho para ganar unos elecciones que han perdido. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Con permiso. A efectos de las 2 propuestas, indicar, como ya 
saben de la comisión informativa, que para la propuesta del Psoe serían los votos en contra de 
los puntos 1 y 2. Y el voto a favor del punto 3. Y con respecto a la propuesta del Grupo 
Municipal Mixto Unidas Podemos, sería la votación a favor del punto 3, 4 y 5, con el cambio 
que ha aceptado el partido Unidas Podemos de substituir vehículos de gasolina por vehículos de 
gasoil. Y el voto en contra a los puntos 1 y 2. Dicho lo cual, a efectos del debate que se solicita, 
establecer un par de cuestiones que creo que olvidan. En primer término, mi hija pequeña tiene 
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8 años ahora, son 8 años de gobierno de pacte. Entonces, cuando hablan ustedes de 1 de cada 2 
personas en situación de pobreza. Es con 8 años, 8 años de gobierno de pacte. Y de 6 años para 
7 de gobierno de Sánchez. Lo digo para que se tomen ustedes cuenta que cada vez que hacen 
una afirmación de estas van en contra de sus propias políticas, de los resultados de sus propias 
políticas. La gratuidad no la aprobaron ustedes el año 2015, ni el 16 ni en el 17. Si no en este 
año 2023 a puros efectos electoralistas y condicionado a un acuerdo con Canarias. Hay dos 
causas principales, una es el Covid, la situación post Covid y la otra la crisis con Ucrania y 
Rusia. Estos dos, estas dos causas principales las han tenido en toda Europa. Somos de la parte 
de Europa que pedimos limosna. Lo vuelvo a repetir, lo he dicho antes en la propuesta anterior, 
desearía y me encantaría que algún día en Palma, en Baleares y en España pudiéramos ser de los 
países que damos esa limosna a esos países. Entonces, no nos enaltezcamos porque 
subvencionamos y damos ayuda a gente que lo que quiere es tener el dinero suficiente para 
pagarlo de su bolsillo y no pedir nada. Mire, yo no tengo línea directa con Sánchez, ustedes tal 
vez sí. Hace un par de días Sánchez publicó que había llegado a un acuerdo con su 
VicePresidenta en funciones. Tienen un acuerdo y en ese acuerdo hablan de esto. cómo hay 
presupuestos del 24 en previsión. Lo dicen muy claro, un acuerdo que incluye el transporte 
gratuito y la referencia a la insularidad. Y añade, el texto habla de infrafinanciación de Valencia 
olvidándose de Baleares. Todavía estamos esperando que Unidas Podemos, Més y el Psib Psoe 
se quejen ante Sánchez de este insulto a Baleares. Hablan, hacen mención de la voluntad de 
mantener las ayudas al transporte. Pero añade, sin embardo el texto presentado indica que se 
compromete a mantener la reducción en el 24, con la cofinanciación de las comunidades 
autónomas y de la administración local. Yo con esta propuesta de acuerdo firmado y al que 
ustedes todavía no se han quejado, no puedo preparar unos presupuestos y proponérselos al 
Alcalde donde tenga la gratuidad, que no es gratuidad, es bonificación, al 100% de los servicios 
municipales de transporte. No se puede con esto. si ustedes tienen la línea directa con Sánchez, 
háganlo. Pídanselo. La pasada de vehículo ha pasado del 47% a un 45% en los últimos 15 años. 
2 puntitos porcentuales con la gratuidad, incluso, del autobús. Se han quejado ustedes. Ha dicho 
el Sr. Dalmau en el último Pleno que ya teníamos el dinero aquí. Llegó hace escasamente al 
Govern Balear hace 10 días. Con lo cual, yo le pido y le insisto que pida disculpas por mentir en 
el Pleno de hace 30 días, que durante 20 días estuvo en la mentira más grande y no pidió 
disculpas. Este Regidor a título personal ni tampoco en esta sede del Pleno del ayuntamiento. En 
consecuencia, es imposible poder aceptar una propuesta de este tipo sin tener confirmado lo que 
el gobierno central tiene que traer, porque ha de ser él quien lo ha de pagar. Gracias.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Bueno, ya lo ha dicho claramente. Ustedes no quieren mantener la gratuidad del transporte 
público por una cuestión ideológica. Dígalo claramente. Es que no hay ningún problema, pero 
no intente esconderse bajo argumentos de gobernaban hace 8 años. Yo siento el trauma que 
tiene usted porque la izquierda haya gobernado 8 años. No queremos pedir limosna. Es que la 
gente lo quiere pagar de su bolsillo. Es que estamos infrafinanciados. Pídanme disculpas. Pero 
un poco de seriedad. Se ha anunciado un acuerdo en el que se contempla que va a haber una 
partida presupuestaria para que podamos pagar el transporte, para que podamos hacer el 
transporte público gratuito. ¿Qué argumento tienen ustedes para negar un dinero que les va a 
llegar de Madrid? Ninguno. Ninguno de los que ha presentado hoy aquí es válido. Por lo tanto, 
yo solo pido que sean claros. Que le digan a la ciudadanía lo que piensan de verdad. Y es que 
esto solo puede responder a una estrategia de desincentivación del uso del transporte público. 
¿Por qué? Bueno, mi hipótesis es que cuanto peor sea el servicio, más argumentos tendrán 
ustedes para acabar privatizando la EMT. Que es lo que hacen siempre con lo público. hacer un 
peor servicio con la excusa para acabar privatizándolo. No sé si serán capaces tampoco de hacer 
eso. La verdad. No les veo tan competentes. Pero realmente la estrategia de desincentivación del 
uso del transporte público es grave también des del punto de vista climático. Estamos 
enfrentándonos a una emergencia climática en la que la movilidad es uno de los puntos clave. Y 
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a parte de renunciar a esos 13 millones, ahora van a renunciar también, al mantenimiento de la 
gratuidad en el transporte público. Bonificación. En mi moción pone bonificación. Para que 
usted pueda aprobarla. Pero ya ha demostrado que es una cuestión ideológica, que va en contra, 
además, de la clase trabajadora.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Abans de seguir amb aquestes intervencions de diferents grups, jo 
crec que hauríem de passar un verificador. Un verificador perquè aquí se diuen i se proclamen 
missatges que després no són certs. Com per exemple, parlar d’una situació de pobresa pitjor a 
la que esteim ara que a lo millor la del 2019. Amb una pandèmia que ha passat per damunt. I 
quan tenim un PIB que supera enormement les xifres del 2019. Per tant, alerta amb les dades 
que donam. Amb una taxa d’atur que al 2019 passava d’un 13,8 i que avui està situada en un 
11,8. És a dir, 2 punts manco que al 2019. Alerta amb aquests missatges. Aquí de lo que se 
tracta avui és de dir s’hi ha un govern que aposta pel transport públic i per la gratuïtat o no. I 
nos ha quedat ben clar que aquest govern municipal no aposta. Venguin d’on venguin els 
doblers. Venguin d’aquí, venguin de Balears o venguin del Govern d’Espanya. Aquest govern 
del Partit Popular ha dit no al transport públic gratuït. I jo no sé Sr. Deudero si vostè fa molts 
anys que està empadronat a Palma, però li puc dir i li puc assegurar que aquests darrers 8 anys 
de govern socialista de pacte en aquest ajuntament, el que va començar és de zero a fer gratuït, a 
fer gratuït el transport públic pels infants i joves. Per tant, la seva filla que diu que té 8 anys, 
s’haurà pogut beneficiar de la gratuïtat gràcies a aquest govern socialista que hi va haver els 
anys del 2015 fins el 2023. Una gratuïtat que anava de forma gradual, incorporant-se a partir 
dels infants i joves fins vàrem arribar fins els 16 anys. I després la intenció era seguir fins als 18 
i nos va arribar la gratuïtat per a tothom. I benvinguda sigui. I això és feina. I clar que sí Sr. 
Deudero. Igual que és feina el poder sortir cada dia i poder tenir una línea de bus de qualitat. I 
no haver d’aguantar i suportar un bus complet o les retallades de servei que vostès en 130 dies 
han fet que sigui una realitat aquí a Palma. O fer feina també implica no perdre 13 milions 
d’euros de fons europeus. Perquè si tan bons són per demanar una pròrroga per fer possible la 
zona de baixes emissions en el MITMA1 del 2021, també poden demanar una pròrroga per al 
MITMA2 del 2022. Per què demanen una pròrroga a un i no en aquests? Això és una pregunta 
que m’agradaria que vostè contestàs. Però anem al tema de la qüestió, la gratuïtat en el transport 
públic resol l’economia domèstica de moltes famílies. I al final, al cap del dia i li puc dir com a 
Regidor de Mobilitat que vaig tenir l’oportunitat durant els darrers 4 anys, un té experiències 
que li fan poder-se anar a dormir tranquil. I vaig tenir la sort de conèixer una senyora que va ser 
la que va guanyar el premi fidelitat de transport públic a l’any 2022, que va fer durant 1 anys, 
més de 2.300 viatges. 2.300 viatges en tot un any implica que aquesta senyora agafava el bus 
cada dia entre 5 i 6 vegades. I aquesta senyora pagava cada mes un bonus limitat de 30 dies que 
li costava quasi 40 euros. Al cap de l’any eren 444 euros. Aquesta senyora amb aquesta gratuïtat 
del transport públic s’ha estalviat. És precisament per això que duim aquesta proposta a Ple de 
l’Ajuntament. Perquè persones com ella n’hi ha moltes. I perquè hem transportat enguany, quasi 
més de 40 milions de passatgers que s’han pogut beneficiar d’aquestes mesures. Això és estar al 
costat de les famílies. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Sr. Dalmau, veo que usted sigue el libro de estilo del Sr. Sánchez. 
Ha sacado usted la chica. No sé si se llamaba Julia o Valeria. Enhorabuena. Ahora la señora que 
coge el autobús. Mire, habría que tener un poco de vergüenza torera, cuando hace escasamente 4 
o 3 meses y poco estaba usted en el despacho. Porque el grueso de los informes que informan 
desfavorablemente al hecho de la aplicación del MITMA2, de si se continuaba o no, son de su 
época. En el mes de marzo ya le avisaban que estaba fuera de los hitos del calendario. Entonces, 
haga usted el favor, sea usted un poco avergonzado y no lance según qué mensajes. No puede 
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ser que teniendo eso pueda usted afirmar aquí en sede municipal lo que está diciendo. Y pida las 
disculpas. Dijo que estaba el dinero aquí de las ayudas 2023, que hace escasamente 10 días 
naturales, no laborables, llegaron al Govern. Es decir, en el mes pasado cuando usted dijo que 
ya estaban aquí, estaba mintiendo flagrantemente. Sería de cortesía mínima pedir disculpas por 
esa mentira tan grande que dijo usted sin despeinarse. Mire, aquí de los vehículos que circulan 
en Palma, en operación nube, et´cetera, etcétera, durante el año 23 con la gratuidad del autobús 
seguía habiendo atascos, siendo usted el Regidor. La caída en los últimos 14 años del uso del 
vehículo, lo sabrá usted porque también estuvo en la semana de movilidad. Ah, no, que ese día 
no fue usted. Dijeron fácilmente, hemos pasado de un 47% de usuarios de vehículo al 45%, tras 
15 años de planes de movilidad, inversiones multimillonarias. Un fracaso en toda regla, 
incluyendo el 2023 con la gratuidad de la EMT. No ha habido un efecto huída del vehículo 
hacia el autobús. Eso es mentira por mucho que quiera ser un objetivo loable. No se ha 
conseguido. En consecuencia, mantenemos la votación en los puntos que hemos indicado 
anteriormente y que ya se ha anticiparon en la comisión informativa. Muchas gracias.” 
 
Es fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1, 2 i 4: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 4 a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punts 3 i 5: s’ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA). 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern municipal a la bonificació 
al 100% del transport públic en 2024 del servei d'autobusos de l'EMT per a la ciutadania 
de Palma. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern municipal a la recerca de 
finançament pel manteniment de la bonificació al 100% del transport públic a Palma a 
través de la col·laboració amb el Govern dels Illes Balears, el Govern d’Espanya i la 
Unió Europea. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern municipal a la millora de la 
qualitat del transport públic.  
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern municipal a millorar els 
horaris, freqüències i la xarxa del servei d’autobusos,  i a continuar amb la substitució 
de la flota de vehicles de gas-oil per altres més respectuosos amb el medi ambient. 
 
5.El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern municipal a ampliar el 
l’oferta del Bus-Nit, i en conseqüència, el servei de "Parades Violeta".   
 
Aprovat  els punts 3, 4 i 5 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra VOX PALMA), amb una esmena de rectificació on diu 
“benzina” ha de dir “gas-oil”. No aprovat els punts 1 i 2 per 17 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
76. Grup PSIB-PSOE relativa a la gratuïtat en el transport públic de l'EMT 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 181 - 

Es fa votació separada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
Punts 1 i 2: s’ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 3: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
1.  El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a generar una ampliació 
de capital a l’Empresa Municipal de Transports de Palma per un import de 20 Milions 
d’euros, per tal de fer efectiva la gratuïtat al transport públic per tot l’any 2024. 
 
2.  El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a mantenir la 
gratuïtat de la xarxa de transport públic de l’illa per a l’any 2024. 
 
3.  El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a seguir 
treballant per augmentar línies i freqüències, i millorar la qualitat del servei de transport 
públic a l’illa de Mallorca. 
 
Aprovat el punt 3 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 6 
vots en contra (VOX PALMA). No aprovat el punt 1 i 2 per 17 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Debat conjunt punts 71 i 75 
71. Grup Mixt relativa a la declaració de Palma com a zona tensionada 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No me alargaré mucho, porque creo que la PAH ya les ha sacado los colores 
en materia de vivienda. Les pediría que escucharon a su representante y que actuaran en 
consecuencia. Su política de vivienda está condenando al exilio a miles de familias palmesanas, 
a sus jóvenes y a las personas vulnerables. No aplicar la Ley de vivienda estatal es una 
irresponsabilidad gravísima. Ignorar las herramientas legales disponibles para abaratar el precio 
del alquiler en una ciudad como Palma, con uno de los alquileres más caros del Estado, es 
desamparar a la ciudadanía. El decreto ley de vivienda autonómico, lo hemos dicho muchas 
veces, no va a servir para nada, abandona a la ciudadanía, vende Palma a los promotores 
inmobiliarios y a los fondos buitres. Rebaja las condiciones de habitabilidad para las personas 
más humildes. Creando ciudadanos de primera y de segunda. Amenaza al pequeño comercio. 
Es, en definitiva, un fracaso anunciado. Palma cumple con todos los requisitos para declararse 
zona tensionada. Toda Palma. Y el PP ha preferido recurrir al constitucional una ley inútil. Una 
ley valiente. Una ley social. Lo dijimos en campaña y lo repetimos ahora, es urgente e 
imprescindible que se aplique ya, que se topen los alquileres, ponga por una vez a la ciudadanía 
por delante del beneficio económico.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Decir que llevamos ya 3 plenos creo, menos el de constitución, organización de este 
gobierno y de este ayuntamiento, hablando de vivienda. En la campaña electoral también fue 
centrada en qué proponíamos como grupos sobre el tema de vivienda. Por suerte para muchos 
de nosotros, o creemos que es así, y para todos los ciudadanos de este país el 26 de mayo entra 
en vigor la Ley de vivienda estatal. Las medidas que se proponen dentro de esta ley yo creo que 
son beneficios y medidas que lo que pretenden es ayudar a los colectivos más vulnerables como 
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es la población con menor nivel de ingresos o por ejemplo los más jóvenes, en las dificultades 
que tienen en el acceso a la vivienda. Y esta mañana, cuando he abierto el periódico, si no me 
equivoco, veo que el Sr. Fidalgo anuncia la tan deseada zonificación de la ciudad de Palma. Y 
yo, ilusa de mí, pensando que lo que iba a hacer era la zonificación para aplicar la Ley de 
vivienda estatal para aplicar la limitación a los precios de alquiler, por la situación que vive el 
Ayuntamiento de Palma. Bueno, pues yo, ilusa de mí, Sr. Fidalgo, todavía creo que es buena 
persona y que en algún momento nos va a sacar de esta deriva que tenemos en Palma con el 
tema de la vivienda. Bueno, la sorpresa fue que no. Que se han dado mucha prisa, que quieren 
aplicar el decreto ley del Govern. Pero que en ningún momento tienen en el pensamiento aplicar 
una normativa superior y de obligado cumplimiento desde el 26 de mayo, como es la ley de 
vivienda estatal. Esta proposición se presenta aquí en este Pleno, esperemos o ojalá que se 
pueda aprobar por unanimidad. Porque a pesar de que creemos que el decreto ley autonómico no 
es bueno, no es bueno para el mercado de vivienda y no es bueno para el acceso de vivienda 
porque se ha olvidado de regular toda la parte más social y más vulnerable de nuestra sociedad. 
Creemos que esta propuesta sí que puede encajar dentro de la necesidad y la ayuda que necesita 
este equipo de gobierno del PP y Vox, para solucionar alguno de los problemas que tiene la 
ciudad de Palma con el acceso a la vivienda y sobre todo el acceso de vivienda de alquiler. En la 
proposición consta de 5 puntos. Uno habla de la zonificación, que a lo mejor la podemos 
aprovechar para tanto limitar el precio del alquiler como para aplicar, en este caso también, a 
pesar de que nosotros no nos parece correcto, el decreto ley autonómico. Habla también de 
solicitar que se establezcan los límites al precio del alquiler en cada zona, dependiendo del 
estudio de zonificación. También habla de apoyar de manera integral a las personas en situación 
de vulnerabilidad debido a los problemas de pago de alquiler e hipotecas, ofreciendo 
asesoramiento legal, mediación y búsqueda de soluciones para evitar desahucios. Como a través 
del refuerzo de la oficina antidesahucios. También habla de asegurar los recursos necesarios 
para que la oficina antidesahucios continúe siendo lo que es. No, que destinemos los recursos de 
esta oficina hacia la famosa oficina antiocupación que quiere poner en marcha el gobierno PP-
Vox del Ayuntamiento de Palma. Y habla de ofrecer y hablar de las entidades y asociaciones y 
organizaciones especializadas para poder llegar a consensos en tema de vivienda en la ciudad de 
Palma. Yo creo que es una propuesta importante que se tiene que debatir, desde la tranquilidad y 
sobre todo que se tiene que llegar a consensos, porque el problema de la vivienda es un 
problema que nos afecta a todos los ciudadanos de Palma. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Mire, la Ley de la vivienda interviene completamente el mercado del 
alquiler. No soluciona ni uno solo de los problemas existentes y simplemente los agrava e 
introduce nuevos impedimentos que distorsionan, absolutamente, la economía. Fíjese Sra. 
Pastor, que en 8 años ha aumentado en torno a un 70% el precio de venta y alquiler de 
inmuebles en Palma. Lo digo hoy, 3 meses y poco después de haber conformado este gobierno 
municipal, cuando usted presenta una proposición con el logo del Psoe que habla del incremento 
desmesurado de los precios del alquiler en la ciudad de Palma. Oiga, en los últimos 8 años, 
cerca del 70%. Bien, dicho esto tengo que decir igualmente que se ha testeado esta limitación. 
No solo en España, que ha fracasado rotundamente. En zonas como Cataluña, específicamente 
la ciudad de Barcelona. Si no que en Suecia, que hay una lista de espera de aproximadamente 5 
años para acceder a un piso de alquiler. En Francia y en Alemania el Constitucional ha tirado 
poco más de un año después de su aprobación leyes similares a las que ustedes hoy pretenden 
hacernos creer que va a solucionar el tema de la vivienda. En fin, no existe ni un solo país en la 
Unión Europea, yo diría que ni en el mundo, pero desde luego en la Unión Europea no existe un 
solo país en el que esta medida y estas circunstancias que ustedes proponen, tanto usted como el 
grupo Unidas Podemos, haya conseguido solucionar en absolutamente nada el precio de la 
vivienda. La declaración de zona tensionada además se olvida de la inflación. Y le impone un 
2% de aumento de renta en 2023 y un 3% en 2024, al propietario. Al propietario que ve cómo 
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sube absolutamente todo. Y luego el gobierno después del año 2024 decide a su arbitrio en 
cuánto va a poder limitar el propietario el precio del alquiler. Oiga, ¿sabe usted? Y se ha 
publicado, es un dato de esta semana. ¿Qué desde la publicación de la Ley de la vivienda, es un 
dato científico, ha bajado un 30% la disposición de viviendas en alquiler? ¿Usted cree que eso 
es una buena noticia para el mercado del alquiler? ¿Usted cree que eso sube o baja los precios? 
Sra. Pastor y Sra. Muñoz. Incluso, rebaja el número de inmuebles para ser gran tenedor y los 
asimila a las zonas tensionadas. No todos los propietarios de inmuebles, Sra. Pastor y Sra. 
Muñoz, son grandes tenedores. De hecho, la gran mayoría de gente que tiene un inmueble que 
probablemente ha ganado después de mucho trabajo y mucho sudor y mucho esfuerzo, lo tiene 
producto de una renta recurrente en el futuro que le permita complementar bien sea su pensión o 
su poder adquisitivo. Medidas como esta, evidentemente, les perjudican absolutamente esos 
propietarios que son radicalmente mayoritarios. Y además ahora les imponen ustedes 
trasladarles los gastos de agencia en el caso de que consideren que tienen que contar con un 
profesional independiente que asesore en la intermediación de esta circunstancia que tiene que 
ver con el alquiler. Por todo lo anterior, en mi opinión, se genera con este tipo de medidas, 
mayor inseguridad jurídica, se reduce la oferta, es un hecho científico, no lo digo yo, es un 
hecho científico. Y además aumentan los precios. Por todo ello, obviamente, no vamos a apoyar 
ninguna de las medidas que ustedes han propuesto en el día de hoy. Porque no solucionan y está 
testeado ninguno de los problemas del mercado de la vivienda que tiene Palma. Específicamente 
no lo ha hecho en ningún otro país de Europa. Y obviamente ustedes no presentan elementos de 
juicio que nos permitan determinar que la solución en Palma va a ser distinta. Muchas gracias 
Sr. Bonet.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Este es un primer paso. Es un primer paso para afrontar un problema que no es de oferta 
únicamente. Que es un problema de especulación al mercado de la vivienda, que no es 
simplemente que haya propietarios que no pongan a disposición del mercado sus viviendas. No. 
Lo que hay, es una fuerte especulación con un bien de primera necesidad. El problema es que 
ustedes ni entienden ni escuchan cuando intervenimos, que …la vivienda es un bien de mercado 
y no es un derecho. Por lo tanto, este debate les importa muy poco, por lo que podemos 
comprobar. Esta es una de las primeras medidas que yo creo que deberíamos aprobar, 
simplemente para fijar un precio a los alquileres, porque cada vez es más inasumible para cada 
vez más familias. Por supuesto que hay que tomar otro tipo de medidas, pero esperábamos que 
por lo menos, pudiéramos hablar de una primera medida urgente para la que ustedes todavía no 
han hecho ninguna propuesta, que es cómo piensan no solo digamos arreglar el problema de la 
vivienda desde el punto de vista de la construcción, poniendo más vivienda en el mercado en un 
medio largo plazo. Porque si no, cómo van a afrontar ahora, de manera inmediata, el problema 
de la vivienda. Cuando la gran mayoría de la gente está alquilando y no puede hacer frente a su 
alquiler, y cada vez tiene más dificultades. Esta es una medida que empieza a poner solución a 
este problema. En lo relativo al mercado del alquiler. Porque les insisto, no es un problema 
únicamente de oferta, es un problema de especulación. Nada más.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Noltros donarem suport a les dues propostes. Perquè són iniciatives que venim reclamant 
aquests darrers anys i, fins que no s’ha aprovat una llei estatal, que se va aprovar dins aquest 
primer semestre de l’any, que permetés aquesta limitació de preus a la baixa a les comunitats 
autònomes, no podíem tirar endavant aquesta iniciativa en solitari, ni com Ajuntament ni com a 
Govern Balear ni molt manco com a partit polític. Per tant, noltros donam suport a aquesta 
mesura. Hem de pensar que el mercat immobiliari, especialment del lloguer, que és de lo que 
parlam aquí a Palma, més enllà de les dinàmiques generals que hi ha a tot l’Estat Espanyol. 
Perquè tot l’Estat Espanyol està pujant el preu de l’habitatge d’una manera important, però 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 184 - 

Palma és dels llocs a on ha crescut més el preu de l’habitatge. Que segur que ho ha analitzat 
amb les dades de diferents portals i diferents institucions que ningú nega aquesta realitat. De fet, 
noltros, com equip de govern, durant aquests 8 anys, en cap moment hem negat que continuen 
pujant els preus. I per això és imprescindible fer totes les mesures que tenguem a l’abast per 
poder acotar aquesta problemàtica. No se tracta  només de fer una mesura que és màgica i nos 
resoldrà el problema amb un any o en dos anys. Fins i tot la seva Consellera, la Consellera 
d’Habitatge, ha dit que aquest problema no s’arregla ni amb un any ni amb una legislatura. Per 
tant, està bé que comencem a deixar de fer demagògia. Però és que a Palma, a més a més, tenim 
una pressió internacional d’inversors internacionals molt important. Som la ciutat d’Espanya 
allà a on hi ha persones no residents que estan comprant habitatges de luxe, que això genera una 
tensió, encara més alta, en els preus dels habitatges i generen un increment dels preus a l’oferta 
de les persones residents. I això és un fet i noltros ho hem denunciat des de fa molt de temps. 
Per tant, esteim exposant en els veïnats i en els residents a no poder accedir a habitatges a un 
preu assequible, a un preu que estigui raonat i que estigui equivalent a dins el seu poder 
adquisitiu. Perquè tenim una mitjana de salaris mitjans. I en canvi el mercat immobiliari i 
l’oferta d’habitatge està absolutament desproporcionat. I lo que esteim veient i lo que esteim 
veient en aquest propi Plenari, és que les famílies s’enfronten a dos problemes greus a 
l’actualitat. Un, la inflació. I ja hem votat en contra de mantenir mesures de l’escut social. I la 
segona, és el preu de l’habitatge. I ara votaran en contra de limitar el preu de l’habitatge. La 
meva pregunta: Què pensa fer el Partit Popular davant aquest increment de preus? Jo crec que 
no farà res. Perquè són les polítiques que sempre han fet en relació a l’habitatge. Donar facilitats 
en els promotors i al sector privat, perquè seguesqui construint dins el mercat lliure, sense posar 
mesures ni posar condicions perquè oferesquin habitatge a preu assequible i des de les 
administracions públiques estan relaxats i no fer res i veure la vida passar.” 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Sra. Muñoz, usted pide en esta proposición, declarar nuestro municipio zona 
de mercado residencial tensionada. ¿Cuál es su finalidad? Puro populismo. Típico de Podemos. 
Según su proposición el incremento del precio de la vivienda tiene que ver con la especulación y 
concentración de viviendas en pocas manos. Nosotros nos preguntamos qué ha hecho usted en 
materia de vivienda durante los últimos 4 años como Diputada nacional de Podemos 
representando a Baleares. La ineficacia en materia de vivienda también se ha dado en Palma y 
en Baleares, donde Psoe y Podemos junto a Més ha gobernado en ambas instituciones. Y son los 
responsables directos del aumento del precio de la vivienda y de la nula construcción de 
vivienda pública durante los últimos 8 años. Los resultados autonómicos y municipales 
confirman el rechazo de la mayoría de los votantes a aplicar topes a los precios de alquileres. Y 
a un control del mercado. Sobre todo en aquellas zonas donde se cumplirían los requisitos para 
ser catalogadas como zonas de mercado residencial tensionada. Con relación a la vivienda, en 
Vox estamos en contra de la Ley de vivienda, ley 12/2023 de 24 de mayo, dado que protege la 
ocupación ilegal, es intervencionista en el mercado del alquiler y altera el derecho de la 
propiedad. Esta ley no ofrecerá un marco legal persistente ni contribuirá a conseguir vivienda 
más asequible. Además las medidas excepcionales propuestas para viviendas situadas en lo que 
llaman zonas tensionadas, han demostrado ser ineficaces en Alemania y Cataluña, por ejemplo. 
Esas medidas lo que ha provocado es que se estrangulen todavía más la oferta de alquiler que ha 
propiciado mercado negro y no ha conseguido que haya más accesibilidad a la vivienda. Entre 
los motivos que justifican la falta de vivienda en alquiler están la falta de una suficiente puesta 
de disposición del suelo, el gran intervencionismo público del mercado inmobiliario y la 
desprotección legal del propietario ante los ocupas y los arrendatarios morosos. Muchas 
gracias.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
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“Muchas gracias. Primero, quería agradecer la intervención de la PAH en el Pleno de hoy. Yo 
creo que en este caso nos viene bien a todos que de vez en cuanto estas entidades vengan y nos 
saquen un poquito los colores, en cuanto a las políticas que se tienen que ejecutar en las 
instituciones públicas. En segundo lugar, empezaré por el final, por contestar al Grupo 
Municipal Vox, decirle que en este caso, estos últimos 8 años de legislaturas de gobiernos 
progresistas se ha aumentado un 72% el parque de vivienda pública aquí en Baleares. Son casi 
500 viviendas que se han puesto en marcha. Les guste o no les guste es más que en los últimos 
30 años de gobierno en estas comunidad autónoma. Lo digo porque yo hablo con datos. Con 
datos que son los que son. Evidentemente son insuficientes. Son insuficientes. Que hay que 
hacer muchísimas más. Muchísimas más. Y que, evidentemente, nosotros estamos en la labor de 
colaborar con los equipos de gobierno actuales en que mejoren las políticas de vivienda pública. 
Decir, qué miedo hay en aplicar una ley de vivienda estatal, que solo aporta beneficios en este 
caso sobre todo a los colectivos más vulnerables. Estamos hablando de beneficios fiscales a las 
viviendas que pongan en alquiler con precio reducido, a los propietarios, perdón, que pongan 
sus viviendas en alquiler con precio reducido. Estamos hablando de creación de las zonas 
tensionadas, incrementando en más de un 3% el aumento del precio del alquiler. Estamos 
hablando de separar el aumento anual del precio del alquiler del IPC y llevarlo a un índice 
mucho más justo, que no suponga una mayor carga cada año, tras la aplicación, en este caso, del 
IPC como estamos viviendo hoy en día con la situación económica de la inflación que tenemos 
en este país. En Europa y en el mundo entero. Y estamos hablando de protección también contra 
los desahucios de las familias más vulnerables. Qué hablamos de incrementar el 50% de la 
vivienda pública para el alquiler en toda España. Estamos hablando de incrementar el 20% del 
parque de vivienda pública en total. No sé qué miedo tienen a aplicar la ley. Sr. Fidalgo, cuando 
me dice que desde que entró en vigor la ley, el 26 de mayo del 2023, ha incrementado o ha 
bajado un 30% la oferta de los pisos en alquiler. Apliquen la ley. Cuando se aplique la ley 
veremos las consecuencias de la aplicación de la ley. En 3 meses, en la que los gobiernos de 
derecha y ultraderecha han tomado las comunidades  y los ayuntamientos, no se ha aplicado la 
ley de vivienda estatal. Por lo tanto, las consecuencias del retroceso en la vivienda no son por la 
aplicación de la ley de vivienda estatal del gobierno progresista del Estado Español, son por la 
no aplicación de los gobiernos de derecha y ultraderecha en las comunidades autónomas y los 
ayuntamientos. Decir que cuando hablan de intervencionismo, me gustaría recordar, qué mayor 
intervencionismo hay que decirle a un propietario privado a qué tiene que destinar su suelo y a 
cuánto tiene que vender su vivienda. Pues eso, señores del Partido Popular, lo dice el decreto 
autonómico. Que le dice a los señores que tienen suelo urbanizable a cuánto tienen que vender 
las viviendas que construyan allí. Por favor, que el PP diga que la ley de vivienda estatal social 
comunista, como nos llaman, es intervencionista, cuando tienen un decreto autonómico que 
tiene un rango autonómico normativo. Interviene directamente en la propiedad privada 
totalmente y de manera inconstitucional y le dice a los promotores privados a cuánto tienen que 
vender su vivienda. Pero de qué estamos hablando. Cuál es el debate. Decir que con el decreto 
ley de vivienda los precios a los que se ha estipulado las viviendas están en torno a los 280.000 
euros. Solo para acceder a esa vivienda por ese importe y ese valor, se necesitan tener 56.000 
euros de ahorros  para asumir el 20% que tiene que poner, que no le da el banco de la hipoteca, 
más un 10% más en cuanto a gastos. Estamos hablando de un total de 84.000 euros de ahorros 
para poder acceder a un piso de 280.000 euros, que es lo que defiende el Partido Popular junto a 
la ultraderecha de esta comunidad autónoma. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a a la Comissió d’Urbanisme i 
Medi Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
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Que s'insti al Govern de les Illes Balears a que iniciï el procediment preparatori per a la 
declaració del nostre municipi com a zona de mercat residencial tensionada. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
75. Grup PSIB-PSOE relativa a la limitació dels preus de lloguer 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a llevar a cabo un 
proceso de zonificación de la ciudad, con el objetivo de establecer distintas áreas o 
zonas que permitan una planificación territorial adecuada y un desarrollo sostenible de 
la ciudad. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a solicitar a las que 
se establezcan límites al precio del alquiler en cada zona, de acuerdo con la normativa 
vigente en la Ley de Vivienda Estatal, a fin de garantizar la accesibilidad económica de 
las viviendas. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a promover y 
reforzar la Oficina Antidesahucios de Palma, con el objetivo de proporcionar apoyo 
integral a las personas en situación de vulnerabilidad debido a problemas de pago de 
alquiler e hipotecas, ofreciendo asesoramiento legal, mediación y búsqueda de 
soluciones para evitar los desahucios. 
 
4. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a asignar los 
recursos necesarios para asegurar el funcionamiento continuo de la Oficina 
Antidesahucios y la contratación de personal especializado en el área de derecho de 
vivienda y mediación. 
 
5. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a impulsar la 
colaboración con entidades sociales y organizaciones especializadas para fortalecer la 
red de apoyo y protección a las personas en situación de vulnerabilidad, promoviendo la 
coordinación y el intercambio de información. 
 
No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Debat conjunt punts 72 i 77 
72. Grup MÉS per Palma relativa al Decret Llei 6/2023, de 2 d'octubre, de mesures 
urgents en matèria d'habitatge 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
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“Continuam parlant d’habitatge. Aquest decret que ha aprovat el Govern Balear, és un decret 
que està fet a mida pels interessos dels promotors. Perquè jo vaig ser present durant els darrers 4 
anys, sent Regidora d’Urbanisme, allà a on teníem reunions amb diferents sectors que tenen 
influència i tenen coses a dir i coses a aportar en matèria urbanística. I les propostes que 
traslladaven grans promotors d’aquesta ciutat són les propostes que ara estan en aquest decret 
d’habitatge. Per tant, és un decret fet a mida per l’ interès empresarial dels promotors privats. 
No és un decret per solventar el problema de l’habitatge i per a garantir que els preus siguin 
raonables per a les famílies mitjanes o les famílies amb manco recursos econòmics. Això que 
quedi per dit, a més és una evidència quan el Govern Balear ha dit, i no se n’amaga, i això me 
pareix bé, que només s’ha reunit amb el sector dels promotors i el sector empresarial de 
l’habitatge de la construcció. No s’ha reunit amb cap sector ni social ni les víctimes d’aquesta 
situació de no poder accedir a un habitatge que és molt extens. Poden ser des d’associacions de 
veïns, entitats, la PAH, amb moltíssimes entitats que moltes d’elles estan a la Mesa d’habitatge 
que vaig veure que ahir se varen reunir. Quan ja fa més d’un mes que està vigent aquest decret. I 
per un altre costat també, denunciam d’una manera clara que aquest decret trepitja clarament les 
competències municipals en urbanisme. I jo crec que aquí el Regidor d’Urbanisme i el Batle de 
Palma, que a més és arquitecte, hauria de sortir a defensar aquesta institució i a defensar les 
competències d’aquest ajuntament i dir-li al Govern, que si vol fet un decret l’ha de fer de la mà 
de l’Ajuntament de Palma. No pel seu compte. Però m’imagin que políticament teniu la mateixa 
línea de feina i compartiu les mateixes prioritats amb el Govern Balear i per això no heu piulat i 
no heu exigit que aquest decret se fes de manera conjunta. Jo aniré directament, perquè aquest 
decret és devastador en diferents coses, posa damunt la taula propostes o legalitza propostes que 
estan per damunt la normativa urbanística de Palma. sense cap contrapartida. Perquè a més a 
més les possibilitats dels preus, com s’ha dit ara, dels preus que estan en el nivell del preu de 
mercat o encara més cars, se permeten fer habitatges a llocs a on ara no se permetien fer 
habitatges, sense cap compensació a nivell social o a nivell públic d’equipaments, de zones 
verdes, de cap tipus de dotació pública. Però, me vull centrar en els 4 aspectes que aquest decret 
obri la porta, perquè ja és vigent a dia d’avui, però obri la porta a que els ajuntaments nos 
poguem pronunciar i posar limitacions, posar mesures o zonificar, com s’ha dit des de l’equip 
de govern, a on volem aplicar aquestes mesures. Jo no estic parlant de la conversió de locals a 
habitatge, estic parlant de l’increment d’alzades dels edificis, estic parlant de la divisió 
d’habitatges unifamiliars en habitatges plurifamiliars i estic parlant de la conversió dels solars 
que són d’equipaments, que se puguin destinar a habitatges. Aquests 4, no m’estendré molt en 
aquest tema. Però aquests 4 aspectes deformen absolutament i xoquen en contra de la 
planificació urbana. La planificació urbana és un tema que s’ha de fer amb rigurositat i s’ha de 
fer a mig i llarg termini. I aquest decret lo que fa és arribar i voler desmontar qualsevol 
planificació que tengui qualsevol ajuntament, però el de Palma també. Ha sortit aquests darrers 
dies, no record ara no sé quin dia, fa un parell de dies que va sortir el Govern dient que volia fer 
aquesta zonificació de locals per veure amem a quins locals se podien permetre fer aquesta 
transició cap habitatges. Jo esper que també tenguin voluntat de fer una zonificació de les 
alzades i també posar límits al tema dels equipaments. Per què dic això? Perquè la feina ja està 
feta. No necessita 3 mesos per fer aquesta zonificació. Si se llegeix el Pla d’ordenació detallada, 
el POD, aquesta part del planejament urbanístic que no volen aprovar definitivament. Si se 
llegeix aquesta documentació, és que ara li estic facilitant la feina, i jo agrairia i si tenen qualque 
dificultat nos podem seure i feim un equip de feina, perquè a lo millor el Partit Popular no acaba 
de saber com gestionar i com governar. Però si va al pla d’ordenació detallada ja està definit. 
Per fer la conversió de locals a habitatges, l´’únic que ha de fer és mantenir de que aquestes 
plantes baixes en els eixos cívics no puguin ser habitatges. Per exemple en el carrer Blanquerna, 
en el carrer dels Oms. Que han de conservar el fet de que siguin comerços. Però també estendre 
aquesta limitació, fer una limitació a lo que el Pla general que està aprovat definitivament, 
marca com a carrers d’activitat econòmica. Que són una sèrie de carrers a la ciutat allà a on el 
60% de les plantes baixes han d’estar destinades a activitat comercial, com a mínim. Només 
amb això ja mantenim, ja hi esteim d’acord, que és lo que noltros vàrem aprovar al pla general. 
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En relació a les alzades, esteim posant en perill els barris tradicionals, esteim posant en perill els 
perfils dels carrers. Perquè amb aquest decret se poden incrementar moltíssim les alzades. Lo 
que posa el pla d’ordenació detallada, és que se poden incrementar les alzades, sobre tot a la 
zona de l’Eixample, sempre que els edificis de devora siguin més alts. Perquè en aquest decret 
permeteu incrementar les alzades, sense que els edificis de devora siguin més alts. Per tant, 
estais fent torres noves enmig d’edificis més baixos. I en relació amb els equipaments. Amb els 
equipaments tant privats com públics, en el pla d’ordenació detallada, hi ha la possibilitat de que 
aquests solars d’equipaments siguin habitatges.  Però amb una limitació, en aquells solars que 
no siguin més de 3.000 metres quadrats. Perquè si no esteim posant en perill equipaments que 
són importants per a la ciutat, que els perdríem. Perdríem l’oportunitat d’equipament si se 
transformen en habitatges. Que, evidentment, és molt més lucratiu. Per tant, només que se 
llegesqui el pla d’ordenació detallada ja té la zonificació feta de tot aquest desmadre que ha  
posat damunt la taula el decret d’habitatge.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde. Bueno, como comentábamos. Si estamos ante una normativa que se ha 
explicado en alguna ocasión como si fuese la gran solución en materia de vivienda, cuando 
realmente nos encontramos ante una ley que es inmobiliaria. Es una ley inmobiliaria y 
cualquiera que la lea, yo creo que ha habido bastantes análisis, el Sr. Fidalgo supongo que nos 
explicará, que ya ha estado explicando un poco el desarrollo que cree que tiene que tener esta 
normativa. Cualquier persona que la ley sabe que no es una solución este decreto ley que se ha 
aprobado. Pero sí que puede ser un gran problema. Y es por eso que nosotros traemos aquí esta 
moción hoy. Lo estuvimos comentando el otro día en comisión. Cada uno tendrá sus opiniones 
sobre qué efectos puede tener y cuáles son beneficiosos, neutros, les puede dar igual o son 
perjudiciales, algunos de ellos en muchos barrios de nuestra ciudad. pero esta normativa se 
salta, tal como está redactada, cualquier posibilidad de margen de maniobra para los 
ayuntamientos, porque esta normativa ya está en vigor. Yo le quiero preguntar al Sr. Fidalgo 
qué impide hoy que cualquier local, de esos que usted dice por ejemplo Jaime III, que creo que 
tiene ahí un problema con los locales. De Jaime III, ¿qué impide hoy que un local de Jaime III 
pase a ser una vivienda? ¿Qué impide que alguna de estas medidas se aprueben y se lleven a 
cabo, ya están aprobadas, en bienes protegidos? ARCA ya ha criticado esta situación. Porque 
afecta directamente al patrimonio. ¿Qué impide el crecimiento en altura en algunos barrios que 
puede suponer una losa total? Porque al fin y al cabo ya no es que nos parezca bien o mal cómo 
está a nivel técnico, arquitectónico una calle en su diseño, si no que eso tiene un impacto en los 
servicios del barrio. Tiene un impacto en los equipamientos necesarios, en la movilidad. Y eso 
también nos preocupa porque también prevé esta normativa la posibilidad, como ya se ha 
comentado, que los equipamientos públicos y privados pasen a ser vivienda, casi sin ningún tipo 
de control por parte del ayuntamiento. Entonces, por eso nosotros lo planteamos como un grave 
problema. Como un problema que si no se suspende y se empieza analizar con detalle este 
posible impacto en nuestra ciudad, las consecuencias pueden ser bastante difíciles de revertir. 
Entonces, más allá del posicionamiento de cada uno de los grupos sobre cómo se tendría que 
hacer esa zonificación que el decreto ley prevé, lo que planteamos hoy aquí es que este decreto 
se suspenda con un acuerdo plenario. Que ustedes puedan hacer ese análisis con detalle, con 
tranquilidad, hablando con los grupos, porque tienen que hablar también con los grupos 
políticos de este ayuntamiento, para ver qué posibilidades hay y cuáles son esos efectos 
negativos como mínimo que todos compartimos y que no queremos que estén en esta ciudad. Y 
tienen la opción de hacerlo y por responsabilidad lo tienen que hacer. Y además tienen la suerte 
que no lo tienen que hacer ustedes por su cuenta que entonces quedaría un poco mal, que Palma 
que es al fin y al cabo donde tiene más impacto este decreto, no lo aplique. Yo entiendo que 
ustedes, por iniciativa propia, y a nivel político no pueden salir diciendo esto. Pero han tenido la 
oportunidad si ahora los partidos de la oposición se lo presentan. Es una oportunidad buena para 
aceptar esto. sobre todo porque además algunas cuestiones van en la línea de lo que usted va 
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diciendo. Va diciendo que este decreto ley tiene que desarrollarse. Este decreto ley si ustedes no 
toman ninguna decisión, y no la han tomado, ya es plenamente aplicable. Por eso antes le he 
preguntado y me gustaría que me contestase: Qué es lo que impide que a día de hoy cualquiera 
de estos escenarios que he planteado no se produzcan. Porque además muchos de estos 
procedimientos son a través de declaración responsable que ni siquiera es necesario solicitar 
licencia. Cosa que ya también es bastante criticable. Pero creo que sería necesario si usted hoy o 
el equipo de gobierno no vota a favor de la suspensión de esta normativa, hasta que tengan 
analizados los diferentes factores que pueden afectar a su ejecución, tiene que explicar qué es lo 
que impide que esta norma hoy esté vigente y plenamente aplicable.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Son muchos y numerables la casuística y las circunstancias que se pueden 
alegar en el debate del desarrollo de este decreto. En fin, otros municipios han ido mucho más 
rápido que Palma y pongo el ejemplo de un municipio socialista: Inca, que ya ha determinado 
dónde y dónde no puede aplicarse el decreto y no veo que haya pedido la suspensión el Partido 
socialista de Inca. Lo digo por la divergencia de opiniones a escasos kilómetros entre un Partido 
socialista y otro. No sé a cuál le tenemos que hacer caso en cualquier caso. Yo creo que el 
decreto, como norma general, y lo he dicho de manera reiterada en las comparecencias que he 
tenido oportunidad de hacer, es una buena medida. Sobre todo porque pone encima de la mesa 
alternativas que hasta día de hoy no existían, para hacer posible solucionar de manera parcial la 
grave crisis habitacional de vivienda que tiene la comunidad autónoma y, específicamente, en 
este caso la ciudad de Palma. Obviamente el decreto no va a ser un bálsamo de … que va a 
solucionar absolutamente todos los problemas en 3 meses de la comunidad autónoma, que viene 
arrastrados, obviamente, desde hace muchos años. Sería poco serio disponer que eso fuera a ser 
así. Sra. Truyol, oírla a usted, a usted que es la responsable del plan general y del POD, que por 
cierto va a decaer afortunadamente el día 21 de noviembre, entre otras cosas porque su equipo 
de trabajo no hizo bien lo que tenía que hacer con respecto al POD y por ese y por muchos 
motivos más, por la gran contestación que ha tenido, como usted sabe, es absolutamente 
imposible disponer de un texto refundido, sacarlo a exposición pública y aprobarlo antes de que 
finalice el año. Es radicalmente imposible. Pero eso se lo dijeron a usted y como consecuencia 
de que se lo dijeran a usted, introdujo usted la aprobación del plan general medidas 
específicamente derogatorias del plan general del 98, lo que ponía en conocimiento de los 
demás que lo leemos, que usted ya sabía lo que iba a pasar con el POD. Y se dejó abierta esa 
disposición derogatoria para derogar en parte, lo que no le gustaba del plan general del 98 
porque usted ya conocía lo que iba a pasar. Le decía que oírle a usted, después de lo que ha 
pasado y de lo que pasará con el Plan general de Palma, de rigurosidad en este Pleno es como 
oír hablar en Santa Clara a Paris Hilton de castidad a las pobres monjas de Santa Clara. Es decir, 
es un chiste. Yo no sé porque tiene tanto miedo a la aplicación de un decreto que ya tendremos 
oportunidad de ver las consecuencias. Yo ya les he dicho cómo vamos a operar. No vamos a 
tener absolutamente ninguna prisa por aplicar el decreto porque lo queremos hacer bien. Existe 
un término. El término lo fija, permítame que le explique, el reglamento de LOIB. Que dispone 
esos tres meses de plazo de concesión de licencia y que determina que al tiempo de concesión 
de licencia se tiene en cuenta la legislación vigente en la concesión, no en la solicitud. Yo creo 
que nos da un margen, por eso hablaba yo de 3 meses. Por eso hablaba yo de 3 meses porque es 
el margen que nos hemos fijado, con mucha tranquilidad. No estamos durmiendo en los 
laureles, estamos trabajando intensamente. Por cierto, estamos oyendo y escuchando y 
sentándonos con los técnicos municipales, que son los que van a tener que aplicar esta 
normativa para escuchar sus propuestas desde el primer día y trabajar conjuntamente con ellos 
para, obviamente, como he explicado, llevar lo que es razonable a lo razonable en Palma que es 
zonificar la ciudad y empezar a dibujar la gran variedad caleidoscópica que tiene Palma, que es 
mayor de los municipios de las Islas Baleares. En eso estamos. Ustedes tendrán la oportunidad 
de aportar, de criticar y de disponer lo que va a hacer el urbanismo de Palma este equipo de 
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gobierno municipal entorno al desarrollo de este decreto. Porque, obviamente, como ustedes 
saben, lo vamos a traer a este Pleno y ustedes tendrán la oportunidad de debatir, de posicionar lo 
que a su derecho convenga y de ver cómo se tiene que desarrollar. Nosotros plantearemos desde 
el equipo de gobierno municipal en connivencia con los técnicos lo que pensamos que es bueno 
para la ciudad de Palma. Y tendremos la oportunidad de tener ese debate aquí. Yo espero que 
sea más pronto que tarde. Obviamente, no sé si voy a ser capaz de responder absolutamente a 
todas las preguntas en el tiempo del que dispongo, pero estoy a su disposición desde ahora en 
adelante, y como siempre, para responder lo que buenamente pueda. Muchas gracias Sr. 
Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“La ley construye como puedas, así bautizaba a este decreto ley el periodista Matías Vallés y 
creo que es la mejor definición. Estoy de acuerdo con el análisis que hacía tanto la portavoz de 
Més como el Partido Socialista. Yo creo que este decreto ley lo que facilita, básicamente, es la 
tarea de los promotores. Que por mucho que faciliten mangarrufas van a seguir reivindicando 
cesión de suelo con la excusa de abaratar precios. Ustedes prometen alquileres a 350 euros. 
Viviendas a 100.000 euros. Y no sé muy bien cómo van a explicar que eso no vamos a ver esa 
realidad durante esta legislatura. Realmente me gustaría entender cómo pretenden a través de un 
decreto que incrementa el parque privado de vivienda, la construcción incontrolada, la 
especulación inmobiliaria sin ningún tipo de control, solventar el problema de la emergencia 
habitacional. Este decreto ley lo que incentiva, básicamente, es la construcción o la 
modificación de edificios ya existentes y deja en entredicho, como muy bien se ha explicado, 
los planteamientos municipales y otras normativas de control de las edificaciones. Por lo tanto, 
yo me quedo muy preocupada por las consecuencias que puede tener este decreto en el 
urbanismo de la ciudad. Porque tampoco les veo muy capaces de mirar a los ojos a los 
promotores inmobiliarios y ponerles algún tipo de límite.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Seguimos en lo mismo, víctimas de falta de vivienda. Ustedes son 
responsables. Acaben d’arribar y han tenido 8 años. Prometieron miles, no 400, miles de 
viviendas. Incluido el Sr. Hila. 1.500. La Sra. Armengol también una bona grapada de miles de 
viviendas que iban a hacer. Dónde están preguntamos. Y luego dicen que hay el problema de 
falta de viviendas. Segundo punto, falta de seguridad jurídica. Quién va a venir a invertir aquí 
en Baleares cuando estamos en una situación de inseguridad jurídica. Plan general 2021. Su 
maravilloso plan. Es un plan que no es el adecuado para la ciudad de Palma. Y ya se decía, 
incluso gente de vuestro color, que no resolvería el problema de la falta de vivienda. Y ya no 
hablemos de los dos POD, Plan de ordenación detallada, que ahora el 21 desparece uno, 
volvemos al del 98 con el, repito, qué pueden pensar los pobres funcionarios de dentro de la 
Gerencia de Urbanismo ante este caos de legislación. Y le voy a poner un ejemplo. Exactamente 
el mismo proyecto en Marratxí, 4 meses y medio. Resuelto. Amem això està bé? No. Ses 
finestres? Sí. No sé què. Pum, pum, pum. 4 meses y medio. Palma, el mismo proyecto, con 
ustedes. Durante el año y medio sin resolver el problema, 20 folios de contestación que era 
difícil de entender lo que el buen funcionario trataba de explicar porque se veía que tampoco 
entendía si era el POD 1, el 2, el PAG o lo que era. Falta de seguridad jurídica. Bien, Son 
Busquets. Cuántas viviendas hay. No. No. Yo estoy diciendo que los que están diciendo que son 
vagos y que no trabajan son ellos. Y yo digo: qué han hecho ustedes en Son Busquets, en la 
antigua prisión. Ni es papers. Seguimos. No, no. Es la herencia que han recibido. Por qué no hay 
viviendas. Es esta la razón. Por qué no hay viviendas. Por qué hay una especulación o no. Y 
vamos a seguir. Trámite de licencia de obras. Un año y medio o dos. Ocupación ilegal de 
viviendas. Cuántas miles de viviendas saldrían al mercado si hubiese una ley como en Francia o 
Alemania con la ocupación ilegal de la vivienda. Y yo solo digo: en Palma, más de 6.000. En 
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España: decenas no, cientos de miles. Falta de digitalización de la Gerencia de Urbanismo, 
lentitud en el trámite y luego rematamos con una ley de vivienda, 12/2023, y hablan ustedes. 
Les voy a decir una cosa, este decreto al menos busca solucionar problema. La oferta de 
viviendas, sin ocupar espacio. Y le voy a decir, porque lo han dicho, que este decreto lo han 
hecho los promotores. No es verdad. Porque yo he hablado con promotores y con ciertos 
sectores que querrían haber sacado un real decreto de emergencia habitacional más fácil y más 
ágil y más fácil de entender. Hay medidas que toman ellos que dan un maravilloso resultado en 
Murcia. Locales y viviendas. Voy a terminar. Dice la ley inmobiliaria. Ojalá. Ojalá. Porque 
seguro que hubiésemos tenido viviendas y ofertas. No podemos apoyar ninguna de las dos 
proposiciones porque son resultado de su mala gestión y este decreto lo que va a hacer es tratar 
de paliar su fracaso. Muchas gracias.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Jo lament l’actitud del Regidor. Veig que ha tornat tenir una actitud una mica barroera, com a 
la comissió. Amb un despreci cap el posicionament que té el meu partit polític i lo que hem 
expressat en aquest Ple. I jo lament aquesta actitud. Vull que quedi dit. Després, dos comentaris. 
El primer, s’ha dit que aquest decret posa a disposició de la societat eines o mesures que no 
existien abans, que són noves. Això és mentida. La conversió de locals a habitatges ja és 
possible des de fa molts anys. No només a Palma, a molts altres municipis. El mes de maig de 
2023 hi va haver 15 llicències que se varen donar per convertir un local en un habitatge. El juny 
del 2023, 9 llicències. Juliol del 2023, 13 llicències. Setembre del 2023, 24 llicències. Octubre 
del 2023, 6 llicències. Per convertir locals en habitatges. Per tant, no és una mesura nova. Lo 
que fa aquest decret és generalitzar-ho a que qualsevol local a qualsevol carrer, a qualsevol 
plaça de la ciutat, se pugui convertir un local en un habitatge. Això és lo que diu el decret. I 
noltros lo que volem és posar seny. I per això li oferim la feina que se va fer i que està en vigor 
ara mateix i que d’aquí a un parell de setmanes decaurà, com s’ha dit ara. I jo també lament 
absolutament que el Regidor hagi dit afortunadament. Perquè més enllà que se estigui d’acord o 
no amb una norma, la feina d’un equip de govern és gestionar i seguir amb tota la tramitació de 
tota la normativa. Si no tenien interès en aprovar aquest pla d’ordenació detallada, hi havia 
alternatives. I no n’han volgut agafar cap. I lo que volen és abocar a aquest ajuntament i a la 
ciutat a un caos urbanístic. Això és lo que volen. Perquè dins el caos vostès viuen molt bé. 
Perquè dins el caos qui té més recursos és qui acaba guanyant. I aquí se cerca tothom la vida. I 
qui se guanya la vida? Qui més recursos té. Això és així. Això és llei de vida. I això és lo que 
vol abocar el Partit Popular amb aquesta actitud de: afortunadament decaurà una norma 
urbanística. Així, de manera tan alegre i campant. Això és molt preocupant. I li hauria de 
preocupar. I tenia una alternativa. I no l’ha volguda agafar. I ho sap perfectament. I després, per 
un altre costat. Si se vol fer una zonificació, per què no fer un téntol. Lo que hem posat a 
damunt la taula no és carregar-nos el decret. Que ja m’agradaria. Perquè les polítiques des del 
nostre punt de vista s’han de fer d’una altra manera. Lo que deim és fer un téntol. I que 
l’Ajuntament del Palma tengui el temps i la capacitat de fer la feina de zonificar, sense que 
tengui la pressió dels projectes que van entrant. Perquè fa un mes que està aprovat aquest decret. 
I els projectes van entrant. I cada dia entren projectes en aquest ajuntament. No sé si a lo millor 
no ho sap el Regidor d’Urbanisme. Perquè crec que desconeix bastant l’àrea i la dinàmica de la 
ciutat.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Bueno, a ver, el Sr. Fidalgo se ha ofrecido. Dice: puedo hablar todo lo que quiera 
sobre esto y a su disposición ha dicho. Pero no ha dicho mucho tampoco. Le agradezco su 
ofrecimiento pero no ha explicado mucha cosa. De hecho, tampoco le he visto muy 
entusiasmado con este decreto. Se lo tengo que decir. Porque ha dicho: bueno, es una solución 
parcial, no será un bálsamo. Entonces, yo entiendo que no esté entusiasmado porque está claro 
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que no va a ser la gran solución en materia de vivienda. Veo que no tiene usted demasiadas 
expectativas con esa normativa, cosa que también es bastante comprensible. De todas maneras, 
yo una cuestión que creo que es importante tener en cuenta, lo que planteamos aquí es como, es 
que ya lo hemos dicho y creo que es importante, es hacer ese parón. Si eso que usted dice de 
bueno, es que el reglamento de la Ley de urbanismo de Baleares da un plazo de 3 meses para 
que esto se aplique. Pues, por qué se ha aprobado por vía decreto ley. Que tiene que ser urgente. 
Si eso fuese cierto, ¿no podrían haber hecho una tramitación normal en el Parlamento? Hay algo 
que no me encaja. Si es que me creo su versión, que tampoco voy aquí a discutir de cuestiones 
jurídicas, habida cuenta de que esto no es un juicio. Pero todo lo que planteamos, todas estas 
dudas que pueden generar un efecto negativo en los barrios, no lo decimos solo nosotros. Lo 
están diciendo las entidades vecinales. Lo está diciendo ARCA. Estamos hablando de que se 
está poniendo en riesgo el comercio de proximidad en los barrios. Y quizás no es en Jaime III 
donde vaya a haber ese problema, porque allí es difícil que se vaya a hacer una reconversión a 
precios tasado con los precios que tienen los locales allí. Quizás en otros lugares es donde tienen 
que mirar. Y eso se lo está diciendo las entidades, se lo están diciendo las asociaciones de 
vecinos. Y yo al Sr. Coll, decirle, a ver, ese argumento, usted cuando se vaya a ver a ARCA le 
va a decir esto. no, es que los anteriores. No, ARCA le va a preguntar sobre este tema. ¿Qué 
opina? ¿Se tendría que suspender? No se pierde nada. Sí que evitamos graves problemas. Que es 
lo que estamos planteando. Porque yo esta actitud que el Sr. Coll, como si hubiese pines de 
Gerencia de Urbanismo, el Sr. Fidalgo le tendría que pegar alguno, le tendría que dar un pin de 
Gerencia de Urbanismo, porque usted es el mayor fan de Gerencia de Urbanismo. Pero esos 
argumentos no se sostienen. Aquí hablamos de una cosa en concreto. ¿Cuál es su posición? 
Posicionémonos sobre este tema. Usted los ha escuchado. Cuáles son los planteamientos de las 
entidades en la Gerencia de Urbanismo. Tienen dudas. Entonces, lo más sensato ya que a veces 
la política es un poco complicada, lo más sensato, lo más racional es parar. Parar. Que tengan 
tiempo de estudiar. Que ustedes no estén tampoco con el cronómetro puesto que la alarma vaya 
a sonar en cualquier momento. Y puedan tomar una decisión, la que se considere adecuada y no 
es una cuestión única y exclusivamente arquitectónica. También se lo digo. Implica a otras áreas 
del ayuntamiento porque tiene esto un impacto directo sobre equipamientos, sobre recursos, 
sobre consumo de agua, etcétera, etcétera, etcétera. Entonces, todas estas cuestiones yo creo que 
por una cuestión, también, de responsabilidad, lo más adecuado sería acordar esta suspensión y 
que tengan tiempo para analizar con tranquilidad cómo se puede desarrollar esta normativa. 
Gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Sra. Truyol es usted la maestra ciruela. Que ya sabe usted que no sabía leer 
y puso una escuela. Lo digo, en fin, es que tiene…” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“…” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Por favor, silencio, sigamos el Pleno. Por favor, silencio.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Oiga, usted dice que yo no tengo absoluta idea de lo que hago, que desconozco absolutamente 
mi área. Usted dice, puede dirigirme todo tipo de improperios. Pero yo tengo la obligación de 
alabar su gestión y estar de acuerdo con sus ideas. Oiga, mire, esto es política. Señora, si tiene 
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usted inconveniente con mi crítica, tiene usted un problema. Yo le estoy dirigiendo una crítica 
de manera absolutamente respetuosa…” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Hombre, respetuoso.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Por favor, no tiene la palabra.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“… con argumentos que a usted le gustarán más o menos. Pero que son los míos. Si me deja 
usted hablar, usted decía que los cambios de locales a viviendas ya se podían hacer. Obviamente 
que sí. Lo que cambia, lo que usted lo sabe lo que pasa que no lo dice, son los índices de 
intensidad. Eso es lo que cambia este decreto. Y que antes no existí. ¿Verdad? En cuanto al 
POD, oiga, yo no tengo porqué estar de acuerdo con su POD. Su POD no ha inventado 
absolutamente nada. Usted sabe que las zonas C del POD comerciales, son exactamente las 
mismas que el Plan general del 98. Bueno, en fin. Esto es un plano del Departamento de 
Planeamiento del Ayuntamiento de Palma. Esto, como se puede usted imaginar, no lo he 
dibujado yo. En fin, es lo que me dicen los técnicos. En cualquier caso en la elaboración del 
POD podría haberse encargado, por ejemplo, de pagar a la famosa oficina de Jerez. A la que 
dejó usted a deber más de 300.000 euros. En fin, le insto a usted a hacerlo.  Que no lo ha hecho 
usted durante los primeros 4 meses del gobierno. Le insto a que venga usted a que venga a 
hablar conmigo de esta oficina, cuando usted quiera. O cómo le contrataron determinados 
servicios que tenemos que justificar, porque no están absolutamente justificados. Más de 50.000 
euros. Porque no llegan ustedes a tiempo a un estudio de impacto ambiental. En fin, Sra. Truyol 
no me haga usted hablar. Y cuando quiera usted hablamos del POD y del Plan general. Y 
tendremos oportunidad…” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Sra. Truyol, por favor. Un momento Sr. Fidalgo. Sra. Truyol, por favor. Por favor, Sra. Truyol, 
no tiene la palabra.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Y tendremos….” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Ya basta.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Y tendremos oportunidad de hacerlo. yo le recomiendo a usted que no se ponga nerviosa. Esto 
es un debate político. Nada más. No se ponga nerviosa y mantenga usted la calma. Nosotros, 
obviamente, que tenemos expectativas en este decreto. Y como le he dicho, lo estamos 
desarrollando. Veo mucho, fíjese usted que son casi las 7 de la tarde, y están ustedes muy 
nerviosos con este asunto. Les he dicho por activa y por pasiva que van ustedes a tener la 
oportunidad de debatir este decreto en este Pleno, porque es lo que dice el decreto que se tiene 
que hacer. Les he dicho por activa y por pasiva que estamos trabajando de manera intensa con 
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los técnicos del Ayuntamiento de Palma, de que cuando tengamos absolutamente estudiada una 
propuesta la traeremos a este Plenario y tendrán ustedes la oportunidad de decir la suya y de 
debatir sobre este instrumento que es nuevo e intenta paliar, en parte, la problemática, la gran 
problemática de vivienda que tenemos. Este no es el único decreto que va a aprobar el Govern, 
Sr. Ducrós. Este es un decreto en materia de vivienda y se han anunciado otros en materias 
urbanísticas y demás. Espere usted. Yo creo que vamos a hacer junto con el Govern y en Palma 
grandes cosas en materia de vivienda y en materia urbanística. Muchas gracias Sr. Bonet.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma rebutja el Decret Llei 6/2023, de 2 d’octubre, de 
Mesures Urgents en Matèria d’Habitatge, pel seu atac a la sobirania municipal en 
matèria de normativa urbanística. 
 
2. El Plenari de l'Ajuntament de Palma acorda la suspensió de l’aplicació de les 
Disposició Addicional Dissetena, la Disposició Addicional Divuitena, la Disposició 
Addicional Vintena, i la Disposició Addicional Vint-i-unena de la LUIB, incorporades a 
la disposició addicional primera del Decret llei 6/2023, de 2 d’octubre, de Mesures 
Urgents en Matèria d’Habitatge, fins que l’Ajuntament hagi pogut analitzar les 
conseqüències d’aquesta normativa i decidir quines mesures s’han d’aplicar al municipi 
i en quines condicions. 
  
3. El Plenari de l'Ajuntament de Palma insta al Govern de les Illes Balears a rectificar 
aquest Decret llei per a que la resta de Disposicions respectin l'autoritat municipal 
urbanística, per tal de que l'Ajuntament decideixi les mesures a aplicar.  
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
77. Grup PSIB-PSOE relativa al Decret 6/2023, de mesures urgents en matèria 
d'habitatge 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 a favor (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma sol·licita la suspensió de l’aplicació del Decret Llei 
6/2023, de 2 d’octubre, de mesures urgents en matèria d’habitatge, durant el temps 
necessari per tal que els serveis urbanístics estudiïn els seus efectes i, per tant, fins que 
l’Ajuntament estigui en disposició d’aprovar un acord de ple on clarament s’estableixi a 
quines zones es poden aplicar cada una de les mesures que contempla el decret 
llei,acord de Ple, que s’haurà d’exposar al públic per tal que la ciutadania de Palma 
pugui al·legar el que estimin oportú. 
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No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
74. Grup VOX relativa a la creació d'una oficina anti-ocupació 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Bonet. Menos mal que esta propuesta no va a ser una propuesta de confrontación y 
mantengamos la paz y la calma. La ocupación ilegal de viviendas es un problema que aumenta a 
diario, especialmente en municipios y barriadas donde la venta y el alquiler de la vivienda es 
escasa. Es el caso de Baleares, la inacción del anterior equipo de gobierno, tanto autonómico 
como municipal durante las dos últimas legislaturas en materia de vivienda, junto con la elevada 
demanda habitacional y los elevados precios del metro cuadrado son los factores principales 
para que se produzca la ocupación ilegal de viviendas. Les voy a dar un dato, el primer 
cuadrimestre del 2023, la ocupación en Baleares creció un 11%, es decir, 152 casos de 
ocupación frente a las 136 del mismo periodo del año pasado. Las personas que sufren la 
ocupación ilegal en su vivienda, en muchas ocasiones, no saben cómo actuar o a dónde dirigirse 
para recibir asesoramiento jurídico y social dado que en Palma no disponemos de una oficina 
anti-ocupación. Desde el año 2019, el grupo municipal Vox Palma tiene representación en este 
ayuntamiento y desde entonces hemos llevado en numerosas ocasiones proposiciones tanto en el 
Pleno ordinario como en las partidas presupuestarias, la creación de una oficina anti-ocupación. 
Una oficina que no tendría coste alguno ya que esta institución dispone desde hace años de la 
oficina anti-desahucios. Por todo esto, instamos al equipo de gobierno a la creación de una 
oficina anti ocupación, para que atienda y de soluciones a los vecinos de Palma ante un posible 
caso de ocupación. Muchas gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Nosotros votaremos a favor de esta propuesta, entre otros motivos porque 
la llevamos en nuestro programa electoral. Creo que no es un debate excluyente el de mantener 
una oficina que se dedique a unas funciones y añadirle otras nuevas. Que yo creo que, en 
cualquier caso, son complementarias. Los datos y la preocupación ciudadana con este tema creo 
que están encima de la mesa, han aumentado de manera exponencial en los últimos años, 
especialmente en Baleares. Hasta abril y mayo de este año, aumentaron un 11% las ocupaciones 
en Baleares. Son datos del Ministerio del Interior. Hasta mayo hubo 152 ocupaciones. El dato 
fundamental es que las usurpaciones y los allanamientos de morada bajaron en toda España, 
salvo en Baleares, que subieron. Esto son datos del balance de criminalidad que publica 
trimestralmente el Ministerio del Interior. Están colgados. Son públicos. Y ustedes pueden 
acceder a ellos. Lo digo por la comparativa. Entre enero y julio de este año, hubo 253 
procedimientos de desahucio en Palma. Estas estadísticas son de procedimientos judiciales. Pero 
es que además existen las usurpaciones luego en precario y las que no se denuncian. Yo creo 
que el volumen es lo suficientemente razonable. Y la alarma social que se ha provocado en los 
últimos años, no solo en el hecho ilícito de ocupar una vivienda, si no las consecuencias 
nefastas que tiene para la convivencia en aquellas zonas en las que hay ocupas y generan 
altercados, como ustedes saben. En Palma fueron famosos los de una oficina ocupada cerca del 
Cuartel de San Fernando, que provocan distorsiones graves y que se deberían poder evitar. Las 
zonas de Palma con más expedientes, en caso de ocupaciones ilegales, son Son Gotleu, Pere 
Garau y Foners. Y las que tienen menos: el barrio de Sa Calatrava, Son Sardina y el Puig de 
Sant Pere. Yo creo que hay que tener una estrategia también. Y contar con la opinión de los 
cuerpos y fuerzas de seguridad del Estado en la medida que las competencias se entrelazan entre 
la Policía Local, como saben, y los cuerpos y fuerzas de seguridad del Estado. Aprovechando 
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también la instrucción de Fiscalía que en su día se hizo. Y yo creo que con todas estas 
circunstancias podemos hacer algo útil desde Palma para, en la medida de nuestras 
posibilidades, ayudar en todos los frentes que sean posibles, para que no se produzcan 
ocupaciones ilegales que merman la confianza de la gente, merman la convivencia y merman el 
estado de derecho. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“El Partit Popular i Vox lo que volen es tancar la Oficina Antidesnonaments. Sí, ya estamos. És 
un fet, Vox fa 4 anys que ho està demanant a crits. Per activa i per passiva. I el Partit Popular 
s’hi apunta. És així, quantes vegades ha anat a l’Oficina Antidesnonaments, Sr. Fidalgo. Ha 
tengut qualque reunió amb els treballadors i treballadores de l’Oficina Antidesnonaments per a 
què li expliquin quina feina fan? Quins recursos necessiten? Quines dificultats tenen? Quins 
perfils de població estan atenent? S’hi ha reunit qualque vegada? Diria que cap. Jo pos aquesta 
hipòtesi, diria que cap. I aquí està aprovant una moció que diu que l’Oficina Antidesnonaments, 
que està absolutament desbordada, que dur anys fent una feinada i que cada vegada hi ha més 
casos a atendre, per la situació de dificultats econòmiques i per l’increment de preus que acabam 
de parlar. Que és una evidència que hi ha a tota la ciutat. Ara vol que faci una altra feina. Una 
feina absolutament diferent. Que a més a més és una feina que ja fan altres institucions i que 
tenen la responsabilitat altres institucions d’actuar. Com són els Jutjats, com és la Policia 
Nacional, com són tots aquests altres agents públics que han d’intervenir quan hi ha un 
problema d’ocupació. I qualsevol ciutadà que tengui un problema d’ocupació a un habitatge que 
sigui seu o un local, poden acudir a aquests recursos. I s’actua. I si és un habitatge que està 
habitat, en menys de 24 hores se desallotja aquell cas. Que és absolutament extraordinari, això 
no està generalitzat aquest problema. I després hi ha ocupacions que se fan a habitatges que 
duen anys que estan buits, que són propietats de bancs que ni paguen les despeses de la 
comunitat i estan generant prejudicis als altres propietaris que hi viuen. O habitatges que estan 
buits des de fa anys que són de grans tenidors, de grans empreses. Que estan faltant a la 
Constitució Espanyola que tant els hi agrada anomenar. Perquè tenen habitatges que els tenen 
tancats, buits, generant un problema molt greu d’accés a l’habitatge. Aquesta és la situació. I 
l’Oficina Antidesnonaments està fent feina per estar al costat de les persones. I ara la volen 
desmontar. Això és lo que passa aquí. I s’han sumat al carro de Vox, perquè no saben com ho 
han de fer. Jo li demanaria que anàs a veure demà mateix l’Oficina Antidesnonaments. I avui no 
voti això. Que ho deixin damunt la taula i parli amb l’Oficina Antidesnonaments. I després ja en 
parlarem de què volen fer, quines feines ha de fer l’Oficina Antidesnonaments. Però, al manco, 
faci amb una mica de coneixement de causa. Perquè això me pareix molt delicat. I és fer feina, 
entrant com un elefant a una cacharrería. Sense saber de què està parlant vol posar 
responsabilitats damunt una oficina que té molta responsabilitat i molta feina, perquè faci una 
feina que a més no li pertoca a l’Ajuntament. Més enllà de la valoració del tema de la ocupació. 
Que si voleu entram en un altra debat. Però jo me centraria amb això, que crec que és prou 
important i hem de ser una mica rigorosos.” 
 
Sr. Óscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sí nos queda claro que Vox tenía pactado el sí del Partido Popular en esta 
moción, porque la verdad es que el texto puede ser un poco mejorable cuando entra en 
afirmaciones que son, como mínimo, cuestionables. Justifican la Oficina Antiocupación en base 
a argumentos como que la izquierda no ha hecho nada por el tema de la vivienda. Como si 
realmente les preocupase la vivienda. Sinceramente no creo que les preocupe mucho la 
vivienda. Simplemente, si les preocupase la vivienda, habrían votado de limitar el precio de los 
alquileres aplicando la ley estatal. Si realmente les preocupase la vivienda no dirían dónde están 
las VPO construidas. Oiga, paséense por Palma y habrán visto que la pasada legislatura ha sido 
en la que más vivienda pública se ha construido en esta ciudad en la historia. Y eso es un dato. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 197 - 

Y es comprobable. Igual es que pisan poca calle. Si les importase el tema de la vivienda en vez 
de decir que harían nada, ustedes podrían reconocer que el Gobierno de España sacó una 
instrucción 6/2020 de la Secretaría de Estado de Seguridad, regulando esta cuestión y diciendo 
cómo había que proceder. Si a ustedes les preocupase el tema de la ocupación podrían apoyar la 
propuesta de reforma … que hace el Partido Socialista en el Congreso para desalojar 
ocupaciones en 48 horas. Si a ustedes les importase un poco la vivienda tendrían en cuenta las 
mayores inversiones en la historia en esta ciudad, en ayuda a la vivienda que se han hecho 
durante 2 años en Bienestar. No les interesa. No les interesa la vivienda y no les interesa 
tampoco los datos y la realidad. Y está bien jugar con datos y hoy lo han venido a salvar desde 
el gobierno con los datos de este semestre. Que son ciertos. Lo que les digo es que esperen a ver 
el cómputo anual. Que es lo mismo que les decía yo en la comisión. Sí, ha habido 20 más que el 
año pasado. Esto es como el pollo y quién come cuando lo partimos por la mitad. Lo que 
pueden decir es que el año pasado esta comunidad había bajado un 20% las ocupaciones. Las 
que más habían bajado. Y no ese balanceo con el que están jugando. Volvamos a tener este 
debate en enero, en cuanto  a las ocupaciones, a ver cómo está. Porque lo cierto es que en el 22 
se redujo un 20% las ocupaciones en estas islas. Y las cifras las ha dado el Regidor de 
Urbanismo, 400 ocupaciones. Si nos puede decir cuántas viviendas hay en Palma. Para ver esta 
cuestión. Los datos les dan igual. Les dan igual porque si les importasen esas 400 ocupaciones 
estarían centrados tal vez más en el triple de desahucios que hay o en el triple de procedimientos 
por cláusulas suelo, que los bancos siguen apretando a la gente, como lo están haciendo pese a 
las reformas legislativas que tuvo que hacer el Gobierno de España diciendo que era un abuso lo 
que hacían con las cláusulas suelo. De eso no les interesa hablar. Datos del Consejo de Poder 
Judicial. Datos nada cuestionables de ser rojos los que les acabo de dar. Dicen, y voy 
terminando, que lo hacen además sin duplicar fondos. Porque ya existe la oficina. Nosotros 
llevamos una propuesta de crear un ente palmesano de la vivienda en la que había competencias 
en ocupación. Y no a costa de la oficina. Creciendo en recursos, creciendo en medios, creciendo 
en fondos. Ahí nos podemos encontrar. Para hablar de todo esto que estamos hablando. Lo que 
ustedes quieren en el fondo es acabar con la oficina. Y hacerlo diciendo además sin duplicidad y 
sin gastos. Oiga, que le tengamos que decir a Vox esto. Ya hay en el Estado quien se ocupa de 
esto. Y es la Policía Nacional y son los jueces y tribunales. Señores y señoras de Vox, respeten 
un poco y quieran un poco a la Policía Nacional de este país. Que hace un trabajo encomiable. 
Si una persona no sabe dónde ir a denunciar, tienen que ir a la Policía. Es que es muy grave lo 
que dicen que pidan cita en un ayuntamiento. Oiga, no. Vayan inmediatamente a la comisaría 
más cercana si hay una ocupación. Porque que sea flagrante o no ayudará también a combatirla. 
Respeten un poco a la Policía Nacional, señores y señoras de Vox. Que hacen un buen trabajo 
de información a la víctima. Son ellos los que se tienen que encargar y no este ayuntamiento. 
Miren, termino. Nos abocan ustedes a una desaparición encubierta de la Oficina Antidesahucios, 
dándole un trabajo que no le corresponde. Olvidan ustedes quien tiene las competencias. 
Olvidan todo lo que se ha hecho en materia en este país. Pero es que además nos conducen a un 
fracaso demostrado. Castilla y León, donde ustedes ya gobiernan con el PP hace tiempo. Oficina 
Antidesahucios, más de 2 millones de habitantes en Castilla y León, una llamada al día. Madrid, 
la de su Ayuso, futura sucesora de Feijoo y muy presente, casi 7 millones de habitantes, 6 
llamadas al día. Fracaso absoluto.” 
 
Sra. Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Señores del Psoe y de Més, hoy otra vez repiten, como el pasado viernes 
en la comisión de Urbanismo, que Vox quiere desmantelar la Oficina Antidesahucios. Les 
vuelvo a repetir que no queremos desmantelar ni eliminar ni desmontar ni derribar la Oficina 
Antidesahucios. Nuestro Grupo Municipal Vox Palma, y creo que no cabe duda, si queremos 
eliminar un chiringuito o una subvención de carácter ideológico lo decimos directamente sin 
engañar a nadie. Tal y como hemos hecho, por ejemplo, desde el 2019 con la Oficina de la 
Defensora de la Ciudadanía. Nos llama la atención que uno de sus argumentos para votar en 
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contra de crear una oficina antiocupación es la escasa gente, que según ustedes, tienen su 
vivienda ocupada de manera ilegal. ¿Qué ocurre? ¿Ahora las minorías no les interesa? Parece 
que no. Pero creo que es por ignorancia, debido a que desconocen que nuestro municipio es el 
que más ocupaciones de vivienda sufre en toda la isla. Siendo Camp Redó, Son Gotleu y Pere 
Garau los barrios que más ocupación ilegal padecen. Con su voto en contra, están votando en 
contra de todas aquellas personas vulnerables que no saben cómo actuar ante un caso de 
ocupación ilegal. Están en contra de facilitar asesoramiento jurídico y social a un colectivo 
vulnerable que no sabe cómo actuar. Desde Vox agradecemos al Partido Popular su voto 
favorable a nuestra proposición para crear una oficina antiocupación. Y celebramos 
enormemente que se ponga fin a un drama que ha aumentado en los últimos años, a raíz de la 
escasa protección jurídica que se ofrece a los propietarios y a la nula defensa que los partidos 
del Psoe, Més y Podemos han ofrecido a los afectados. Muchas gracias.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt)  
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la creación de una 
oficina anti-ocupación para que atienda y dé soluciones a los vecinos de Palma ante un 
posible caso de ocupación ilegal. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
78. Grup PSIB-PSOE relativa a l'adquisició del molí d’en Gelós i del molí de Sa 
Garriguera del conjunt històric del barri del Jonquet de Palma 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Aquesta proposta neix amb l’esperit d’arribar al major consens 
possible dins aquest Ple de l’Ajuntament. Perquè la voluntat no és altra que de preservar el 
patrimoni històric d’aquesta ciutat. no els hi he de contar, ho diu ja l’exposició de motius, l’ 
importància que suposa aquest fet del conjunt històric dels cinc molins del Jonquet. Que són 
declarat BIC a l’any 2009 i que el Pla especial de protecció del Jonquet recull i protegeix, 
també, al 2020. Aprovat per l’anterior equip de govern. Per tant, davant l’oportunitat que ha 
nascut fa unes setmanes de que la propietat es vulgui desfer d’aquests molins, consideram que 
amb el precedent històric d’aquest ajuntament, a on ha tengut l’ocasió de fer-se amb la propietat 
dels molins cada vegada que hi ha hagut aquestes oportunitats al llarg de la història. Ho va fer a 
l’any 87 quan l’Ajuntament de Palma va adquirir el Molí del Nom de Déu, que és el que acull 
ara el casal de barri de la barriada. O també, a l’any 1993, quan se va adquirir el Molí den 
Garleta. Per cert, un reconeixement especial aquí a l’Associació d’Amics dels Molins que fa una 
feina encomiable i que permet l’obertura i coneixement de tot el patrimoni dels molins a Palma, 
amb el museu que està ara mateix i que acull el Molí den Garleta i que fa una feina didàctica i 
bastant interessant  per tots aquelles persones que el volen visitar. Però, especialment, per a 
totes les escoles i instituts que s’animen a visitar-lo. Deia que aquest patrimoni és un patrimoni 
únic, és un patrimoni de lo que queda del Molinar de Ponent. I que per tant, amb aquesta 
intencionalitat neix aquesta proposta. La de cercar fórmules conjuntament. Hi ha una proposta 
amb diferents opcions, però que se pot ampliar i podem arribar a acords si la voluntat de l’equip 
de govern és d’intentar arribar-lo, a poder cercar opcions per tal de poder garantir que aquest 
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patrimoni quedi en mans públiques. Que no quedi a l’albor de l’especulació immobiliària. I 
sobre tot també, que poguem redactar un pla d’usos per tal de veure de forma participada, amb 
entitats, amb veïnats de la barriada, quin ús se li pot donar en aquest patrimoni que s’ha de 
recuperar sí o sí per a la Façana Marítima que és un dels luxes que tenim a ciutat. amb aquesta 
proposició neix, amb aquesta voluntat neix aquesta proposició. I sense més, idò, també recordar 
que hi ha una llei de patrimoni històric que dona diferents mecanismes. I que a partir d’aquí, 
crec, que podem anar fent passes per, de mica en mica, anar adquirint aquest patrimoni i fer-ho 
municipal. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Disparar con pólvora del rey. Es una frase que viene, no sé si usted lo sabe, de los tercios 
españoles, que los arcabuceros tenía más dinero semanal que los lanceros. Y lo tenían porque 
los disparos y la pólvora se la pagaban ellos. Entonces, cuando adquirían por cualquier 
circunstancia un motín, en alguna de esas batallas y tenían la suerte de llegar a algún polvorín y 
quedarse con la pólvora, pues disparaban mucho más alegremente que cuando la tenían que 
pagar ellos. De ahí viene la expresión de disparar con pólvora del rey. Oiga, usted no ha dicho 
absolutamente nada durante 8 años, su grupo político, sobre los molinos del Jonquet. De hecho, 
ha sido salir una noticia en prensa sobre que estaban a la venta y 24 horas después usted tenía 
una proposición preparada. De hecho, ya se han encargado algunas entidades vecinales de la 
zona de decirle usted las verdades del barquero en las redes sociales y por todo donde han 
tenido oportunidad de ser escuchadas. Le han dicho pues que a buenas horas llega usted con esta 
propuesta. Le han llamado oportunista. En fin. Está en las redes sociales. En cualquier caso, 
habida cuenta de la noticia. Yo me he preguntado qué ha hecho la administración en la que 
usted formaba parte durante los 8 años que ha tenido la oportunidad de gobernar. Si ha tenido 
alguna intervención en los molinos del Jonquet. Como usted sabe, la competencia que otorga la 
ley del 98 de patrimonio histórico de las Islas Baleares, al ser este conjunto declarado BIC, le 
corresponde de manera conjunta y, especialmente, al Consell Insular. Pues fíjese que yo antes 
que apareciese esta noticia en prensa ya había hablado con el Consell Insular. Y ya le puedo 
aventurar en el día de hoy, que vamos a ejercer acciones conjuntas con el Consell Insular y el 
Ayuntamiento de Palma, con los propietarios para que se evite el espectáculo lamentable de 
degradación que dan los molinos del Jonquet. Que por cierto, han estado absolutamente 
abandonados los 8 años, largos y tediosos, que ustedes han gobernado esta ciudad. Y que no han 
hecho ni una sola intervención en los molinos del Jonquet. Fíjese usted que la última lo es del 
11 de febrero del 2014. Y sabe usted quién la hizo. Un Concejal de Urbanismo del Partido 
Popular. Por lo tanto, por este motivo que acabo de enumerar y por muchos más, vamos a votar 
en contra de esta proposición Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Muy brevemente. Sr. Fidalgo, no hace falta enfadarse. Aquí la oposición hace una propuesta. 
Sí, sí, le ha parecido indignante que el Partido Socialista les haga una propuesta. La actitud o lo 
que transmite es esa. De verdad le digo. Que no hace falta atacar. Dicen que la mejor defensa es 
un buen ataque. Y parece que estamos constantemente en este plan. Pero es ridículo. Quiero 
decir, el Partido Socialista le presenta una propuesta. ¿No le gusta? Pues explique por qué no le 
gusta pero no se indigne de esta manera. Porque es ridículo.” 
 
Sra. Kika Coll Borràs (MÉS): 
 
“Molt bé. Moltes gràcies. Com bé saben en el nostre partit sempre ens han significat com a 
defensors del patrimoni, de la seva protecció, conservació, restauració i difusió. I en el darrers 
anys, també, hem impulsat polítiques de compres de patrimoni. En el cas que ens presenta en el 
dia d’avui el Partit Socialista, tot i que per principis vendríem a bé a fomentar i donar suport a 
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l’adquisició del patrimoni museològic, tenim una sèrie d’observacions a fer que explicarien així 
el sentit del nostre vot. El que primer proposam i consideram és la necessitat d’un informe de 
l’estat de conservació dels molins i de la seva viabilitat. Evidentment, un informe tècnic i per 
especialistes. No ens podem plantejar una compra a cegues. D’altra banda, hem de pensar en els 
dos molins del Jonquet que ja són de propietat municipal, l’ús dels mateixos i el fet que ja són 
equipaments municipals, que la barriada pot aprofitar en front a altres barriades que no en tenen 
ni un d’equipament. La compra crearia una desigualtat entre barris que l’ajuntament no es pot 
permetre en el nostre parer. També creim que tenint en compte el pressupost de l’ajuntament, 
destinat a compres de patrimoni, el preu que sabem a dia d’avui dels molins és molt elevat. I 
respecte al mateix, tot i que instam al Ple que consideri augmentar la partida pressupostària de 
2024. També creim que hem de ser curosos i considerar si existeixen altres prioritats a nivell 
patrimonial més urgents. Tot i això, sol·licitaríem una ordre d’execució dels propietaris, com 
una solució dels problemes de solució dels mateixos. Per tot això, nos abstindrem.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Tengo que decirle, perdón Sra. Coll, que estoy bastante de acuerdo con las cuestiones que ha 
planteado. Es decir, se nota que aborda una cuestión como esta desde, por lo menos, desde un 
conocimiento. La ley 12/98, la que ha hecho referencia el Sr. Dalmau, del 21 de diciembre de 
patrimonio histórico de les Illes Balears, prevé de manera suficiente la protección general, la de 
los bienes inmuebles y los bienes de interés general y catalogados. De modo que si la 
administración cumple con su obligación de vigilancia y control, no es necesaria la compra de 
un bien catalogado o de interés cultural para asegurar su preservación. Siempre y cuando, 
efectivamente, la administración haga su trabajo. La experiencia del Molí den Garleta, al que ha 
hecho referencia, adquirido por el Ayuntamiento en 1993, tal como figura en la proposición, y 
abandonado durante más de una década, nos muestra que la adquisición de cualquier bien 
mueble de estas características, tiene que venir acompañado no solo de los fondos necesarios 
para su adquisición, sino también los necesarios para su conservación, mantenimiento, su 
vigilancia, así como de una idea clara de cuál va a ser su uso y de cuál va a ser el presupuesto 
anual para su mantenimiento. Y es por eso que dado, que no vemos esta cuestión operativa ni 
necesaria, votaremos no.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Aquest grup celebra que arrel de la denuncia d’aquest Grup Socialista, el 
Regidor d’Urbanisme hagi fet la feina de cridar al Consell i interessar-se per l’adquisició o 
l’exercici dels instruments que preveu la Llei de patrimoni històric. Ja només per aquest fet, 
simplement, ja ho celebram. S’hi hagués una voluntat clara per part d’aquest ajuntament o si 
s’hagués avançat de forma seriosa en qualque feina, avui podríem aprovar uns mínims. I no son 
capaços d’aprovar uns mínims perquè vostès encara no saben què faran. Ni que faran vostès 
com ajuntament ni que farà els seus companys del Consell. S’hi ha interès o no hi ha interès per 
intentar comprar o s’hi ha interès per aplicar la Llei de Patrimoni històric o s’hi ha interès de 
protegir o no protegir aquests dos molins que estan a la venta de l’especulació immobiliària. Per 
tant, aquestes qüestions no han quedat del tot clares. Mirin, avui hem tengut un Plenari a on hem 
destinat milions al rescat del Parc de Bombers, 26. 14 de romanent per tornar als bancs. Això és 
pura ideologia d ela dreta que s’estima més que els doblers estiguin en el banc o que estiguin en 
altres qüestions que no en inversions que impliquen millora d’infraestructures a les barriades. I 
aquest és el debat. I aquí nos trobaran. El bloc de l’esquerra, el que representa el Partit 
Socialista, hagués optat per a què aquests 40 milions d’avui, que hem destinat a altres coses, 
haguessin pogut anar a inversions reals per a la ciutadania. Parlàvem dels 20 milions de 
transport públic. Hem parlat d’altres inversions a barriades. Hem parlat també de licitacions que 
està renunciant aquest equip de govern a barriades que són necessàries. Ho vàrem escoltar ahir 
de la portaveu del Govern. Una renúncia d’una obra de 100.000 euros a la barriada de 
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S’Indioteria. I avui ho hem escoltat perquè el govern municipal ara diu que no té doblers per 
pagar 5 milions d’euros, que és lo que costa, segons diu la propietat, però que se poden arribar a 
acords, la compra d’aquests dos molins del conjunt històric del Jonquet. Per tant, entenem molt 
bé quines són les prioritats d’aquest equip de govern. Però torn a dir, aquesta voluntat de 
proposició era totalment en positiu per intentar cercar un mínim d’acord. Si la voluntat de 
l’ajuntament és treballar de la mà del Consell, ho celebram. Però necessitam saber quin és 
l’objectiu en el qui vostès tenen previst arribar. Que siguin municipals o que s’ho quedi un altre 
propietari. Això és una qüestió que és important que se digui perquè tots aquells que defensam 
el patrimoni històric nos agradaria poder aclarir. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Como usted sabe la Ley de patrimonio histórico está el artículo 33, que es 
en el que habla de expropiación, dispone de mecanismos para compeler a la propiedad a la 
conservación y a la restauración y al mantenimiento del bien. Cosa que usted en 8 años de 
gobierno no ha hecho absolutamente nada. Cero. Yo le afeaba a usted el oportunismo de 24 
horas después de que un medio de comunicación publicara que estaban a la venta los molinos, 
usted presentara esta proposición y por eso le hablaba a usted de lo de disparar con pólvora del 
rey. Yo sé que a usted esto no le gusta escucharlo. ¿Esto significa que el Ayuntamiento de 
Palma no le gustaría en ningún caso adquirir los molinos del Jonquet? No. Significa que 
tenemos otras prioridades. Y para este caso existen otros mecanismos para compeler a la 
propiedad a dignificar aquel espacio de Palma. Fíjese que yo estoy muy de acuerdo con la tesis 
que ha sostenido, también, la representante de Més, la Sra. Coll. En ese sentido nosotros, como 
ya le he anunciado, ya estamos en contacto con el Consell de Mallorca. De antes de que saliera, 
por cierto, la noticia en el citado medio de comunicación y antes de que usted publicara, con 
carácter de urgencia, esta moción. Y esa es nuestra intención. Dignificar, por fin, después de 8 
años de su gobierno, aquella parte de Palma y compeler a la propiedad. Y si la propiedad no 
tiene a bien realizar las reformas y el acondicionamiento que nosotros proponemos, pues existen 
mecanismos legales para hacerlo de manera subsidiaria y pasar la factura. En eso estamos. Y 
eso vamos a hacer en los próximos días. Por ese motivo, obviamente, vamos a votar que no a la 
proposición que ha presentado por urgencia el Grupo Socialista en el día de hoy. Muchas 
gracias Sr. Alcalde.” 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA), 3 vots a favor (PSIB-PSOE i Grup 
Mixt) i 1 abstenció (MÉS per Palma). 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a adquirir la propietat dels 
molins d'en Gelós i Sa Garriguera, que formen part del conjunt històric de la barriada 
d'Es Jonquet. 
 
2. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a iniciar el procés de 
compra dels molins, declarats BIC, mitjançant el romanent de Tresoreria o qualsevol 
altra fórmula. 
 
3. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern, de manera conjunta amb el 
Consell de Mallorca i el Govern de les Illes Balears, a exercir totes les accions que 
estableix la Llei 12/1998, de 21 de desembre, de Patrimoni Històric de les Illes Balears 
o qualsevol altre mecanisme legal que sigui preceptiu, per tal que la propietat dels 
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molins d'en Gelós i Sa Garriguera, passin a ser de titularitat pública garantint així el seu 
ús per part de la ciutadania. 
 
4. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a redactar un Pla d'usos 
pels Molins d'en Gelós i Sa Garriguera, tota vegada es faci efectiva la seva compra, de 
manera participada i consensuada amb els veïns i veïnes de la barriada. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 8 vots a favor (PSIB-PSOE) i 4 
abstencions (MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
79. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup MÉS del regidor de l'Àrea de 
Turisme, Innovació, Cultura, Esports, Restauració i Coordinació Municipal 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del senyor Javier Bonet com a regidor responsable de l'àrea de 
Cultura perquè expliqui quines seran les principals línies de programació anuals de la 
ciutat, quins seran els criteris de confecció o com es dissenyaran aquestes 
programacions, quins seran els criteris de contractació, i quin pressupost pretén destinar 
a cadascuna de les principals programacions culturals.  
 
Finalment, sol·licitam que expliqui també què farà la regidoria amb el Festival Jazz 
Palma.   
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Moltes gràcies. El passat dia 6 d’octubre, la Regidoria de Cultura va presentar la programació 
dels teatres municipals de Palma per a la temporada 2023-24. I en aquesta presentació se va 
destacar, entre altres coses, que per primera vegada se presentava tancada tota la temporada al 
complet. Però en el moment de presentar aquesta temporada no se va explicar quin era el 
plantejament en relació a alguns cicles i festivals propis dels teatres municipals o que aquests 
teatres acullen. Per exemple, en relació al festival de Jazz nos va sorprendre la desaparició del 
calendari dels teatres municipals pels mes de febrer. Un festival que tot i les dificultats de la 
pandèmia va tenir una molt bona resposta pel públic, amb la participació d’entre 2.500 i 5.000 
persones segons l’edició. I amb una presència de molt bons artistes locals,estatals i 
internacionals. El fet que no s’hagués explicat pot ser prèviament en aquesta presentació o 
durant la presentació que tenia previst fer la Regidoria de cultura amb aquest festival, és normal 
que hagués pogut generar una mica de confusió. D’altra banda, tot i que aquesta programació 
contarà amb una oferta de teatre familiar o per adults o de programació musical i des del 
respecte total cap a les línees de programació que vulgui impulsar la Regidoria de Cultura, sí 
que també nos va sorprendre la desaparició d’alguns cicles propis dels teatres municipals que ja 
estaven prou consolidats, com Escenes, Tot i Molt, el 100%, Palma Folk, el Palma Clàssica o la 
setmana de cultura popular. El fet de no, tampoc, haver explicat com s’encaixaven o substituïen 
aquestes programacions, pot ser també havien pogut generar un poc de confusió entre el públic. 
També destaca la desaparició d’alguns festivals o cicles en els quals l’Ajuntament i 
col·laborava, com per exemple el Festival Contrast, que se celebrava el desembre i contava amb 
artistes internacionals de primer nivell i tampoc no s’ha explicat què passa amb aquest tipus 
d’iniciatives i nos agradaria saber si se mantendran o si se la Regidoria els hi donarà suport. 
D’altra banda, pel que fa al Festival de música antiga. Enguany s’ha presentat un festival que 
conte tan sols amb Simfovents, la Banda Municipal de Música de Palma i un concert d’orgue. I 
estam molt orgullosos de la banda tots i totes però anteriorment també se contava amb la 
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presència de grups de prestigi, que feien feina en aquest àmbit, en la recuperació de la música 
antiga però també en la recuperació dels instruments que interpreten aquest tipus de música i 
enguany no hem tengut aquesta presència. Cal destacar que aquest festival era el festival de més 
trajectòria a la nostra ciutat. un festival que enguany ha fet 26 anys i que conta sempre amb un 
públic molt fidel. I aquest festival s’englobava dins una programació que duia el nom de Palma 
Clàssica, que era una programació clàssica que se feia de cap a cap d’any a diferents espais de 
carrer, patis emblemàtics de Palma, esglésies, espais municipals com Can Balaguer o en els 
propis teatres municipals. En el cas dels teatres s’hi feien teatres de forma, s’hi feien concerts de 
música clàssica de forma regular durant tota la temporada i en veiem algun, però no veim 
aquesta regularitat. Per tant, com que tampoc se va explicar quina era la intenció de la Regidoria 
al voltant de la programació clàssica, també nos agradaria poder-ho conèixer. En resum, davant 
de tot això, aquesta compareixença només té l’objectiu de poder donar l’oportunitat a la 
Regidoria de Cultura per a que expliquin al Ple i també a la ciutadania quines seran les seves 
principals línees de programació anual de la ciutat, quins seran els criteris de confecció o com se 
dissenyaran aquestes programacions, quins seran els criteris de contractació de cara a aquestes 
programacions i quin pressupost se pretén destinar a cadascuna de les principals programacions 
culturals anuals de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Contreras, jo entenc que vostè no va estar a la roda de premsa, perquè no 
tenia perquè estar-hi i a lo millor no li va quedar clar amb les notícies als diaris, però haguéssim 
pogut xerrar. Perquè està fent una sèrie de propostes, està dient que noltros no feim coses però 
la realitat és que noltros només vàrem presentar la programa d’octubre a maig dels 2 teatres 
municipals. Això és lo que vàrem presentar. Que només presentem això no vol dir que 
renunciam a tot lo altre. I vostè ha donat per suposat que si només presentam Xesc Forteza i 
Mar i Terra, no farà res pus la Regidoria. I jo crec que això és un doi. Per tant, jo si vol li puc 
anar dient un a un totes les coses que se faran però seria ideal poder-ho presentar quan nos 
donés la gana en el moment que volguéssim presentar cada una d’aquestes coses. Però encara 
així jo li explicaré tot. El Jazz Festival se farà al Castell de Bellver durant els mesos d’estiu. Per 
diferents motius. Bàsicament perquè els grups bons no giren al mes de febrer i les seves gires 
solen ser estiu i per tant, podrem optar a millor qualitat, tendrem millor rendiment econòmic. 
Perquè agafar grups que estan en gira i per Europa, sol ser més econòmic. I finalment Bellver té 
un aforament molt més gros i a més podem reunir cultura, podem reunir patrimoni, podem 
reunir música i crec que és una simbiosi molt bona. El programa de Tot i Molt espectacles 
infantils, l’any passat no va existir, per exemple. I actualment esteim realitzant aquest contracte 
major. Vostè sap que per fer un contracte major de l’any 2024-25 necessita un temps 
importants. Encara així hem programat 12 espectacles familiars. Tenim 11 espectacles amb 
funcions escolars dins el programa Palma Educa, que són 23 funcions per escoletes, escoles i 
instituts. El programa Escènica de teatre adult, ben igual que el Tot i Molt, no va ser convocat al 
setembre del 23. Però el ... de funcions que programen són companyies mallorquines, etcètera. 
El Pop Rock, m’ha demanat per ell o no? El Palma Folk sí. Palma Folk i la Setmana de cultura 
popular es farà majoritàriament a espais exteriors amb funcions i ballades en el Born i a les 
Voltes. A més, per exemple, li pos una obra com la d’Acorar, d’Antoni Gomila, que està dins 
aquest cicle de programació de teatres que jo crec que és una sort poder tenir a Antoni Gomila a 
un teatre municipal. Palma Clàssica, ampliam i potenciam el programa al llarg de tot l’any a 
diferents espais com esglésies, concerts a patis a primavera, grans concerts a juny, juliol a 
Bellver. Voltros deis que s’han reduït a un sol concert i realment és perquè només vàrem 
presentar Mar i Terra i Xesc Forteza, no tot lo altra. Ja li dic que dia 11 del 11, hi ha un concert 
al Xesc Forteza però el 17 del 11 hi ha un altra concert, el 22 del 11 un a Santa Cecília. El 19 
del 12 la Coral Universitària en el Xesc Forteza. I el 22 del 12 el concert de Nadal al Palau de 
Congressos. El Festival de Música antiga són 4 concerts. Noltros com estam dient hem 
inaugurat amb un gran esdeveniment i molt exitós a Santa Eulàlia. Commemoració del 350 del 
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naixement del músic mallorquí Antoni Lliteres amb el cantant amb més trajectòria internacional 
que té actualment Balears. Jo li puc anar explicant tot lo que farem, però és que no ha arribat el 
moment de contar-ho encara. Li repetesc, només hem explicat lo que farem en el Xesc Forteza i 
en el Mar i Terra. No me demani o no demani en aquest grup que està governant que facin lo 
que varen fer vostès, perquè evidentment noltros ens vàrem presentar a les eleccions amb un 
programa de govern bastant extens amb tot el tema de cultura. I voldrem aplicar el nostre 
programa. Si bé, tot lo que sigui bo que fèiem abans, noltros ho seguirem fent. I me demanava 
quin serà el criteri per contractar o no contractar. Aquí només hi haurà un criteri i és la qualitat. 
No hi haurà sectarismes. No hi haurà si els voten, si són de dretes, si són d’esquerres. No sé si 
vostès podran dir lo mateix. Només se mirarà criteris de qualitat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“D’acord. Bé, moltes gràcies. Jo simplement li feia unes preguntes, perquè és vera que sobte 
que una programació que abans estaia present als teatres municipals, si aquesta programació hi 
deixa de ser i no s’ha donat cap explicació de què se pensa fer al voltant d’aquesta programació, 
pugui generar confusió. No només a noltros, si no també a la ciutadania o al públic de la cultura. 
Per això jo crec que era convenient poder explicar què havia de passar amb aquesta 
programació. En relació al festival de jazz, jo vaig veure als mitjans de comunicació que vostè 
va dir que el festival se farien 4 concerts a l’estiu amb el mateix pressupost. Noltros pensam que 
centrar el festival a 4 concerts, és reduir la programació que s’oferia a la ciutadania. Perquè 
aquest festival contava a més de diferents concerts, a l’edició del 2023 n’hi havia 11 per 
exemple, contava amb màster class, amb jam sessions a diferents espais privats de ciutat que 
també s’implicaven amb el festival, amb tallers educatius i per infants, amb passa carrers i amb 
moltes altres activitats complementàries. Per això jo crec que al final, no només serà reduir a 4 
concerts, si no que també és important l’oferta complementària que se dona com a festival. 
Perquè si només són aquests 4 concerts pot ser la nomenclatura adient no és un festival, si no un 
cicles. Al igual que el seu cicle de teatre que és d’una sola obra. Pel que fa a programar el 
Festival a l’estiu, noltros pensam que era important programar-lo en el febrer.  Perquè a l’estiu 
hi ha una sobresaturació d’activitats culturals a tota l’Illa de Mallorca, en general, molt 
important. Això el que se provoca és que se dispersin els públics. I també pensàvem que era 
molt important poder mantenir una oferta cultural de cap a cap d’anys, també els mesos 
d’hivern, i que la ciutadania de Palma pogués tenir festivals també dins els mesos d’hivern a on 
no hi ha tanta oferta com pugui ser en s’estiu. Aquest era el nostre criteri. Jo només li explic. 
Després, d’altra banda, també el que voldria saber és si el festival o cicle de jazz es fa a Bellver, 
si se mantindrà també la programació d’estiu que hi havia a Bellver, amb el mateix pressupost, 
o s’hauran de reduir els concerts per tal de fer-la encabir. I després, en relació al cicle de música 
antiga, el que li comentava, l’any passat hi va haver 10 concerts de música antiga, enguany ha 
quedat reduït a 4. És un festival que tant el Partit Popular quan ha governat l’esquerra s’hi ha 
implicat moltíssim. I pensam que estaria bé  poder-lo mantenir amb aquestes condicions perquè 
té un gran èxit i una gran acceptació per part de la ciutadania. Pel que fa a la setmana de cultura 
popular. La setmana de cultura popular normalment se feia al voltant de la primera setmana de 
novembre. És normal que si no han explicat què volen fer amb aquesta setmana de cultura 
popular la ciutadania pensi: ostres, què ha passat amb aquesta setmana de cultura popular. I nos 
diguin a noltros què ha fet l’equip de govern amb aquesta setmana de cultura popular. Perquè 
ara mateix ningú sap que passa amb aquesta setmana i perquè la primera setmana de novembre 
aquesta programació, aquest buit, no hi és. Per tant, a vegades és important a l’hora de presentar 
programacions explicar les coses. Pel que fa a la programació musical, jo li diria, que a la 
programació dels teatres municipals els mesos de març, abril i maig, no hi ha cap concert 
programat a hores d’ara. Vostès van dir que presentaven tota la programació de la temporada al 
complet i trobam a faltar concerts de música març, abril i maig. Cap ni un de moment. També 
m’agradaria saber si n’hi haurà, no n’hi haurà. Com que vàrem dir que presentaven tota la 
programació sencera entenem que no. I després, vaja, pel que fa als criteris de contractació. Per 
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noltros són importants aquests criteris perquè per noltros no només és important la programació 
que s’ofereix a la ciutadania, si no el com. Com procedim o quin és el procés per fer aquesta 
programació. Per exemple, què és lo que s’ha pagat a un dissenyador per elaborar un fulletó 
com aquest, per exemple. O per exemple, qui participa d’aquest disseny de la programació. 
Perquè vostè va dir que aquesta programació la faria, segons vaig llegir als mitjans l’altra dia, el 
nou director. Però clar, hem d’anar un poc alerta perquè hauríem de veure si seguim amb les 
bones pràctiques de contractació a nivell  cultural. I llavors també si és del tot correcte que el 
100% de la programació recaigui sobre un càrrec posat a dit. I anar molt alerta en aquest sentit, 
perquè segons lo que facem poder provocar o col·laborar a precarietzar la cultura. Simplement 
això. Moltes gràcies.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
 “Gràcies Sr. Batle. Amem, ha dit moltes coses. Jo, evidentment, a premsa ahir el que vaig llegir 
del Palma Jazz era una resposta a una pregunta perquè vostès l’havien xerrada amb aquest 
periodista per intentar posar nerviós als periodistes. La realitat, tota la gestió per contractar a tot 
el personal està dirigida, evidentment, pel Sr. Brunet, però està coordinada per tot l’equip de 
cultura. Perquè comptam amb tots els tècnics de Cultura. Per tant, no és una decisió d’una 
persona únicament. A jo me passa lo mateix que li passa a vostè. I aquí haurem de fer cuál vale 
más. A jo me ve molta gent i ningú m’ha demanat per moltes coses que vostès feien. De fet, me 
diuen: ja era hora de que les llevéssiu. De fet, també m’han dit: jo mai m’havien telefonat en 8 
anys. No sé perquè. Mai en la vida hagués pogut pensar fer una actuació a un teatre municipal. I 
això està passant. I nos venen encantats perquè diuen per fi qualcú compta amb jo per venir a fer 
un espectacle. Sigui de música, de dansa, sigui teatre. Que és que aquella gent no valia? Aquella 
gent no podia actuar a teatres municipals, perquè a la Regidoria no li donava la gana o per què 
aquests criteris de bones pràctiques només n’eren un poquet de bones? Noltros hem vengut aquí 
amb un programa de govern que hem presentat. Que si no el sap està a la nostra web. El pot 
mirar perquè serà el programa que complirem. Si tenen qualsevol dubte jo estic a la seva 
disposició. Noltros anirem presentant, com a noltros nos vagi bé presentar. No com a vostès lis 
vagi bé, perquè és el nostre torn i el nostre moment per presentar  com volguem. Per tant, amb 
tota la nova intenció del món i que no soni malament, de veres, però deixin-nos fer feina.” 
 
Compareixença conjunta punts 80 i 82 
80. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA de la regidora 
de Participació Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia de la Sra. Lourdes Roca, regidora responsable del Área de 
Participación ciudadana, para que nos explique al respecto del Reglamento Rector del 
Consell de Sa Dona; saber los miembros que lo integran, frecuencia de sus reuniones y 
objetivos. 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Farem la sol·licitud conjunta de les dues. Hi ha dos temes que realment me 
preocupen, són inquietants i vàrem fer una sol·licitud d’informació que no vàrem obtenir 
resposta. M’imagin que perquè devia estar molt ocupada o lo que sigui per altres temes. I degut 
a que no hi va haver resposta en aquestes sol· licituds d’informació pues ara vaig fer aquesta 
sol·licitud de compareixença. Els temes són els següents, per una part tenim el Consell de la 
Dona. El Consell de la Dona m’agradaria saber: hi ha una continuïtat amb el Consell de la 
Dona? És un òrgan, evidentment, d’aquest ajuntament. Hi ha una continuïtat però m’agradaria 
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saber fins a on arriba aquesta continuïtat amb el Consell de la Dona que s’ha dut a terme fins 
ara. Quins són els seus membres i quin reglament rector dirigeix en aquest Consell de la Dona? 
Ja que crec que hi ha la mateixa infraestructura que hi havia abans quan era Podemos que duia 
aquesta àrea. Llavors m’agradaria saber si els objectius d’aquest Consell de la Dona actuals són 
els mateixos objectius que se tenien abans, s’hi ha hagut qualque canvi o si pretén fer algun 
tipus de canvi. Per una part. I per una altra part, el tema del casal de barri. Davant una notícia 
que va sortir, a on hi havia tota una sèrie de tallers i activitats. Fins i tot gratuïts. En el casal de 
barri. Això va causar una sèrie d’inquietuds. Sobre tot a centres de tercera edat. Com vostè molt 
bé sap hi ha un percentatge del perfil de l’usuari del casal de barri bastant elevat, que són 
persones grans que, clar, si per una part tenen gratuït diguéssim aquesta activitat dins el casal de 
barri, de qualque manera ja no acudeixen a aquestes activitats a dins aquests centres. Per lo tant, 
m’agradaria saber o sol· licitava si pogués explicar un poquet com serà aquesta gestió o com és 
aquesta gestió dels casals de barri. Si vostè té constància de que s’hagin fet aquests consells dins 
el casal de barri. I s’hi haurà algun canvi dins aquesta gestió del casal de barri. Gràcies.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. En primer lloc, dir-te que a jo no m’ha arribat la sol· licitud d’informació, si 
no l’haguéssim contestada sense problema. Però te contestaré ara. Lo que fa al Consell de 
Dones, hi ha un reglament que està publicat en el Boib des del 2009, con lo qual, fa molts anys 
que està. I a part, hi ha una norma interna del Consell de Dones. Que aquest òrgan és com un 
espai de participació activa entre totes les associacions i entitats existents a la ciutat que 
treballen per a la igualtat efectiva entre homes i dones a la vida pública i privada en els àmbits 
de la presa de decisió. Lo que també se li dona un caire de que el Consell ha de ser una peça 
clau de la participació de les dones en el nostre municipi. En base en el que poden participar en 
aquest Consell de Dones, hi ha els següents: representants d’entitats i col·lectius feministes ja 
constituïts. Entitats i col·lectius feministes en procés de constitució. Persones feministes a títol 
individual sempre. Representants d’àrees de l’Ajuntament de Palma. I representants dels grups 
municipals de l’Ajuntament de Palma. aquesta norma li puc enviar també per correu. I els 
objectius són dos: ser interlocutor vàlid davant l’Ajuntament de Palma pel que fa al compliment 
de les polítiques municipals d’igualtat i tenir cura del compliment del principi d’igualtat des 
d’una perspectiva interseccional. Evitar les discriminacions per qüestions de sexe, sexualitat, 
origen, classe i edat. De moment, ja s’ha fet un aquest any. Des de que som regidora. Només se 
va tractar el tema de l’acta o els actes que es farien pel 25N, el dia de la violència contra les 
dones. I de moment això és lo que puc contar del Consell de la Dona. En base a lo dels casals de 
barri. La proposta era els consells de casals de barri si s’havien convocat. Lo que veim és que fa 
més de 10 anys que no se convoca un consell de centre, que és l’òrgan que ho dur. Perquè 
tampoc cap entitat ho ha sol· licitat. El consell de centre són, com dic, són els òrgans de 
participació ciutadana dels casals de barri. I la direcció i gestió d’aquests casals de barri es porta 
a terme des de la Regidoria de Participació. S’ha anat consolidant un model de gestió amb 
atenció directe a les entitats, les quals són les que sol·liciten la cessió del casal de barri i 
comuniquen les incidències, realitzen altres sol· licituds i directament amb Participació. Per això, 
no se fa necessària la convocatòria. Si hagués 3 entitats que demanessin la convocatòria d’un 
consell de centre, no hi hauria problema en convocar-lo. Con lo qual, se mantenen com òrgans 
de participació en el reglament per si en alguna ocasió fos necessari convocar-los. També hi ha 
que dir que amb la gestió dels casals de barri, com sabeu, alguns se gestionen a través d’entitats 
d’associacions de veïnats o entitats que ho demanen i algunes amb l’empresa que tenim externa. 
Con lo qual, cada casal té la seva particularitat. Gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Només un comentari en relació al Consell de la Dona. Me preocupa que fa 4 anys que Vox està 
a l’Ajuntament de Palma, amb representació, i que avui demani quin és el reglament i quins són 
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els objectius d’aquest Consell de participació. Quan té un espai una persona del partit, que era 
membre o és membre, si vol, d’aquest consell. Això me preocupa. La ignorància o la desafecció 
absoluta de lo que passa dins aquest ajuntament i les polítiques que se fan des de l’ajuntament. 
Però una segona cosa que també me preocupa bastant, és la capacitat de generar un eufemisme 
per part de Vox per demanar a l’equip de govern, quin dia tanca el Consell de la Dona. Perquè 
la pregunta ha estat. Fins a on arriba la continuïtat del Consell de Dones? Estarem vigilants, 
però esper que el Partit Popular no tanqui el Consell de Dones ni cap altre consell de 
participació. Gràcies.” 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Moltes gràcies. Ara donaré una explicació, Sra. Truyol, amem si aquesta preocupació que té de 
qualque manera la puc fer un poc més lleugera. He demanat sobre el tema del reglament del 
Consell de la Dona perquè,evidentment, és un reglament de l’any 2009. Perquè durant aquests 8 
anys se va intentar per part de la Regidoria que duia o que tenia competència damunt aquest 
Consell de la Dona, se va fer bastanta feina damunt l’actualització d’aquest reglament. La 
Regidora Sonia Vivas, amb un conjunt de persones membres d’aquest Consell de la dona, es va 
començar a fer feina damunt aquesta actualització. Després se va continuar a través del Sr. 
Jarabo aquesta actualització que hi havia una feina feta i no és un tema de desconeixement, és 
un tema de que volia saber si aquesta nova regidoria tendria en compte, no sé si tant aquesta 
feina feta anteriorment, però sí aquesta actualització. Perquè és un reglament que en el seu dia jo 
formava part d’aquesta discussió d’aquest reglament i és un reglament que esteia bastant 
obsolet. Era per unanimitat en aquell moment que se va considerar que esteia obsolet. I se 
treballava damunt un nou reglament del Consell de la Dona. En quant a membres del Consell de 
la Dona, crec que a lo millor hi ha hagut una petita confusió per part del Consell de la Dona, 
perquè una cosa és el Consell de la Dona amb els seus membre i l’altra és aquestes petits 
comités de reunions que se fan d’un grup de treball. Crec que s’ha convocat a aquest grup de 
treball que són menys membres i no s’ha convocat al Consell de la Dona i crec que seria 
important, no sé, convocar a tothom, ja que és la primera vegada i que era la constitució que se 
feia com molt bé ha dit, no fa gaire temps que va fer la seva constitució. Quan he dit continuïtat, 
Sra. Truyol, no me referia a la continuïtat del Consell de Dona, no me referia en això. Si no me 
referia a les formes de treballar o a l’activitat o les accions que se durien a part per part del 
Consell de la Dona. S’hi hauria continuïtat amb aquelles accions que s’havien fet fins ara a 
través del Consell de la Dona o s’hi hauria un canvi en quant a aquestes accions. Evidentment, 
se va fer una constitució d’aquest Consell de la Dona, amb una primera acció, com vostè molt 
bé ha explicat o ha dit, que és la celebració del 25 N que m’imagin que faran una sèrie 
d’activitats i d’accions damunt aquest tema. Això és lo que jo m’interessava saber. Aquesta 
renovació o readaptació d’aquest reglament. Per un altra part, tenim el tema del casal de barri. 
Els casals de barri, hi ha associacions que tenen un difícil accés als casals de barri perquè els 
casals de barri estan totalment, diguessim, ocupats per a lo millor una sola associació, la que 
sigui, i a lo millor s’hauria de cercar un sistema per a que siguin accessible a totes. No només 
una sola associació. Que a lo millor ha estat més ràpida a l’hora de demanar l’espai o ha tengut 
més fàcil. Jo ara això no ho sé. Però sí que és vera que hi ha associacions de distintes barriades, 
que van a sol· licitar un casal de barri i hi ha unes hores molt concretes a on realment és difícil 
fer una activitat perquè en aquelles hores, pues la gent a lo millor fa feina, etcétera, etcétera. I no 
s’hi pot anar, però que el resto de dies està ocupat. Així i tot, moltes gràcies per la informació 
que ha donat.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“És vera que el reglament del Consell de les Dones està obsolet, és del 2009. Però tal i com vaig 
xerrar amb el Consell de les Dones, se va haver de fer una normativa interna que és més fàcil de 
modificar, per així dir-ho, perquè és una normativa interna que no s’ha de publicar al Boib. 
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Feim feina damunt aquesta normativa interna. I és més, en aquell Consell de les Dones vàrem 
fer aportacions i se va valorar incloure alguns aspectes nous a la normativa. S’ha convocat al 
Consell de la Dona, que jo diria que se va convocar a tothom, perquè hi havia més de 30  
persones. Con lo qual, no era un grup reduït de feina, perquè és vera que després hi ha un parell 
de comissions de feina, com són la que fa feina pel 25N i la que fa feina pel 8M, que sí que 
queden a part del Consell de la Dona. Però el Consell de la Dona se va constituïr amb totes les 
entitats. I després, amb base a les sessions d’ús, sé que des de Participació s’està fent feina per 
mirar d’aquells buits que no hi ha cap associació que se pugui donar al màxim nombre 
d’associacions possibles. Sí que hi ha hores que ja estan agafades per algunes associacions que 
renoven cada any, però en principi, lo que no volem és que cap casal tengui hores buides, si no 
que tothom ho pugui aprofitar. Gràcies.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Només és un dubte. Gracias. Es que no hemos recibido la convocatoria del Consell de Dones. 
Nada más. Era eso.” 
 
Sra. María de Lourdes Roca Calafell (PP): 
 
“Vale. Pues lo revisaré porque sé que se envió la convocatoria a todo el mundo y vino gente que 
no era de mis áreas, que eran de las áreas de gobierno y entendí que lo habían enviado a todo el 
mundo. Pues lo revisaré y os lo digo.” 
 
Sra. Jerónima Mayans Bosch (VOX): 
 
“Disculpi, només dir que noltros tampoc hem rebut cap tipus de convocatòria. I que la 
sol·licitud d’informació va ser el 4 d’octubre. Que si no l’ha rebuda hauríem de revisar el 
sistema o el procediment. Moltes gràcies.” 
 
82. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA de la Regidora 
de Participació Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia de la Sra. Lourdes Roca, regidora responsable del Área de 
Participación ciudadana, para que nos explique la situación relativa a los Consells de los 
Casals de Barri celebrados durante el presente 2023 y sobre sus responsables directos de 
su gestión. 
 
Compareix la Sra. Roca 
 
81. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX PALMA de la Regidora 
d'Hisenda, Funció Pública i Govern Interior 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia de la Sra. Mercedes Celeste Regidor del Área de Hacienda, para que 
nos explique:  
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1. Estado de las negociaciones que previsiblemente el equipo de gobierno llevará a cabo 
para conseguir los treinta millones de euros que la citada ley establece para inversiones 
a determinar por el Consejo de Capitalidad. 
 
2. Si en estas negociaciones se van a tener en cuenta también las actualizaciones del 
coste de capitalidad, que se estimen previo estudio por el transcurso de los años desde la 
aprobación de la ley.  
 
Sobre la taula 
 
83. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup PSIB-PSOE del Regidor de 
l'Àrea de Turisme, Innovació Cultura, Esports, Restauració i Coordinació 
Municipal 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença del regidor de l'Àrea de Turisme, Innovació, Cultura, Esports, 
Restauració i Coordinació Municipal,perquè expliqui: en quin punt es troben les 
negociacions amb la propietària de l'edifici de GESA, tipus de gestió prevista,import de 
la inversió i fonts de finançament, terminis d'execució del projecte, pla d'usos, que 
empreses museístiques de marca internacional estan interessades en la gestió, si es 
pretén adquirir l'edifici mitjançant compra o permuta i termes de les diferents 
modalitats. 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Batle. Creo que aquí se trata de hablar un poquito del famoso edificio de Gesa. Y creo 
que todas y todos aquí más o menos conocemos la historia de este edificio. Que lleva años en la 
situación que está. Diseñado en los años 60. Inaugurado en los 70. Que ocupa una posición 
privilegiada junto al Palacio de Congresos. El cual en el 2004 pasó a ser de un promotor de 
vivienda privado que pretendía hacer allí, construir unas 200 viviendas de lujo en primera línea, 
evidentemente. Legalmente, por supuesto porque así lo permitía el planeamiento urbanístico del 
momento. En el 2007 y con distintos avales, entre ellos de la Universitat de les Illes Balears, fue 
declarado Bien de Interés Cultural por el Consell de Mallorca. Y el año siguiente, 2008, el 
Ajuntament de Palma promovió una modificación puntual en el plan general de Palma y además 
pasó a titularidad pública. Evidentemente todo esto tiró por tierra todo el proyecto de vivienda 
de lujo en primera línea. Tras una larga batalla judicial en 2017 el edificio volvió a manos del 
propietario, la propiedad originaria, que era Gesa. Bueno, pasado estos años el edificio ha 
sufrido un grave proceso de degradación, vandalismo, víctima también de la inacción política en 
algunos casos, evidentemente, por los años que llevan. Tuvo muchas propuestas. Ninguna salió 
adelante, como podía haber sido el piso más alto hacer un restaurante panorámico. Incluso, llegó 
a valorarse utilizarlo como sede de la Agencia EFE internacional española. Bueno, ninguno de 
ellos se ha consolidado. Eso nos da una idea de lo complicado que es y ha sido dar una salida 
digna y que Palma reclama a este edificio. Pero cuando parecía que todo estaba más o menos 
encaminado, en 2021. Y mediante un acuerdo con la propiedad del edificio la idea era ubicar allí 
pues el centro tecnológico de las energías renovables y otros espacios del hubbel de producción 
energética. Una iniciativa enmarcada dentro de impulsar la zona del Nou Llevant como distrito 
de innovación. Resulta que en el mes de febrero de este año, el entonces en aquel momento 
candidato a la Alcaldía de Palma, el Sr. Martínez, en declaraciones a los medios afirmó que era 
su voluntad convertir a Palma en la capital cultural del Mediterráneo y, entre otras medidas, 
crearía un museo de arte contemporáneo de marca internacional, esto hay que remarcarlo, en el 
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edificio de Gesa. Y el mismo sería un equipamiento de total uso  y disfrute para los palmesanos 
y palmesanas y que en 4 años serían suficientes para tenerlo a punto y abierto al público. Y ya 
como Alcalde, en el mes de agosto, ratificó el compromiso con el proyecto del museo. Y por 
todo ello pedimos la comparecencia del Regidor del Área de Turismo, Innovación, Cultura y 
Restauración y Coordinación Municipal, Sr. Bonet, para que nos explique un poquito cómo va, 
cómo se encamina este proyecto. En qué punto se encuenta las negociaciones con los 
propietarios del edificio de Gesa. Tipo de gestión prevista. Financiación y fuentes de 
financiación. Plazo de ejecución del proyecto. Plan de usos. Qué empresas museísticas de marca 
internacional están interesadas en la gestión. Y si se presente adquirirlo el edificio mediante 
compra o permuta. Y en términos de las diferentes modalidades, pues lo que usted pueda 
aportarnos hoy aquí bien será. Gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Muchas gracias Sra. Roca. Sr. Oliveira, a mí lo que me ha llamado poderosamente la atención 
es que la exposición de motivos que tenemos aquí es toda una noticia que se titula: “Gesa el fin 
de la degradación, de fecha 11 de diciembre del 2022” del diario Última Hora de Urko Urbieta, 
con los párrafos totalmente calcados, traducidos al catalán. Y creo que sería lo ideal, al menos, 
citar la fuente si vamos a coger toda la exposición de motivos de esta noticia de Última Hora. 
Pero yo no sé si encima se leyó bien toda la noticia. Porque si se la hubiera leído bien verá que 
también le da caña a la Sra. Calvo y al Sr. Hila por su ineficacia. Pero bueno, eso son párrafos 
que sí que ha evitado. Aprovecho la ocasión para recordar a grandes rasgos el por qué estamos 
en esta situación. Y grandes rasgos supongo que es que todos recuerdan por qué el Consell de 
Mallorca catalogó el edificio como Bien de Interés Cultural en el 2007. Y entiendo que se 
acuerdan todos y no voy a entrar en detalles. Con esta trifulca después se dinamitaron todos los 
planes que había y les voy a enumerar las múltiples ideas que han tenido a lo largo de estos años 
y todas han quedado en nada. Hablaron de trasladar allí, en primera línea de mar, parte de las 
empresas públicas municipales. Propusieron dedicar pisos más altos a hacer un restaurante. Se 
propuso que fuera la sede de EFE y Radio y Televisión Española. Algunas plantas para 
dependencias municipales y otros pisos para espacios de coworking. Reconvertir Gesa en un 
edificio de pisos. Un hotel en sus últimas 4 plantas. Incluso, Hila, antes de terminar aquí reiteró 
el uso turístico y residencial de Gesa. De todo esto a día de hoy no hay absolutamente nada. 
Año 2023. Lo que sí que hicieron, solo para recordarles, en el 2016 dijeron que iban a 
rehabilitar la planta baja y la primera planta para hacer muchas cosas. Gastaron 300.000 euros, 
hicieron un par de fotos y un espectáculo de danza. No hicieron nada más. Muy bien, en 2017 
llega el varapalo y devolvemos las llaves de Gesa a Endesa. ¿Se dan cuenta del ridículo? Yo les 
voy a contar cómo está ahora. Está abandonado y degradado. Ha habido ocupas. Han hecho 
fuego en su interior. Han desvalijado el edificio. Han roto los cristales. Se ha robado mobiliario. 
Hay grafitis en el interior. Y ustedes han seguido sin hacer nada. Por tanto, yo les voy a pedir 
que nos dejen hacer. Nosotros tenemos un plan para adquirir este edificio. Las negociaciones 
van bien y van bien porque las dos partes nos estamos respetando. Y porque, además, no 
estamos contando lo que pasa en esas conversaciones. Que eso también está muy bien para que 
vaya fluyendo bien. El importe de la inversión se detallará cuando esté. Queremos que sea un 
edificio que se dedique 100% a temas culturales y, como ya dijo el Alcalde, habría una 
biblioteca de referencia, habría temas de innovación y un museo de arte moderno y 
contemporáneo de talla internacional. Hay empresas internacionales interesadas. Y, 
evidentemente, no voy a decirle aquí a usted cuáles son porque mantenemos también esa 
confidencialidad. Me va a permitir que nos deje hacer las cosas como nosotras las hacemos. 
Vosotros sois más de hacer renders, de publicar y que todo se quede en nada. Nosotros, cuando 
tengamos las cosas bien atadas vendremos y las presentaremos. Gracias.” 
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
13

0_
01

_0
01

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
30

/1
1/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
21

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

3E
C

38
8C

C
46

9D
E

43
A

pr
ov

at
: p

er
 u

na
ni

m
ita

t



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-d

d9
2-

f3
f6

-9
61

7-
67

7a
-4

58
7-

af
05

-a
df

a-
bc

6a
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-dd92-f3f6-9617-677a-4587-af05-adfa-bc6a

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 28/11/2023 13:37 | Sin acción específica

 

- 211 - 

“Bueno, Sr. Bonet, la verdad es que usted no ha explicado ninguno de las 7 subpreguntas que 
contemplaba la moción. Ninguna. Nada de nada. Le diré que 4 años es mucho tiempo o poco 
tiempo, según para qué. Está claro que para llevar a cabo un proyecto de cero. Y no estamos 
aquí hablando porque suponemos que ustedes van a hacer, es precisamente porque ya ha habido 
anuncio del Sr. Alcalde. Y por eso estamos preguntando. Creo que es lógico. Usted dice aquí 
que, ha citado una serie de cosas que se hizo, no se hizo, se dejó de hacer para llegar donde 
estamos. Pero, ¿Hemos gobernado nosotros desde hace 20 años? ¿Qué han hecho ustedes 
entonces? Pregunto. Yo pregunto porque la legislatura 2011-2015 las acciones hechas para 
solventar este problema ha sido cero. O sea, nada. Pero no se trata solo de esto, porque ustedes 
está claro que han empezado a gobernar sí con un programa electoral, pero sin proyecto. Sin 
proyecto de ciudad. Ha llegado al gobierno sin proyecto y pues, como no tenemos proyecto, 
pues cogemos las ideas, los 95 puntos  de la extrema derecha, y vamos a ver qué podemos 
hacer. Que lo está haciendo bastante las ideas de Vox. Y por otro lado, pues paramos todo. 
Paramos máquinas. Y eso responde a esto. A falta de proyecto y a otro tema, es mucho más fácil 
coger el dinero y devolver o pagar deuda o adelantar deuda a los bancos para los proyectos, con 
la excusa de que no había nada firmado, bueno, todo lo que ustedes alegan, que trabajar. Es la 
cuestión. Como dije antes, que 4 años son muy corto para un proyecto de esta embergadura. 
Será muy largo porque ha estado 4 años reclamando, exigiendo, lo que se prometió, tenerlo 
apunto en 4 años. No es nuestro proyecto, pero si lo llegáramos a coger este edificio a medias, a 
media obra, habría que terminarlo según el proyecto que ustedes habían previsto, tal y como 
hicimos con el Palacio de Congresos. Y encima lo mejoramos bastante. Entonces, un proyecto, 
usted sabe que los proyectos tiene muchas fases. Los proyectos tienen muchísimas fases. Desde 
que se origina la idea hasta entregar las llaves pasan muchas cosas. Y cada día surgen problemas 
e impedimentos que hay que resolverlo. Cada día. Y la obligación de quien gobierna es 
resolverlo. Porque hoy aquí lo que hemos escuchado, todo el día, llevais 8 años. Incluso votar, 
votamos, estoy a favor pero no voy a votar porque no habeis hecho nada en 8 años. Eso es 
tremendo. Entonces, yo creo que lo que tienen que hacer ustedes es ponerse las pilas. Trabajar 
por este proyecto. Porque ya había y aquí se ha reconocido, que había un acuerdo con Gesa para 
poder poner en marcha un proyecto que parece ser que, guste más o guste menos, ya estaba 
encaminado. Pero en este caso a usted no le gusta y sale, como se ha dicho muchas veces, una 
ocurrencia. Y a ver si son capaces de concluirlo en 4 años. Si es así enhorabuena. Pero la 
cuestión es que este edificio y Palma no puede esperar. Después ya del Distrito de Innovación 
ya hablaremos. Porque también esto era parte del Distrito de Innovación. Muchas gracias.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“Sr. Oliveira, el edificio de Gesa lleva abandonado 16 años. En estos 16 años ustedes han 
gobernado 12 años. Este equipo que ve aquí lleva 4 meses. Por tanto, déjenos trabajar.” 
 
84. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'agost 2023 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
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1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes d’AGOST  de 2023de 
l’Ajuntament de Palma : 25,39  dies  
 
2. Detall per entitats mes de JULIOL  de 2023 

Entidad 
Ratio de  
Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 
de  
Pago 

Periodo 
Medio 
de  
Pago 
Mensual 

Palma 18,88 51,99 25,24 
Agencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 11,32 52,25 16,64 
F. Pilar i Joan Miró 0 62,60 62,60 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 20,12 1,96 20,04 
Inst. M. l'Esport 40,13 13,44 26,52 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 0 0 0 
P. M. d'Escoles d'Infants 0 0 0 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris (P.M.H. i 
Riba) 

24,24 3,00 23,41 

Palau de Congressos de Palma S.A. 12,52 3,00 7,11 
 
FOD 1. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 58.572,56€ 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Tothom ja coneix perfectament el deute d’aquestes empreses i la circumstància que és. I no 
crec que faci falta contar-ho, tret que algú vulgui qualque explicació puntual.” 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 58.572,56 € (cinquanta-vuit mil cinc-cents 
setanta-dos euros amb cinquanta-sis cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents 
factures: 
 
1) Factura núm. 4003800631 per un import de 25.314,18 € (vint-i-cinc mil tres-cents 
catorze euros amb divuit cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 220230045851 i 
referència 22023012795 amb càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 
02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4003787969 per un import de 33.258,38 € (trenta-tres mil dos-cents 
cinquanta-vuit euros amb trenta-vuit cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230045849 i referència 22023012793 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
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2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 58.572,56 € factures núm. 4003800631 i 4003787969, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 4 abstencions (MÉS per Palma i Grup Mixt) , per 17 vots a favor (PP 
i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 2. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 378.308,43€ 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 378.308,43 (tres-cents setanta-vuit mil tres-
cents vuit euros amb quaranta-tres cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des Serveis 
Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la factura núm.   
4003802446 amb el núm. d’operació 220230044705 i referència 22023012588 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.9320122729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar  l’obligació de la despesa per import de 
378.308,43 euros factura núm. 4003802446 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 
220230044705,referència 22023012588 del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 4 abstencions  (MÉS per Palma i Grup Mixt) , per 17 vots a favor 
(PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 3. Moció Grup Mixt relativa al rebuig als crims de guerra i la vulneració dels 
drets humans de la població palestina per part de l'Estat israelià. 
 
Es proposa: 
 
1. Cridar a la comunitat internacional i a la UE a garantir el compliment per part d'Israel 
de les diferents resolucions de Nacions Unides sobre els territoris ocupats que porta 
dècades incomplint sistemàticament i condemnar els crims de guerra; 
 
2. Cessar cautelarment les relacions diplomàtiques, econòmiques i culturals amb l'estat 
d'Israel, com es va fer amb Rússia davant la invasió d'Ucraïna, fins que es respecti el 
dret internacional. 
 
3. Cridar al govern autonòmic i al govern estatal a suspendre cautelarment les relacions 
diplomàtiques amb l'estat d'Israel fins que cessi la vulneració de drets humans i es posi 
fi al genocidi planificat a Gaza. 
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4. Defensar el dret del poble palestí a l'autodeterminació i el seu dret al retorn, i 
contribuir a assegurar les condicions per al seu exercici en els termes reconeguts per la 
legalitat internacional i recolzats per Nacions Unides; 
 
5. Sol·licitar un alto-el-foc a Gaza i l'abstenció de l'ús del càstig col·lectiu sobre la 
població civil palestina per part d'Israel; 
 
6. Cridar a la comunitat internacional i a la UE a prioritzar la protecció de la població 
civil, i instar l'obertura de corredors humanitaris per a treure a civils i permetre l'entrada 
d'ajuda humanitària i equips d'emergència; 
 
7. Sol·licitar formalment el cessament de l'ocupació i el règim d'apartheid cap a la 
població palestina, tant en els territoris ocupats com en el territori israelià; 
 
8. Donar suport als processos de rendició de comptes internacionals, incloent-hi els 
nous que es derivin i els ja existents davant la Cort Penal Internacional. 
 
9. Declarar Palma Espai Lliure d'Apartheid Israelià, sumant-se a la iniciativa de la 
RESCOP (Xarxa Solidària Contra l'Ocupació de Palestina), abstenint-se de comprar i 
vendre productes procedents d'Israel o de les colònies israelianes construïdes 
il·legalment en territori palestí, així com comprometent-se a desinvertir i promoure la 
desinversió a iniciatives de l'estat israelià i reclamant als organismes corresponents que 
apliquin les sancions necessàries. 
 
No aprovat la inclusió de la urgència a l’ordre del dia per 17 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt)  
 
FOD 4. Proposta del Districte Llevant de creació de la Comissió no Permanent 
relativa al barri de Son Gotleu i nomenament dels seus membres.  
 
Sr. Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE): 
 
“Només afegir. Dir que, clar, el Pleno pasado ya me sorprendió, nos sorprendimos que usted 
creara la Comisión no permanente de Camp Redó y se olvidara de esta, de Son Gotleu. Que 
tiene su importancia y es mucho más antigua. Pero bueno, bienvenido sea. Estamos contentos de 
que se crea, se vote la creación de estas comisiones porque Son Gotleu lleva décadas con esta 
comisión trabajando intensamente y esperamos poder seguir trabajando en ellas y aportando y 
exigiendo la mejora del barrio. Muchas gracias.” 
 
Es proposa: 
 
4. Constituir la Comissió no Permanent per a la convivència de Son Gotleu amb la 
finalitat d’estudi i elaboració de propostes que puguin afavorir la convivència a la 
barriada i efectuar el seguiment d’aquestes mesures que s’adoptin integrada per 
representants de tots els grups municipals. 
 
5. Composició de la Comissió: 
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Presidència: La regidora de Serveis Socials, Educació, Participació Ciutadana, Joventut, 
Interculturalitat i Igualtat. 
Vicepresidència: El regidor de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal. 
 
Membres: 
- El regidor de l’Àrea de turisme, Innovació, Cultura, Esports, restauració i Coordinació 
Municipal. 
- El regidor de l’Àrea d’Urbanisme, Habitatge i Projectes Estratègics. 
- La regidora de l’Àrea d’Hisenda, Funció Pública i Govern Interior. 
- El regidor de l’Àrea de Medi Ambient, Sostenibilitat, Espais Naturals i Benestar 
Animal. 
- La regidora de l’Àrea d’Infraestructures i Accessibilitat. 
- El regidor de l’Àrea de Mobilitat i Polígons Industrials.  
- El regidor de l’Àrea de Seguretat Ciutadana i Civisme. 
- La regidora de l’Àrea de Gent Gran. 
- La regidora de l’Àrea d’Economia, Comerç, Autònoms, Sanitat, Consum, Mercats i 
Fires. 
- Un/a representant del Grup Municipal VOX PALMA. 
- Un/a representant del Grup Municipal PSIB-PSOE. 
- Un/a representant del Grup Municipal MÉS per Palma. 
- Un/a representant del Grup Municipal Mixte  
 
Hi podrà assistir qualsevol altra regidora o regidor amb veu i sense vot, quan assisteixi 
per petició pròpia. 
 
Actuarà de secretari, el secretari general del Ple o funcionari en qui delegui. 
 
6. A aquesta comissió també hi estarà convidada una persona representant de l’Institut 
Balear de la Vivenda (IBAVI), la Defensora de la Ciutadania i una persona representant 
de l’Oficina Balear de la Infància i l’Adolescència. 
 
4. La comissió estarà assistida per una Comissió Tècnica per a l’estudi i proposta de les 
qüestions que se li encarreguin per la Comissió no Permanent. 
 
La composició de la Comissió Tècnica serà la següent: 
Presidència: President del Districte Llevant. 
En cas d’absència, el coordinador del Districte podrà assumir la Presidència. 
Coordinació: Coordinador del Districte Llevant. 
Secretaria: Secretària de l’oficina del Districte Llevant. 
 
Personal tècnic: 
-Representant de Serveis Socials. 
-Representant de Participació Ciutadana. 
-Representant de Joventut. 
-Representant d’Emaya. 
-Representant de Seguretat Ciutadana. 
-Representant d’Urbanisme, Habitatge i projectes Estratègics. 
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-Representant de Gent Gran.  
-Representant d’Infraestructures i Accessibilitat. 
-Representant de Mobilitat.  
-Representant de Sanitat i Consum. 
-Representant de Mercats i Fires. 
-Representant de PalmActiva (promoció Económica i Ocupació). 
-Representant d’Educació. 
-Representant d’Esports. 
-Representant de Interculturalitat i Igualtat. 
 
Altres assistents: 
-Representant de l’Oficina de la Defensora de la Ciutadania. 
-Representant de l’Oficina Balear de la Infància i l’Adolescència. 
-Representant de l’IBAVI. 
-Representant de la Policia Nacional. 
 
5. A la primera sessió que celebri la Comissió no Permanent i la Comissió Tècnica es 
regularan els seus respectius funcionaments. 
 
S’absenta la Sra. Muñoz  (Grup Mixt) quan són les 20.05 h  
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 3 abstencions (MÉS per Palma ), per unanimitat 
 
FOD 5. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC15, tipus suplement de 
crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Només és un moment, evidentment, tothom té els documents. Però per si de cas, el FOD 5 que 
és aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC15, que és l’amortització de 14.063.910,68 
euros amb incorporació de romanents. La proposta número...” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Perdonau, no votam conjuntament, votam per separat.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Bé, però jo vos explic i així...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Com hem dit,debat conjunt i votam per separat.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Sí. El FOD6 és la incorporació també de romanents per factures de llum i aigua per un valor 
d’1.762.500. El FOD8 és una incorporació també de romanents per 900.000 euros cap a la 
Fundació Turisme per al tema del golf del torneu europeu femení. Record, que l’any passat se 
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va fer el masculí amb les mateixes condicions. I el FOD9 és una incorporació també de 
romanent de 96.500 euros a l’Àrea de Cultura per diverses compres de materials que s’han de 
fer i que és necessari fer-les abans de Nadal, perquè el Solleric ho necessita i algunes qüestions 
més. Evidentment, s’hi ha alguna cosa que comentar aquí esteim. Gràcies.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Jo sí que volia posar un poc d’èmfasi en que aquí s’estan fent l’ús del romanent de tresoreria, 
m’agradaria que la Sra. Celeste tengués a bé explicar en el torn de rèplica a què s’ha empleat el 
romanent de tresoreria. Jo crec que val la pena explicar a què s’han dedicat els 60 milions de 
romanent de tresoreria que hi havia en aquesta corporació. Explicar de manera resumida. Jo crec 
que és una manera de donar compte de què se dediquen els doblers en aquesta corporació. De 
tot, perquè aquí estam liquidant, lo que estic explicant és, aquí estam liquidant el romanent de 
tresoreria de la corporació. I crec que seria elegant, com a mínim, per no dir de rebut, explicar a 
què s’han dedicat els 60 milions de romanent de tresoreria. Entre altres coses, com un apunt 
perquè la Sra. Ferrer ha dit que només podíem anar a amortització de deute. I òbviament aquí se 
destina a moltíssimes coses més. I aquí lo que se marca és quines són les seves prioritats. També 
demanaríem vot per separat de cada un dels punts. En quant a què s’ha dedicat el romanent de 
tresoreria, aquí lo que hem vist, baix el nostre punt de vista, és que hi ha questions que eren 
urgents. Hi ha qüestions que són decisions discrecionals de l’equip de govern, que no entram a 
discutir. Com per exemple temes de cultura. I després hi ha l’amortització de deute anticipat, 
que ja hem dit al llarg d’aquest plenari que és innecessari perquè hi podia haver altres prioritats i 
això se perd per destinar a polítiques per aquesta ciutat, com per exemple els bons de comerç, 
que se podria haver dedicat, perfectament. O la gratuïtat del transport públic. Però sí que 
voldríem tenir una explicació per part de la Sra. Celeste, de què s’ha dedicat el romanent de 
tresoreria. 60 milions de romanent de tresoreria, perquè crec que així quedaria tancat aquest 
capítol del romanent de tresoreria i fer votació per separada de cada un dels punts. Perquè sí que 
hi ha qüestions que podem estar d’acord.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Doncs, com vostès tots recordaran, se va dur a Plenari l’aprovació d’un expedient de 26 
milions d’euros, que eren incorporació de romanents. Allà estaven incloses diferents factures, 
evidentment,  per temes de, si no record malament ara de cap, de temes tecnològics que sempre 
tenim aquelles factures que no se paguen i que ara se podran pagar. També teníem una part que 
era important perquè això era l’augment salarial de tots els treballadors del 2%, com vostès 
recordaran. També se va dur a pagar una sèrie de factures de llum i aigua i d’altres qüestions. I 
m’enrecord perfectament i això ho vaig agafar taxativament que vostès nos varen dir: no nos 
torneu dur un expedient a on estigui tot, perquè noltros a vegades no volem estar a tot. Per tant, 
aquell primer expedient que se va presentar, com sempre s’havia fet, perquè els tècnics així 
normalment ho preparen, que eren 26 milions, a vostès no els hi varen venir bé. Però se varen 
dur. Estan aprovats per Plenari i són del domini públic. Avui mateix s’ha duit un expedient 
independent, que ha estat pagar les 3 factures a la Caib del Parc de Bombers de l’any 2021 i 22. 
Que també l’hem debatut avui dematí sense cap tipus de problema. I ara també duim 4 
expedients per separat, tal com vostès nos varen demanar, per poder votar a lo que vostès 
consideren que han de votar. Una amortització de crèdit. Un, com li he dit, a pagar llum i aigua, 
perquè s’havien quedat al 2023 un poc justos en la provisió de lo que és el consum de llum i 
aigua. S’altre, com els hi he dit, per el golf, per la Fundació Turisme per al golf femení. Que és 
la quantitat més petita de totes les que hi ha. I l’altra per diferents estris i qüestions importants 
de Cultura. Però jo, de totes maneres, Sra. Sánchez, i no me vull enredar molt perquè sé que les 
hores són per tots una mica intempestives. Però voldria recordar-li que en el 2020 el seu equip 
de govern i Hisenda era una àrea que duia el Partit Socialista, varen aixugar un deute, amortitzar 
deute, 8 milions i mig de deute. Al 2021 vostès també varen dur 10.200.000 d’amortització de 
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capital de deute amb romanents. Que consti que en aquell  moment, no varen tenir, ni molt 
manco, el vot en contra del Partit Popular. I a més, per ventura vostè ara mateix no ho sap, però 
jo li puc assegurar que va ser vera. Li diran també els seus companys i ho pot comprovar vostè, 
perquè a les actes hi són, que el seu Regidor d’Hisenda, el Sr. Adrián García, durant moltes 
ocasions, va treure pit aquí mateix a on estic jo seguda ara, d’haver amortitzat molta deute 
durant aquests anys que el romanent es podien incorporar. Per tant, no esteim amb aquesta 
amortització de capital, no esteim fent res que no s’hagi fet durant aquests últims anys. Fins i tot 
hi va haver un any que, lògicament eren unes altres circumstàncies, a on fins i tot vostès varen 
amortitzar 45 milions. I no l’hi he dit. Per tant, jo crec que noltros esteim fent exactament una 
política molt racional, molt tranquil· la, d’incorporar aquelles quantitats que nos permetin, 
evidentment, pagar factures i complementar el pressupost 2023. I avui, concretament, ademés, 
aquests 14 milions d’amortització de capital. Gràcies.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Molt ràpidament. Durant els anys 19 fins al 23, hi hagut pressuposts expansius en aquesta 
corporació. Sobre tot al 2020, perquè va començar un fons extraordinari amb motiu de la Covid. 
20, 21 i 22. I aquests fons extraordinaris han  permès en aquest ajuntament fer una  política 
expansiva en despeses socials. Continuament s’han incrementat les prestacions i els perfils de 
les persones i les ajudes que se venien donant. I una  alta potència inversora tant amb fons 
propis com amb fons europeus i d’altres institucions. El fet diferencial del 2023 és que aquest 
cicle s’acaba. El fet diferencial del 2023 és que al 2024 vostè tendrà regles d’estabilitat 
pressupostària. Amb lo qual no podrà destinar una altra cosa a romanent de tresoreria que no 
sigui amortització de deute i a fer inversions, depèn de com vagi, perquè no sabem exactament 
com seran les regles, molt taxades que pot ser molt restrictiu. Per això que consideram que al 
203, amb una època d’inflació i amb una època que estam perdent fons europeus i fons 
d’inversions estatals, convendria fer un ús, el màxim ús possible, d’aquest romanent de 
tresoreria per polítiques per la gent de Palma. perquè pensam que és una finestra d’oportunitat 
que probablement no tornin a tenir. D’aquí a la nostra postura. I perquè és una situació bastant 
diferent a la que hem tengut fins ara i als propers exercicis, si la comunitat autònoma té a bé 
tenir pressuposts o com el vot de Vox, no seran els mateixos que hem tengut fins ara tant a 
nivell d’aportacions d’altres institucions o del govern d’Espanya, que és una part important de 
lo que reb aquesta corporació.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Lo que nos ha quedat clar és que quan el Partit Socialista o l’esquerra, ho diguin com vulguin, 
amortitza capital és perquè ells ho poden fer. I quan ho feim noltros és perquè ho feim 
malament. Això m’ha quedat claríssim. I lo de les regles fiscals no ho tendré jo. Estaran 
imposades per tot Espanya. La tendran tots els ciutadans. Lo que vostè podria fer, ja que ho té 
tan clar i sap perfectament que això no se modificarà de cap manera, i sap perfectament moltes 
coses, pues en lloc d’instar al Govern de les Illes Balears a tot lo que vol instar-lo, insti als seus 
companys de partit que ara governaran a Espanya, que tenguin tota la influència que tenguin que 
tenir per a què això no sigui així. I noltros poguem seguir disfrutant i lluitant per a què el 
pressupost nos doni de sí. Lo de pagar los bancos lo han pagado ustedes. Lo que pasa que usted 
habla de bancos en un sentido o en otro, según el que gobierne. Però bueno, jo en això ja no 
pens discutir més amb vostè. Ja li dic, és una cosa que vostès han fet, que noltros feim, lo que 
passa que quan vostès la fan és que son muy de izquierdas y cuando lo hacen los demás es que 
somos muy de derechas. Però jo que vol que li dic, pues sí.” 
 
Es proposa: 
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1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC15, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 

Anterior 
Augment 

Crèdit 
Definitiu 

02 01100 31001 
INTER.PRÉSTEC LA CAIXA (DEUTE 
HISTÒRIC 23.606.424,08 EUR) 

174.360,00 72.590,74 246.950,74 

02 01100 31012 
INTER.PRÉSTEC BBVA NÚM. 75-150.444-3 
(33.750.000 EUR) 

221.380,00 122.845,98 344.225,98 

02 01100 31025 
INTER.PRÉSTEC LIBERBANK 
REFINANÇ.DEUTE 2009 (15.000.000EUR) 

104.700,00 21.833,33 126.533,33 

02 01100 91301 
AMORTITZACIÓ PRÉSTEC LA CAIXA DEUTE 
HISTÒRIC 23.606.424,08 

1.573.770,00 5.114.725,26 6.688.495,26 

02 01100 91312 
AMORTITZACIÓ BBVA REFINANC. 
INVERS.'96 (33.750.000 ) 

2.410.720,00 4.821.428,57 7.232.148,57 

02 01100 91325 
AMORTITZACIÓ LIBERBANK 
REFINANÇ.DEUTE 2009 (15.000.000 EUR) 

1.000.000,00 1.000.000,00 2.000.000,00 

02 15100 74200 
SUBV. SMAP.- AMORTITZACIÓ PRÉSTEC 
SON FUSTERET 

166.670,00 499.999,99 666.669,99 

04 34200 75203 FUNDACIÓ ILLES ESPORT 529.140,00 2.410.486,81 2.939.626,81 
    6.180.740,00 14.063.910,68 20.244.650,68 
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

   Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 

definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A 
DESPESES GENERALS 26.260.335,53 14.063.910,68 40.324.246,21 

 

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 3 abstencions (MÉS per Palma), per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 8 vots en contra (PSIB-PSOE) i 3 abstencions (MÉS per Palma) 
 
FOD 6. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC16, tipus suplement de 
crèdit en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC16, tipus suplement de crèdit en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
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A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 

Anterior 
Augment 

Crèdit 
Definitiu 

06 13200 22100 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA 
ELÈCTRICA POLICIA LOCAL  

180.000,00 145.000,00 325.000,00 

06 13600 22100 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA 
ELECTR. BOMBERS 

120.000,00 10.000,00 130.000,00 

06 16500 22100 
ENLLUMENAT SUBMINISTRAMENT 
ENERGIA ELÉCTRICA 

6.700.000,00 300.000,00 7.000.000,00 

06 23110 22100 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA 
ELÈCTR. SERVEIS SOCIALS 

150.000,00 85.000,00 235.000,00 

06 31120 22100 
SUBM. ENERGIA ELÈCTRICA SON 
REUS  

25.000,00 8.000,00 33.000,00 

06 33210 22100 
SUBMINISTRAM.ENERGIA ELECTR. 
BIBLIOTEQUES  

50.000,00 45.000,00 95.000,00 

06 33310 22100 
 SUBMINISTRAMENT ENERGIA 
ELECTR.MUSEUS 

50.000,00 50.000,00 100.000,00 

06 33330 22100 
SUBMINISTRAMENT ENERGIA 
ELECTR. TEATRES I AUDITORS  

45.000,00 35.000,00 80.000,00 

06 33710 22100 
SUBMINISTR.ENERGIA ELECTR. 
DEPENDÈNCIES JOVENTUT  

25.000,00 13.000,00 38.000,00 

06 33750 22100 
SUBMINISTRAM.ENERGIA ELECTR. 
CASALS I C.CULTURALS  

185.000,00 55.000,00 240.000,00 

06 43000 22100 
SUBMINISTRAM.ENERGIA ELECTR. 
EMPRESA I TURISME  

12.000,00 5.000,00 17.000,00 

06 43120 22100 
SUBM.ENERGIA ELÈCTRICA 
MERCATS I SIMILARS  

20.000,00 11.000,00 31.000,00 

06 93320 22100 
SUB.ENERGIA 
ELECTR.EDIF.MÚLTIPLES I ALTRES  

535.000,00 575.000,00 1.110.000,00 

06 23120 48201 SUBMINISTRAMENT SAPS MOLINAR  8.000,00 5.000,00 13.000,00 

06 23140 48000 
POBLAT SON RIERA.-
SUBMINISTRAMENT POBLAT  

500.000,00 300.000,00 800.000,00 

10 32320 22100 
SUBMINISTRAMENT ELECTRICITAT 
ESCOLES  

1.200.000,00 100.000,00 1.300.000,00 

06 23110 22101 
SUBMINISTRAMENT D’AIGUA 
SERVEIS SOCIALS  

25.000,00 3.000,00 28.000,00 

06 43000 22101 
SUBMINISTRAMENT D’AIGUA 
EMPRESA I TURISME  

1.000,00 3.500,00 4.500,00 

06 43120 22101 MERCATS.- AIGUA 5.500,00 2.000,00 7.500,00 

06 93320 22101 
SUBMINISTRAM. D’AIGUA EDIF. 
MÚLTIPLES I ALTRES 

75.000,00 12.000,00 87.000,00 

    9.911.500,00 1.762.500,00 11.674.000,00 
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

   Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 

definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A 
DESPESES GENERALS 26.260.335,53 1.762.500,00 28.022.835,53 

 

Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
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3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 3 abstencions (MÉS per Palma), per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) 
 
FOD 7. PalmaActiva. Aprovar la modificació de crèdit número 08 CE 01/23, de 
crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de 
l’Organisme per a 2023 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Aprovar la modificació de crèdit número 08 CE 01/23, de crèdit 
extraordinari finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de l’Organisme per a 
2023, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 

A) RELACIÓ D’AUGMENTS (+): 
 
B) DISMINUCIÓ DE DESPESES (-): 

CONSIGNACIÓ AUGMENT CO NSIGNACIÓ

APLICACIÓ DENO MINACIÓ ANTERIOR DE CRÈDIT DEFINITIVA

00.24100.130.03/00     Adm. Gral. Carrera Professional 0,00 150.133,38 150.133,38

10.24100.130.03/00     Adm. Gral. Carrera Professional 0,00 205.205,83 205.205,83

20.24100.130.03/00     Adm. Gral. Carrera Professional 0,00 122.213,48 122.213,48

40.43300.130.03/00     Adm. Gral. Carrera Professional 0,00 80.954,45 80.954,45

TOTAL AUGMENT DE DESPESES 558.507,14

CONSIGNACIÓ DISMINUCIÓ CONSIGNACIÓ

APLICACIÓ DENO MINACIÓ ANTERIO R DE CRÈDIT DEFINITIVA

40.43330.472.00/00 ACCIÓ DINAMITZACIÓ COMERCIAL - CONV. SUBVENC.1.200.000,00 207.000,00 993.000,00

40.43330.227.06/00 ACCIÓ DINAMITZ. COMERC. -ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS100.000,00 63.847,04 36.152,96

10.24110.470.00/00 ACCIÓ OCUPACIONAL - CONVOCATÒRIA SUBVENCIONS300.000,00 208.000,00 92.000,00

10.24110.489.00/00 ACCIÓ OCUPACIONAL - CONVOCATÒRIA SUBVENCIONS1.000,00 1.000,00 0,00

20.24120.221.99/00 ACCIÓ FORMATIVA - MATERIAL FUNG. ACTIVITATS138.193,33 26.000,00 112.193,33

20.24120.227.07/00 ACCIÓ FORMATIVA - PROF. EXTERNS I FORMADORS273.804,10 52.660,10 221.144,00

TOTAL DISMINUCIÓ DE DESPESES 558.507,14
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Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
SEGON.- 2. Donar comptes de la present resolució a la propera sessió de Consell 
Rector que se celebri. 
 
TERCER.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 

corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En 
el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 

 
QUART.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables 
adients per a l’execució de la present resolució. S’han realitzat les corresponents 
retencions de crèdit a les aplicacions 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 3 vots en contra (MÉS per Palma), per 25 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE i VOX PALMA) i 3 abstencions (MÉS per Palma) 
 
FOD 8. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE17, tipus crèdit 
extraordinari, en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
Es proposa: 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/CE17, tipus crèdit extraordinari, en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 

Anterior 
Augment 

Crèdit 
Definitiu 

03 43200 44942 
SUBVENCIÓ FUNDACIÓ TURISME.- 
ACTIVITAT ESPORTIVA GOLF OPEN TOUR 

0,00 200.000,00 200.000,00 

     200.000,00 200.000,00 
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

   Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 

definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A DESPESES 
GENERALS 26.260.335,53 200.000,00 26.460.335,53 

 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
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Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 3 abstencions (MÉS per Palma), per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) 
 
FOD 9. Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC18, tipus suplement de 
crèdit, en el pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023 
 
1.- Aprovar la modificació de crèdit número 2023/SC18, tipus suplement de crèdit, en el 
pressupost propi de la Corporació per a l’any 2023, quedant establertes les aplicacions 
pressupostàries de la següent forma: 
 

A) Modificació del pressupost de despeses    

Org. Pro. Eco. Descripció 
Crèdits 

Anterior 
Augment 

Crèdit 
Definitiu 

03 33210 62500 
BIBLIOTECA.- INVERS.NOVA MOBILIARI 
FUNC.OPER.SERVEIS 

2.000,00 3.500,00 5.500,00 

03 33310 22706 MUSEUS.- TREBALLS EXTERNS 73.000,00 25.000,00 98.000,00 

03 33312 22611 
MUSEUS.- SOLLERIC.-PROG. CONT. 
ARTISTICA 

42.000,00 10.000,00 52.000,00 

03 33330 62900 TEATRES.- MATERIAL INVENTARIABLE 10.000,00 40.000,00 50.000,00 

03 33430 62900 
MÚSICA.- ADQUISICIÓ MATERIAL 
INVENTARIABLE 

18.000,00 18.000,00 36.000,00 

    145.000,00 96.500,00 241.500,00 
       
B) Modificació de les previsions d'ingressos    

   Eco. Descripció 
Previsió 
anterior 

Augment 
Previsió 

definitiva 

  87000 
ROMANENT DE TRESORERIA PER A 
DESPESES GENERALS 26.260.335,53 96.500,00 26.356.835,53 

 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2.- Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, 
previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no 
es presentessin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3.- Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present proposta de resolució. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 25 vots a favor (PP, PSIB-PSOE 
i VOX PALMA) i 3 abstencions (MÉS per Palma), per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA) i 11 abstencions (PSIB-PSOE i MÉS per Palma) 
 
FOD 12. Moció Grup PSIB-PSOE relativa a dia 29 d’octubre, dia d’homenatge i 
record a totes les víctimes del cop d’estat, la guerra i la dictadura 
 
Es proposa: 
 

1. El ple de l'Ajuntament de Palma expressa el seu reconeixement a totes aquelles 
persones que van patir, individualment o col·lectivament, dany físic, moral o psicològic, 
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danys patrimonials, o menyscabament substancial dels seus drets fonamentals, com a 
conseqüència d'accions o omissions que constitueixin violacions de les normes 
internacionals de drets humans i del dret internacional humanitari durant el període que 
abasta el cop d'Estat de 18 de juliol de 1936, la posterior Guerra i la Dictadura, incloent-
hi el transcorregut fins a l'entrada en vigor de la Constitució Espanyola de 1978. 

2. El ple de l'Ajuntament de Palma ret homenatge als homes i dones de les Illes Balears 
i d'Espanya que van comprometre la vida i la llibertat en la lluita per la democràcia i les 
llibertats i van contribuir amb el sacrifici al règim constitucional i democràtic de 
convivència i pluralisme que avui gaudim. 

3. El ple de l'Ajuntament de Palma reclama i es compromet a desenvolupar totes les 
actuacions necessàries per preservar i mantenir la memòria de les víctimes del cop 
militar, de la Guerra i la Dictadura franquista, a través del coneixement de la veritat, 
com un dret de les víctimes, l'establiment de la justícia i el foment de la reparació i 
l'establiment d'un deure de memòria dels poders públics, per evitar la repetició de 
qualsevol forma de violència política o totalitarisme. 

4. El ple de l'Ajuntament de Palma insta al govern de les Illes Balears a mantenir la 
commemoració del dia 29 d'octubre amb l'organització d'actes que recordin a la 
ciutadania aquest dia de memòria i homenatge a totes les víctimes, a fi de mantenir-ne la 
memòria i reivindicar els valors democràtics i la lluita per la llibertat. 

5. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a complir amb la voluntat 
de la ciutadania i que dia 1 de novembre els seus representats públics a l'Ajuntament, 
retin homenatge al mur de la memòria a les dones i homes que moriren injustament. 

 
No aprovat la inclusió de la urgència a l’ordre del dia per 17 vots en contra (PP i VOX 
PALMA) i 11 vots a favor (PSIB-PSOE i MÉS per Palma)  
 
6. PRECS I PREGUNTES  
 
Sra. Silvana González San Martín (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Batle, gràcies. Ja que no hem pogut debatre aquesta darrera proposició. Sí que voldria fer 
un prec. I és que el darrer punt demanàvem a l’equip de govern que assistesquin dins la 
Festivitat de Tots Sants, que es feim la visita al cementiri, que se complesqui amb la voluntat de 
tota la ciutadania i també s’inclogui la visita al mur de la memòria per retre homenatge als 
homos i dones que varen morir injustament. Gràcies.” 
 
Sra. Elena Navarro Duch (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias. Nosotros en virtud, precisamente, de lo que se ha aprobado hoy, del decorum, 
queríamos pedir que el regidor que ha dicho lo de la maestra ciruela, etcétera. que podía pedir 
disculpas o retirarlo. Y recordarle al que  presidía la sesión, que ha sido incapaz de llamarle la 
atención.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
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“No veo inconveniente en recitar un refrán, que además proviene de un cuento infantil. Si 
alguien se siente molesto, la verdad es que tiene un problema de entendimiento o de cultura 
general.” 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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